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»ما آماده مذاكره هس��تيم.« اين عبارات تركيب 
اكثر اظهارنظرهايي است كه طي ماه هاي اخير از 
سوي رييس جمهوري در برنامه ها و نشست هاي 
مختل��ف تك��رار ش��ده اس��ت؛ عبارات��ي ك��ه 
نشان دهنده عزم راسخ ايران براي توسعه منطق 
گفتماني با س��اير كشورهاست؛ روحاني در عين 
حال كه ايران را آماده مذاكره با س��اير كشورها 
معرفي مي كند ب��ر اين نكته تاكي��د مي كند كه 
ايران تنها در صورتي مذاكرات با كشورهاي 5+1 
را دنبال خواهد كرد كه طرف هاي برجام يك بار 
ديگر به مس��ير گفت وگ��و و مذاك��ره بازگردند 
و به تعهدات��ي كه در اي��ن س��ند بين المللي بر 
 روي آن تاكي��د ش��ده اس��ت، گ��ردن بنهن��د. 
از  ديگ��ري  بخ��ش  در  رييس جمه��وري 
صحبت هايش با اش��اره به اين واقعيت كه مردم 
از رقابت هاي منف��ي و جهت گيري هاي جناحي 
خس��ته ش��ده اند اعلام مي كند براي برون رفت 
از اين شرايط ضروري اس��ت تا افراد و جريانات 
سياس��ي به جاي مناف��ع جناح��ي و گروهي به 
فك��ر منافع مل��ي و عمومي كش��ور باش��ند و از 
بخش ه��اي  در  بي دلي��ل  حاشيه س��ازي هاي 
مختلف خودداري كنند. بر اين اس��اس است كه 
رييس جمهور مي گوي��د: ما در داخ��ل ايران به 
جاي اينكه براي تلاش و كوش��ش بيشتر رقابت 
كنيم در دعواها، نزاع ه��ا و رقابت هاي بي ثمري 

قرار گرفته ايم.
به گزارش پاد، روحاني ديروز در جريان س��فر به 
اس��تان اردبيل در آيين بهره برداري از طرح هاي 
صنعت آب اين اس��تان، ب��ا گرامي داش��ت روز 
پرستار، اظهار كرد: پرس��تاران همواره براي رفاه 
م��ردم و كاهش درد اف��رادي كه دچار مش��كل 
هس��تند تلاش مي كنند و ارزش كار آنها با بيان 
تشكر و كمك هاي مالي امكان پذير نيست؛ چرا 
كه آنها كار بس��يار بزرگ و ارزش��مندي را انجام 
مي دهن��د و خ��دا به پرس��تاران اج��ر بي پاياني 
خواهد داد و ما نيز بايد به آنها خدمت بيش��تري 

كنيم.
رييس جمهور دربخش ديگ��ري از صحبت هاي 
خود با اش��اره ب��ه اقدامات چيني ها در توس��عه 
اين كش��ور و همچنين تلاش آنه��ا درتكميل و 
بهره ب��رداري از پروژه ه��اي مختلف اين كش��ور 
اظهار كرد: ما در داخل ايران به جاي اينكه براي 
تلاش و كوشش بيش��تر رقابت كنيم در دعواها، 
نزاع ها و رقابت ه��اي بي ثمري ق��رار گرفته ايم. 
رقابتي كه پايان آن براي مردم مفيد باشد خوب 
است، اما اگر به صورت مداوم گله گذاري كنيم و 
گروه هاي مختلف عليه يكديگ��ر از برخي تعابير 
اس��تفاده كنند، مورد خواس��ت مردم نيس��ت. 

چرا كه مردم به م��ا راي داده اند و م��ا را در يك 
مسووليت نش��انده اند و از ما تلاش و كار و ثمره  
راي ش��ان را مي خواهند. آنها زماني از راي شان 
خوش��حال مي ش��وند كه ببينند همه مسوولان 
در تلاش هستند و خودشان نيز در اين رقابت و 

تلاش ورود كنند.
وي با تاكي��د بر اينكه امروز كش��ور در ش��رايط 
معمولي ق��رار ندارد بلكه در ش��رايط س��خت و 
تحريمي است، گفت: همانطور كه در سخنراني 
ديروزم اعلام كردم اگر توطئه  امريكا و دشمنان 
نس��بت به ملت ايران نبود، درآم��د نفتمان طي 
سال هاي 97 و 98 صد ميليارد دلار بيشتر از آن 
چيزي بود ك��ه امروز به دس��ت مي آوريم. با اين 
پ��ول طرح هاي بس��ياري را مي توان اج��را كرد. 
همچنين طي دو س��ه س��ال اخير مي توانستيم 
صد ميلي��ارد دلار اعتبار از كش��ورهاي خارجي 

بگيريم.
روحاني ادامه داد: توطئه اي عليه ما طراحي شده 
تا ابهت و عظمت مان را بشكند و ما را تسليم كند 
و ما در برابر آنها خاضع ش��ويم؛ اين كار در برابر 
ملت ايران ش��دني نيس��ت و آنها بايد از اين راه 

غلط و نادرستي كه شروع كرده اند باز گردند.
رييس جمه��ور تصريح كرد: هر زم��ان كه آنها از 
اين راه غلط خ��ود بازگردند ما آماده هس��تيم؛ 
هر گاه آنها ب��ه نقطه اي ك��ه از آن توطئه جديد 
را آغاز كرده اند، برگردند ما آماده هس��تيم. آنها 
مي گويند كه ما آماده مذاكره هس��تيم. بسم الله، 
اهلا و س��هلا ما نيز آماده مذاكره هستيم. اما به 
ش��رط آنكه س��ر نقطه اول بازگرديم و تعهدات 
و آن چ��ه را ك��ه ش��كانده ايد را ب��ه نقط��ه اول 
بازگردانيد و بگوييد راهمان اشتباه بوده است و 
اگر به زب��ان نيز نمي گوييد در عم��ل بگوييد كه 
كار ما اشتباه بوده، ما آماده هستيم با شما حرف 
بزني��م و اگر حرفي داريد بش��نويم و م��ا نيز اگر 

سخني داريم شما بايد آن را بشنويد.
روحاني خط��اب به دول��ت امريكا گفت: ش��ما 
حكومت برت��ر از حكومت ايران نيس��تيد. ما به 
ملت شما احترام مي گذاريم اما به حكومت شما 
ش��ديدا معترضيم و به خاطر اقداماتي كه انجام 
داديد ش��ما را محكوم مي كني��م و در عين حال 

اعلام مي كنيم راه بازگشت وجود دارد.
وي تاكيد ك��رد: ت��ا روزي كه اميد و نش��اط در 
ميان ملت ما وجود دارد ما شكس��ت نمي خوريم 
و مي تواني��م راه خ��ود را ادام��ه دهي��م. افتتاح 
طرح ه��اي آب، برق، كانال كش��ي و زه كش��ي 
قدم ه��اي بزرگي اس��ت كه ب��ا وج��ود تحريم 
برداشته شده اس��ت، ما مسير توسعه و پيشرفت 

خود را ادامه مي دهيم.

رييس جمهوري در جريان سفر استاني به اردبيل:
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 تمرين شفاف سازي 
در بانك ها و نهادهاي مالي 

در فضاي كس��ب وكار 
اقتص��اد ايران، ك��ه در 
سال هاي اخير با حضور 
غيرمج��از  موسس��ات 
فس��اد  پرونده ه��اي  و 
مالي و رش��د مطالبات 
مع��وق و بده��ي بانكي 
و... مواجه بوده، انتش��ار 
گزارش و بيانيه اي كه بتواند تاحدودي از ابهامات و 
حاشيه ها بكاهد، نوبر است و در چنين شرايطي بايد 
س��ازمان هاي اقتصادي را تشويق كرد كه با انتشار 
صورت هاي مال��ي خود برمبناي اس��تانداردهاي 
بين الملل��ي و داخلي، در جهت شفاف س��ازي هر 
چه بيشتر و افزايش مشاركت مردم در ايجاد رونق 
اقتصادي و كاهش ركود همت كنند. در اين زمينه، 
به دنبال انتش��ار خبري با تيتر »وام هاي ۲۴ ساله 

بانك ملت براي كارمندان و مديران«...

محسن  شمشيري 
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اقتصاد اجتماعي

 برنامه هايي براي 
زباله گردان كوچك

زباله گردي در ايران پديده  امروز و ديروز نيست. از 
سال 130۲ كه شيوه  جمع آوري زباله در شهرداري 
تهران تغيير كرد، مافي��اي زباله  هم قد علم كرد تا 
امروز كه اين مافيا قدرتمندتر ش��ده و حالا ديگر 
رفتگران نيستند كه مانند صدسال قبل زباله هاي 
 تر را به باغداران بفروشند و سودي عايدشان شود ، 
حالا كودكان اهرم مافياي قدرتمند خريد و فروش 
زباله هستند كه كودكي خود را ميان بوي تعفن و 

انبوه بيماري ها از دست مي دهند ...

بانك و بيمه

 اپليكيشن صرافان 
رونمايي شد

رييس ش��وراي عالي كانون صراف��ان ايرانيان با 
اشاره به رونمايي از نسخه آزمايشي اپ صرافان 
گفت: يكي از خدمات اين اپليكيشن، امتيازدهي 
به صرافان و رتبه بندي اس��ت. دستيابي به تابلو 
نرخ صرافي ها به صورت آنلاين براي نرخ يابي و 
يافتن نزديك ترين صرافي، معرفي صرافان مجاز 
)صرافياب(، جست وجوي شعب بانك هاي كشور 
)بانكياب(، اطلاع رساني اخبار مرتبط حوزه ارزي، 
ارايه خدمات آموزشي مرتبط با حوزه ارز و انتشار 
آخرين بخشنامه ها و دستورالعمل هاي صادره از 
مراجع ذي ربط در ح��وزه ارز از ديگر مزيت هاي 
اين نرم افزار اس��ت. به گزارش »تعادل«، كانون 
صرافان ايرانيان در هفته جاري طي اطلاعيه اي 
از فعالي��ت اپليكيش��ن رس��مي خود ب��ا مجوز 
بانك مركزي خبر داد. در همين راس��تا، كامران 
س��لطاني زاده، رييس ش��وراي عالي اين كانون 

درباره اين اپليكيشن اظهار داشت...
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رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار هزاران نفر از پرستاران سراسر كشور: 

كميسيون تلفيق بودجه 99  دولت را ملزم كرد

 هركس منافع ملت ايران را تهديدكند
 بدون ملاحظه به او ضربه خواهيم زد

شفافيت در  واگذاري اموال دولتي

اخبار

دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام گفت: در جلسه 
اخير كميسيون مشترك مجمع از وزارتخانه هاي 
اقتصاد و امور خارجه خواس��تيم به پرس��ش ها و 
ابهامات اعضا درباره پيوستن به FATF پاسخ دهند. 
محسن رضايي در حاشيه جلسه اخير كميسيون 
مشترك مجمع تشخيص مصلحت نظام در پاسخ 
به سوال صدا و سيما با تاكيد بر پاسخگويي مستند 
به پرس��ش ها و ابهامات باق��ي مانده ب��راي اعضا 
درخصوص پيوستن به اين معاهده افزود: حتي اگر 
لازم است با كمك دبيرخانه يا ش��وراي FATF به 
پرسش هاي اعضا پاس��خ دهند تا بتوانيم به نتيجه 
برسيم. به همين علت در اين جلسه راي گيري نشد 
و مقرر شد بررس��ي ها ادامه يابد. وي افزود: هر چه 
زودتر به پرس��ش ها و ابهامات پاسخ داده شود بهتر 
مي توانيم اين موضوع را در دس��تور مجمع مطرح 
كنيم. دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام گفت: 
در اين جلسه گزارش اوليه كميسيون مشترك هم 
به صحن مجمع ارايه ش��د و در جلسه مجمع، اين 
گزارش را شنيدند و تقريبا همه اعضا قبول داشتند 

كه فعلا بايد بررسي ها ادامه يابد.

مجمع تشخيص مصلحت نظام 
خواستار شد

وزارت خارجه و اقتصاد به 
ابهامات درباره FATF پاسخ دهند

رييس سازمان خصوصي س��ازي اعلام كرد: سود 
سهام عدالت تا پايان اسفند به حساب مشمولان 
واريز مي ش��ود. »عليرضا صالح« روز چهارشنبه 
در گفت وگويي تلويزيوني اعلام ك��رد: اميدواريم 
تا پايان بهم��ن ميزان س��ودي را كه به حس��اب 
ما واريز مي ش��ود جمع بندي كنيم و به تناس��ب 
س��همي كه هر مش��مول دارد، ميزان س��ود را به 
حس��اب س��هامداران واريز كنيم. وي اضافه كرد: 
واريز سود سهام عدالت به تدريج از اول اسفندماه 
آغاز مي ش��ود و تا قبل از ش��روع س��ال 99، سود 
سهام مشمولان به حسابش��ان واريز خواهد شد. 
صالح پيش از اين ني��ز درباره رقم س��ودي كه به 
حساب مشمولان پرداخت مي شود، به ايرنا گفته 
بود: رق��م دقيق آن در وضعيت كنوني مش��خص 
نيس��ت و بايد در ابتدا س��ود مدنظر از شركت ها 
درياف��ت و در انتها به حس��ابِ دارندگان س��هم 
پرداخت كرد. رييس س��ازمان خصوصي س��ازي 
گفت: باي��د تا بهمن م��اه صبر كرد تا مش��خص 
 ش��ود چه ميزان س��ود به مردم تعل��ق مي گيرد.

وي ادامه داد: س��ودهايي كه از سوي شركت ها در 
اختيار ما قرار مي گيرد براي مردم است؛ بنابر اين 
هر ميزان سود به حساب سازمان واريز شود تا رقم 

آخر به مردم پرداخت خواهيم كرد.

 سود سهام عدالت 
اسفندماه واريز مي شود

جهان

بحران سياست خارجي 
ترامپ در سال انتخابات
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محسن شمشيري |
دبير گروه راه و شهرسازي|

در فضاي كس��ب وكار اقتصاد اي��ران، كه در س��ال هاي 
اخير با حضور موسس��ات غيرمجاز و پرونده هاي فس��اد 
مالي و رش��د مطالبات مع��وق و بدهي بانك��ي و... مواجه 
بوده، انتش��ار گزارش و بيانيه اي كه بتوان��د تاحدودي از 
ابهامات و حاشيه ها بكاهد، نوبر است و در چنين شرايطي 
بايد س��ازمان هاي اقتصادي را تش��ويق كرد كه با انتشار 
صورت هاي مالي خود برمبناي استانداردهاي بين المللي 
و داخلي، در جهت شفاف س��ازي هر چه بيشتر و افزايش 
مش��اركت مردم در ايجاد رونق اقتصادي و كاهش ركود 
همت كنند. در اين زمينه، به دنبال انتشار خبري با تيتر 
»وام هاي ۲۴ ساله بانك ملت براي كارمندان و مديران«، 
ابتدا انتظار مي رفت كه مانن��د روال معمول برخي نهادها 
و س��ازمان هاي اقتصادي، كه خب��ر را تكذيب مي كنند 
يا با س��كوت از كنار آن مي گذرند، اين بار نيز بانك ملت يا 
س��كوت كند يا خبر را تكذيب كند. اما برخلاف معمول 
برخي شركت ها و سازمان ها، روابط عمومي بانك ملت، با 
انتشار بيانيه اي نه تنها موضوع را تكذيب نكرد بلكه با ارايه 
توضيحاتي به شفاف س��ازي در مورد پرداخ��ت وام و نرخ 
تسهيلات براي كارمندان براساس مصوبات شوراي پول و 
اعتبار و بخشنامه هاي بانك مركزي پرداخت و اعلام كرد 
كه نرخ تسهيلات كارمندان از سال 95 تغيير كرده و تمام 
پرداخت هاي بانكي در صورت هاي مالي بانك و س��امانه 
كدال بورس به صورت مرتب اطلاع رساني شده و هيچ نكته 
مبهم و حرف ناگفته اي در اين زمينه وجود نداشته و تمام 

اقدامات براساس قانون و مقررات بوده است.
براين اساس، بايد توجه داشت كه اينگونه اطلاع رساني 
به موقع و ش��فاف، نه تنها ابهامات احتمالي مرتبط با 
آن را برطرف مي كند و مبناي قانوني و شفاف س��ازي 
در م��ورد نرخ تس��هيلات را يادآور مي ش��ود بلكه در 
فضاي اقتصادي كش��ور كه با ابهامات و عدم شفافيت 
در عملكرد برخي افراد و شركت ها مواجه هستيم، از 
افزايش ابهامات و دامن زدن به حاش��يه ها و شايعات 
بيشتر جلوگيري مي كند و مش��اركت بيشتر مردم و 

مسوولان را در كاهش مشكلات تقويت خواهد كرد.
براين اساس، انتظار اين اس��ت كه ساير سازمان هاي 
اقتصادي كشور نيز از چنين رويه اي پشتيباني كرده 
و آن را الگوي خود قرار دهند، و نه تنها شفافيت مالي 
را در گزارش هاي خود به مردم، س��هامداران، بورس، 
و مجامع و نهاده��اي نظارتي رعايت كنن��د، بلكه در 
مواجه شدن با رسانه ها نيز، مانند روابط عمومي بانك 

ملت، توضيحات دقيق و تقصيل��ي ارايه دهند تا نكته 
ابهامي براي حاشيه سازي ها باقي نماند و اگر نقصي در 

گزارش رسانه ها وجود دارد، برطرف شود.  
همچنين لازم است كه در اين راستا، به چند نكته مهم 
در مورد دليل انتش��ار گزارش هاي مالي به روش جديد 
در موسس��ات مالي مانند بانك مل��ت، از جمله انعكاس 
رقم وام كارمندان، و همچنين تفاوت آن با ساير بانك ها 
و موسس��اتي كه در اي��ن زمينه شفاف س��ازي نكرده و 
اطلاع��ات مالي خود را كامل منتش��ر نكرده اند، اش��اره 
شود، تا مثلا مشخص ش��ود كه چرا برخي سازمان هاي 
اقتصادي به رقم وام كارمندان در صورت هاي مالي خود 
اشاره كرده اند اما برخي بانك ها و موسسات و سازمان ها 

به اينگونه ارقام اشاره اي نداشته اند؟ 
نكته نخست آن است كه از بهمن 139۴ كه بانك مركزي، 
با صدور بخش��نامه اي، مبناي تنظي��م صورت هاي مالي 
بانك ها را براساس استانداردهاي بين المللي IFRS اعلام 
كرده، بانك هاي عضو بورس مانند بانك ملت، قبل از ساير 
بانك ها، بايد در صورت هاي مالي خود كاملا شفاف سازي 
كرده و حتي اقلام مربوط به وام هاي كارمندان و مشتريان 
را طبق اس��تانداردهاي جديد اعلام مي كردن��د و لذا در 
اطلاعيه ها و صورت هاي مالي شفاف سازي شده بانك ملت 
در كدال و سازمان بورس و ساير مجامع و صورت هاي مالي 
قانوني انعكاس داش��ته و مردم و رسانه ها به آن دسترسي 
دارند  لذا اگرچه تع��دادي از بانك هاي دولتي و خصوصي 
غير بورسي، در صورت هاي مالي خود تمام موارد مربوط 
به استانداردهاي IFRS را رعايت نكرده اند، اما به اين معنا 
نيست كه آنها وام به كارمندان و مديران خود نمي دهند. 
بلكه ممكن است كه صورت هاي مالي آنها در معرض عموم 

و رسانه ها و كدال بورس و... قرار نگرفته باشد.
به عبارت ديگر، اين موضوع يعني پرداخت وام به كارمندان 
و مديران تنها مربوط به بانك هاي بورس��ي نيست و ساير 
بانك ها و موسسات مالي نيز در عملكرد مالي خود، وام هايي 
را براي مديران و كارمندان خود در نظر مي گيرند كه ممكن 
اس��ت در صورت هاي مالي آنها به شفافيت و نوع انعكاس 
بانك هاي بورسي شبيه نباشد، اما به اين معنا نيست كه تنها 
بانك هاي بورسي و مثلا بانك ملت اينگونه سرفصل هاي 
پرداخت وام به كارمندان و مدي��ران را دارند و بقيه ندارند. 
بر اين اس��اس، انتظار مي رود كه در شفاف سازي بيشتر و 
رفع ابهام هاي موجود در فضاي اقتصادي كش��ور، س��اير 
نهادها و موسسات مالي نيز به تدريج استانداردهاي مالي 
داخلي و صورت هاي مالي بين المللي IFRS را رعايت كرده 
و به شفاف س��ازي صورت هاي مالي پرداخته و در انتشار 

عمومي آنها به هر نوع دريافت و پرداخت پول اشاره نمايند 
و رسانه ها نيز توجه نمايند كه اينگونه خدمات و وام و مزايا 
تنها مربوط به بانك ملت يابانك هاي بورسي نيست بلكه 
ساير بانك ها و موسسات نيز چنين وام هايي را به كاركنان 

خود پرداخت مي كنند.
نكته دوم در رابط��ه با وام كاركنان بانك ه��ا، توجه به اين 
موضوع اس��ت كه كاركنان بانك ها غير از وام بانكي بانك 
خود، نمي توانند هيچ وامي از هيچ بانك ديگري دريافت 
كنند و مثلا اجازه ندارند كه وام ازدواج بگيرند و در صورت 
ازدواج، تنها همسر آنها قادر به دريافت وام ازدواج خواهد 
بود و خود كارمند بانك اجازه دريافت وام ازدواج ندارد. لذا 
كاركنان بانك ها حق دارند كه براي رفع مايحتاج و نيازهاي 
خود، انتظار دريافت وام داشته باشند. نكته سوم اين است 
كه نرخ تس��هيلات نيز براي كارمندان بانك خيلي كمتر 
نيس��ت و طبق مصوبات ش��وراي پول و اعتبار بين 10 تا 
13 درصد است.  روابط عمومي بانك ملت در بيانيه خود 
به اين نكته اشاره كرده كه كاركنان بانك ها افرادي پرتلاش 
هستند و اگر مزايايي براي آنها در نظر گرفته شده با هدف 
جبران زحمات و رفع نيازهاي آنها بوده اس��ت. كاركنان 
بانك ها به عنوان يكي از پركارترين و كليدي ترين مشاغل 
اقتصادي جامعه، همچون كاركنان ديگر س��ازمان هاي 
دولتي و غي��ر دولت��ي از برخي مزاياي معيش��تي مانند 
تسهيلات مسكن و ضروري برخوردارند، اعطاي تسهيلات 
به كاركنان و مديران در بانك ها بر اساس قوانين و مقررات 
رايج در سيس��تم بانكي كش��ور و بر پايه بخش��نامه ها و 
دستورالعمل هاي ش��وراي پول و اعتبار و بانك مركزي و 

وزارت امور اقتصاد و دارايي صورت مي پذيرد.
نكته ديگر اين است كه تس��هيلات ضروري كاركنان كه 
قبلا با نرخ 1 درصد و دوره بازپرداخت حداكثر 15 س��اله 
بوده، از سال 1395 به موجب نامه بانك مركزي و مصوبه 
ش��وراي پول و اعتبار به 10 درصد افزايش يافت و از سال 
95 هيچ گونه تسهيلات رفاهي با نرخ كمتر از نرخ مذكور 
به مديران و كاركنان پرداخت نشده است. تسهيلات متمم 
مسكن و جعاله و .... نيز براي كاركنان بانك با نرخ هاي سود 
1۲و 13 درصد پرداخت شده است. همچنين تسهيلات 
پرداختي به اعضاي هيات مديره و س��اير مديران عيناً بر 
اساس مقررات و بخشنامه هاي بانك مركزي و مشابه ساير 
بانك ها بوده و از نظر نرخ س��ود يا دوره بازپرداخت تفاوتي 
با تسهيلات پرداختي به ساير كاركنان ندارد. ضمن آنكه 
در راستاي شفافيت مالي، اطلاعات اين تسهيلات به طور 
كامل در صورت هاي مالي بانك منعكس شده و در سامانه 

كدال سازمان بورس و اوراق بهادار افشا مي شود.

تمرين شفاف سازي در بانك ها و نهادهاي مالي 
يادداشت

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف 

روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 



روي موج خبر

  ۳۰ ميليارد ريال اعتبار براي مبارزه با آفت 
زنجره خرما اختصاص يافت؛پاد|

هيات وزيران مبلغ ۳۰ ميليارد ريال اعتبار به صورت 
هزينه اي ب��ه منظور مبارزه با آف��ت زنجره خرما در 
اس��تان كرمان اختصاص دادند. خس��ارات ناشي از 
تغييرات آب و هوايي )خشكس��الي( و پديده گرد و 
خاك )ريزگردها( در استان كرمان علاوه بر كاهش 
ميزان برداش��ت و كيفيت خرما، باعث هجوم انواع 
آفات و بيماري ها، به ويژه آفت زنجره خرما در سطح 
وسيعي از باغات شهرس��تان هاي استان شده كه با 
تصويب دولت اين اعتبار براي مبارزه با آفت يادشده 
اختصاص مي يابد. هيات وزيران همچنين به منظور 
تامين نظر هيات بررسي و تطبيق مصوبات دولت با 
قوانين، مصوبات مربوط به واگذاري حق استفاده از 
اماكن ورزشي واقع در برخي استان ها را اصلاح كرد. 
براساس اين مصوبات حق استفاده از اماكن ورزشي 
واقع در اس��تان هاي هرمزگان، قم، تهران، مركزي، 
قزوين، آذربايجان ش��رقي، چهارمحال و بختياري، 
زنجان، اصفهان، خراسان جنوبي، البرز، لرستان، ايلام، 
كردستان و اردبيل به هيات هاي ورزشي واگذار شده 
كه در اصلاحيه حق استفاده به »فدراسيون ورزشي 

)هيات هاي ورزشي(« واگذار مي شود.

    هدف اتهامات عليه ايران انحراف افكارعمومي 
از خشم ملت عراق از امريكا  است؛ ايرنا|

نماينده ايران در سازمان ملل گفت: هدف اتهامات 
واهي امريكا عليه ايران، انحراف افكار عمومي از خشم 
آحاد ملت عراق از كشتار سبعانه اخير عراقي ها و فراتر 
از آن اشغال ١٧ ساله اين كشور توسط امريكا است كه 
منجر به قتل بيش از سيصدهزار نفر از مردم بي گناه 
اين كشور شده است. به گزارش ايسنا، مجيد تخت 
روانچي، گفت: بسيج مردمي عراق )و شاخه هاي آن( 
گروهي كاملا عراقي اس��ت كه تحت نظارت دولت 
قانوني، مشروع، منتخب و داراي حق حاكميت عراق 
و قوانين آن عمل مي كند. اين گروه نقش اساسي در 
مبارزه با گروه تروريستي داعش و شكست دادن آن 
داشته و امروز اصلي ترين ضامن جلوگيري از احياي 

مجدد اين گروه تروريستي است. 

  آزادي ۵۰۰ زندان�ي ب�ا بررس�ي مج�دد 
پرونده شان؛ ايسنا|

ريي��س س��ازمان زندان ه��ا مي گويد ك��ه تاكنون 
۵۰۰زنداني بعد از بررسي مجدد پرونده شان از زندان 
آزاد شده اند. اصغر جهانگير در حاشيه مراسم توديع و 
معارفه دبير ستاد حقوق بشر قوه قضاييه، در پاسخ به 
اين سوال كه با توجه به اينكه بودجه سازمان زندان ها 
كم است آيا درخواست متمم بودجه كرده ايد؟ گفت: 
در اين رابطه ما موضوعي را ب��ه صورت جداگانه در 
حال پيگيري هستيم. وي در رابطه با بررسي پرونده 
تمام زندانيان نيز گفت: اين كار استان به استان انجام 
مي شود، پرونده زندانيان اس��تان اصفهان به پايان 
رسيده اس��ت و پرونده زندانيان استان فارس نيز به 
صورت خاص رسيدگي مي شود و به همين منظور 
هياتي به استان فارس شنبه اعزام مي شود و به زودي 
نتايج بررسي هاي استان ها را اعلام مي كنيم. جهانگير 
افزود: تاكنون بيش از ۵۰۰ زنداني بعد از بررسي مجدد 

پرونده شان از زندان آزاد شده اند.

  ترامپ: به دنبال جنگ با ايران نيس�تم؛ 
خبرآنلاين|

دونالد ترامپ صبح ديروز )به وقت تهران( در مصاحبه 
با خبرن��گاران در مورد حوادث روز گذش��ته بغداد 
و حمله مردم خش��مگين عراق به سفارت امريكا 
در بغداد گف��ت: به دنبال جنگ با ايران نيس��تم و 
چنين جنگي را هم پيش بيني نمي كنم. به گزارش 
ديلي ميل، ترامپ در زمان ترك فلوريدا در پاس��خ 
به سوال خبرنگاران و در خصوص احتمال هرگونه 
درگيري نظام��ي ميان امريكا و اي��ران گفت: فكر 
نمي كنم اين ايده خوبي باش��د. من صلح را دوست 
دارم. توقع ندارم اين اتفاق ]جنگ با ايران[ بيفتد. وي 
همچنين مدعي شد، در صورتي هم كه جنگي بين 
ايران و امريكا رخ دهد، خيلي طول نخواهد كشيد. 
اين سخنان ترامپ ساعاتي پس از توييت روز گذشته 
او درباره حوادث روز گذشته عراق مطرح شد. ترامپ 
در آن توييت، مدعي دست داشتن ايران در حمله 

روز گذشته به سفارت امريكا در عراق شده بود.

  چ�را فرمان�ده كل س�پاه دي�روز ب�ه 
 بندرماهشهر رفت؟؛ تسنيم|

فرمانده كل سپاه پاسداران ديروز وارد شهرستان 
بندرماهشهر شد. سردار سرلشكر حسين سلامي 
گفت: برنامه سپاه در  بندرماهشهر ساخت مسكن 
براي افراد بي سرپناه، توزيع جهيزيه براي زوج هاي 
جوان و ايجاد كارگاه هاي اشتغال زايي و درمانگاه 
براي مردم اين شهرستان بوده است. فرمانده كل 
س��پاه در ابتدا ضمن بازديد از مناطق محروم و 
گفت وگو با مردم ، كلنگ  يك مدرس��ه 6 كلاسه 
در شهر چمران را به زمين زد و در مراسم اهداي 
11۰ جهيزيه به زوج هاي جوان در مناطق محروم 
شهرستان بندرماهشهر شركت كرد. فرمانده كل 
سپاه با اشاره به بازديد از شهرستان بندرماهشهر 
بيان كرد: برنامه سپاه در شهرستان بندرماهشهر 
ساخت مس��كن براي افراد بي س��رپناه، توزيع 
جهيزيه براي زوج هاي جوان و ايجاد كارگاه هاي 
اشتغال زايي و درمانگاه براي مردم اين شهرستان 

بوده است.

  نتايج مرحل�ه اول آزم�ون وكالت مركز 
وكلاي قوه قضاييه منتشر شد؛ ميزان|

نتايج مرحله اول آزمون وكالت ۹۸ مركز وكلاي 
قوه قضاييه از طريق »سايت مركز آزمون دانشگاه 
پيام نور« منتشر ش��د. نتايج مرحله اول آزمون 
وكالت ۹۸ مرك��ز وكلاي قوه قضاييه كمتر از دو 
هفته پس از برگزاري آزمون، هم اكنون از طريق 
»سايت مركز آزمون دانشگاه پيام نور« منتشر شد. 
داوطلبان مي توانند جهت مشاهده نتايج به سايت 

sanjesh.pnu.ac.ir مراجعه كنند.

ايران2

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار هزاران نفر از پرستاران سراسر كشور: 

هركس منافع ملت ايران را تهديدكند بدون ملاحظه به او ضربه خواهيم زد
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
صبح دي��روز )چهارش��نبه( در ديدار ه��زاران نفر از 
پرستاران سراسر كشور، ش��غل پرستاري را تركيبي 
از مجموع��ه ارزش ه��اي اخلاق��ي و فضائل انس��اني 
خواندند و با اشاره به س��ربلندي و بصيرت ملت ايران 
در آزمون هاي بزرگ به ويژه حماس��ه نهم دي س��ال 
۸۸ و حوادث آبان ماه امسال و جدا كردن صف خود از 
فتنه گران و تخريب كنندگان اموال عمومي، موج تنفر 
از امريكا در منطقه به ويژه در عراق را واكنش طبيعي 
مردم نسبت به جنايت هاي امريكا برشمردند و با اشاره 
به اظهارات رييس جمهور امريكا در مقصر دانستن ايران 
به عنوان عامل اصلي قضاياي روز سه شنبه عراق و تهديد 
ملت ايران تأكيد كردند: اين گونه س��خنان، بي ربط و 
غيرمنطقي است، چرا كه مردم منطقه به شدت از امريكا 
متنفرند. همه بدانند جمهوري اسلامي به دنبال جنگ 
نيست اما با هركس كه منافع، مصالح، عزت، عظمت و 
پيشرفت ملت ايران را تهديد كند، بدون ملاحظه مقابله 
و ضربه سختي به او وارد خواهد كرد. به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري حضرت آيت الله 
خامنه اي در سخنان خود ضمن تبريك سالروز ميلاد 
حضرت زينب سلام الله عليها و روز پرستار، به مراسم 
پاسداش��ت نهم دي در سراسر كش��ور اشاره كردند و 
گفتند: در روز ۹ دي س��ال ۸۸ كه يكي از آزمون هاي 
بزرگ بود، ملت ايران با حضور سراسري در خيابان ها و 
با بصيرت و هوشياري، خوش درخشيد و توانست يك 
توطئه مهم و ريش��ه دار را از بين ببرد. حضرت آيت الله 
خامنه اي با اش��اره به حوادث اخي��ر آبان ماه افزودند: 
مردم مطالبات��ي دارند كه در اغلب م��وارد هم حق با 
مردم است و اگر اين توقعات و انتظارات برآورده نشود، 
اعتراض مي كنند اما مطالبات مردم مساله اي متفاوت 
از فتنه سازي به بهانه اين مطالبات است كه اين دومي 
كار دشمن اس��ت. رهبر انقلاب اسلامي خاطرنشان 
كردند: مردم مطالباتي داشتند اما افرادي كه دشمن 
براي سوءاستفاده از اين مطالبات آماده كرده بود، فورا 
وارد شدند و ش��روع به تخريب كردند. بصيرت مردم 
در اين حوادث آنجا بود كه تا سوءاس��تفاده دشمن را 
ديدند، صف خود را از فتنه گران كه س��عي مي كردند 
خود را در بين مردم مخفي كنند، جدا كردند و فتنه گر 
تنها ماند. چند روز بعد ني��ز مردم در قالب اجتماعات 
عظيم در شهرهاي مختلف كشور به خيابان ها آمدند. 
ايش��ان با تأكيد بر اينكه بصيرت و هوشياري مردم در 
آبان ماه همانن��د بصيرت مردم در س��ال ۸۸، غائله را 
به پايان رساند، گفتند: آن كساني كه صحنه گردانان 
اصلي اغتش��اش هاي آبان ماه و حمله به زيرساخت ها 
همچ��ون انبار بنزي��ن و انبار گندم و ام��وال عمومي 
بودند، افراد مرتبط با سرويس هاي اطلاعاتي بيگانگان 

هستند. رهبر انقلاب اسلامي افزودند: يكي از مسوولان 
بلندپايه كشور به نقل از يكي از سياستمداران خارجي 
كه در روزهاي حوادث آبان در واشنگتن به سر مي برد، 
مي گفت امريكايي ها در روز اول حادثه بسيار خوشحال 
و مسرور بودند و كار ايران را تمام شده مي دانستند اما 
يكي، دو روز بعد كه قضايا جمع شد، امريكايي ها از اينكه 
به نتيجه دلخواه نرسيدند، بسيار ناراحت شدند. حضرت 
آيت الله خامنه اي، اين مطالب را نشان دهنده واقعيت 
دروني سردمداران بي خِرد امريكا دانستند و با اشاره به 
قضاياي اخير عراق خاطرنشان كردند: حمله امريكا به 
حشدالشعبي در واقع گرفتن انتقام داعش بود زيرا آن 
نيرويي كه داعش را زمين گير كرد و از بين برد، بسيج 
مردمي عراق بود. ايشان تأكيد كردند: من و دولت و ملت 
ايران، جنايت امريكا در حمله به حشدالشعبي عراق را 
به شدت محكوم مي كنيم. رهبر انقلاب اسلامي هيجان 
ضد امريكايي در بغداد و سراسر عراق را نتيجه طبيعي 
جنايت هاي امريكا برشمردند و افزودند: رييس جمهور 
امريكا در مطلبي گفته ما اين مسائل را از چشم ايران 
مي بينيم و به آن پاس��خ خواهيم داد. ام��ا بايد به آنها 
گفت اولا غلط مي كنيد زيرا اين موضوع ربطي به ايران 
ندارد. ثانيا بايد منطقي باشيد و بفهميد كه علت اصلي 

اين قضايا چيست. البته آنها منطقي نيستند. حضرت 
آي��ت الله خامنه اي گفتن��د: امريكايي ها بايد بفهمند 
كه مردم منطقه همچون عراق و افغانستان، از آنها به 
دليل جنايت هايشان متنفرند و اين تنفر يك جا خود را 
نشان خواهد داد. ايشان با اشاره به جنايت هاي امريكا 
به ويژه دستگاه خبيث بلك واتر در عراق، افغانستان و 
كشتار هزاران دانشمند عراقي و همچنين مردم عادي 
خاطرنشان كردند: نتيجه حركت هاي سياسي و امنيتي 
امريكا و ظلم به مردم منطقه و غارت منافع، و تكبر در 
مقابل آنها، چنين تنفري است. رهبر انقلاب اسلامي 
سفر مقام هاي امريكايي به برخي كشورهاي منطقه 
بدون اجازه آن كشورها و حضور در پايگاه هاي خود را 
نمونه ديگري از رفتارهاي تحقيرآميز عليه كشورها و 
ملت هاي منطقه و زمينه ساز موج نفرت و عصبانيت 
دانستند و تأكيد كردند: جمهوري اسلامي اگر تصميم 
بگيرد با كش��وري معارضه و مقابله كن��د، صريح اين 
كار را انج��ام خواهد داد اما همه بدانن��د ما به منافع و 
مصالح كشور و به عزت و عظمت و پيشرفت ملت ايران 
به شدت پايبند هستيم و در مقابل هركس كه بخواهد 
آن را تهديد كند، بدون ملاحظه وارد خواهيم ش��د و 
به او ضربه خ��ود را وارد خواهيم كرد. حضرت آيت الله 

خامنه اي، ملت ايران را ملتي شجاع، با بصيرت و آماده 
به كار در همه عرصه ها خواندند و گفتند: بر خلاف اينكه 
بعضي ها مي گويند جنگ مي ش��ود، ما هرگز كش��ور 
را به س��مت جنگ نمي بريم اما اگر ديگران بخواهند 
موضوعي را به اين كشور تحميل كنند، ما با قدرت تمام 
مقابل آنها مي ايستيم. ايشان تأكيد كردند: ما معتقديم 
كه خدا با ما اس��ت و پيروزي نيز متعلق به ملت ايران 
است. همچنين معتقديم فرداي اين كشور به مراتب 
بهتر از امروز خواهد بود، همان گونه كه امروز كش��ور 
بهتر از ديروز است. حضرت آيت الله خامنه اي در بخش 
ديگري از سخنانش��ان، حضرت زينب سلام الله عليها 
را بانويي برجسته در تاريخ بشريت خواندند و گفتند: 
آن بانوي با عظمت و ش��خصيت مستحكم و قوي به 
عنوان الگوي پرس��تاري معرفي ش��ده و برقرار كردن 
ارتباط ويژه ميان حضرت زينب با جامعه پرس��تاري، 
كاري بجا و حقيقتا مبارك است. رهبر انقلاب اسلامي، 
پرس��تاري را تركيبي از مجموعه ارزش هاي اخلاقي 
و فضائل انساني از جمله ش��فقت، دلسوزي، اهتمام، 
مس��ووليت پذيري، صبر و بردباري در برابر بي تابي ها 
و كج خلقي ها، و اس��تقامت و دلزده نشدن از مشاهده 
سختي ها برشمردند و افزودند: تكريم پرستار به معناي 

تكريم ارزش هاي انساني و ارزش گذاري براي فضائل 
اخلاقي كمياب است. ايشان مشكلات جوامع بشري را 
غالبا به علت فقدان فضائل اخلاقي و انساني دانستند 
و گفتند: امروز جامعه ايراني در حال حركت به سمت 
قله است و در اين حركت بسيار مهم، پر افتخار و خطير، 
به ترويج ارزش هاي اخلاقي احتياج مبرم دارد. حضرت 
آيت الله خامنه اي با اشاره به يك برنامه تلويزيوني كه 
اخيرا فرد خيري را نشان مي داد كه با تلاش و كوشش 
و جمع كردن كمك هاي مردمي، صدها جهيزيه براي 
زوج هاي محروم تهيه كرده است، افزودند: خصوصيات 
اخلاقي برجس��ته همچون صبر، مهرباني، بردباري و 
شفقت جزو ريشه هاي اخلاقي ايراني مسلمان است، 
همچنانكه در قضايايي مانند بلاياي طبيعي، مردم با دل 
و جان به كمك يكديگر مي روند. ايشان تأكيد كردند: 
همه دستگاه هاي مديريتي، تبليغاتي، رسانه ها، معلمان، 
فعالان ديني و حتي فعالان سياسي وظيفه دارند اين 
فضائل را در جامعه ترويج و توسعه دهند. رهبر انقلاب 
اسلامي با تأكيد بر مراقبت روحي و جسمي از پرستاران، 
خاطرنش��ان كردند: مسائل پرس��تاران به ويژه بانوان 
پرستار همچون حوصله، نشاط كاري و پاسخگويي به 
نيازهاي خانوادگي آنان بايد مورد توجه و اهتمام قرار 
گيرد و مشكلات آنها به طور جدي رسيدگي و عدالت در 
مورد پرستاران رعايت شود. حضرت آيت الله خامنه اي با 
تأييد برنامه اعلامي وزير بهداشت مبني بر تعريف هويت 
مس��تقل از كادر پزشكي براي پرستاران گفتند: البته 
پرستار و پزشك مكمل يكديگرند نه رقيب و با توجه 
به حضور چند ده هزار دانش��جوي پرستاري بايد يك 
مديريت و برنامه ريزي خوب در زمينه مسائل آموزشي 
و توزيع متوازن پرستاري در سطح كشور و نيز توجه به 
سطح درآمدي و عايدي شغلي آنان، انجام گيرد. ايشان 
همچنين خطاب به مسوولان بر رعايت حدود شرعي 

در بيمارستان ها تأكيد كردند.
پيش از سخنان رهبر انقلاب اسلامي، آقاي دكتر نمكي 
وزير بهداش��ت درمان و آموزش پزش��كي، مهم ترين 
ويژگي كار پرستاري را »عشق و علاقه براي خدمت به 
مردم« خواند و با بيان آمارهايي از خدمات پرستاران به 
مردم از جمله در طرح كنترل ملي فش��ار خون و مهار 
آنفلوآنزاي خطرناك و همچني��ن خدمات مربوط به 
سيل ابتداي سال گفت: بخش مهمي از مطالبات معوق 
پرستاران پرداخت شده و تا ماه آينده اين مطالبات را به 

صفر خواهيم رساند.
استخدام ۹ هزار پرستار و تعريف هويت مستقل از كادر 
پزشكي براي پرستاران تا پايان سال و ايجاد و استقرار 
نظام جديد پرداخت از ماه آينده از ديگر خبرهاي وزير 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي براي پرستاران در 

اين ديدار بود.

تصميم گيري درباره CFT به نشست مشترك بعدي  مجمع موكول شد

پاسخ معاونت حقوقي رييس جمهوري به ابهامات لوايح مالي
گروه ايران|

در شرايطي كه موضوع تصويب لوايح مقابله با پولشويي 
و مخالفت ه��ا و موافقت هايي كه در خصوص آن ارايه 
مي ش��ود، همچنان ادامه دارد، تصميم گيري درباره 
CFT كه قرار بود ديروز در مجمع تشخيص در خصوص 
آن تصميم س��ازي ش��ود، باز هم به نشس��ت بعدي 

كميسيون مشترك مجمع موكول شد. 
بر اساس اعلام دبير مجمع تشخيص لايحه الحاق ايران 
به كنوانسيون مقابله با تأمين مالي تروريسم موسوم 
به CFT كه در جلس��ه ديروز قرار بود در كميس��يون 
مشترك مجمع تشخيص مصلحت درباره آن تصميم 
نهايي اتخاذ شود مراعا ماند و ادامه بررسي اين لايحه 
به نشست بعدي كميسيون مزبور موكول شد. لايحه اي 
كه پيش از اين به تصويب مجلس دهم رس��يده بود و 
با ايراداتي كه شوراي نگهبان بر آن لحاظ كرد يك بار 
ديگر به بهارس��تان عودت داده شد و پس از پافشاري 
مجلس بر مصوبه خود جهت تعيين تكليف به مجمع 

تشخيص مصلحت نظام ارجاع شده بود.
معاون حقوقي رييس جمهوري اما در پاسخ به انتقاداتي 
كه مخالفان لوايح مقابله با پولشويي در خصوص اين 
معاهده مطرح مي كنند، تاكيد ك��رد: اگر به معاهده 
FATF بپيونديم به نظام بانكداري امن خواهيم پيوست 
و ديگر نبايد ب��ا ما اقدامات مقابله اي كنند. به گزارش 
ايس��نا، لعيا جنيدي درباره نگران��ي از درز اطلاعات 

محرمانه كش��ورمان گفت: اتفاقا كس��ي كه در واحد 
اطلاعات مالي كشورمان قرار دارد معتمد نظام است 
و با بررسي اطلاعات درخواستي مشخص مي كند كه 
اگر اطلاعات مهمي مطالبه نشده باشد ارايه كند، اما 
 NPT اگر مربوط به امنيت ملي باشد به موجب معاهده

و تحفظ قانون اساسي ارايه نمي كند.
وي اف��زود: در چارچ��وب FATF بيش��تر مي توانيم 
امكاناتي براي حفظ اطلاعاتمان داشته باشيم تا اينكه 
هيچ صيانتي نداشته باش��يم. همه كشورهاي عضو 
FATF مكلف به بررسي پولشويي و ملتزم به اين مساله 
هستند كه اطلاعات مربوط به تراكنش بانكي كشورها 
را به طور سيس��تماتيك ارايه دهند كه در آن صورت 
حفظ اطلاعات ما سخت تر است. وي در پاسخ به اين 
پرسش كه با توجه به ممانعت امريكا از فروش نفت ما 
اگر اطلاعات طبقه بندي شده كش��ورمان در اختيار 
گروه اقدام مالي قرار گيرد روزنه هاي تنفس كشورمان 
را خواهند بست، گفت: دو ماه ديگر ممكن است وارد 
ليست سياه شويم و اگر بندهاي مرتبط با توصيه 1۹ 
FATF رعايت نشود مبناي افش��اي كامل اطلاعات 

مربوط به ايران فراهم مي شود.
معاون حقوقي رييس جمه��ور افزود: به فرض ملحق 
نش��دن به اين معاهده و رفتن در ليست سياه به تمام 
كشورهاي ديگر مي گويند كه اطلاعات مربوط به نقل 
و انتق��ال وجوه ما را اس��تخراج و ارايه كنند كه در آن 

صورت اطلاعات ما به طور گس��ترده و سيستماتيك 
ارايه خواهد ش��د. وي اضافه كرد: در خصوص فروش 
نفت حق ندارند كه هر آنچه مربوط به ايران است چك 
كنند زيرا اين محصول را نمي توانند كالاي مشكوك 
بدانند مگر آن مبادلات مالي مربوط به كالاهايي مانند 
مواد مخدر يا ارتش��اء باش��د كه اطلاعاتش را مطالبه 
كنند و در موارد مانند فروش نفت اصلا حق ندارند كه 
اطلاعاتي را مطالبه كنند، مگ��ر آنكه دلايل و قرائني 
نشان دهند كه معامله مشكوكي صورت گرفته است 
آنگاه مي توانند از واحد اطلاعات مالي ما اطلاعات مد 
نظر را درخواست كنند.جنيدي در پاسخ به اين سوال 
كه آيا ضمانتي وج��ود دارد كه اگر FATF را بپذيريم 
اوضاع بهتر مي شود  افزود: شايد اوضاع بهتر نشود، اما 
موضوع اين است كه نپذيريم به مراتب شرايط ما بدتر 
مي شود و لذا از اين نظر با پذيرش آن وضعيت ما از اين 

شرايط بدتر نمي شود.
وي با بيان اينكه معتقدم حتي ممكن است با پذيرش 
اين معاهده شرايط مان ده، بيست درصد هم بهتر شود، 
گفت: درس��ت است كه عوايد كش��ور از پذيرش اين 
معاهده در شرايط تحريم صد در صد نشود، اما دست كم 

از بدتر شدن اوضاع جلوگيري مي كند.
معاون حقوقي رييس جمه��ور در برنامه گفت وگوي 
1۸:۳۰ ش��بكه خبر، با بيان اينكه اگر اين معاهده را 
نپذيريم حتي كشورهاي همسوي ما هم مانند روسيه 

و چين ديگر نمي توانند با م��ا مبادلات تجاري انجام 
دهند، اف��زود: برخي ها در كش��ور مي گويند بياييد 
ضمانت بدهيد كه اگر FATF را بپذيريم شرايط از اين 
بهتر شود، اما به قول آقاي همتي رييس بانك مركزي 
كاش اين افراد هم ضمانت بدهند كه اگر ما FATF را 

نپذيريم اوضاع از اين بدتر نمي شود.
جني��دي با تاكيد ب��ر اينكه ما مي تواني��م در صورت 
پذيرش FATF خط��ر مبادله مالي با كش��ورمان را 
كاهش دهيم، گفت: چرا وقتي مي توانيم ش��رايط را 
مديريت كنيم اجراي اين معاهده را نپذيريم. دست كم 
با پذي��رش اين معاه��ده مي توان از مش��روع كردن 
تحريم هاي يك جانبه يك كشور عليه خود جلوگيري 
كرد. در سال هاي گذشته تحريم هاي امريكا عليه ايران 

به صورت فعلي نبوده و ما مجوز صادرات يك ميليون 
بش��كه نفت را داش��يم، اما تحريم هاي كنوني بسيار 
پرفشار است. فشاري كه الان بر اثر تحريم هاي ظالمانه 
امريكا وجود دارد باعث شده تا هزينه هاي مبادلاتي ما 
 FATF بالا رود. اگر ما در ليست سياه ۲۰۰ كشور عضو
قرار گيريم حتي با بانك هاي معمولي هم نمي توانيم 

مراوده داشته باشيم.
جنيدي با اش��اره به اينكه ايران داراي اقتصاد بزرگي 
اس��ت و نمي تواند از بانكداري بين المللي جدا شود، 
گفت: نبايد تحريم هاي يك جانبه امريكا را تبديل به 
تحريم هاي ۲۰۰ كش��ور كنيم. اگر ما در ليست سياه 
FATF ق��رار بگيريم حتي ارزه��اي ملي و بانك هاي 

معمولي نمي توانند با ما مراوده داشته باشند.
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ترامپ در سياست ضد ايراني خود تجديد نظر كند
نماينده دموكرات كنگره امريكا، حمله به سفارت اين كشور در بغداد را 
نتيجه اقدامات »دونالد ترامپ« دانست و گفت: رييس جمهوري امريكا 
بايد در سياست ضد ايراني خود تجديدنظر كند. گري كونولي، نماينده 
ويرجينيا در مجلس نمايندگان امريكا ديروز در گفت وگو با تلويزيون 
سي ان ان امريكا افزود: من از رييس جمهوري مي خواهم كه در سياست 
و گفتار خود در خصوص ايران بازنگري كند. بيش��تر اين درگيري ها 
و تنش ها پيامد تصميم سرنوشت ساز وي براي خارج شدن از توافق 
هسته اي بود كه خيلي خوب داشت جواب مي داد. وي ادامه داد: اين كار، همه روابط كاري ما را با ايران 
قطع كرد. اكنون ايران چيزي براي از دست دادن نمي بيند و اين مساله ما را در وضعيتي خطرناك 
قرار مي دهد. اين نماينده دموكرات با انتقاد از عملكرد دولت عراق، اظهار كرد: آنها در ۲4 ساعت 
گذشته كار لازم براي محافظت از سفارتخانه ما انجام ندادند. آنها مسوول حفاظت از ديپلمات هاي 
ما هستند. البته اين عضو مجلس نمايندگان اظهار نكرد كه تاكنون هيچ يك از كاركنان سفارت، 
آسيب نديده اند و رييس جمهوري امريكا هم از ايمن بودن آن سخن گفته است. كونولي اضافه كرد 
نمي داند كه آيا سفارتخانه امريكا در بغداد امن خواهد ماند يا خير اما اين شرايطي بسيار خطرناك 
است. همزمان با تشييع شهداي حمله هوايي امريكا به مراكز الحشد الشعبي در شهر قائم در استان 
الانبار، شمار زيادي از مردم عراق ظهر روز سه شنبه، با حضور در مقابل سفارت امريكا در بغداد، ضمن 
سر دادن شعارهاي مرگ بر امريكا و مرگ بر اسراييل خواستار اخراج سفير اين كشور از عراق شدند.

احضار حافظ منافع امريكا در ايران به وزارت امور خارجه 
كاردار سوييس به عنوان حافظ منافع امريكا براي اعتراض به اتهامات 
اين كشور عليه ايران به وزارت امور خارجه احضار شد. به گزارش مهر، 
كاردار سوييس به عنوان حافظ منافع امريكا در خصوص مواضع مقامات 
اين كشور در مورد تحولات عراق به وزارت امور خارجه احضار و مراتب 
اعتراض شديد ايران نسبت به اظهارات جنگ طلبانه و ناقض منشور 
ملل متحد مقامات امريكايي به حافظ منافع آن كشور ابلاغ شد. محسن 
بهاروند دستيار وزير امور خارجه در نشست احضار كاردار سوييس از 
حافظ منافع امريكا خواست كه علاوه بر اعلام اعتراض ايران به امريكا اين پيام را به آنها برساند كه 
كشور عراق يك كشور مستقل است و مردم اين كشور نيز مردمي آزادي خواه، استقلال طلب و 
شرافتمند هستند. وي در اين ديدار افزود: ارتش امريكا بدون ارايه كوچك ترين شواهدي در مورد 
مقصر بودن آنها حداقل ۲۵ نفر از جوانان ملت عراق را به شهادت رسانده و تعداد بي شماري را مجروح 
كرده است. طبيعتاً مردم عراق به كشوري كه سرزمين آنها را اشغال كرده و جوانان آنها را مي كشد، 
واكنش نشان مي دهد. دستيار وزير امور خارجه تصريح كرد: امريكايي ها حتي دو نقطه را همزمان 
در سوريه بمباران كرده اند كه نشان مي دهد به دنبال اهداف ديگري هستند و بهانه جويي مي كنند. 
مقامات امريكايي بهتر است دست از فرافكني برداشته و بي دليل به كشور ما اتهام نزنند. همچنين 
به كاردار سوييس گوشزد شد كه ايران كشوري جنگ طلب نيست؛ ولي در مقابل هيچ تهديد و هر 

اقدام نابخردانه اي هم دست بسته نبوده و با تمام قدرت از خود دفاع مي كند. 

70درصد تجارت بين المللي از طريق درياست
معاون هماهنگ كننده نيروي درياي��ي ارتش گفت: امروز به بركت 
انقلاب به يك قدرت نظامي دريايي تبديل شده ايم و برگزاري رزمايش 
مركب دريايي با دو كشور چين و روسيه گوياي همين مهم است. به 
گزارش مهر، امير دريادار حبيب الله سياري در آيين افتتاحيه بيست و 
يكمين همايش و نمايشگاه صنايع دريايي و دريانوردي با اشاره به اينكه 
۷۰ درصد كره زمين را آب فرا گرفته و بيش از ۹۰ درصد تجارت جهان 
از طريق دريا و حمل و نقل دريايي صورت مي گيرد، گفت: انرژي هاي 
فسيلي، آب، صنعت گردشگري و توريسم، مواد اوليه دارويي، ذخاير معدني، منابع غذايي و… 
بخشي از ظرفيت هاي دريايي محسوب مي شود كه با خط مشي توسعه دريايي مي توان به اين منابع 
عظيم خدادادي دست پيدا كرد. وي با بيان اينكه اكثر شهرهاي بزرگ در كنار دريا قرار دارند، گفت: 
كشور ما با وجود اينكه از مرزهاي آبي بسياري برخوردار است اما متأسفانه يك شهر بزرگ ساحلي 
ندارد كه بايد در اين رابطه با حمايت همه دستگاه ها اقدام كرد، چراكه اين جريان ارتباط مستقيمي 
با توسعه دريايي دارد. معاون هماهنگ كننده ارتش با تاكيد بر اينكه ايران فرصت و ظرفيت تبديل 
شدن به يك قدرت دريايي و اقيانوس��ي را دارد، افزود: ۷1 درصد نفت و 6۹ درصد گاز جهان در 
منطقه دريايي ما وجود دارد و ايران در مركز بيضي انرژي جهان قرار گرفته و بخش قابل توجهي از 
انرژي جهان از طريق آبراه مثلث طلايي شمال اقيانوس هند و تنگه هاي هرمز، باب المندب و جبل 
الطارق عبور مي كند. همچنين تمامي واردات و صادرات كشورمان نيز از اين طريق صورت مي گيرد.

چهره ها
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كميسيون تلفيق بودجه 99  دولت را ملزم كرد

شفافيت در  واگذاري اموال دولتي
گروه اقتصاد كلان|

سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه كل كشور سال 
۹۹ گفت: در تبصره ۶ لايحه بودجه سقف معافيت مالياتي 
براي كاركنان دولتي و غيردولتي تا 3ميليون تومان تعيين 
شد و مازاد آن تا ۱۵ ميليون تومان به نرخ سالانه ۱۰ درصد 
و مازاد ۱۵ ميليون تومان در ماه به نرخ س��الانه ۲۰ درصد 
محاسبه خواهد شد. همچنين سقف معافيت مالياتي براي 
كارگران تا ۲۸ ميليون تومان يعني ماهيانه دو ميليون و 

3۰۰ هزار تومان تعيين شد.
همچنين آن گونه كه هادي قوامي گفته است در كميسيون 
تلفيق به دولت مج��وز واگذاري 4۰ هزار ميليارد تومان از 
اموالش داده شده است. با اين شرط كه دولت بايد تشريفات 
لازم را در اي��ن واگذاري ها رعايت كرده و كاملا به صورت 
شفاف صورت گيرد. موضوع »شفافيت« از اين جهت مورد 
توجه دولت قرار گرفته است كه در سال هاي گذشته همواره 
موضوع واگذاري شركت هاي دولتي با چالش هايي در اين 
باره روبرو بوده اس��ت. چالش هايي كه مقدمات بازداشت 

رييس سازمان متولي اين واگذاري ها را هم فراهم كرد. 
به گزارش »تعادل« چهارمين نشست كميسيون تلفيق 
بودجه ۹۹ روز گذشته با حضور اعضاي كميسيون برگزار 
شد. هادي قوامي سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه 
سال ۱3۹۹ كل كشور درتشريح اين نشست گفت: جزو ۲ 
و 3 تبصره ۱۲ )درخصوص مولدسازي دارايي ها و فروش 
اموال دارايي هاي منقول و غيرمنقول دولت( در اين جلسه 
مورد بحث بررس��ي قرار گرفت، براساس بند۲، به وزارت 
اقتصاد و دارايي اجازه داده ش��د؛ نس��بت به »مولدسازي 
دارايي ه��اي دولت در س��قف ۸ هزار ميلي��ارد تومان« با 
اس��تفاده از ابزار صكوك اجاره، اموال غيرمنقول مازاد بر 
نياز دستگاه هاي اجرايي اقدام كند البته در لايحه دولت 
»مولدس��ازي دارايي هاي دولت بدون تشريفات قانوني« 
مطرح شده بود كه كميسيون با اين بخش موافقت نكرد و 
مقرر شد؛ حتما در سامانه رود و به صورت شفاف واگذار شود 
تا ابهامي در بحث واگذاري ها نباشد.وي ادامه داد: همچنين 
در بند 3 تبصره ۱۲ لايحه بودجه به وزارت اقتصاد و دارايي 
اجازه داده شده است تا سقف4۰ هزار ميليارد تومان از اموال 
و دارايي هاي خود را به اس��تثناي اموال و موارد مندرج در 
اصل ۸3 قانون اساس��ي»بدون رعايت تشريفات« واگذار 
كند كه در اين بند عبارت »بدون رعايت تشريفات« حذف 
شد و بنا شد واگذاري ها از طريق مزايده و به صورت شفاف 
به اطلاع برس��ند، در واقع مشخص باشد چه ملكي به چه 
قيمت پايه اي و به چه شيوه اي مزايده اي واگذار شده است؟ 
همچنين به پيمانكارهاي طلبكار از دولت نيز اجازه داده شد 
از اين بخش از دارايي هاي دولت به مبلغ 4۰ هزار ميليارد 
تومان واگذار شود.موضوع شفافيت در حالي از طرف دولت 
مورد اهمال قرار گرفته بود و اكنون كميس��يون تلفيق بر 
آن تاكيد كرده است كه در گذشته عدم وجود شفافيت در 
واگذاري شركت هاي دولتي حواشي بسياري را براي دولت 
به همراه داشت.سازمان متولي واگذاري ها يعني سازمان 

خصوصي سازي در گذشته درباره واگذاري شركت هاي 
دولتي دچار چالش هاي جدي شد. از اين جهت كه در برخي 
مورد از واگذاري ها اين سازمان متهم به تعيين نرخ نامناسب 
براي شركت ها شده و همچنين در برخي موارد ديگر هم به 
سازمان اتهام زده شد كه در واگذاري ها اصل برابري را رعايت 
نكرده است. وضعيتي كه در نهايت بازداشت رييس سازمان 
را به همراه داشت و همچنان نيز پرونده برخي از واگذاري ها 
در قوه قضاييه مفتوح است. حالا نيز با مطرح شدن موضوع 
واگذاري اموال مازاد دولتي بيم اين وجود دارد كه ماجراي 
خصوصي سازي ها يك بار ديگر، اين بار براي اموال دولتي 
تكرار ش��ود. به ويژه تاكيد دول��ت در لايحه بودجه ۹۹ بر 
واگذاري بدون تش��ريفات اموال دولتي اين بيم را تقويت 
كرد كه دولت مي خواهد قيد و بندهاي ايجاد شفافيت را از 
سر خود باز كند.حالا ولي كميسيون تلفيق در مصوبه خود 
دولت را ملزم به رعايت تشريفات و شفاف كردن كليه مراحل 
واگذاري كرده است. حالا بايد منتظر ماند و ديد كه دولت 
همانطور كه پيش تر نيز وعده آن را داده بود از مكانيزم هايي 
مانند بورس براي واگذاري شفاف بهره خواهد برد يا خير و 
سرنوشت خصوصي سازي ها در انتظار اموال دولتي است. 

    كدام بخش خصوصي؟
گفتني است از زماني كه لايحه بودجه سال جاري منتشر شد 
همچنين انتقادات بسياري نسبت به موضوع واگذاري اموال 
دولتي مطرح شد، عمدتا ناظر بر اينكه دولت بايد مشخص 
كند با توجه به ركود حاكم بر بازار چه كساني خريدار اين 
اموال خواهند بود؟ و البته چقدر دسترسي به منابع حاصل 
از آن براي دولت ميس��ر اس��ت؟ اين در حالي است كه در 
دوره واگذاري شركت هاي دولتي هم موضوعي كه منجر 
به شكل گيري »خصولتي ها« در ادبيات اقتصادي كشور 
شد، نبودن منابع مالي لازم در بخش خصوصي براي خريد 
شركت هاي دولتي بود.به گفته قوامي اكنون آخرين تبصره 
باقي مانده از تبصره هاي درآمدي لايحه بودجه سال ۹۹ -كه 
مراعا مانده بود- در كميسيون تلفيق در حال بررسي است 
اين تبصره درخصوص منابع درآمدي تبصره ۱4 )هدفمندي 
يارانه ها( است.س��خنگوي كميسيون تلفيق بودجه سال 
۹۹، بر اهميت منابع درآم��دي تبصره ۱4 كه در 7 بخش 
مشخص شده تاكيد كرد و گفت: 7 بخش مشخص شده در 
منابع درآمدي تبصره ۱4 عبارتند از: ۱- دريافتي حاصل از 
فروش فرآورده هاي داخلي نفتي حداقل 77 هزار ميليارد 
تومان، ۲- دريافتي حاصل از صادرات فرآورده هاي نفتي 
پس از كس��ر مابه التفاوت خوراك تحويلي و فرآورده هاي 
حدود ۸۸هزار و ۸۰۰ميلي��ارد تومان، 3- منابع حاصل از 
فروش داخلي گاز طبيعي با احتساب عوارض گازرساني و 
عوارض و ماليات ارزش افزوده حدود 3۱هزار ميليارد تومان، 
4- دريافتي حاصل از فروش برق مشتركين حدود ۲4هزار و 
3۰۰ميليارد تومان، ۵- دريافتي حاصل از سوخت نيروگاه ها 
4۲۰ ميليارد تومان، ۶- دريافتي حاصل از خوراك ميعانات 
پتروشيمي ها حدود ۲۶ هزار ميليارد تومان 7- منابع حاصل 

از فروش آب كه حدود 3 هزار و ۱۰۰ ميليارد تومان.به گفته 
وي به منظور شفاف تر شدن بخش درآمدي منابع حاصل 
از تبصره ۱4بحث هاي مفصلي هم اكنون در كميسيون در 
حال طرح و بررسي است تا درباره منابع درآمدي تبصره ۱4 
نيز تصميم گيري شود.سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه 
بودجه س��ال ۹۹، همچنين درخصوص معافيت مالياتي 
پزش��كان توضيح داد: اگرچه بحث هايي در اين خصوص 
مطرح ش��د و در لايحه دولت يك پيشنهاد در اين زمينه 
آمده، اما به دليل آنكه خلاف برنامه ششم توسعه است رأي 
لازم براي تصويب را نياورد و آنچه كه در لايحه دولت بود با 

اصلاحاتي به تصويب رسيد.
به زعم قوامي تقريبا در اين هفته بحث مرتبط با تبصره هاي 
درآمدي تمام ش��د و تنها چند بن��د همچون بند مرتبط 
ب��ا »بودجه صدا و س��يما« باقي مانده كه درب��اره آن نيز 
تصميم گيري خواهد شد.س��خنگوي كميسيون تلفيق 
لايحه بودجه س��ال ۹۹ همچنين خب��ر داد: هفته آينده 
كميسيون از روز يكشنبه جلسات خود را به صورت مرتب در 
خارج از وقت جلسه علني پيگيري خواهد كرد و اميدواريم 
با اتمام بحث هاي درآمدي بتوانيم وارد بحث هاي هزينه 

لايحه بودجه سال ۹۹ شويم.
وي همچنين در توضي��ح اجمالي بندها و تبصره هايي از 
لايحه بودجه كه تاكنون در كميس��يون بودجه بررسي 
ش��ده اند، گفت: در تبصره ۶ لايحه بودجه سقف معافيت 

مالياتي براي كاركنان دولتي و غيردولتي تا 3ميليون تومان 
تعيين ش��د و مازاد آن تا ۱۵ ميليون تومان به نرخ سالانه 
۱۰ درصد و مازاد ۱۵ ميليون تومان در ماه به نرخ س��الانه 
۲۰ درصد محاسبه خواهد شد. همچنين سقف معافيت 
مالياتي براي كارگران تا ۲۸ ميليون تومان يعني ماهيانه 

دو ميليون و 3۰۰ هزار تومان تعيين شد.
سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه با اشاره به مصوبه ديگر 
كميسيون تلفيق گفت: در تبصره ۵ مقرر شد؛ شرايطي 
را در س��ال ۱3۹۹ فراهم كنيم كه پروژه هاي عمراني در 
بخش ه��اي غيردولتي و س��اير نهاده��ا از ظرفيت اوراق 
مشاركت استفاده كنند. براين اساس به دولت اجازه داده 
ش��د براي بازپرداخت اصل و سود اوراق سررسيد شده در 
س��ال ۱3۹۹ معادل يكصد هزار ميليارد ريال اوراق مالي 

اسلامي منتشر كند.
همچنين در بند »الف« تبصره ۵ به ش��ركت هاي دولتي 
اجازه داده شد تا سقف ۶۵ هزار ميليارد ريال اوراق منتشر 
كنند و در بند »ب« تبصره ۵ به دولت اجازه داده شد براي 
تامين مالي تا مبلغ ۵۵ هزار ميليارد تومان اوراق منتشر كند 
كه از اين محل فعاليت امور عمراني بودجه را انجام دهد. 
همچنين در بند »ج« تبصره ۵ مصوب شد؛ اوراق فروش 
نرفته بند »الف« و »ب« تبصره ۵ لايحه بودجه سال آينده با 
تاييد رييس دستگاه اجرايي به طلبكاران واگذار شود.قوامي 
بيان كرد: كميسيون در بند »د« تبصره ۵ لايحه بودجه ۹۹ 

مصوب شد؛ ش��هرداري ها تا سقف ۸۰ هزار ميليارد ريال 
اوراق براي قطار شهري و حمل و نقل شهري منتشر كنند. 
همچنين در بند »ه« تبصره ۵ لايحه بودجه س��ال آينده 
مقرر شد؛ دولت تا سقف ۲۰ هزار ميليارد ريال اسناد خزانه 
اسلامي را با حفظ قدرت خريد در سقف نرخ سود مصوب 

شوراي پول و اعتبار به طلبكاران واگذار كند.
وي اظهار كرد: در بند »و« تبصره ۵ نيز كه خبر خوش��ي 
براي طلبكاران دولت دارد ظرفي��ت اوراق براي پرداخت 
طلب طلبكاران از دولت به ويژه پيمانكاران تا س��قف ۵۰ 
هزار ميليارد ريال افزايش يافت در سال هاي گذشته يكي 
از مشكلات طلبكاران دولت اين بود كه موظف بودند ۲۵ 
درصد را نقد و مابقي طلب را تهاتر كنند كه كميس��يون 
اين شرط را برداش��ت تا تسويه طلبكاران دولت راحت تر 
انجام شود و اولويت پرداخت هم با كساني است كه مدت 
زمان بيشتري از دولت طلب دارند. سخنگوي كميسيون 
تلفيق بودجه سال ۹۹ يادآور شد: در بند »ز« تبصره ۵ به 
بيمه مركزي اجازه داده شد؛ ۱۰۰۰ميليارد تومان در بازار 
سرمايه انواع اوراق بهادار منتشر كند. همچنين مقرر شد 
وزارتخانه ها از طريق ش��ركت هاي تابعه در صف 3۵ هزار 
ميليارد ريال اوراق با تصويب شوراي اقتصاد منتشر كنند. 
در بند »ه�« تبصره ۵ مقرر ش��د؛ ۲۰ هزار ميليارد ريال از 
ظرفيت اوراق براي طرح هاي س��ازمان تجهيز و نوسازي 

مدارس استفاده شود.

سال به سال كارگران بيشتري را از شمول قانون كار خارج مي كنند
عضو كارگري ش��وراي عالي كار گفت: براي پايدار شدن 
تاثيرات گراني بنزين و اينكه اين تاثيرات در قيمت كالاها 
و خدمات كاملًا مشخص ش��ود، آمارهاي دي ماه را براي 
مذاكرات مزدي و بحث محاسبه سبد معيشت، مرجع قرار 
خواهيم داد. بايد دقت كنيم كه دستمزد كارگران در كشور، 
همواره يك س��ال عقب اس��ت؛ چراكه دستمزد كارگران 
هميشه براساس تورمِ اتفاق افتاده تعيين مي شود نه تورم 
انتظاري سال بعد؛ ما نبايد فريب حرف ها و شعارها در مورد 
پايين آمدن تورم در سال بعد يا كمتر بودن تورم انتظاري از 
تورم اتفاقي را بخوريم.علي خدايي افزود: كارگروه دستمزد، 
جلسه خود را برگزار كرده و در آن جلسه به موارد متعددي 
پرداخته شده كه متاس��فانه در آن بازهم بحث هايي مثل 
»مزد منطقه اي« كه هر ساله مطرح مي شود، طرح شده و 
نمايندگان كارگران به اين بحث هاي انحرافي كه همواره براي 
تغيير مسير مذاكرات طرح مي شود، پاسخ داده اند. موضوع 
ديگر كه مطرح ش��ده و بسيار جدي است و ما نمايندگان 
كارگري نيز خواهان اين هستيم كه اين موضوع، يك بار براي 
هميشه به نتيجه برسد، موضوع سهم دستمزد در قيمت تمام 

شده كالاها و خدمات است.
وي ادامه داد: هرچند اين موضوع جزو تكاليف شوراي عالي 
كار و كميته دستمزد نيست، اما با توجه به بزرگنمايي هايي 
كه در اين حوزه مي شود، ما هم مشتاقيم كه محاسبات اين 

مساله انجام شود و يك بار براي هميشه به اين ادعاهاي از 
ديدگاه من واهي كه »دستمزد ايجاد تورم مي كند و موجب 
تعديل و از بين رفتن مشاغل مي شود«، پاسخ داده شود. بايد 
بدانيم س��هم دقيقِ دستمزد در قيمت تمام شده كالاها و 

خدمات واقعا چقدر است.
موضوع مهم در مذاكرات مزدي هرساله، محاسبات مرتبط با 
بند دوم ماده 4۱ قانون كار است، خدايي مي گويد: محاسبات 
سبد معيشت در دستور كار جلسه آينده كميته دستمزد 
خواهد بود كه دوشنبه آينده اين جلسه برگزار مي شود و در 
آن به صورت جدي به محاسبه سبد معيشت ورود مي شود.

نماينده كارگران در شوراي عالي كار در ارتباط با آمارهاي 
مورد استناد در دستمزد ۹۹ گفت: براي پايدار شدن تاثيرات 
گراني بنزين و اينكه اين تاثيرات در قيمت كالاها و خدمات 
كاملًا مشخص شود، آمارهاي دي ماه را براي مذاكرات مزدي 
و بحث محاسبه سبد معيشت، مرجع قرار خواهيم داد. بايد 
دقت كنيم كه دستمزد كارگران در كشور، همواره يك سال 
عقب است؛ چراكه دستمزد كارگران هميشه براساس تورمِ 
اتفاق افتاده تعيين مي شود نه تورم انتظاري سال بعد؛ ما نبايد 
فريب حرف ها و شعارها در مورد پايين آمدن تورم در سال 

بعد يا كمتر بودن تورم انتظاري از تورم اتفاقي را بخوريم.
به اعتقاد خدايي، محاسبات دستمزد، محاسبه قدرت خريدِ 
از دست رفته كارگران در طول يك سال است؛ ابتدا جبران 

قدرت از دست رفته مطرح است و در مرحله بعد، افزايش اين 
قدرت.او تاكيد كرد: در حال حاضر، تورم اتفاق افتاده بيش از 
4۰ درصد است و با در نظر گرفتن فاصله اي كه بين دستمزد 
و حداقل معيشت وجود دارد، بايد بگوييم با افزايش دستمزد 
به اندازه نرخ تورم، اين فاصله پرنمي شود.وي در پاسخ به اين 
سوال كه دستمزد بايد چند درصد زياد شود تا قدرت خريد 
از دست رفته جبران ش��ود؛ گفت: هيچ عدد و درصدي در 
مورد ميزانِ افزايش دستمزد اعلام نمي كنم اما فاصله ريالي 
سبد معاش محاسبه شده در اسفند سال قبل و سبد معاشي 
كه امسال محاسبه مي شود، حداقل مبلغي است كه بايد به 
دستمزد افزوده شود تا قدرت خريدي كه در سال جاري از 
بين رفته، قابليت احيا و بازيابي داشته باشد. اسم اين افزايش، 
بهبود قدرت خريد نيست بلكه فقط جبران قدرت خريد از 

دست رفته در سال جاري است.
خدايي تاكيد كرد: فاصله سبد معاش سال گذشته و سبد 
معاش امسال، حداقل ميزاني است كه بايد براي دستمزدِ 
همه گروه هاي مزدي اضافه ش��ود و براي فراتر از آن، بايد 

چانه زني كنيم كه اين اتفاق خواهد افتاد.
نماينده كارگران البته اضافه كرد: ۱۵ درصد پيشنهادي 
دول��ت در لايحه بودجه را اص��لا جدي نمي گيريم چون 
هيچ ربطي به كارگران ن��دارد و مربوط به افزايشِ حقوق 
كارمندان دولت اس��ت. هرچند در م��ورد كارمندان نيز 

اعتقاد دارم بايد براساس قانون مديريت خدمات كشوري 
كه صراحت دارد افزايش حقوق بايد براساس تورم باشد، 
عمل شود و حداقلش اين است كه حداقل حقوق كارمندان 
به اندازه نرخ تورم زياد ش��ود.وي افزود: به عنوان نماينده 
كارگران اصلا به اينكه دولت در لايحه بودجه چه عددي 
را براي افزايش حقوق پيش  بيني كرده، توجهي نمي كنم؛ 
تنها مرجع تعيين دس��تمزد كارگران، شواري عالي كار 
است و هيچ نهادي نمي تواند در مذاكرات سه جانبه مزدي 
مداخله كند يا براي اين مذاكرات، تكليف تعيين نمايد.

خدايي ادامه داد: در جلس��ه گذشته ش��وراي عالي كار، 
راجع به دو موضوع، درخواس��ت برگزاري جلس��ه فوري 
دادم كه اين درخواس��ت را وزير كار نيز پذيرفت؛ موضوع 
اول، ورود به بحث مزد ۹۹ و مقدمات اين مذاكرات است 
اما موضوع ديگري كه مدت هاست مغفول مانده و من به 
عنوان نماينده كارگران شوراي عالي كار مصر هستم كه به 
آن پرداخته شده و در هياهوها گم نشود، موضوع اشتغال 

كارگران در مناطق آزاد و ويژه اقتصادي است.
در ماه گذشته، براساس مصوبات مجلس، شاهد رشد تعداد 
مناطق آزاد و وي��ژه اقتصادي بوديم؛ خدايي در اين رابطه 
مي گويد: خوشبختانه در هرجا رشدمان منفي باشد، در 
دور زدن قانون و خروج از شمول قانون، رشد مثبت داريم! 
براساس برآورد ما در حال حاضر، در مجموع مناطقِ آزاد و 

پارك هاي فناوري و كلا  همه مناطقي كه از شمول قانون كار 
خارج شده اند و اشتغال در آنها تحت قوانين خاص صورت 
مي گيرد، بيش از يك پنجم كارگران كشور مشغول به كار 
هستند و اين در حالي است كه وزارت كار به عنوان متولي 
اصلي روابط كار در كشور، هيچ نظارتي بر اين حوزه ها ندارد 
و عملا قوانيني كه مختص خود اين حوزه ها نوشته شده نيز 
اجرايي نمي شود.نماينده كارگران در شوراي عالي كار به 
قانون اشتغال مناطق آزاد و ويژه اقتصادي اشاره كرد: ماده 
آخر اي��ن قانون خاص، تاكيد كرده كه كليه مقاوله نامه ها 
و توصيه نامه هاي بين المللي در اين مناطق، لازم الرعايه 
هستند اما عملًا هيچ كدام از مقاوله نامه ها و توصيه نامه هاي 
سازمان بين المللي كار در مناطق آزاد اجرا نمي شود و هيچ 
نهادي وجود ندارد كه اين عدم اجرا و قانون گريزي را پيگيري 
كند.به گفته خدايي، تشكل هاي كارگري هرگز در مناطق 
آزاد و ويژه اقتصادي پا نگرفته اند و در عين حال، شاهدِ غفلت 
بزرگي در فعالان كارگري هستيم چراكه يك هجمه بزرگ 
را فرام��وش كرده اند.وي تصريح كرد: از يك طرف قوانين 
بالادستي از جمله قانون كار اجرا نمي شود و به دنبال از بين 
بردن اين قوانين هستند اما از طرف ديگر، افراد تحت شمول 
همين قانون را به تدريج از چتر قانون خارج مي كنند و اين 
هجمه دوم، آن چيزي است كه اكثراً ديده نمي شود و مورد 

غفلت واقع مي شود.
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 دسته بندي متقاضيان 
براي ورود به سامانه معيشتي

سخنگوي ستادشناسايي مشمولان حمايت معيشتي 
گفت: فقط متقاضيان كمك معيشتي كه در ليست 
يارانه بگيران قرار ندارند، اما در گذشته كد دستوري 
#۶3۶۹* را شماره گيري كردند، مي توانند تقاضاي 
خود را ثبت كنند.حس��ين ميرزايي در گفت وگو با 
مهر با اشاره به آغاز ثبت نام متقاضيان جديد كمك 
معيشتي اظهار داشت: متأسفانه از ساعت ۲۲ شب 
گذش��ته )دهم دي م��اه( همزمان با آغ��از ثبت نام 
متقاضيان جديد، بس��ياري از خانوارها به س��ايت 
مراجعه كردند و ترافيك س��امانه به شدت افزايش 
يافته است.وي افزود: حدود ۶۶۶ هزار نفر از سرپرستان 
خانوار دريافت كننده كمك معيشتي كه در »ليست 
يارانه بگيران قرار ندارند«، در بازه زماني سوم تا بيستم 
آذرماه، شماره ملي خود را با شماره گيري # ۶3۶۹ * 
از طريق تلفن همراه ثبت كردند كه در اين مرحله، 
تقاضا مي ش��ود فقط اين گروه از سرپرستان خانوار، 
تقاضاي خود را در سامانه ثبت كنند.وي تأكيد كرد: 
فقط سرپرستان خانوار متقاضي كمك معيشتي كه 
در ليست يارانه بگيران قرار ندارند؛ اما در بازه سوم تا 
بيستم آذرماه كد دستوري مذكور را با شماره موبايل 
خود شماره گيري كرده اند، مي توانند تا ۲4 دي ماه به 
سايت hemayat.mcls.gov.ir مراجعه كنند.

ميرزايي تصريح كرد: پس از ورود به سايت دو بخش 
»ثبت خانوار جديد« و »ورود به سامانه« وجود دارد. 
سرپرستان خانوار متقاضي كمك معيشتي كه در 
ليست يارانه بگيران قرار ندارند و قبلًا كد دستوري را 
شماره گيري كردند، بايد گزينه ثبت خانوار جديد را 
انتخاب و اطلاعات شماره ملي، جنسيت، سال تولد، 
ماه تولد و روز تولد، تلفن همراه و تصوير امنيتي خود 
را ثبت كنند.وي ادامه داد: چنانچه سرپرست خانوار 
پيش از اين براي دريافت يارانه نقدي در س��ال ۹3، 
اطلاعات خود را ثبت كرده باشد، اطلاعات خانوار آنها 
در پايگاه داده موجود است كه اين افراد، پس از درج 
اطلاعات مذكور، مستقيما به بخش»ورود به سامانه« 
هدايت مي شوند؛ اما چنانچه هيچ زماني براي دريافت 
يارانه نق��دي اقدام نكردند، از طري��ق پيامك، اقدام 
مقتضي براي آنها اطلاع رساني خواهد شد.ميرزايي 
تأكيد كرد: متقاضيان دقت كنن��د در زمان ورود به 
س��امانه حمايت، به هيچ وجه فيلترشكن آنها نبايد 
روشن باش��د. وي گفت: در مورد زمان مراجعه ساير 
متقاضيان كمك معيشتي كه در ليست يارانه بگيران 
قرار ندارند و در گذشته نيز كد دستوري ۶3۶۹#* 
را شماره گيري نكردند، بعداً اطلاع رساني خواهد شد.

حكم جديد پرداخت
»حق سنوات پايان خدمت«

ديوان عدالت اداري در راي ص��ادره خود اعلام كرد 
كه حق سنوات پايان خدمت كارگران ولو در صورت 
پرداخت در پايان هر سال، بايد بر مبناي آخرين حقوق 
پايه دريافتي تسويه حساب شود. بر اساس تكليف 
قانون كار، تمام شاغلان بيمه شده تأمين اجتماعي 
در زمان اتمام همكاري مش��مول يك پايه سنوات 
پايه خدمت به تعداد سال هاي سابقه مي شود. بر اين 
اساس، به استناد ماده ۲4 قانون كار، در صورت خاتمه 
قرارداد كار اعم از »كار معين يا مدت موقت«، كارفرما 
مكلف است به كارگري كه مطابق قرارداد، يك سال 
يا بيشتر، به كار اشتغال داشته است، اعم از متوالي يا 
متناوب بر اساس آخرين حقوق، مبلغي معادل يك ماه 
حقوق به عنوان مزاياي پايان كار، در مقابل هر سال 
س��ابقه، به نيروي كار پرداخت كند؛ اما در پرداخت 
حق سنوات پايان كار، دو رويه وجود دارد كه بر اساس 
يك بخش از آن، برخي كارفرمايان حق سنوات پايان 
خدمت را در زم��ان پايان خدمت )قطع همكاري يا 
بازنشستگي( به صورت يكجا با حقوق پايه همان سال 
پرداخت مي كنند. در عين حال، رويه ديگر اين است 
كه برخي كارفرمايان حق سنوات را در پايان هر سال 
به نيروي كار پرداخت مي كنند، به اين ترتيب كه هر 
فرد شاغل، در پايان هر سال علاوه بر پرداخت دوپايه 
حقوق به عنوان عيدي، معادل يك پايه نيز به عنوان 
حق س��نوات دريافت مي كند. بر اساس رأي جديد 
ديوان عدالت اداري، قضات عالي مقام، در رسيدگي به 
شكايات كارگران با اصدار احكام مشابه، پرداخت حق 
سنوات در پايان سال را علي الحساب تلقي كرده اند 
كه اين بخش��نامه ابطال مي شود و حق سنوات بايد 
در خاتمه و قطع رابطه كاري بر مبناي آخرين حقوق 
پايه دريافتي تسويه حساب شود. بر همين اساس، 
بخش��نامه طبق رأي جديد ديوان عدال��ت اداري، 
پرداخت مزاياي پايان خدمت )سنوات( در هر سال به 
منزله تسويه حساب نهايي حق سنوات نيست و بايد 

بر مبناي آخرين حقوق محاسبه شود.

جلوگيري از فرار مالياتي در گروي 
راه اندازي سامانه هاي مالياتي 

رييس كميته مالياتي كميسيون اقتصادي مجلس 
معتقد اس��ت مادامي كه سامانه هاي مالياتي مانند 
صندوق مكانيزه فروش در كش��ور راه اندازي نشده، 
نمي توان از فرارهاي مالياتي جلوگيري كرد. محمود 
شكري در گفت وگو با خانه ملت درباره راهكارهاي 
موردنياز براي جلوگيري از فرارهاي مالياتي، گفت: 
مادامي كه سامانه هاي مالياتي مانند صندوق مكانيزه 
فروش در كشور راه اندازي نشده، نمي توان از فرارهاي 
مالياتي جلوگيري كرد.وي اف��زود: دو هدف بايد در 
كشور محقق شود؛ نخس��ت جلوگيري از فرارهاي 
ماليات��ي و دوم رعايت عدالت ماليات��ي، زيرا نه تنها 
براي تشخيص ماليات يك مميز مالياتي وجود ندارد 
بلكه حدود ۱۰ هزار مامور مالياتي در كشور مشغول 
هستند كه ش��اخص هر يك از آنها براي تشخيص 
ماليات متفاوت است.وي با بيان اينكه از آنجايي كه 
ش��اخص دقيقي براي تعيين ماليات  وجود ندارد، 
مميزان مالياتي علي الراس اقدام مي كنند، اظهار كرد: 
سامانه هاي مالياتي تمام اطلاعات فعالان اقتصادي را 
مشخص كرده و تكليف آنها براي پرداخت ماليات را 

شفاف و مشخص مي كند.

تشريح جزييات بخشنامه جديد گمركتوسعه تعاون كمك به افزايش تاب آوري اقتصادي
معاون امور تعاون وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: 
توسعه بخش تعاون حتما مي تواند به افزايش تاب آوري 

اقتصادي كمك كند.
محمدجعفر كبيري با تأكيد بر اينكه ش��رايط اقتصادي 
كشور شرايط خاصي است، اظهار كرد: دولت جمهوري 
اسلامي ايران در يك چارچوب منطقي گام به گام از منافع 
ملي در س��طح بين المللي حمايت كرد و سعي دارد اين 

منافع را به صورت حداكثري تأمين كند.
وي تصريح ك��رد: رييس جمهوري به س��ركار آمده كه 
بس��ياري از توافقات را نقض كرده و زير پا گذاش��ته كه 
اين كار منجر به فش��ارهايي بر اقتصاد ما شده و يكسري 
چالش هايي را براي مردم ايران ايجاد كرده است اما به طور 
قطع با صبوري و بلندنظري مردم ايران و تدبير دولتمردان 
بتوانيم از اين پيچي كه براي ما ايجاد كردند، مثل آنچه در 
چهار دهه گذش��ته تجربه كرديم، عبور كنيم.وي با بيان 
اينكه اگر روي سكه تحريم ها چالش است، روي ديگر آن 
فرصت است، خاطرنشان كرد: شرايط اقتصادي كشور در 
قبل از تحريم ها به گونه اي بود كه س��عي مي شد نرخ ارز 
مديريت شود و بعضي از نرخ ها با هم همخواني نداشت اما 
الان فرصت بزرگي براي كالاهاي ايراني به وجود آمده كه 
مي توانند در يك بازه سه ساله از نرخ هايي كه رقابتي شدند 

و محصولات نهايي كشور را از نظر قيمتي به شدت رقابت 
پذير كردند، استفاده كنند و ما و تعاونگران بايد سعي كنيم 

از اين پنجره فرصت استفاده كنيم.
كبيري با اشاره به اينكه مزيت رقابتي قيمتي پيدا كرده ايم، 
ادام��ه داد: در حال حاضر ك��ه مزيت رقابتي قيمتي پيدا 
كرده ايم، بايد جاي پاي محص��ولات خود را در بازارهاي 
جهاني باز كرده و در يك بازه زماني مش��خص با تقويت و 
توسعه R&Dها بتوانيم از لحاظ كيفي هم رقابت كنيم.

معاون وزير در امور تعاون خاطرنشان كرد: توسعه بخش 
تعاون حتماً مي تواند به افزايش تاب آوري اقتصادي كمك 

كند اما توسعه در بخش تعاون هم ضرورت هايي دارد.
وي بيان كرد: در كنار نگاهي كه بخش تعاون داشته رويكرد 
ديگري را دنبال مي كنيم به طوريكه ما بايد بنيه تعاوني ها 
را آنچنان قوي كنيم كه خودشان بتوانند در فضاي رقابتي 

روي پاي خود بايستند.
كبيري يادآور ش��د: اگر تعاوني ها صرفا روي كمك هاي 
دولتي حس��اب كنند به فراخور بودج��ه و منابع دولتي 
فعاليت هاي تعاوني ها فراز و فرود پيدا مي كند اما معتقديم 
با توس��عه نوآوري، شفافيت و تقويت نهادهاي اقتصادي 
بخش تعاون مي توانيم به شبكه  س��ازي و توانمندسازي 
تعاوني ها كمك كنيم. وي با تأكيد بر توسعه بازار تعاوني ها، 

اظهار كرد: در كنار شبكه سازي و توانمندسازي تعاوني ها 
بايد توس��عه بازار تعاوني ها براي تثبيت اش��تغال مورد 

توجه باشد.
وي با بيان اينكه توسعه تعاون به باز توزيع عادلانه ثروت 
و رفاه اجتماعي، جذب سرمايه هاي خُرد و ايجاد اشتغال 
پايدار كمك كند، گفت: به دنبال تشكيل توسعه زيست بوم 
نوآوري و فناوري در بخش تعاون هستيم كه گام نخست آن 
تشكيل مركز نوآوري و توسعه تعاون است البته دستوري 
هم نمي خواهيم كار كنيم بلكه براساس جغرافيا و فضاي 
كسب و كار هر اس��تان حمايت مي كنيم. كبيري تأكيد 
كرد: اگر يك لوكوموتيو غيردولتي مهيا باشد كه اين مركز 
را راه اندازي كن��د ما كمك مي كنيم و با معاونت علمي و 
فناوري رياست جمهوري تفاهم نامه اي نيز منعقد كرده ايم 
كه 3۵ ميليارد تومان كمك بلاعوض براي بخش تعاون 
مصوب شده است و خط اعتباري خوبي براي تعاوني هاي 

دانش بنيان نيز وجود دارد.
معاون امور تعاون وزير در پايان اظهار كرد: هر استاني كه 
آماده باشد ما هم به همان ميزان تلاش مي كنيم و بودجه 
اوليه اي براي استان ها ديده ش��ده كه در استان همدان 
حدود ۱۰۰ ميليون تومان بلاعوض براي شروع كار ديده 

شده است.

معاون فني گمرك ايران جزييات بخشنامه جديد ارزش 
گمرك كه به واسطه آن بسياري از پرونده هاي بيش بود 
ارزش كالاهاي اساسي تعيين تكليف مي شود را تشريح 

كرد.
مهرداد جمال ارونقي در گفت وگو با تس��نيم با اشاره به 
بخشنامه جديد گمرك ايران درخصوص تعيين تكليف 
ارزش كالاهاي وارداتي گفت: در اجراى اين بخش��نامه 
كالاهاي اساسي يا گروه يك به دو قسمت تقسيم شده اند 
كه حدود ١١ قلم كالا مش��تمل ب��ر ١٩ رديف تعرفه در 
قس��مت اول و بيش از ٧٥رديف كالاه��اي گروه يك در 

قسمت دوم قرار گرفته است.
وي افزود ، براي يازده قلم كالا عبارت از ۱ -گندم انساني، 
۲ - ذرت دام��ي، 3 - جو، 4 -كنجاله س��ويا، ۵ - دانه هاي 
روغني )س��ويا، كلزا(، ۶ - روغن خام )س��ويا، پالم، كلزا، 
آفتاب(، 7 - ش��كرخام، ۸ - برنج سفيد، ۹ - برنج قهوه اي، 
۱۰ - گوش��ت مرغ، ۱۱ - تخم مرغ خوراكي، سقف ارزش 
در ثبت سفارش هاي بعد از تاريخ ۱۸ مردادماه سال ۹7 تا 
پنجم مردادماه سال ۹۸ توسط وزارت جهاد كشاورزي و 
گمرك ايران و ستاد تنظيم بازار به زودى اعلام شده و ارزش 

مربوطه عيناً از سوي گمرك ايران پذيرفته خواهد شد.
ارونقي ادامه داد به عبارت ديگر كليه پرونده هاي بيش بود 

ارزش كه در خصوص اين كالاها با ثبت س��فارش مربوط 
به تاريخ مذكور ايجاد شده بود تعيين تكليف خواهد شد.

معاون فني گمرك ايران با اش��اره ب��ه اين موضوع كه بر 
اين اساس، هزاران پرونده بيش بود تشكيل شده، تعيين 
تكليف مي ش��ود، گفت همچنين از تاريخ ۵ مرداد ۹۸ به 
بعد ارزش هاي مندرج در ثبت سفارش اين اقلام با توجه 
به تشكيل كارگروه نظارت بر تخصيص ارز كه گمرك نيز 
در اين كارگروه حضور فعال دارد، توسط گمرك پذيرفته 
خواهد شد و به اين ترتيب پرونده هاي بيش بود ارزش از 

اين محل نيز تعيين تكليف مي شود.
ارونقي در خصوص قس��مت دوم كالاه��اي گروه ۱۰ كه 
بيش از ٧٥ رديف  باش��د اضافه كرد: مقرر ش��د چنانچه 
ارزش هاى مندرج در ثبت سفارش اين اقلام تا ١٥% بالاتر 
از ارزش هاى مندرج در سامانه TSC گمرك باشد، نسبت 

به پذيرش اين ميزان تلورانس اقدام شود.
دس��تورالعمل مهم گمرك در خصوص چگونگي ملاك 
قرار دادن ارزش مندرج در ثبت سفارش كالاهاي اساسي 
و ضروري جهت تخصيص ارز، اظهار و ترخيص گمركي 
و تعيين نرخ توسط س��ازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليد كنندگان عصر ديروز به گمركات سراس��ر كشور 

ابلاغ شد.



يادداشت

پايان دي ماه؛ آخرين مهلت رفع تعهد ارزي براي صادركنندگان سال ۹۷

اپليكيشن صرافان رونمايي شد
رييس شوراي عالي كانون صرافان ايرانيان با اشاره به رونمايي 
از نسخه آزمايش��ي اپ صرافان گفت: يكي از خدمات اين 
اپليكيشن، امتيازدهي به صرافان و رتبه بندي است. دستيابي 
به تابلو نرخ صرافي ها به صورت آنلاين براي نرخ يابي و يافتن 
نزديك ترين صرافي، معرفي صراف��ان مجاز )صرافياب(، 
جست وجوي شعب بانك هاي كشور )بانكياب(، اطلاع رساني 
اخبار مرتبط حوزه ارزي، ارايه خدمات آموزشي مرتبط با 
حوزه ارز و انتشار آخرين بخشنامه ها و دستورالعمل هاي 
صادره از مراجع ذي ربط در ح��وزه ارز از ديگر مزيت هاي 

اين نرم افزار است.
به گزارش »تعادل«، كانون صرافان ايرانيان در هفته جاري 
طي اطلاعيه اي از فعاليت اپليكيشن رسمي خود با مجوز 
بانك مركزي خبر داد. در همين راستا، كامران سلطاني زاده، 
رييس شوراي عالي اين كانون درباره اين اپليكيشن اظهار 
داشت: كانون صرافان به صورت آزمايشي جهت دريافت 
نظرات و پيشنهادات مردم و فعالان اين بازار، از اين اپليكيشن 

به صورت آزمايشي رونمايي كرد.
وي افزود: رونمايي رس��مي از اين برنامه در اواخر دي ماه 
با دعوت از مديران و فعالان اين حوزه برگزار خواهد ش��د. 
رييس شوراي عالي كانون صرافان ايران با تاكيد بر اينكه 
علاقه مندان مي توانند به سايت كانون صرافان مراجعه و 
با مشاهده فيلم آموزشي چگونگي دانلود اين اپليكيشن، از 
نسخه آزمايشي اين برنامه استفاده كنند، گفت: مزيت اين 
برنامه براي مشتريان و صرافان به گونه اي است كه مردم به 
صورت مستقيم و بدون نامه نگاري و صرف وقت مي توانند 
ش��كايت خود از صرافان را به كان��ون صرافان اعلام كنند. 
همچنين در سراسر كشور مشتريان مي توانند با توجه به 
خدمات دريافتي به صرافان امتياز دهند و براي دستيابي به 
يكي از اهداف بانك مركزي كه رتبه بندي صرافان است، از 

نظرات مردم نيز استفاده شود.
س��لطاني زاده ادامه داد: درباره ديگر خدم��ات اين برنامه 
مي توان به دستيابي به تابلو نرخ صرافي ها به صورت آنلاين 
براي نرخ يابي و يافتن نزديك ترين صرافي اشاره كرد. علاوه 
بر اين به معرفي صرافان مجاز )صرافياب(، جست وجوي 
شعب بانك هاي كشور )بانكياب(، اطلاع رساني اخبار مرتبط 
حوزه ارزي، ارايه خدمات آموزشي مرتبط با حوزه ارز و انتشار 
آخرين بخشنامه ها و دس��تورالعمل هاي صادره از مراجع 

ذي ربط در حوزه ارز نيز اشاره كرد.
وي با اشاره به اينكه تمامي مجوزهاي لازم از بانك مركزي 
دريافت شده و به نوعي تحت نظر و تاييد اين بانك نسخه 
آزمايشي آن آماده ارايه خدمت به مشتريان و صرافان شده 
است. وي در پايان تاكيد كرد: فعاليت اين اپ فعلا در مراحل 
آزمايشي قبل رونمايي خواهد بود و از هموطنان و فعالين 
حوزه ارزي و اقتصادي براي ارايه پيشنهادات خود جهت 
بهتر شدن اين اپليكيشن و دانلود آن دعوت به عمل  مي آيد.

     آخرين مهلت رفع تعهد ارزي 
تمامي صادركنندگان سال۹۷ كه تاكنون موفق به رفع تعهد 
ارزي نشده اند، حداكثر تا پايان دي ۹۸ فرصت خواهند داشت 
»براي آخرين بار« جهت بهره مندي از معافيت هاي مالياتي 

نسبت به رفع تعهد ارزي اقدام كنند.
صمد كريمي رييس اداره صادرات بانك مركزي در نامه اي 
به معاون توسعه صادرات سازمان توسعه تجارت، مديركل 
دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت، رييس اتاق 
اصناف، دبيركل ات��اق بازرگاني ايران، دبيركل اتاق تعاون 
و رييس كنفدراس��يون صادرات نوش��ته بود: با اش��اره به 
موضوعات مطروحه در هش��تاد و نهمين نشست شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي در تاريخ ۱۵ مهرماه 
۱۳۹۸ پيرامون »تمديد مهلت برگشت ارز صادركنندگان 
سال ۹۷ به منظور بهره مندي از معافيت هاي مالياتي سال 
مزبور« نظر به توافقات انجام يافته با نمايندگان سازمان امور 
مالياتي كش��ور و به منظور مساعدت با صادركنندگان به 
استحضار مي رساند تمامي صادركنندگان سال ۱۳۹۷ تا 
پايان دي ماه سال جاري فرصت خواهند داشت براي آخرين 
بار جهت بهره مندي از معافيت هاي مالياتي سال ياد شده 
نسبت به رفع تعهد ارزي و بازگشت ارز حاصل از صادرات 
متعلقه اقدام كنند.در اين نامه اضافه شده: در پايان مهلت 
ياد شده اطلاعات بازگشت ارز حاصل از صادرات اين دسته 
از صادركنندگان به سازمان امور مالياتي كشور توسط بانك 

مركزي ارسال خواهد شد.براساس نامه ارسال شده، اطلاعات 
بازگشت ارز حاصل از صادرات صادركنندگان تا پايان آبان ماه 
سال جاري به سازمان امور مالياتي كشور ارسال شده است.

همچنين سعيد عباسپور مديركل دفتر مقررات صادرات و 
واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه اي به مديران 
سازمان هاي صمت ۳۱ استان و جنوب كرمان نوشته است: 
براساس نامه مورخ دهم آذرماه ۱۳۹۸ بانك مركزي، »كليه 
صادركنندگان كالا در سال ۱۳۹۷ كه تاكنون موفق به رفع 
تعهد ارزي نش��ده اند حداكثر تا پايان دي ماه سال جاري 
)۱۳۹۸( فرصت خواهند داش��ت ب��راي آخرين بار جهت 
بهره مندي از معافيت هاي مالياتي س��ال ياد شده نسبت 
به رفع تعهد ارزي و بازگشت ارز حاصل از صادرات متعلقه 

اقدام كنند.«

     نرخ ها در بازار
بازار طلاي جهاني س��ال 2020 را با افزايش بيش از 24۵ 
دلاري نرخ اونس جهاني در سال 20۱۹ پشت سر گذاشت 
و قيمت طلا از هر اونس ۱2۷۸ دلار در ۳۱ دسامبر 20۱۸ 
يعني آخرين روز سال گذشته به ۱۵۱۷ دلار در اولين روز 
2020 رسيد. كارشناسان اين رشد را يكي از بالاترين رشد 
قيمت هاي طلا در سال هاي اخير ارزيابي كرده و معتقدند 
كه بازار طلا تحت تاثير تحولات اقتصاد جهان، جنگ تجاري 
امريكا و چين، تحولات روزهاي اخير عراق و حمله به مقر 
امريكايي ها و همچنين حمله امريكا به چند مركز نظامي 
در عراق، قرار گرفته و پيش بيني مي شود كه سال 2020 
ميلادي نيز قيمت طلا همچنان روند افزايشي داشته باشد و 
برخي كارشناسان نيز از قيمت 2000 دلار براي طلا در يك 

سال آينده سخن گفته اند. 
به گ��زارش »تعادل«، روز چهار ش��نبه ۱۱ دي ماه ۹۸ در 
بازارهاي جهاني نرخ اونس ۱۵۱۷ دلار اعلام شد و قيمت 
دلار در ب��ازار آزاد ني��ز به ۱۳260 تومان رس��يد كه هر دو 
شاخص با كاهش مواجه شده و در نتيجه قيمت طلا و سكه 
اندكي كاهش داشته است. صرافي هاي مجاز بانك مركزي 
روز )چهارش��نبه( هر دلار امريكا را ۱2 هزار و ۸۵0 تومان 
مي خرند و ۱2 هزار و ۹۵0 تومان مي فروشند.قيمت خريد و 
فروش دلار در صرافي ها نسبت به روز گذشته تغييري نكرده 
است.همچنين اين صرافي ها قيمت يورو را ثابت نگه داشتند 
و قيمت خريد و فروش هر يورو را ۱4 هزار و ۱۵0 تومان و ۱4 
هزار و 2۵0 تومان اعلام كرده اند.بانك ها نيز هر دلار امريكا 
را ۱2 هزار و 64۳ تومان و هر يورو را ۱۳ هزار و ۹2۹ تومان 
مي خرند. بر همين اساس نرخ ارز مسافرتي هم در بانك ها 
تغيير چنداني نكرده و هر يوروي مسافرتي با قيمت حدودي 
۱4 هزار و 400 تومان به متقاضيان فروخته مي شود و اين در 
حالي است كه قيمت ارز مسافرتي مدت هاست كه از قيمت 

بازار آزاد بالاتر است.
در سامانه سنا نرخ لحظه اي قيمت خريد دلار به ۱2 هزار و 
۸۵0 تومان و قيمت فروش آن ۱2 هزار و ۹۵0 تومان اعلام 
ش��د. همچنين نرخ لحظه اي هر يورو به قيمت ۱4 هزار و 
۱۵0 تومان خريداري و به قيمت ۱4 هزار و 2۵0 تومان به 
 فروش رسيده است. سامانه سنا نيز نرخ ميانگين ارز براي روز 
سه ش��نبه ۱0 دي ۹۸ را براي دلار ۱2 هزار و ۸۹2 تومان، 
يورو ۱4 ه��زار و 24۳ تومان، پوند انگليس ۱6 هزار و 6۳۷ 
تومان، درهم امارات ۳ هزار و ۵4۱ تومان، لير تركيه 2 هزار و 
2۷۸ تومان و يوآن چين يك هزار و ۸۹۷ تومان اعلام كرد.

     بي توجهي دلار و يورو به افزايش قيمت طلا
افزايش جهاني قيمت طلا، اثر خود را بر بازار داخلي گذاشت؛ 
به طوري كه با وجود تغيير نكردن نرخ ارز در بازار، قيمت انواع 

طلا و سكه با رشد روبه رو شد. 
روز چهارشنبه با اعلام اونس طلاي جهاني به قيمت ۱۵۱۷ 
دلار و دلار آزاد به قيمت ۱۳ هزار و 260 تومان در بازار آزاد، 
مظنه يك مثقال طلاي آب شده ۱۷ عيار 2 ميليون و ۵۵ 
هزار تومان، هر گرم طلاي ۱۸ عيار 4۷4 هزار و ۵00 تومان، 
سكه طرح جديد 4 ميليون و 6۵0 هزار تومان، طرح قديم 
4 ميليون و 6۳۵ هزار تومان، نيم س��كه 2 ميليون و ۳۸0 
هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 4۷0 هزار تومان و سكه 
گرمي نيز ۹۱0 هزار تومان معامله شدبنا بر اعلام اتحاديه طلا 
و جواهر تهران، قيمت نيم سكه هم ۵0 هزار تومان افزايش 
يافته و دو ميليون و 400 هزار تومان فروخته مي شود. قيمت 

ربع سكه هم با افزايش 4۵ هزار توماني به يك ميليون و 4۵0 
هزار تومان رسيده است. در اين ميان سكه يك گرمي بدون 
تغيير قيمت ۹۱0 هزار تومان معامله مي شود.هر گرم طلاي 
۱۸ عيار نيز در طلافروشي ها با افزايش ۸000 توماني 4۷۷ 
هزار و ۱6۷ تومان عرضه مي ش��ود. همچنين در بازارهاي 
جهاني، آخرين قيمت هر اونس ط��لاي جهاني با ۹ دلار 

افزايش به ۱۵20 دلار رسيده است.

     سهم 62 درصدي دلار از ذخاير ارزي
 از سوي ديگر، سهم دلار از ذخاير ارزي در جهان به بالاترين 

سطح يك سال اخير رسيد. 
به گزارش رويترز، بانك هاي مركزي جهان در حال تقويت 
اس��تفاده از دلار و يوان هستند؛ به گونه اي كه طبق اعلام 
صندوق بين المللي پول، سهم دلار از ذخاير ارزي جهاني در 
سه ماهه سوم به بالاترين سطح يك سال اخير و سهم يوان 

از اين ذخاير به بالاترين سطح يك دهه اخير رسيده است.
در مجموع 6.۷۵ تريلي��ون دلار از ذخاير ارز ي بانك هاي 
مركزي در جهان بر حس��ب دلار بوده كه اين رقم معادل 
6۱.۷۸ درصد كل ذخاير بوده اس��ت.هر چند سهم دلار از 
ذخاير ارزي در س��ه ماهه سوم در مقايسه با سه ماهه قبل 
0.2۹ درصد افزايش داشته است اما اين رقم كماكان كمتر 
از سهم 6۱.۹۳ درصدي سه ماهه سوم سال 20۱۸ محسوب 
مي ش��ود.بانك هاي مركزي در جهان به منظور حمايت 
از ارزش پول ملي خود و همچني��ن پرداخت بدهي هاي 
خارجي، داراي ذخيره متنوعي از ارزهاي خارجي هستند.

هر چند كه دلار كماكان اصلي ترين ارز جهاني در تركيب 
ذخاير ارزي باقي مانده اما تلاش برخي كشورها براي فاصله 
گرفتن از دلار در ماه هاي اخير شدت گرفته است.از سوي 
ديگر سهم يورو از ذخاير ارزي در جهان به پايين ترين سطح 
دو سال اخير خود رسيده و در س��طح 20.0۷ درصد قرار 
گرفته است.ين ژاپن نيز ۵.6 درصد از ذخاير ارزي در جهان 
را تصاحب كرده كه بزرگ ترين سهم ارز ژاپني از ذخاير ارزي 
جهان در طول ۱۹ سال اخير محسوب مي شود.بزرگ ترين 
جهش در ذخاير ارزي مربوط به يوان بوده است كه اكنون 
2.0۱ درصد از تركيب ذخاير ارزي جهاني را شامل مي شود. 
از زمان پذيرفته ش��دن يوان به عنوان ارز جهاني در سال 
20۱6، سهم يوان از ذخاير ارزي بانك هاي مركزي هيچ گاه 

به اين ميزان نبوده است.

     افت سنگين دلار پس از تحولات عراق
 به دنبال حمله به س��فارت امريكا در عراق، دلار با ريزش 
سنگين مواجه شد. به گزارش رويترز، فضاي معاملات ارز 
در نخستين س��اعات آغاز سال نو تحت تاثير ريسك هاي 
ژئوپلتيك قرار گرفت. در خاورميانه، مردم عراق كه به كشته 

شدن اعضاي حشد شعبي در حمله هوايي امريكا معترض 
بودند، به ساختمان سفارت امريكا در بغداد حمله كرده و 

درهاي ورودي اين ساختمان را به آتش كشيدند.
از سوي ديگر كره شمالي نيز اعلام كرده است كه ديگر به 
محدوديت آزمايش موشك هاي بالستيك پايبند نخواهد 
بود و امريكا را متهم به شكست مذاكرات صلح كرده است. 
روابط امريكا با اروپا نيز بر سر مسائل تجاري كماكان متشنج 
است و پس از تحريم پروژه انتقال گاز روسيه به آلمان توسط 
امريكا، تنش ها بين متحدان دو سوي اقيانوس اطلس شدت 
گرفته و آلمان از كشورهاي عضو اتحاديه اروپا خواسته است با 
هم يك سپر دفاعي در برابر تحريم ها تشكيل دهند. از سوي 
ديگر نيز فرانسه امريكا را تهديد كرده است كه در صورت 
عملي شدن افزايش تعرفه ها، پرونده را به سازمان تجارت 

جهاني خواهد بود.
در حال حاضر تنها خبر اميدواركننده براي معاملعه گران، 
احتمال امضاي فاز نخست توافق تجاري بين امريكا و چين 
خواهد بود كه ب��ه گفته ترامپ ب��راي روز پانزدهم ژانويه 
برنامه ريزي شده است. با اين حال آن طور كه رويترز گزارش 
داده است، چين برخلاف اظهارات ترامپ مبني بر امضاي فاز 
نخست توافق توسط روساي جمهور دو كشور، نخست وزير 

خود را راهي واشنگتن خواهد كرد.
شاخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي 
جهاني را اندازه مي گيرد، در معاملات امروز با ريزش سنگين 
0.2۷ درصدي نسبت به روز قبل و در سطح ۹6.۱۵0 واحد 
بسته شد. نرخ برابري هر فرانك سويس معادل ۱.02۹۱ دلار 
اعلام شد.در آخرين دور از معاملات، پوند با افزايش 00.2 
درصدي نس��بت به روز قبل خود و به ازاي ۱.۳2۵۵ دلار 
مبادله شد. يورو اما پس از هفت نوبت متوالي صعود نزولي 
ش��د و به ۱.۱۱۸۷ دلار رسيد. همچنين هر دلار امريكا به 
۱.2۹۷4 دلار كانادا كاهش يافت. در برابر همتاي سنگاپوري، 
هر دلار به ازاي ۱.۳4۷۳ دلار سنگاپور مبادله شد. اورسلا 
فون در لين، رييس كميسيون اروپا با تغيير موضعي آشكار 
گفته است كه اتحاديه اروپا شايد مهلت زماني مذاكرات با 

انگليس را تمديد كند.
تحولات انگليس نشان مي دهد كه احتمالا موضع لندن 
در برابر بروكسل به دنبال پيروزي تاريخي محافظه كاران 
در انتخابات سخت تر خواهد شد و انگليس خواهان گرفتن 
امتيازات بيش��تري از اتحاديه اروپ��ا در خصوص توافقات 
تجاري، بانكي و گمركي خواهد شد. مجلس جديد انگليس 
با اكثريت قاطع آرا به لايحه دولت براي ترك اتحاديه اروپا تا 
۳۱ ژانويه سال  آينده راي مثبت داد تا برگزيت يك گام بزرگ 
به سرانجام خود نزديك شود. با اين حال برخي مسوولان 
اروپايي نس��بت به طولاني ش��دن دوران گذار در صورت 
تغيير موضع انگليس هشدار داده اند.در معاملات بازارهاي 

ارزي جهاني، همچنين هر دلار با 0.۱2 درصد افزايش به 
۱0۹.۵۱2۷ ين رسيد. در برابر همتاي استراليايي، هر دلار 
امريكا به ازاي ۱.4202 دلار مبادله شد. همچنين نرخ برابري 

دلار معادل 6.۹6۸6 يوان چين اعلام شد.

     رمزارز »مونرو« قابل رديابي نيست!
 از سوي ديگر، يوروپل به تازگي از غيرممكن بودن رديابي 
رمزارز مونرو )Monero( خبر داده اس��ت. به گزارش 
ايس��نا، ارزهاي ديجيتال رمزنگاري شده كه به اختصار 
رمزارز ناميده مي شوند، در سال هاي اخير از محبوبيت و 
استقبال بي نظيري از سوي كاربران برخوردار شده اند به 
گونه اي كه تبديل به يكي از محبوب ترين و پرمبادله ترين 
ارزهاي جهان شده اند.حالا به تازگي اخبار و گزارش هاي 
منتشر شده در وب سايت bitcoinist نشان مي دهد كه 
رمزارز مونرو به عنوان يكي از محبوب ترين و پرطرفدارترين 
ارزهاي ديجيتال رمزنگاري شده در جهان تقريبا غيرقابل 
رديابي است و حتي با بررسي IP و ردگيري هاي دقيق نيز 
اين كار امكان پذير نخواهد بود.كارشناسان و تحليلگران 
فعال در حوزه ارزهاي ديجيتال بر اين باورند كه مقامات 
اتحاديه اروپا درصدد محدودسازي استفاده از رمزارزهاي 
غيرقابل رديابي هس��تند و به همين دليل نيز يوروپل با 
تحقيقات خود سعي دارد اين مسير را براي قانون گذاران 

اروپايي تسهيل كند.
فناوري ارزهاي ديجيتالي رمز پايه همچون بيت كوين يك 
پول رمزنگاري شده است، اين امكان را به كاربران مي دهد 
كه بدون نياز به هيچ بانكي مبادلات مالي خود را انجام دهند 
و همچنين هويت طرفين معامله نيز ناشناس باقي مي ماند. 
ارزهاي ديجيتالي رمزنگاري شده بايد توسط سخت افزارهاي 
 قدرتمن��دي ك��ه معم��ولًا كارت گرافي��ك موج��ود در 
ابر رايانه هاست، استخراج يا به اصطلاح ماينينگ شوند.گفته 
مي شود ارزهاي ديجيتالي رمز پايه غيرقابل هك هستند 
و بايد به صورت ناش��ناس و با اس��تفاده از سخت افزارهاي 
قدرتمندي از پلتفرم هاي مخصوص اس��تخراج اين نوع 
ارزهاي مجازي، اس��تخراج يا به اصطلاح ماينينگ شوند.

بس��ياري از كش��ورهاي جهان در ابتدا در تلاش بودند تا 
رمزارزهاي بي افسار را كنترل كرده و معاملات آن را تا حد 
امكان محدود كنند، چراكه آنها بر اين باورند بيت كوين به 
تجارت هاي غيرقانوني و غيرمجاز همچون تجارت اسلحه، 
تجهيزات تروريستي، قاچاق دارو و مواد مخدر دامن زده و به 
علت آنكه مقامات قضايي و پليس نمي توانند طرفين معامله 
را شناسايي و ردگيري كنند، باعث سهولت استفاده از آن 
مي شود. اين در حالي است كه برخي ديگر از كشورها با وضع 
قوانين دقيق و درس��ت، استفاده از اين ارزهاي ديجيتالي 

رمزنگاري شده را مجاز اعلام كرده اند.
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تنبيه در هزينه هاي مالي
ناصر يارمحمديان|

يكي از محورهاي مهم اصلاح س��اختار بودجه ناظر 
بر قطع وابستگي بودجه به نفت است. علاوه بر اينكه 
اين هدف در سياس��ت هاي كلي اقتصاد مقاومتي، 
سياس��ت هاي كلي برنامه ششم و همچنين برنامه 
اصلاح ساختار بودجه سازمان برنامه و بودجه كشور 
اشاره شده است، شرايط سخت موجود در كشور چنين 
اصلاحاتي را طلب مي كند. در ايران به دليل مشكلات 
نهادي و اقتصاد سياسي كه در سياست گذاري ها وجود 
دارد، دولت ها هيچ انگيزه اي براي تصميمات سختي 
كه به ضرر خودشان است ندارند و تنها مسير اصلاحات 
اساسي در كش��ور اجبارهاي بيروني و واقعيت هاي 
اقتصادي است كه بر محدوديت هاي دولت ها اضافه 
مي شود. شرايط سخت كنوني به خاطر تحريم ها و 
كاهش صادرات نفت و محدوديت هايي كه در صادرات 
فرآورده هاي نفتي بر ايران حاكم شده بهترين زمان را 
براي اصلاحات اساسي فراهم كرده است و اگر چنين 
اصلاحاتي در اين برهه از زمان گرفته نشود فرصت 

سوزي بزرگي رخ خواهد داد.
در حال حاضر دولت در لايحه بودجه س��ال ۱۳۹۹ 
پيش بيني كرده است 4۸ هزار ميليارد تومان از منابع 
نفتي استفاده كند و ۳0 هزار ميليارد تومان از منابع 
صندوق توسعه ملي برداشت كند. شايان ذكر است 
در ۸ ماهه نخست سال جاري به همين اندازه از منابع 
صندوق توسعه ملي استفاده ش��ده است و اين رقم 
تا پايان سال قطعا بيشتر خواهد بود. منابع صندوق 
توس��عه ملي اگرچه در بخش واگذاري دارايي هاي 
مالي نوشته شده است اما چيزي جز منابع سياه نفتي 
نيس��ت. مجموع اين منابع )يعني ۷۸ هزار ميليارد 
توم��ان( بيش از ۱6 درصد مناب��ع عمومي، بيش از 
۳0 درص��د درآمدهاي دولت و بي��ش از 40 درصد 
درآمدهاي مالياتي دولت را شكل مي دهد. اما سوال 
اين است كه چگونه مي ش��ود درآمدهاي نفتي را از 
بودجه جدا كرد. در صورتي كه در لايحه بودجه سال 
۱۳۹۹ مجلس تصميم بگيرد ۷۸ هزار ميليارد تومان 
از درآمدهاي دولت را كاهش دهد، آيا مي تواند منابع 
مالياتي جايگزين )كه به معناي افزايش 40 درصدي 
درآمدهاي مالياتي اس��ت( براي آن بيابد؟ يا دولت 
مي تواند به اين ميزان در هزينه هاي خود صرفه جويي 
كند )كه به معناي كاهش 2۱ درصدي در هزينه هاي 
دولت است( ؟ يا چگونه با تركيب اين روش ها مي تواند 

اين منابع را جبران كند.
تامين مالي دولت صرفا از محل ماليات ها اين ايراد را در 
ضمن خود دارد كه چرا هميشه هزينه ناكارامدي مالي 
دولت يا حتي رخدادهايي كه در خارج از اراده دولت 
است را مردم و بخش خصوصي بايد به دوش بكشند؟ 
بنابراين در اين ش��رايط سخت لازم است دولت نيز 
بخشي از اين فشار را تحمل كند. در صورتي كه دولت 
در يك بازه زماني دوسالانه، ۱0 درصد از هزينه هاي 
خود را از طريق حذف فعاليت هاي موازي و تكراري 
يا سازمان هايي كه داراي اهداف همپوشان هستند 
كاهش دهد در هر سال بيش از 2۵ هزار ميليارد تومان 
صرفه جويي رخ مي دهد. هرچند در قوانين متعددي 
نس��بت به صرفه جويي هزينه هاي دولت الزاماتي 
مطرح شده، اما نبود ضمانت اجرايي و انگيزه توسط 
دولت باعث شده است كه هميشه اين قوانين بدون اثر 
باقي بمانند. يك پيشنهاد از طريق ايجاد سازوكارهاي 
تنبيهي در لايحه بودجه است. در برخي كشورها در 
صورتي كه دولت نتواند كسري بودجه را پوشش دهد، 
مقدار كسري از طريق كاهش ارقام مصوب رديف هاي 
بودجه اي به شكل مساوي جبران مي شود. بنابراين 
پيشنهاد مي شود در صورتي كه دولت در هر سال 2۵ 
هزار ميليارد تومان صرفه جويي ايجاد نكند به همين 
اندازه از ارقام مصوب دستگاه هاي اجرايي سياست گذار 

به صورت علي السويه كاهش يابد.
پيشنهاد ديگر حذف معافيت ها و تخفيفات مالياتي 
اس��ت. به طور كل��ي پيش بيني مي ش��ود با حذف 
معافيت هاي مالياتي موسسات كنكور، دفاتر نشر، 
دانش��گاه ها و م��دارس غيرانتفاع��ي، هنرمندان، 
رويدادهاي فرهنگي و هنري مانند تئاتر و كنسرت، 
فعاليت هاي مناطق ويژه و آزاد اقتصادي و همچنين 
صادرات مواد خام و ب��ا ارزش افزوده پايين، بيش از 
۵0 هزار ميليارد تومان درآمد كس��ب شود. شايان 
ذكر اس��ت براي حماي��ت از اين گروه ه��ا، به جاي 
معافي��ت ۱00 درص��دي، مي توان آس��تانه درآمد 
مش��مول ماليات را افزايش داد. اما از آنجا كه حذف 
معافيت هاي مالياتي به دليل دوره هاي زماني تعلق 
مالياتي، پركردن اظهارنامه ها و مميزي فعاليت ها هيچ 
وصولي در سال ۱۳۹۹ نخواهد داشت و درآمدهاي 
آن در سال ۱400 محقق مي شود، پيشنهاد مي شود 
دولت ۳0 هزار ميليارد تومان از صندوق توسعه ملي 
به صورت استقراض دريافت كند و در سال ۱400 از 
محل دريافت درآمدهاي ناشي از حذف معافيت هاي 

مالياتي اين بدهي را بازپرداخت كند.
همچنين اجراي برخي ماليات هاي جديد مانند 
ماليات بر خانه ه��اي خالي )ماده ۵4 مكرر قانون 
ماليات هاي مستقيم( و معرفي پايه هاي مالياتي 
جديد از جمله ماليات بر خانه هاي لوكس، ماليات بر 
عايدي سرمايه املاك و خودرو و ماليات بر مجموع 
درآمد مي تواند درآمدهاي جديدي براي دولت 
ايجاد كند. در صورت��ي كه اين پايه هاي مالياتي 
جديد بتواند 2۳ هزار ميليارد تومان درآمدزايي 
داشته باشند، مي توان منابع كافي جديد جهت 
جبران منابع نفتي در لايحه بودجه سال ۱۳۹۹ 
پيشنهاد داد و ظرف دو سال قطع وابستگي بودجه 
به نفت را محقق كرد. در اين صورت مي توان همه 
منابع نفتي را به صندوق توس��عه ملي واريز و از 
اين منابع جهت بهره مندي همه نسل ها صيانت 
كرد. با توجه به اينكه هميشه دولت انگيزه داشته 
است به منابع صندوق توسعه ملي دست اندازي 
كند، پيشنهاد مي شود از س��ود سالانه صندوق 
توسعه ملي ماليات گرفته شود؛ اين امر تا حدي 
كنترل كننده انگيزه برداش��ت از منابع صندوق 
است چرا كه برداشت هاي بي رويه دولت از صندوق، 
درآمدهاي مالياتي را كاهش مي دهد و نوعي اثر 

جانشيني درآمد براي دولت ايجاد خواهد كرد.

گشايش اعتبار اسنادي داخلي توسط بانك پاسارگادتوليد رمز پرداخت براي نابينايان و حساب هاي مشترك 
فعال سازي رمز دوم پويا براي كارت بانكي حساب مشترك 
به نام صاحب كارت كه نامش روي كارت درج شده و پيامك 
نيز براي شماره تلفن همراه آن فعال شده قابل انجام بوده و 

قابل استفاده است.
به گزارش »تعادل«، افتتاح حس��اب جاري براي دو نفر يا 
بيشتر با رعايت شرايط افتتاح حساب مشترك طبق قانون 
بانكداري ايران مجاز است و بانك ها براي متقاضيان حسابي 
جاري تحت عنوان حساب مشتري را افتتاح مي كنند؛ اين 
حساب براي افرادي كه قصد دارند وجوه را در يك حساب 
پس انداز و هزينه كنند كاربرد دارد كه از جمله آنها مي توان به 
افرادي مانند همسران يا شركاي تجاري و مالي اشاره داشت 
كه نياز دارند وجوه خود را در يك حساب ذخيره و براي انجام 

عمليات هاي پرداخت از آن استفاده كنند.
با توجه به كاربردي بودن حساب مشترك به خصوص براي 
خانواده ها و شركاي تجاري، از اين حساب ها در سيستم 
بانكي ايران استقبال خوبي شده است؛ زماني كه شما يك 
حساب مش��ترك را افتتاح مي كنيد بايد سهم هر يك از 
شركاء در برداشت از كارت حساب جاري مشخص و معين 
شود چرا كه در حس��اب هاي مشترك امكان درخواست 
كارت براي كس��ي مقدور خواهد بود كه به تنهايي حق 
برداشت ۱00 درصدي از حساب مشترك را داشته باشد 
و با توجه به اينكه شركت ها شخصيت حقيقي نمي باشند 
امكان درخواس��ت كارت براي آنها وجود ندارد اما زماني 
كه كارتي براي حساب مشترك صادر شد، كارت بانكي 
دريافت خواهيد كرد كه انجام عمليات خريد و پرداخت 
با اين كارت ها با ساير كارت هاي بانكي با توجه به قابليت 

تعريف رمز اول و رمز دوم كارت يكس��ان بوده و مي توان 
براي انج��ام تراكنش هاي بدون حض��ور كارت از جمله 
كارت به كارت، خريد شارژ و پرداخت قبوض نيز رمز دوم 

دريافت كرد.
پيگيري خبرنگار ايبِنا حاكي از آن است كه با توجه به اجرايي 
شدن طرح رمز دوم پويا در روزهاي آينده، انجام عمليات 
خريد و پرداخت اينترنتي با استفاده از كارت  حساب مشترك 
با همان كارت صادر ش��ده به نام يكي از دارندگان حساب 
قابل انجام بوده كه نام آن روي كارت درج شده و پيامك نيز 
براي آن فعال مي شود؛ در واقع رمز دوم يك بار مصرف نيز 
براي همان كارت و شماره سيم كارت تلفن همراه اعلامي 
از طريق اپليكيشن، پيامك يا كد دستوري فعال مي شود و 
قابل استفاده خواهد بود.بر همين اساس در صورتي كه تا به 
امروز با استفاده از كارت بانكي حساب مشترك از خدمات 
پرداخت اينترنتي استفاده مي كرديد و با وجود رمز دوم ايستا 
اطلاعات كارت را در اختيار س��اير شركاء مورد اعتماد قرار 
مي دايد حالا با پويا سازي رمز دوم پويا لازم است كه كارت 
بانكي ديگري براي ساير شركاء براي راحتي بيشتر در انجام 
تراكنش اينترنتي تهيه و رمز دوم پويا آن فعال شود تا امنيت 

كارت حساب مشترك نيز دچار مخاطره نشود.
سيد مرتضي بكاء در گفت وگو با ايبِنا از ارايه نسخه اندرويد 
پويانگار ملل )فام( اولين سامانه توليدرمز پويا با قابليت صوتي 
اس��تاندارد براي نابينايان در اين موسسه خبر داد و درباره 
اج��راي طرح رمز دوم پويا اظهار داش��ت: با توجه به اينكه 
دستگاه هاي نظارتي حاكميتي و امنيتي كشور در راستاي 
پيشگيري از جرايم اينترنتي و سايبري بررسي هايي را انجام 

دادند و علت بسياري از كلاهبرداري ها مربوط به رمزهاي 
ثابت يا ايستا است لذا اجراي طرح رمز دوم پويا در دستور 

كار جامعه بانكي قرار گرفت.
وي ادامه داد: از سال گذشته موضوع جديت بيشتري پيدا 
كرد اما با توجه به امكانات و شرايط موجود و استفاده بسياري 
از افراد جامعه كه از سيستم بانكي استفاده مي كنند، تلفن 
همراه ع��ادي دارند، بحث راهكار فراگير مطرح ش��د و در 
مرحله اول طرح به تاخير افتاد.مرحله دوم از ابتداي خرداد 
ماه سال جاري بود كه بانك مركزي اعلام كرد رمز پويا بايد 
جايگزين رمز ايستا ش��ود و در موسسه ملل نيز توليد نرم 
افزار در ش��ركت تجارت الكترونيك توليد و نرم افزار فام با 
رويكرد پويانگار نس��خه اندرويد از اول خرداد ماه از طريق 
وبگاه موسسه اعتباري ملل در دسترس عموم قرار گرفت.
نسخه اندرويد پويانگار ملل )فام( اولين سامانه توليدرمز پويا 
با قابليت صوتي استاندارد براي نابينانان گرامي است.وي با 
بيان اينكه در مرحله قبل با توجه به اينكه استفاده از رمز پويا 
الزامي نبود، استقبال خوبي انجام نشد و بر اين اساس مبنا بر 
اطلاع رساني به مشتريان گذاشته شد، تصريح كرد: در آن 
بازه زماني حدود ۵ درصد از مشتريان دارنده كارت هايي كه 

رمز دوم دارند، از اين امكان استفاده كردند.
بكاء با تاكيد بر اينكه بعد از الزام بانك مركزي براي اول دي 
ماه تمهيدي براي كليه گوشي ها از طريق سرويس پيامك 
انديشيده شد، اظهار داشت: بنابراين رمز پويا در موسسه 
ملل هم به صورت پويانگار در دسترس مشتريان است و هم 
به صورت ارسال پيامك انجام مي شود كه روش استفاده و 
راهنماي هر دو روش روي سايت موسسه در دسترس است.

بانك پاسارگاد با گشايش اعتبار اسنادي داخلي، زنجيره 
اعتماد را در معاملات تجاري و اقتصادي كامل كرده است. 

به گزارش روابط عمومي بانك پاس��ارگاد، اعتبار اسنادي 
داخلي، يك ابزار بانكي كارآمد براي تسهيل مبادلات تجاري 
و نوعي شيوه پرداخت از طريق سيستم بانكي كشور است. 
در اين روش بانك گشايش كننده بنا به درخواست متقاضي 
)خريدار يا كارفرما( به صورت قطعي و برگشت ناپذير متعهد 
مي ش��ود كه در قبال تحويل كالا يا ارايه خدمت از س��وي 
ذي نفع )فروشنده يا پيمانكار( به متقاضي و ارايه اسناد آن 
به بانك تعيين شده، وجه آن كالا يا خدمات را در سررسيد 
توافق شده به ذي نفع پرداخت كند. پرداخت وجه به شرطي 
صورت خواهد گرفت كه ذي نفع ب��ه تعهدات خود عمل 
كرده باشد.بر اساس اين خبر، بانك پاسارگاد با ارايه خدمات 
گشايش اعتبار اسنادي داخلي، ضمن اعتمادسازي ميان 
طرفين قرارداد، كليه شرايط لازم براي انجام معامله بدون 

ريس��ك را براي خريداران و فروش��ندگان داخلي فراهم 
مي كند.  خريداران با اس��تفاده از اين خدمات مي توانند از 
مزايايي نظير تأمين كالا يا مواد اوليه با حداقل نقدينگي، 
دريافت اعتبار با كارمزد كمتر از تسهيلات و پرداخت وجه به 
فروشنده بعد از اجراي كامل تعهدات توسط ايشان برخوردار 
شوند. همچنين فروشندگان نيز ضمن اعتماد به خريداران از 
دريافت كامل مبلغ قرارداد فروش اطمينان حاصل مي كنند.

تسهيل مبادلات تجاري، انعطاف پذيري با نياز مشتري، 
كارمزد گشايش به مراتب كمتر از سود تسهيلات، اطمينان از 
پرداخت وجه و توجه به كيفيت كالاي مورد معامله از مزاياي 

گشايش اعتباراسنادي داخلي است.
شعبه هاي بانك پاسارگاد، مركز مشاوره و اطلاع رساني به 
شماره ۸2۸۹0 و همچنين سامانه ارتباط با مشتريان در 
سايت بانك پاسارگاد به آدرس www.bpi.ir آماده ارايه 

اطلاعات بيشتر و پاسخگويي به سوالات هستند. 



روي خط خبر 5 بازار سرمايه

بررسي »تعادل« از عملكرد يك ساله بازار سهام

تحليلگر بازارسرمايه اعلام كرد

تداوم موج سواري تورمي در بورس تهران 

پيش بيني حضور 1/5 ميليون نفر در عرضه هاي اوليه

قيمت اوراق وام مسكن چقدر است؟

گروه بورس|محمد امين خدابخش|
معاملات نخس��تين هفته از زمستان س��ال 98 روز 
گذش��ته در حالي خاتمه يافت كه رشد شاخص هاي 
بازار سهام همچنان به قوت خود باقي بود. در طول اين 
هفته تداوم هجوم نقدينگي به گروه هاي مختلف بازار 
سبب شد تا صعود شاخص هاي كل بورس و فرابورس 
ضمن شكس��تن ركورد هفته هاي گذشته به رشدي 
دور از انتظار بينجامد. بر اين اساس نخستين هفته از 
فعاليت زمستاني بازار سرمايه به كسب جايگاه 384 
هزار واحدي براي ش��اخص كل بورس تهران منتهي 
شد. در شاخص كل فرابروس نيز رشد ارزش معاملات 
و سنگيني تقاضا در نهايت اين نماگر را براي نخستين بار 
در تاريخ محاسبه آن 5 هزار واحدي كرد. اين در حالي 
است كه رش��د غير منتظره نماگرهاي ياد شده تنها 
محدود به نماگرهاي شاخص ساز در دو بازار ياد شده 
نبوده و اين روزها بس��ياري از تك سهم ها و نمادهاي 
كوچك بازار نيز بدون وقفه در مسير صعود قرار دارند. 

    نگاهي به عملكرد يك ساله
شاخص بورس تهران روز گذشته به ميزان 1.81 درصد 
رشد كرد و صعود 7 هزار و 87 واحدي آن توانست اين 
نماگر را به س��طح 384 هزار و 99 واحد برساند. براي 
آنكه بتوانيم ميزان رشد قيمت ها در يك سال اخير را 
بهتر درك كنيم، ذكر اين نكته كه دقيقا يك سال قبل 
از ثبت اين ركورد شاخص ياد شده در سطح 161 هزار 
و 840 واحد قرار داشته است. چنين رشدي حكايت 
از آن دارد كه ارزش ريالي بورس تهران تنها در 12 ماه 

بيش از 137 درصد افزايش يافته است. 
اي��ن در حالي اس��ت طي همين مدت ش��اخص كل 
هموزن قريب به 93 هزار واحد پيشروي داشته است. 
كسب چنين ركوردي براي شاخص ياد شده به معناي 
رشد بيش از 332 در نماگر ياد شده است. گفتني است 
شاخص هموزن ش��ان دهنده افزايش قيمت تمامي 
نماده��اي بازار بودن در نظر گرفتن وزن آنها نس��بت 
به مجموع نمادها است. ثبت تغييرات اين نماگر از آن 
جهت معني دار است كه مي تواند مبيني نسبي براي 
نوس��ان قيمت در نمادهاي كوچك تر باشد. همانطور 
كه در گزارش هاي پيشين نيز مورد توجه قرار گرفت 
در حال حاضر رشد قيمت افسارگسيخته در بسياري از 
نماگرهاي كوچك بازار سهام به حبابي شدن آنها منتهي 
شده است. در حال حاضر نمادهايي در بورس تهران داد 
و ستد مي شوند كه قيمت هر سهم آنها بيش از 6 برابر 

سال گذشته است. چنين امري به دو دستگي نمادها 
از لحاظ توجيه بنيادي منتهي شده است. در حالي كه 
برخي از نمادها مطابق با عملكرد مالي منتشر شده بر 
روي تارنماي كدال همچنان ظرفيت تحليلي لازم را 
براي سرمايه گذاري دارند، با اين حال برخي ديگر تنها 
با دلگرمي بر اما و اگرها به پيش روي در روند صعودي 

ادامه مي دهند. 

    موج سواري تورمي
سابقه تاريخي بازارهاي مالي كشور حكايت از آن دارد 
كه در سال هاي گذش��ته چرخه هاي رونق و ركود در 
معاملات سهام هميشه به انتظارات قيمتي اتكا داشته 
است. چنين امري سبب شده تا در تمامي ادوار رونق 
معاملات سهام بيش از آنكه بر پايه رونق توليد و بهبود 
بهره وري باش��د، ش��اهد تاثير جدي عوامل تورم زا بر 
عملكرد مالي ش��ركت ها باشيم. به عبارت ديگر آنچه 
در تمامي سال هاي اخير توانسته كليت بازار سرمايه را 
براي كنشگران اقتصادي بيرون از اين بازار به گزينه اي 
جذاب بدل كند، كاهش ارزش ريال اس��ت. هم اكنون 
نيز وضعيت تغيير چنداني نكرده و در بر همان پاشنه 

مي چرخد.
 البته بايد توجه داش��ت كه س��نگين بودن وزن تورم 
در معاملات تصميم گيري سرمايه گذاران به اين معنا 
نيست كه بازار در تمامي سال هاي اخير تغييرات مثبتي 
را به خود نديده است. همانطور كه در گزارش هاي قبلي 
نيز به آن اشاره ش��د در طول دو دهه اخير بازار سهام 
كشور شاهد رشد ارزش معاملات از 4 ميليارد تومان 
به بيش از 4 هزار ميليارد تومان بوده است كه بخشي از 
آن نيز به دليل افزايش چشمگير تعداد نمادهاي مورد 

معامله در بازار سهام رخ داده است.
 با نگاهي به روند معاملات بورس و فرابورس مي توان 
گفت كه در هر دوره از نوس��ان ارزي داد و س��تدهاي 
سهام نيز در هر دو بازار ياد شده با رونق همراه بوده است. 
افزايش تعداد سرمايه گذاران در هر دوره نشان دهنده 
ظرفيت بالايي اس��ت كه بازار س��رمايه براي دفع آثار 
تخريبي تورم و حفظ ارزش واقعي سرمايه مردم دارد. 
در واقع نيز همين امر اس��ت كه انتظارات تورمي را به 
مهم ترين عامل گسيل سرمايه اشخاص حقيقي به بازار 
سهام بدل كرده است. در حالي كه تا چندي قبل بخش 
عظيمي از نقدينگي سرمايه گذاران اصطلاحا در خارج 
از داد و ستدهاي س��هام پارك شده بود. امروزه شاهد 
آن هستيم كه عواملي همچون خوش بيني به كسري 

بودجه س��نگين دولت در سال آينده و به تبع آن رشد 
ارزش دلار بخش عظيمي از نقدينگي اشخاص حقيقي 
را به چرخه معاملات سهام گسيل داشته است. از سويي 
ديگر همين ديدگاه توانسته بهاي كالاهاي مورد معامله 
در ب��ورس كالا را نيز افزايش دهد ك��ه خود به دليلي 
مضاعف براي رش��د قيمت سهام و افزايش سودآوري 
شركت ها منتهي شود؛ شرايطي كه در نهايت به رونق 

موج سواري تورمي در بورس ختم شده است.

    نقدينگي به كجا مي رود؟
اما از آمار ارقام كلي به ثبت رسيده در بازار سرمايه كه 
بگذريم، گردش پول در صنايع مختلف بورسي نشان از 
تعديل ديد سفته بازانه حاكم بر سرمايه گذاران نسبت 
به نمادهاي بنيادي بازار دارد. تقويت جريان نقدينگي 
به گروه هاي ارزآور بازار مانند فلزات اساسي و شيميايي 
نسبت به هفته هاي اخير نشانگر آن است كه اين بازار 
در هفته نخست دي ماه نگاهي محتاطانه تر به معاملات 

گروه هاي كوچكي نظير انبوه س��ازي دارد. البته ذكر 
اين نكته نيز ضروري اس��ت كه اشباع شدن معاملات 
اين نمادها از س��فارش هاي خريد ني��ز دليل ديگري 
است كه پول هاي موجود در بازار را به سمت نمادهاي 
سنگين تر سوق داده اس��ت. از آنجايي كه اين نمادها 
براي صف خريد ش��دن به حجم بالاتري از نقدينگي 
نيازمند هستند، تشكيل صف خريد در آنها به مراتب 

دشوارتر است.
طي يك هفته گذش��ته رش��د حداكث��ري قيمت در 
نمادهاي سيماني تداوم يافت و بخشي از فعالان بازار 
همچنان دلگرم به افزايش س��رمايه اين شركت ها به 
گذاشتن سفارش هاي سنگين خريد ادامه دادند. يكي 
از دلايلي كه به اين امر منتج ش��ده ميزان دارايي هاي 
زياد اين شركت ها است كه نمادهاي معاملاتي آنها را 
به گزينه هايي جذاب براي سفته بازي بدل كرده است. 
با اين حال به نظر مي رسد روند ادامه دار معاملات آنها 
به دليلي تبديل ش��ده كه از منفعت احتمالي افزايش 

سرمايه از محل تجديد ارزيابي مي كاهد. همچنين ذكر 
اين نكته نيز خالي از لطف نيست كه شاخص صنعت 
سيمان تنها در طول يك سال 3 هزار و 259 واحد رشد 
داشته كه به معناي رشد 400 درصدي در بهاي سهام 

اين صنعت است.
در آخرين روز معاملات هفته جاري گروه هاي فلزات 
اساسي، خودرو و شيميايي به ترتيب در رتبه هاي اول 
تا س��وم ارزش معاملات بورس تهران قرار داش��تند و 
دو گروه س��يماني و س��رمايه گذاري نيز در رتبه هاي 
بعدي قرار گرفتند. در اين روز ارزش معاملات بورس 
و فرابورس به ترتيب بي��ش از 3 هزار و 400 و 7 هزار و 
300 ميليارد تومان بود و ارزش معاملات خرد سهام در 
مجموع اين دو بازار 4 هزار و 175 ميليارد تومان بوده 
است. گفتني است دليل اصلي بالا بودن ارزش ناخالص 
معاملات در روز گذشته حجم بالاي معاملات بلوكي و 
توافقي در بورس و معام��لات اوراق منفعت دولتي در 

فرابورس بوده است.

تحليلگر بازارس��رمايه با اعلام اينكه ش��اخص380 
 P/E هزار واحدي منطقي است، دليل افزايش نسبت
را اع��لام و پيش بيني حض��ور 1.5 ميليون نفري در 
عرضه هاي اوليه بعدي كرد. به گزارش بورس پرس، 
مهدي افضليان درباره روند گزارش هاي عملكردي 
شركت هاي بورس��ي و وضعيت بازار سهام و شاخص 
بورس كه طي روزهاي اخير با تكرار ركورد ش��كني 
مواجه شده به سنا اعلام كرد: گزارش هاي سه ماه پاييز 
شركت ها از كيفيت مناسبي برخوردار بودند و كاهش 

نرخ محسوسي هم در اين مدت رخ نداد.
طي اين دوره از نظر فروش، تقريبا شركت ها به اندازه 
ميانگين هاي گذشته، توليد و فروش  مناسبي داشتند 
و با ركود مواجه نش��دند. مبلغ فروش ش��ركت ها كه 
حاصل ض��رب مقدار در نرخ فروش اس��ت، براي هر 
محصول نس��بت ب��ه ماه هاي قبل از روند مناس��بي 

برخوردار بود. در اين ش��رايط با توجه به نوسان نرخ 
دلار و افزاي��ش اندك نرخ كالاهاي عرضه ش��ده در 
بورس كالا، براي شركت هاي بزرگ تر بازار كه بخشي 
از محصولات را در بورس  كالا مي فروش��ند، شرايط 

بهتري رخ داد.

    علت ثبات شاخص در محدوده ۳۳۰ هزار 
واحدي و حركت آرام نقدينگي به بورس

علت ثبات شاخص در محدوده 330 هزار واحدي به 
دليل مقاومت به اين محدوده و كس��ب انرژي مجدد 

براي حركت دوباره بود. 
در اين ش��رايط، س��رمايه گذاران خُ��رد عمدتا صبر 
كردن��د تا اين محدوده تعيين تكليف ش��ود تا بعد از 
آن اگر نقدينگي داش��ته باش��ند، وارد بازار كنند يا 
نقدينگي كه در صندوق هاي قاب��ل معامله با درآمد 

ثابت دارند را خارج كرده و دوباره وارد بازار سهام شود. 
به همين دليل ارزش معاملات در محدوده هاي 330 
هزار واحد بين هزار ت��ا 1300 ميليارد تومان بوده و 
مدتي ادامه داش��ت ولي بعد از آن زمان كه شاخص 
موفق به شكس��ت ش��د، تقريبا ارزش معاملات بازار 
به س��مت ميانگين 2000 واحد رسيد. اين موضوع 
نش��ان  مي دهد جريان نقدينگي پارك ش��ده، آرام 
آرام به سمت بازار سرمايه حركت مي كند. به طوري 
كه ميانگي��ن ارزش معاملات به دو تا 2500 ميليارد 
تومان مي رس��د و نشان از ثبات نس��بي در وضعيت 

كنوني بازار دارد .
محدوده 380 هزار واحدي ش��اخص بعد از شكست 
330 ه��زار واح��دي مي تواند ب��ا توجه ب��ه جريان 
نقدينگي، منطقي باش��د. از طرف��ي ديگر اين روزها 
عمدتا نمادهاي بزرگ شاخص س��از هستند و حجم 

معاملات و قيمت س��هام ش��ركت هاي داراي ارزش 
بازار زياد، بهبود يافته كه سبب مي شود اثرگذاري اين 

شركت ها بر شاخص بيشتر باشد.

 P/E اثر اقبال عمومي به بازار در افزايش    
اين حالت مي تواند، نقطه قوتي براي بازار سرمايه به 
حس��اب بيايد. به اين معني كه بازار تقريبا به سمت 
شركت هايي پيش مي رود كه در سه تا شش ماه پيش 
P/E هايي حدود چهار مرتبه داشتند و به محدوده هاي 
5.5 الي ش��ش مرتبه نزديك مي شود. البته اين روند 
دغدغه اي را براي سرمايه گذاران ايجاد نمي كند. چون 

ريزش خاصي رخ نخواهد داد. 
بايد ديد با توجه به گزارش هاي بعدي، انتظار افزايش 
بيش��تر وجود دارد يا خير؟ به نظر مي رس��د در كنار 
ارزش ذاتي شركت ها، ورود نقدينگي هم وجود دارد. 

بنابراين يك��ي از دلايل افزايش P/E ناش��ي از اقبال 
عمومي به بازار سهام بوده و اين روزها نگاه عوام به اين 
بازار تغيير كرده كه مي توان با بررسي تعداد كدهاي 

معاملاتي صادره در روز متوجه شد . 

    پيش بيني حضور 1/5 ميليون نفري 
در عرضه هاي اوليه بعدي

در اين ميان مردم به مرور متوجه ش��دند بازاري هم 
به نام بازار س��رمايه وجود دارد. اي��ن روند با توجه به 
فرهنگ س��ازي  كارگزاري ها، شركت اطلاع رساني و 
خدمات بورس اتفاق افتاده و كم كم به خودش رنگ 
گرفته اس��ت به طوري كه اين انتظار وجود دارد اگر 
همين س��از و كارها ادامه پيدا كند، مي توان كمتر از 
يك سال ديگر ش��اهد افزايش حدود 900 هزار كد 
به 1/5 ميليون نفري در عرضه هاي اوليه بعدي بود. 

رصد معاملات روز گذشته اوراق تسهيلات مسكن در 
بازار فرابورس ايران در نمادهاي »تس��ه« و »تملي« 
نشان مي دهد در تمامي نمادهاي مجاز براي معامله، 
تعداد 25 نماد توسط خريداران و فروشندگان داد و 

ستد شد.
به گزارش ايرنا، با توجه به مش��كلات حاكم در خريد 
مسكن و كمبود بودجه در اين زمينه، استفاده از اوراق 
تسهيلات مس��كن كه توسط بانك مس��كن و بانك 
ملي منتشر مي ش��ود بهترين روش به منظور كسب 

نقدينگي براي خريد مسكن است.
 اوراق مس��كن از دس��ته برگه هاي بهاداري است كه 
به متقاضيان مس��كن اين امكان را مي دهد تا بدون 

سرمايه گذاري هاي طولاني مدت به سرعت و در زمان 
كوتاهي قادر به استفاده از تسهيلات مسكن باشند.

 هر ب��رگ از اي��ن اوراق معادل 500 ه��زار تومان از 
تسهيلات است كه به ميزان تسهيلات مورد نظر بايد 

اوراق تهيه شود.
نماد معاملاتي اين اوراق ش��امل نام ماه و دو رقم آخر 
سال صدور است كه مدت اعتبار اوراق صادره از تاريخ 

صدور به مدت دو سال است.
در صورتي كه مدت اعتبار اين اوراق به اتمام رسيده 
و دارنده اوراق از تسهيلات آن استفاده نكرده باشد، 
نماد معاملاتي آن متوقف مي شود و وجوه پرداختي 
جهت خريد اوراق به فرد مذكور بازگردانده نمي شود. 

به همين دليل بهتر اس��ت تا س��رمايه گذاراني كه 
قصد اس��تفاده از تس��هيلات اين اوراق را ندارند تا 
قبل از پايان مهلت اعتبار، اوراق را در بازار به فروش 

برسانند. 
خريداران اوراق تس��هيلات مس��كن تا ٢ ماه پس از 
تاريخ خريد امكان فروش ندارند. اين محدوديت براي 
نمادهايي كه فقط چهار ماه تا پايان معاملات آنها در 

بازار فرابورس ايران باقي مانده، اعمال نخواهد شد. 

    قيمت روز گذشته اوراق تسهيلات مسكن
اوراق تسهيلات مسكن بانك مسكن در بازار فرابورس 
با نماد »تسه« و اوراق تسهيلات مسكن بانك ملي در 

نماد »تملي« معامله مي شوند و روز گذشته از ميان 
نمادهاي مورد معامله 5 نماد با افزايش قيمت روبرو 

شدند و بقيه افت قيمت را تجربه كردند.
اوراق تس��هيلات مس��كن بان��ك مل��ي در نم��اد 
»تملي804« با قيمت پاياني 17 هزار و 481 تومان 
در پايان ب��ازار ديروز 2.2 درص��د افزايش قيمت را 
تجربه كرد و بالاترين ميزان رشد قيمتي را در ميان 
ساير اوراق تسهيلات مس��كن مورد معامله به خود 
اختصاص داد. پ��س از آن نمادهاي »تملي706«، 
»تسه9803«، »تس��ه9808« و »تسه9708« به 
ترتيب با 1.49 درصد، 1.41 درصد، 0.47 درصد و 
0.06 درصد افزايش؛ بيش��ترين رشد پاياني قيمت 

اوراق تس��هيلات مس��كن را در ب��ازار فرابورس در 
اختيار گرفتن��د. اكنون بالاترين قيم��ت اين اوراق 
در رقم 62ه��زار و 500 تومان به اوراق »تملي611« 
يعني اوراق تسهيلات مسكن بانك ملي منتشرشده 

در بهمن ماه سال 96 اختصاص دارد.
بيش��ترين حجم و ارزش معاملات اين اوراق نيز در 
بازار روز گذش��ته مربوط به تسه شهريور 98 در نماد 
»تسه9806« اس��ت كه جابه جايي 25 هزار و 514 
ورقه از اين اوراق به ارزش بيش از يك ميليارد تومان 
را تجربه كرد و به قيمت پاياني 41 هزار و 490 تومان 
معامله شد. اين اوراق ديروز افت قيمت 1.27 درصدي 

را به ثبت رسانده بود.

مديرعامل بورس تهران با بيان اينکه کسانی حق مشاوره را دارند که 
از سازمان ناظر مجوزهای مربوط به آن را دريافت کرده باشند، گفت: 
اطلاع رس��انی و ارايه مشاوره به هيچ وجه نبايد به صورت انبوه و از 
طريق شبکه های اجتماعی و کانال های فضای مجازی انجام شود.

به گزارش ايلنا، علی صحرايی اقدامات مسئولان بازار بورس برای 
جلوگيری از اطلاعات فروش��ی و سيگنال فروشی عده ای در بازار 
سرمايه از طريق شبکه های اجتماعی اظهار داشت: هر فردی حقيقی 
و حقوقی که بخواهد در زمينه ارايه سيگنال فعاليت داشته باشد بايد 
از س��ازمان بورس مجوز دريافت کند. وی تاکيد کرد: کسانی حق 
مشاوره دارند که از سازمان ناظر مجوزهای مربوط به آن را دريافت 
کرده باشند. مديرعامل بورس تهران با بيان اينکه تعريف و مفهوم 
اطلاع رسانی با موضوع تحليل متفاوت است و حامل نکات بسيار 
ريزی است، ادامه داد: اطلاع رسانی و ارايه مشاوره به هيچ وجه نبايد 
به صورت انبوه و از طريق شبکه های اجتماعی و کانال های فضای 
مجازی انجام شود. صحرايی افزود: هشدارهايی به مديران گروه  هايی 

که نسبت به ارايه سيگنال در فضای مجازی اقدام کرده اند داده ايم 
و در حال هدايت آنها به مسير درست و قانونی هستيم. وی گفت: 
مردم بايد مراقب س��رمايه خود باش��ند و اين کانال  ها و گروه ها را 
پيگری نکنند. اين موضوع هم مانند هر پديده اجتماعی ديگر نياز 
به فرهنگ سازی و شناسايی مسير درست از غلط را دارد.مديرعامل 
بورس تهران با اشاره به ورود پليس فتا به موضوع سيگنال فروشی در 
فضای مجازی اظهار داشت: پليس فتا اين موضوع را پيگيری می کند 
و تفاهمنامه ای بين سازمان بورس و پليس فتا در اين باره منعقد شده 
است تا همکاری فنی لازم با بورس در اين زمينه انجام شود تا امکان 

برخورد قضايی با متخلفان وجود داشته باشد.
صحرايی گفت: در ابتدای کار قصد برخورد با افراد را نداريم در اين 
مرحله به صورت گسترده هشدارهای لازم را به فعالان در اين زمينه 
خواهيم داد تا مقررات و قوانين موجود در اين زمينه به همه افراد 
حاضر در بازار يادآوری کنيم و پس از اين مرحله انتظار داريم نسبت 

به اصلاح رفتار خود اقدام کنند. 

ورود پليس فتا به سيگنال فروشان در شبکه های اجتماعی
جريان ورودي نقدينگي به بازار سرمايه، به درستي هدايت نشده و تداوم 
اين روند نگران كننده خواهد بود اما؛ از طرفي نقدينگي به سمت سهم هاي 
بزرگ و ارزنده بازار نرفته و از سوي ديگر، بعد از عرضه اوليه پتروشيمي 
نوري، عرضه اوليه بزرگي كه در جذب نقدينگي بازار موثر باشد، صورت 

نگرفته است.
به گزارش بورس نيوز، شاخص كل بورس تهران در ركوردشكني هم ركورد 

زده و طوري پيش مي رود كه گويا خيال توقف ندارد.
ش��ايد كمتر كس��ي در روزهاي ابتدايي س��ال پيش بيني لمس كانال 
385هزار واحدي شاخص را در سال جاري مي كرد، ولي هر چه در بورس 
عرضه شده طوري توسط سهامداران درو مي شود كه گاهي از خودمان 
مي پرسيم نكند خبري شده و ما بي خبريم؟! به هر حال هر چه هست، 
بازدهي سرمايه گذاري در بورس، امسال از عسل هم شيرين تر بوده است.

محمد كفاش پنجه ش��اهي در خصوص رشد بازارس��رمايه بيان كرد: 
نمي توان با قاطعيت گفت رش��د بازار س��رمايه، حباب است يا نه؛ هنوز 
سهم هاي ارزنده اي در بازار هستند كه پتانسيل رشد دارند و برخي از ديگر 

سهم هاي بازار نيز بيش از حد رشد كرده و قيمت ها از حباب نيز فراتر رفته 
است. وي افزود: سرمايه گذاران بايد قبل از انتخاب سهم به وضعيت شركت 
و ارزش NAV هم توجه كنند؛ بعضي نمادهاي بازار چند برابر ارزش خالص 
دارايي ها معامله مي شوند و در قيمت هاي فعلي ارزنده نيستند، براي مثال 
ارزش بازار يكي از شركت هاي دامپروري آنقدر رشد كرده كه گويا هر راس 
گاو، چند ميليارد تومان قيمت دارد! در مقابل، سهم شركت هايي كه فروش 

ارزي داشته و به قيمت هاي جهاني وابسته اند، هنوز جاي رشد دارند.
اين كارشناس بازار سرمايه ضمن تاكيد بر ورود نقدينگي به بازار سرمايه، 
اظهار كرد: جريان ورودي نقدينگي به بازار سرمايه، به درستي هدايت 
نش��ده و تداوم اين روند نگران كننده خواهد بود. از طرفي نقدينگي به 
سمت سهم هاي بزرگ و ارزنده بازار نرفته و از سوي ديگر، بعد از عرضه 
اوليه پتروشيمي نوري، عرضه اوليه بزرگي كه در جذب نقدينگي بازار موثر 

باشد، صورت نگرفته است.
وي در پايان خاطرنشان كرد: بهترين زمان براي عرضه اوليه شركت هاي 

بزرگ است تا بخشي از نقدينگي بازار را جذب كند.

جهت گيري نامناسب جريان نقدينگي
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 ورود سري جديد »اخزا«
به فرابورس

جديدترين سري از اسناد خزانه اسلامي در بازار 
ابزارهاي نوين مالي فرابورس ايران پذيرش شد 
كه ناش��ر اين اوراق در دو نماد »اخزا817« و 
»اخ��زا818« وزارت امور اقتص��ادي و دارايي 
ب��ه نمايندگ��ي از دولت جمهوري اس��لامي 

ايران است.
به گزارش سنا، اين سري از صكوك در مجموع 
شامل 40 ميليون ورقه است و با احتساب يك 
ميليون ريال قيمت اس��مي هر ورقه، مجموع 
ارزش آن معادل 40 هزار ميليارد ريال خواهد 
بود. م��دت سررس��يد اوراق »اخ��زا817« و 
»اخزا818« به ترتيب 33 و 34 ماهه بوده و به 
اين ترتيب در تابس��تان سال 1401 سررسيد 

خواهند شد.
بايد توجه داش��ت ك��ه قيمت اس��ناد خزانه 
اسلامي پس از عرضه در بازار، توسط مكانيزم 
عرضه و تقاضا تعيين مي شود؛ ضمن آنكه سود 
پرداختي نداشته و معادل قيمت اسمي آن در 

روز سررسيد پرداخت خواهد شد.
همچني��ن مطابق بن��د )ب( تبص��ره 5 قانون 
بودجه سال 1398 كش��ور، تسويه اين اسناد 
در سررس��يد مقدم بر تمام��ي پرداخت هاي 
خزانه داري كل كشور بوده و واريز وجوه توسط 
ش��ركت س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار 
و تس��ويه وجوه به حس��اب خري��داران انجام 

خواهد گرفت.
در حال حاضر 33 نماد اس��ناد خزانه اسلامي 
روي تابلو معاملات ب��ازار اوراق با درآمد ثابت 
فرابورس قرار دارد كه همگ��ي در قالب اوراق 
»اخ��زا« خريدوفروش مي ش��وند و نرخ بازده 
تا سررس��يد آنها بين 17.3 تا 25.2 نوس��ان 

مي كند.

يك صندوق جسورانه 
فرابورس رونمايي شد

پذيره نويسي واحدهاي س��رمايه گذاري يك 
صن��دوق جس��ورانه 15 درصد از سه ش��نبه 
10دي م��اه 1398 آغاز و به مدت 7 روز كاري 

ادامه خواهد داشت.
پذيره نويسي واحدهاي سرمايه گذاري صندوق 
جس��ورانه پارتي��ان 15 درصد تادي��ه از روز 
سه ش��نبه 10 دي ماه 1398، ب��ه مدت 7 روز 
كاري آغاز ش��د. اي��ن پذيره نويس��ي در بازار 
ابزارهاي نوين مال��ي فرابورس ايران و در نماد 
معاملات��ي »پارتي��ن« صورت مي گي��رد. به 
گ��زارش مديريت ارتباط��ات فرابورس ايران، 
ح��وزه فعاليت اي��ن صندوق ش��امل فناوري 
اطلاعات و ارتباطات، فناوري مالي )فين تك( 
و زيست فناوري بوده و سرمايه آن 200 ميليارد 
ريال است. در فرآيند پذيره نويسي اين صندوق 
جس��ورانه قرار اس��ت 15 درص��د از مبلغ هر 
واحد س��رمايه گذاري، در زمان پذيره نويسي 
و مابقي آن طي 3 سال توسط سرمايه گذاران 

تأديه شود. 
ارزش مبناي ه��ر واحد س��رمايه گذاري اين 
صندوق نيز يك ميليون ريال اس��ت. پارتيان 
هفتمين صندوق جس��ورانه  بازار فرابورس به 
شمار مي رود و مديريت آن را شركت پردازش 
اطلاعات مالي پارت بر عهده دارد؛ اين صندوق 
بر اساس اساس��نامه و اميدنامه خود، مجاز به 
س��رمايه گذاري در سهام ش��ركت هايي است 
كه در بازار س��رمايه عرضه نشده اند. همچنين 
صندوق مي تواند در بازه ه��اي زماني بين هر 
نوبت تأديه س��رمايه تا موعد تزريق سرمايه به 
استارتاپ ها، بخشي از سرمايه را در اوراق بهادار 
سرمايه گذاري كند. پيش از اين صندوق هاي 
جسورانه ايده نوتك آشنا، جسورانه يكم آرمان 
آتي، جسورانه توسعه فناوري آرماني، جسورانه 
يكم دانش��گاه تهران، صندوق سرمايه گذاري 
جسورانه فناوري بازنشس��تگي و نيز صندوق 
جسورانه رويش لوتوس در بازار ابزارهاي نوين 

فرابورس ايران پذيره نويسي شده اند.

 افزايش فروش محصول
 در يك شركت آماده عرضه

ذوب روي اصفهان كه آماده ترين شركت براي 
عرضه اوليه 10 درصدي س��هام در فرابورس 
به شمار مي رود از علت افزايش فروش شمش 

روي در آذر ماه خبر داد.
به گزارش ب��ورس پرس، ش��ركت ذوب روي 
اصفهان كه در حال حاضر آماده ترين شركت 
فرابورسي براي عرضه اوليه 10 درصدي سهام 
بشمار مي رود در خصوص علت افزايش فروش 

شمش روي در آذر ماه خبر داد.
براين اس��اس، »فروي« با ارايه توضيحات در 
خصوص فروش 9 ماهه سال جاري اعلام كرد: 
علت افزايش فروش شمش روي در آذرماه به 
دليل رفع محدوديت  ه��اي صادراتي بوده كه 
موفق به فروش حدود 4 هزار تن شمش روي 

توليدي از طريق صادرات شده است.
قيمت هاي اعمالي ب��راي فروش ها برابر با نرخ 
جهاني شمش روي در بورس فلزات لندن و نرخ 
دلار در سايت رس��مي بانك مركزي در زمان 
تحقق فروش اس��ت. با عنايت به رفع تعهدات 
ارزي ش��ركت ذوب روي اصفهان و بر اس��اس 
اعلام وزارت صنعت به گمرك اين شركت در 
رديف صادر كنندگان مجاز بدون نياز به تاييد 
وزارت صنع��ت تا پايان س��ال 98 قرار گرفته 
اس��ت. بنابراين گزارش، شركت باما سهامدار 
99.6 درصدي س��هام اين ش��ركت كه داراي 
174نيروي انساني و سرمايه اسمي 60 ميليارد 

توماني است، محسوب مي شود.
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افت توليدات صنعتي جهان در فصل سوم ۲۰۱۹
تعادل | گروه صنعت |

ارزيابي هاي صورت گرفته نشان مي دهد، رشد 
توليد صنعتي جهاني از سال 2018 در حال كاهش 
است و اين روند در سه ماهه سوم سال 2019 نيز 
ادامه داشته است. رشد توليدات صنعتي جهان 
در فصل سوم سال 2019 نسبت به فصل مشابه 
سال قبل به 1.2 درصد كاهش يافته كه نسبت به 
رقم مشابه در فصل قبل حدود 0.3 واحد درصد 
افزايش يافته است. در مدت مذكور چين با 5.1 
درصد، كشورهاي درحال توس�عه و نوظهور با 
0.2 درصد افزايش توليدات صنعتي و كشورهاي 
توس�عه يافته صنعتي با افت 0.7 درصد كاهش 
توليدات صنعتي نس�بت به مدت مش�ابه سال 
قبل روبرو ش�ده اند.گزارش حاضر با استفاده از 
اطلاعات فصلي سازمان يونيدو، به بررسي رشد 
توليدات صنعتي به تفكيك گروه هاي كشوري 

و كالايي مي پردازد. 

    وضعيت توليد صنعتي جهان 
 براساس آمارها، توليد صنعتي جهاني از سال 2018 
در حال كاهش است و اين روند در سه ماهه سوم سال 
2019 نيز ادامه داشته است. رشد توليدات صنعتي 
جهان در فصل سوم سال 2019 نسبت به فصل مشابه 
سال قبل به 1.2 درصد كاهش يافته كه اين كاهش در 
ادامه رشد 1.5 درصدي در فصل دوم و 2.5 درصدي 
در فصل اول س��ال 2019 آمده است. كاهش كنوني 
در وهله اول ناش��ي از تعرفه ه��ا و تنش  هاي تجاري 
بين اقتصادهاي امريكا، چين و اروپا ا ست. اين روند 
كاهش��ي توليد، تمام مناطق و گروه هاي كشوري را 
نيز تحت تاثير قرار داده است. بيشترين كاهش رشد 
توليدات صنعتي جهان در كشورهاي »آلمان، ژاپن و 
امريكا« بوده و اثر آن در »هند، مكزيك و تركيه« نيز 
مشاهده شده است. كاهش رشد توليد صنعتي جهان 
-كه موتور رش��د اقتصادي كشورها است- تهديدي 
جدي براي دستيابي به اهداف توسعه پايدار 2030 

خواهد بود .
براساس آمار منتشر شده از سوي معاونت بررسي هاي 
اقتصادي اتاق تهران، بازر روند رشد فصلي توليدات 
صنعتي جهان از فصل دوم سال 2018 تا فصل سوم 
2019 نشان از اين دارد كه روند فصلي رشد توليدات 
صنعتي جهان طي س��ال هاي 2018 تا فصل س��وم 
2019 نشان مي دهد كه سرعت افزايش توليد صنعتي 
جهان در حال كاهش است؛ به طوري كه از 4.2 درصد 
در فصل اول 2018 به 1.2 درصد در فصل سوم 2019 

رسيده است.
همچنين رشد توليدات صنعتي جهان در فصل سوم 
2019 نس��بت به فصل سوم سال 2018 برابر با 1.2 
درصد بوده كه نسبت به رشد آن در فصل دوم 2019 

حدود 0.3 واحد درصد كاهش داشته است. 
در كشورهاي در حال توسعه و نوظهور رشد توليدات 

صنعتي در فصل سوم 2019 نسبت به فصل سوم سال 
2018، برابر با 0.2 درصد بوده كه نسبت به رقم مشابه 
در فص��ل دوم 2019 با كاه��ش 0.7 واحد درصدي 

مواجه شده است. 
از س��وي ديگر، بررس��ي توليد صنعتي اقتصادهاي 
توسعه يافته طي سال هاي 2018 تا فصل سوم 2019 
نشان مي دهد رش��د توليدات صنعتي اين كشورها 
نسبت به مدت مشابه سال قبل همواره در حال كاهش 
بوده؛ به طوري كه در فصل س��وم 2019 به كمترين 
ميزان خود رسيده است. رشد توليدات صنعتي اين 
كشورها در فصول دوم و سوم سال 2019 به ترتيب 
به منفي 0.5 درصد و منفي 0.7 درصد رسيده است. 
مطابق بررس��ي هاي صورت گرفته، رش��د توليدات 
صنعت��ي چين به عن��وان بزرگ تري��ن توليد كننده 
صنعتي جهان، از فصل دوم 2019 روندي كاهش��ي 
داش��ته و در فصل سوم 2019 به كمترين رشد خود 
نسبت به فصل مشابه سال 2018 )5.1 درصد( رسيده 
كه نسبت به رقم مشابه فصل دوم سال 2019، برابر 

با 0.5 واحد درصد كاهش داشته است. 

    تركيب توليد صنعتي جهان 
براساس اين گزارش، سهم ارزش افزوده اقتصادهاي 
در حال توسعه و نوظهور، اقتصادهاي توسعه يافته و 
اقتصاد چين از توليدات صنعتي جهان در فصل سوم 
سال 2019 نشانگر اين است كه كشورهاي صنعتي 
توسعه يافته حدود 63 درصد، چين حدود 19 درصد 
و كشورهاي در حال توس��عه و نوظهور صنعتي )جز 
چين( تقريب��اً 18 درصد از ارزش اف��زوده توليدات 

صنعتي جهان را به خود اختصاص داده اند. 
در ميان كشورهاي در حال توسعه و نوظهور صنعتي 
جز چين، اقتصادهاي نوظهور سهم حدود 16 درصدي 
از ارزش اف��زوده توليدات صنعتي جهان را داش��ته و 
سهم ساير كشورهاي در حال توسعه صنعتي نيز 1.5 

درصد بوده است.

     رشد توليد صنعتي جهان به تفكيك گروه ها 
 از س��وي ديگر براس��اس اين گزارش، بررسي روند 
فصلي توليدات صنعتي در فصل س��وم سال 2019 
و مقايسه آن با فصل دوم سال 2019 بين گروه هاي 
كشوري نشان مي دهد؛ رشد توليدات صنعتي در گروه 
اقتصادهاي در حال توسعه و نوظهور در سه ماهه سوم 
س��ال 2019 كاهش يافته است. در ميان كشورهاي 
اين گروه، رشد توليدات صنعتي آسيا و اقيانوسيه در 
سه ماهه سوم سال 2019 نسبت به ساير كشورهاي 
اين گروه بالاتر و حدود 0.6 درصد افزايش داشته كه 
اين نرخ رشد در مقايس��ه با نرخ سه ماهه قبلي )1.6 
درصد و 2.4 درصد در سه ماهه دوم و اول سال 2019( 
به ترتيب كاهش قابل توجهي داشته است. در ميان 
كش��ورهاي اين گروه سه كشور سريلانكا، اندونزي و 
ويتنام به ترتيب با رشد 1.7 درصدي، 3.2 درصدي 

و 10.4 درص��دي در توليدات صنعت��ي خود مواجه 
ش��دند و كش��ورهاي هند با كاهش 0.6- درصدي، 
تايلند با كاهش 4.4- درصدي، پاكس��تان با كاهش 
5.5- درصدي و فيليپين ب��ا كاهش 6.4- درصدي، 
عوامل اصلي كاهش دهنده اين رشد مثبت بوده اند. 

توليد صنعتي امريكاي لاتين در فصل س��وم 2019 
با افت 0.5 درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل 
مواجه شده كه كشور آرژانتين با كاهش 5.2- درصدي 
در توليد صنعتي خود همچان دچار ركود شديد است. 
دو كشور بزرگ اين منطقه »برزيل و مكزيك« مانند 
بسياري ديگر از اين كشورها، الگوهاي رشد متفاوتي 
را نشان دادند. رشد توليدات صنعتي برزيل 1.4 درصد 
كاهش يافت در حالي كه رش��د تولي��دات صنعتي 
مكزيك با افزايش 0.7 درصدي مواجه شده است .در 
آفريقا نيز رشد توليدات صنعتي در فصل سوم 2019 
نسبت به فصل مشابه سال قبل، 06. درصد بوده است.

كشورهاي آفريقايي نيز روند متفاوتي داشتند، مصر، 
نيجريه و سنگال با افزايش رشد توليدات صنعتي روبرو 
شدند در حالي كه آفريقاي جنوبي دچار كاهش 1.8 

درصدي در رشد توليدات صنعتي خود شد. 
رشد توليدات صنعتي در ميان گروه كشورهاي توسعه 
يافته صنعتي در فصل س��وم س��ال 2019 نسبت به 
مدت مشابه سال قبل منفي 07. درصد بوده كه ناشي 
از كاهش 1 درصدي رشد توليدات صنعتي در اروپا، 
كاهش 0.8- درصدي در ش��رق آسيا و كاهش 0.5- 

درصدي رش��د در امريكاي شمالي )پس از رشد 0.3 
درصدي در فصل دوم 2019 نس��بت به مدت مشابه 
سال قبل( بوده اس��ت. در اروپا رشد منفي توليدات 
صنعتي ناشي از كاهش 4.4 درصدي آن در آلمان، 2 
درصدي در ايتاليا، 1.5 درصدي در انگلستان و 0.4 
درصدي در فرانسه بوده اس��ت. در مقابل بسياري از 
كشورهاي اروپايي نيز در فصل سوم 2019 نسبت به 
فصل مشابه سال 2018 داراي رشد مثبت در توليدات 

صنعتي خود بودند. 
رشد منفي توليدات صنعتي امريكاي شمالي ناشي از 
كاه��ش 0.5 درصدي توليد در ايالات متحده امريكا 
بوده است. در كشورهاي ش��رق آسيا ژاپن مجددا با 
كاهش درصدي در رشد توليدات صنعتي، سنگاپور با 
2 درصد كاهش، كره جنوبي با 1.1 درصد، هنگ كنگ 
با كاه��ش 0.1 درصد و مالزي و تاي��وان به ترتيب با 
كاهش 3.4 درص��دي و 0.9 درصدي، عوامل اصلي 

رشد منفي توليدات صنعتي بوده اند.. 

    رشد توليد به تفكيك گروه هاي صنعتي 
در فصل سوم س��ال 2019، توليد صنعتي جهان در 
ح��دود نيمي از كالاها )10 كالا( با رش��د مثبت و در 
حدود نيمي ديگ��ر )12 كالا( با رش��د منفي همراه 

بوده است. 
بيشترين رش��د توليد صنعتي جهان در فصل سوم 
س��ال 2019 نسبت به فصل س��وم 2018 به ترتيب 

مربوط به گ��روه »كامپيوتر، محصولات الكترونيكي 
و اپتيكي« با رشد 4.7 درصدي، »فلزات اساسي« با 
رش��د 4.1 درصدي و »ساير تجهيزات حمل و نقل« 
با رش��د 3.8 درصدي بوده اس��ت. كمترين رشد نيز 
مربوط ب��ه صنعت »توليدات چوب ج��ز مبلمان« با 
رش��د 2.5- درصدي و »صنعت چاپ« با رشد منفي 

1.9 درصدي بوده است.
در ميان توليدات صنعتي كشورهاي در حال توسعه 
و نوظهور )جز چين( بيشترين كاهش رشد توليدات 
صنعتي در فصل س��وم 2019 نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل مربوط به »توليدات چوب« و »وس��ايل 
نقليه موتوري، تريلر و نيمه تريلر« با كاهش به ترتيب 
4.7 درص��دي و 4.4 درصدي ب��وده در حالي كه در 
اقتصادهاي توس��عه يافته بيش��ترين كاهش توليد 
در گروه »پوش��اك« با ح��دود 10.5 درصد كاهش، 
»تجهيزات الكتريكي«با 3.6 درصد كاهش و »فلزات 

اساسي« با 3.5 درصد كاهش بوده است.
همچنين در كشورهاي در حال توسعه و نوظهور )جز 
چين( در فصل سوم 2019 نس��بت به مدت مشابه 
سال 2018، گروه هاي »پوشاك« و »چاپ« به ترتيب 
با 6.4 درصد و 5.2 درصد بيش��ترين رش��د توليد را 
داشته اند. بيشترين رشد توليد در اقتصادهاي توسعه 
يافته نيز مربوط به »س��اير تجهيزات حمل و نقل« با 
رشد 2.8 درصد و »كامپيوتر، محصولات الكترونيكي 

و نوري« با افزايش 2.5 درصدي بوده است. 

ضرورت ايجاد اتاق كشاورزي مستقل
در حالي كه كش��اورزي يكي از مهم ترين اولويت هاي 
اقتصادي كشورمان تلقي مي شود اما هنوز اين حوزه 
نتوانس��ته مانند س��اير كش��ورهاي داراي بازرگاني 
كشاورزي، صاحب اتاق كش��اورزي مستقل باشد. به 
گزارش ايسنا كشاورزي كشورمان در سال هاي اخير و 
به دنبال تحريم ها و بروز مشكلات سياسي و اقتصادي 
از اهميت مضاعفي برخوردار ش��ده و اين صنعت سبز 
توانس��ته به عنوان يك��ي از پش��توانه هاي اقتصادي 
كش��ورمان، علاوه بر تامين مايحتاج مردم و نيازهاي 
داخل��ي، ظرفيت هاي بالاي��ي را در ح��وزه صادرات 

كسب كند.
ايران اكنون در توليد بسياري از محصولات كشاورزي 
به عنوان قطب  توليدكننده مطرح است كه از آن جمله 
مي توان ب��ه توليدات محصولات گلخانه اي، پس��ته، 

زعف��ران، برنج و چاي اش��اره كرد كه كش��ورمان را از 
درآمدهاي قابل توجهي در اين بخش ها منتفع مي كند 
اما به علت مشكلاتي مانند خشكسالي ها و كمبودهاي 
آبي هيچگاه به عنوان يك��ي از اولويت هاي اقتصادي 
كشور مورد توجه قرار نگرفته و اين در حالي است كه 
كشوري مانند هلند از طريق كشاورزي دو برابر اقتصاد 
نفتي ايران درآمدزايي دارد يا كشور تركيه كه توانسته  
بازارهاي جهاني برخي محصولات كشاورزي را در دست 
بگيرد. يكي از مسائل مهم و ضروري بخش كشاورزي 
در كشورمان به روز شدن در حوزه كشت محصولات 
كم آب خواه، بهره گيري از تكنولوژي هاي روز اين بخش 
و همچنين توس��عه بازاريابي و بازرگاني است اما همه 
رسيدگي مناس��ب به چنين مواردي در گروي وجود 
محلي براي هم افزايي و متمركز كردن تمام فعاليت هاي 

مربوط به كشاورزي است . سيدحسين بخشايش، مدير 
امور بازرگاني جهاد كشاورزي استان يزد با اشاره به اينكه 
اتاق كشاورزي از نقش حايز اهميتي در امر تجارت اين 
در اين بخش برخوردار اس��ت، اظهار مي كند: بخش 
كشاورزي در توليد ناخالص ملي نقش زيادي دارد و از 
طرفي محصولات كشاورزي نيز سهم خوبي از صادرات 
كشور را دارا هستند به طوري كه محصولات كشاورزي 
علاوه ب��ر مواد صنعتي و خدمات در بدترين ش��رايط 

تحريم هم بازار خوبي داشته اند.
وي به عنوان عض��و اتاق بازرگاني، صناي��ع، معادن و 
كشاورزي در كشورمان اشاره و تصريح مي كند: زماني 
كه كش��اورزي به اتاق ايران ملحق شد، همانطور كه 
عنوان آن در انتها قرار گرفته، توجه و اولويت هايش نيز 
از اين صنعت درآمدزا و مورد نياز كشور فاصله گرفته و 

افرادي مسوول امر تجارت اين حوزه شده اند كه تخصص 
كافي در اين رابطه ندارند و به همين دليل نيز كشاورزي 

به حاشيه رانده شده است.
اين مسوول در قياس وضعيت كشورمان با كشورهايي 
كه قطب بازرگاني كشاورزي هستند، مي گويد: در حالي 
كشور ايران يكي از قطب هاي كشاورزي دنياست كه در 
كشورهاي ديگري با وضعيت مشابه مانند تركيه، اتاق 
كش��اورزي به عنوان يك مقوله جدي تلقي و وظايف 
متع��ددي را براي اي��ن حوزه تعريف كرده اس��ت لذا 
س��ودآوري در اين حوزه براي اين كشورها بسيار قابل 

توجه است.
وي ب��ا بيان اينكه وجود اتاق كش��اورزي مس��تقل 
مطالبه جدي بسياري از استان هاي ديگر كشور نيز 
هس��ت، اظهار مي كند: جمع بندي نهايي ما نشان 
مي دهد كه كشاورزي نسبت به ساير بخش ها مغفول 
مانده است لذا ضروري است كه يك تشكل خصوصي 
قدرتمن��د در بخش ص��ادرات و واردات اين بخش 

براي كشورمان داشته باش��يم. مدير امور بازرگاني 
جهاد كشاورزي استان اضافه مي كند: البته صادرات 
كشاورزي فراگير نشده اس��ت و به همين دليل نيز 
اهميت آن ديده نمي ش��ود در حالي كه مانند ساير 
صنايع، ص��ادرات محصولات گلخانه اي، پس��ته و 
زعفران كه با ارزش بالايي نيز همراه است را به ميزان 
و حجم بسيار بالايي به خصوص از يزد به كشورهاي 
حاش��يه خليج فارس، عراق و كشورهاي اوراسياي 

شمالي شاهد هستيم.
وي با بيان اينكه ايجاد بس��ياري از مشكلات فعلي در 
حوزه كشاورزي با ايجاد اتاق كشاورزي برطرف خواهد 
شد، مي گويد: يكي از مشكلاتي كه صادرات كشاورزي 
يزد همواره ب��ا آن روبروس��ت، صادرات بس��ياري از 
محصولات توليدي اين استان از گمركاتي غير از يزد و 
در نهايت نبود آمار دقيقي در اين رابطه است اما با ايجاد 
اتاق كشاورزي، علاوه بر رفع اين مشكل و نگاه جدي تر 

به اين مساله، آمار دقيق تري نيز كسب خواهد شد.

سالنوميلادیخريدارانزعفرانراکاهشداد

اتاقاصنافايراندبيرشورایراهبریاصنافشد

علي حس��ينی در گفت وگو با ايلنا با بيان اينک��ه کاهش فروش در 
روزهای پايانی سال ميلادی و آغاز سال جديد امری طبيعی است، 
 اظهار کرد: هر ساله در روزهای پايانی سال و آغاز سال جديد ميلادی 
شاهد کاهش تعداد خريداران و معادلات بازار زعفران هستيم. وی 
اضافه کرد: اين موضوع نه تنها مربوط به زعفران بلکه ش��امل ساير 
محصولات کشاورزی کشور می شود و تا يک ماه بعد از آغاز سال نو 
ميلادی ادامه دارد. حسينی نسبت به امکان کاهش صادرات قانونمند 
زعفران ايرانی در سال آينده ميلادی هشدار داد و گفت: تجار واقعی 
در مي��دان رقابت ناعادلانه ای با قاچاقچي��ان و دلالان خارجی قرار 
گرفته اند که نتيجه آن کاهش صادرات قانونمند زعفران از کش��ور 
است. وی ادامه داد: اجبار تجار به تسويه ارز در سامانه نيما در حالی 
اس��ت که قاچاقچيان و دلالان خارجی بدون انتقال ارز به کش��ور و 
پرداخت تعرفه گمرکی، زعفران ايرانی را با قيمت نازل در بازارهای 

جهانی عرضه می کنند.  حس��ينی دشمنان واقعی کشور را دلالانی 
خارجی دانس��ت که ب��دون ورود ارز و پرداخت عوارض گمرکی در 
حال به يغما بردن محصولات کشاورزی کشور هستند. وی با اشاره 
به خبر منتشر ش��ده درباره حضور دلالان چينی در قالب توريست 
در مغازه های استان های زعفران خيز کشور، گفت: اين خبر در هر 
کشور ديگری منتشر می شد واکنش های تندی از سوی مسئولان 
در پی داشت، اما در کش��ور ما هيچ مسئولی واکنش نشان نداد. به 
گفته حس��ينی؛ تنها در يک صورت می توان به بهبود شرايط بازار 
صادراتی زعفران در س��ال آينده ميلادی اميد داش��ت که دولت با 
فعالان صنعت در تعامل بيشتر باشد. دولت علاوه بر تغيير سياست 
ارزی خ��ود بايد به دنبال افزايش کيفيت و خدمات به طور همزمان 
باشد چرا که تنهادر اين صورت است که می توان به بهبود بازار زعفران 

ايران در آينده اميد داشت.

عضو هيات رئيسه و خزانه دار اتاق اصناف ايران اظهار کرد: 
شورای راهبری اصناف به رياست حسين مدرس خيابانی 
قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگانی 
و دبيری اتاق اصناف ايران تشکيل شد. محمود بنانژاد در 
گفت و گو با خبرنگار پايگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ايران 
بيان کرد: حسين مدرس خيابانی قائم مقام وزير صنعت، 
معدن و تجارت خلاقيتی به خرج داد و شورايی متشکل 
از دستگاه های مختلفی که مرتبط با کار اصناف است از 
جمله شرکت شهرک ها، تعزيرات سازمان توسعه تجارت، 
ستاد تسهيل، مرکز امور اصناف و بازرگانان و اتاق اصناف 

ايران )به عن��وان راس هرم اتحاديه ها و اتاق های اصناف 
شهرستان ها( را گردهم آورد و شورايی تشکيل داد. وی 
افزود: اين شورا به طرح و بررسی مشکلات حوزه اصناف 
می پردازد و راهبردها را مشخص می سازد تا سنگ هايی 
که زير پای اصناف اس��ت به ويژه در حوزه های توليدی 
برداشته ش��ود. خزانه دار اتاق اصناف ايران خاطرنشان 
کرد: ستادها و مجموعه هايی مشابه اين شورا وجود دارند 
که از آن جمله، س��تاد تسهيل رفع موانع توليد، کميته 
ماده 12، ش��ورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
و ... است. اينها اعضايی ثابت و متغير دارند که مشکلات 

واحدهای توليدی را رفع می کنند اما شورايی که به طور 
خاص به مش��کلات صنفی بپردازد و راهکاری برای آنها 
ارائه دهد، وجود نداش��ت. بنابراين، اين ش��ورا می تواند 
همي��ن کار را انجام دهد. وی افزود: اگرچه رياس��ت اين 
شورا با وزارت صنعت، معدن و تجارت است اما از آنجايی 
که اين شورا حول محور مشکلات اصناف است پيشنهاد 
داديم که دبيری آن را اتاق اصناف ايران برعهده گيرد که 
اين پيشنهاد پذيرفته و تصويب شد. پس از آن لازم بود 
ساختاری برای اين دبيرخانه تدوين شود تا بر اساس آن 
ساختار و فرآيند استفاده از نظرات کارشناسان و مکاتبات 

ذخيرهسازی7000تنپرتقالوسيبشبعيداستانتهران
به گزارش ايس��نا، محمد امامی امين در پايان جلسه ستاد تنظيم 
بازار استان تهران گفت: يکی از موضوعاتی که در جلسه امروز مورد 
بررسی قرار گرفت افزايش قيمت برخی کالاها بود که مقرر شد اين 
افزايش قيمت ها توسط سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مورد 
بررسی قرار گيرد. وی افزود: اين افزايش قيمت در حوزه حبوبات و 
آهن آلات بوده که البته آهن در بورس عرضه می ش��ود و با توجه به 
اينکه در شش ماهه دوم سال مصرف کاهش پيدا می کند، افزايش 
قيمت آن توجيهی ندارد. امامی امين ادامه داد: در مورد حبوبات نيز 
احتمالا افزايش صادرات علت افزايش قيمت بوده که مقرر شده اين 
موضوع نيز مورد بررسی قرار گيرد و گزارشی در اين مورد ارائه شود. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استان تهران با اشاره به اينکه گوشت 
دام سنگين در حال حاضر بين 21 تا 22 هزار تومان خريد می شود 
و به اين ترتيب گوش��ت قرمز دام سنگين حدود 60 هزار تومان در 

بازار عرضه می ش��ود، گفت: در حال حاضر در شهرستان ها گوشت 
با همين قيمت عرضه می شود اما واسطه ها و دلال ها اجازه کاهش 
حاشيه س��ود خود را نمی دهند لذا مقرر ش��د همين اقدامی که در 
شهرستان ها انجام شده در ميادين ميوه و تره بار تهران نيز آغاز شود 
تا ش��اهد کاهش قيمت گوشت قرمز باشيم. وی ادامه داد: در رابطه 
با ميوه شب عيد و ذخيره سازی آن نيز دستورالعملی از سوی ستاد 
تنظيم بازار کشور ابلاغ شده تا 4000 تن پرتقال و 3000 تن سيب 
برای اس��تان تهران ذخيره سازی ش��ود. امامی امين تأکيد کرد:  در 
همين راستا سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران قراردادی 
با تعاون روس��تايی استان های تهران و مازندران منعقد کرده است. 
البته اشکالاتی به بخشنامه ستاد تنظيم بازار کشور وارد است چرا که 
با توجه به وفور ميوه امسال شرايط بحرانی نخواهد شد و اميدواريم 

بازار با وضعيت موجود ادامه کار دهد.
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افزايش توان صادراتي
نتيجه رشد نرخ ارز

ايسنا|عضو س��ابق اتاق بازرگاني ايران گفت در 
شرايطي كه قيمت ارز براي دوراني نسبتا طولاني 
ثابت مانده بود، افزايش نرخ ارز در س��ال گذش��ته 
ت��وان رقابت پذيري كالاه��اي صادرات��ي ايران را 
افزايش داد؛ هرچن��د در بلندمدت براي حفظ اين 
بازار بايد برنامه ريزي هاي جديدي در دس��تور كار 
قرار گيرد. جمشيد عدالتيان شهرياري اظهار كرد: 
تاثير افزايش نرخ ارز بر توليد از دو منظر قابل بررسي 
است. از يك سو افزايش نرخ ارز به بالا رفتن قيمت 
مواد اوليه و محدوديت دسترسي به اين مواد منجر 
شد كه بر توليدكنندگان داخلي فشار وارد كرد. اگر 
به اين هزينه، بالا رفتن هزينه توليد در بخش هاي 
ديگر از جمله افزاي��ش هزينه هاي جاري و حقوق 
نيروي انساني را اضافه كنيم، تصويري از وضعيت 
اين واحدها به دست مي آيد. وي ادامه داد: در سوي 
ديگر اما افزايش نرخ ارز، باعث شد توليدكنندگاني 
كه كالاهايشان امكان صادرات داشت، فضاي بهتري 
براي حضور در بازارهاي جهاني پيدا كنند و ميزان 
رقابت پذيري كالاهاي ايران در بازارهاي منطقه را 
افزايش داد. به گفته اين فعال اقتصادي در ماه هاي 
گذشته، برخي كالاهاي توليد ايران در كشورهاي 
منطقه و همسايه توان رقابت پذيري بسيار بالايي 
پيدا كرده اند و ظرفيت توليدي خود را در بازارهاي 
بين المللي عرضه كرده اند. عدالتيان افزود كه براي 
حفظ ش��رايط فعلي بايد ديگر مش��كلات توليد را 
برطرف كرد و اهرم رقابت پذي��ري قيمتي يكي از 
اهرم هايي است كه مي تواند شرايط كالاهاي ايران 
در بازارهاي منطقه را بهبود ببخش��د اما از س��وي 
ديگر ما بايد اين نفوذ در بازار را مستحكم كنيم. وي 
خاطرنش��ان كرد: بهبود كيفيت كالاهاي ايراني تا 
جايي كه آنها بتوانند در ش��رايط مختلف قيمتي با 
رقباي خارجي شان رقابت كنند يكي از اين اصول 
مهم است. از سوي ديگر افزايش سطرح فناوري و 
گسترش ارزش افزوده كالاهاي ايراني نيز براي دوام 
در ب��ازار و جلوگيري از ورود ديگر كش��ورها به اين 

عرصه اهميت فراواني دارد.

تعامل ساختارمند
براي توسعه صادرات به بلاروس

اتاق تهران| سفير جديد ايران در بلاروس و رييس 
اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي تهران 
ديدار و در مورد ظرفيت هاي گسترش حضور بخش  
خصوصي ايران در بازار ب��لاروس و بهبود صادرات 
به اين كشور به گفت وگو نشستند. سعيد ياري كه 
به تازگي به عنوان سفير ايران در بلاروس معرفي شده 
است، پيش از سفر به اين كشور و آغاز ماموريت خود، 
به اتاق تهران آمد و در ديدار با مس��عود خوانساري 
و معاون بين المل��ل اتاق تهران، درباره فرصت هاي 
همكاري اقتصادي ايران و بلاروس تبادل نظر كرد و 
يكي از ماموريت هاي خود را ايجاد ارتباط ساختارمند 
ميان اتاق هاي بازرگاني دو كشور عنوان كرد.  سفير 
ايران در بلاروس از موافقت نامه اوراسيا كه چندي 
پيش ايران به آن ملحق شد، به عنوان يك فرصت 
براي توسعه مناسبات اقتصادي دو كشور ياد كرد 
و از تعامل س��فارت ايران در مينسك با اتاق تهران 
براي شناس��ايي ظرفيت هاي صادراتي و وارداتي 
ميان دو كشور سخن گفت. ياري همچنين، يكي از 
زمينه هاي همكاري اين سفارتخانه با اتاق تهران را 
كمك به حل و فصل طرح هاي اقتصادي نيمه تمام 
شركت هاي ايراني در بلاروس عنوان كرد. مسعود 
خوانس��اري، رييس اتاق تهران، نيز در اين ديدار، با 
اشاره به سفر چندي پيش هيات تجاري اتاق تهران 
به بلاروس، حل مشكل نقل و انتقال مالي ميان دو 
كشور را يكي از چالش هاي عمده بر سر راه توسعه 
مناس��بات دو طرف دانس��ت و با بيان اينكه پس از 
بازگش��ت هيات تجاري اتاق تهران از اين كش��ور، 
جلسات راهبردي با بنگاه ها و تشكل هاي مرتبط با 
بازار اين كشور از سوي اتاق تهران برگزار شده است، 
گفت: تلاش اتاق تهران بر اين است تا با شناساندن 
تجار و بنگاه هاي معتمد دو كشور به يكديگر، زمينه 
افزايش صادرات غيرنفتي ايران به اين كشور بيش 
از گذشته فراهم ش��ود.  حسام الدين حلاج، معاون 
امور بين الملل اتاق تهران، نيز تاسيس اتاق مشترك 
ايران و بلاروس، تبادل هيات هاي تجاري ميان دو 
كشور و البته، تهيه فهرستي از شركت ها و تجار مورد 
اعتماد از دو طرف را جزو موضوعاتي عنوان كرد كه 
طي سفر چندي پيش هيات تجاري اتاق تهران به 
مينسك مورد بحث و تبادل نظر دو طرف قرار گرفت.

انجام بيش از ۳۹هزار فقره 
بازرسي از صنوف تهران در آذرماه

اتاق اصناف ايران| تعداد كل بازرسي ها از صنوف 
تهران در آذرماه س��ال جاري 39 هزار و 999 فقره 
بود كه 5 ه��زار و695 فقره پرونده با برآورد جريمه 
پيشنهادي به ارزش بيش از 32 ميليارد و 4 ميليون 
ريال تشكيل شده است .در آذرماه امسال 6 هزار و 
571 فقره شكايت توسط واحدهاي بازرسي اصناف 
دريافت شد كه 65 درصد در بخش كالا و 35 درصد 
در بخش خدمات بود. از مجموع شكايات دريافتي 
4 درصد به صورت حض��وري، 90 درصد تلفني و 
6 درصد به صورت كتبي دريافت و رسيدگي شده 
اس��ت. در عين حال پس از بررسي هاي معموله و 
ارزيابي كارشناسان تعداد 6 هزار و 417 فقره شكايت 
قابل پيگيري تشخيص داده شد كه براي رسيدگي 
و برخورد قانوني به ادارات و مراجع ذي ربط ارسال 
شده است. همچنين از كل شكايات قابل پيگيري 
5درصد منجر به رضايت شاكي، 40 درصد متخلف، 
51 درصد غيرمتخلف و 4 درصد در دست بررسي 
است. طبق گزارش واحد معاونت نظارت و بازرسي 
اتاق اصناف ايران، بيشترين عناوين تخلف مربوط 
به درج نكردن قيمت، گران فروش��ي و عدم صدور 

صورتحساب است.

و پيگيری مشکلات صنفی در سراسر کشور مشخص شود 
که اين کار نيز انجام ش��ده است. بنانژاد گفت: مشکلات 
اصناف گاها موضوعيت منطقه ای يا صنفی پيدا می کنند، 
از اين رو بايد از سراسر کشور دريافت و احصاء و بر اساس 
ضرورت ها اولويت بندی شود. پس از آن اين مشکلات بايد 
از نظر مطابقت با قوانين و راهکارهای ارائه شده، کارشناسی 
و سنجيده شود. نتيجه آن در جلسات ماهيانه اين شورا به 
بحث گذاشته خواهد شد و در اين مسير و از ظرفيت تمامی 
دستگاه ها استفاده می کنيم. وی افزود: به عقيده شخص 
من، از آنجايی که اتاق اصناف ايران تحت نظارت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت است، به نوعی از يک مجموعه 
هستيم با اين حال نياز به هماهنگی های بيشتری است 

و اين ش��ورا می تواند به اين امر کمک کند. از سوی ديگر 
با ساير نهاد ها نيز نياز به تعامل بيشتری داريم. به عنوان 
نمونه اگر در حوزه ای با نهاد مربوطه اختلاف نظر يا اختلاف 
عملکردی داريم در اين شورا مورد بررسی قرار گرفته و در 

نهايت تعامل ها افزايش خواهد يافت.
عضو هيات رئيسه تصريح کرد: اين شورا تازه تشکيل شده 
است و می توان برای آن شرح وظايف کلی تری مشخص 
کرد. به عنوان نمونه ممکن است تصميم گيری و اجرای 
برخی از مسائل در اختيار اعضای اين شورا نباشد. در اين 
صورت می توان مصوبه ای داشت و آن مصوبه را در ستاد 
تسهيل و رفع موانع توليد، شورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی، نشست سران سه قوا و … مطرح کرد. 
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افزايش تعرفه برق بر بخش خصوصي اثري ندارد

بازار نفت سال 2019 را چگونه سپري كرد

سهميهصادراتفرآوردههاينفتيچيندوبرابرشدگازامريكاوقطرجايگزينروسيهدرقارهسبز
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روز دوشنبه، 9 دي ماه مصطفي رجبي مشهدي، 
سخنگوي صنعت برق كشور اعلام كرد كه طرح 
افزاي�ش 7 درص�دي قيمت برق ب�راي تمامي 
مش�تركان كه خردادماه امسال اجرا شد، قرار 
است از فروردين سال 99 دوباره تكرار شود. اين 
در حالي است كه در لايحه بودجه 99 تقديمي 
دولت به مجلس از افزاي�ش قيمت حامل هاي 
ان�رژي صحبتي به ميان نيامده و مش�خصا در 
تبصره 14 اي�ن لايحه كه درب�اره منابع دولت 
از طرح هدفمندس�ازي يارانه ها و مصارف آن 
است، هيچ بندي درباره درآمد دولت از افزايش 
حامل هاي انرژي ذكر نش�ده اس�ت. هر چند، 
چنين بندي در لايحه بودجه سال 98 نيز نيامده 
بود، ام�ا هم برق و هم بنزين ب�ا افزايش قيمت 
در اين سال روبرو ش�دند. با تمام اين تفاسير، 
بدهي هاي كلان دولت به بخش خصوصي برق و 
كاهش آغاز پروژه هاي نيروگاه سازي طي يك 
سال گذشته نش�ان از نياز مبرم وزارت نيرو به 
منابع مالي دارد و فروش برق يكي از اين منابع 
است. در اين خصوص حميدرضا صالحي، عضو 
هيات مديره س�نديكاي صنعت برق كشور در 
گفت وگو ب�ا روزنامه تعادل بيان ك�رد كه آزاد 
ش�دن تدريجي قيمت برق به شرط تداوم آن 
سياست نيكويي است، اما افزايش درآمد وزارت 
نيرو از اين محل به قدري در برابر بدهي نزديك 
به 30 هزار ميلي�ارد توماني به بخش خصوصي 
ناچيز اس�ت كه گمان نمي رود اين درآمد براي 

تسويه بدهي ها به مصرف برسد.

مصطفي رجبي مشهدي، س��خنگوي صنعت برق 
اي��ران در آخرين نشس��ت خب��ري خود ك��ه روز 
دوش��نبه، 9 دي ماه برگزار ش��د، اعلام كرد كه قرار 
اس��ت از ابتداي فروردين ماه س��ال 99 به ميزان 7 
درصد تعرفه برق براي همه مشتركان افزوده شود و 
مشتركان پرمصرف نيز كه بيش از الگوي مصرف، به 
مصرف برق مي پردازند، علاوه بر افزايش 7 درصدي 
همگان��ي، 16 درصد ديگر نيز افزاي��ش تعرفه برق 
خواهند داش��ت. ارديبهشت ماه سال 98 نيز همين 

افزايش تعرفه براي بخش برق اتفاق افتاده بود. 
اين در حالي اس��ت كه در تبصره 14 لايحه بودجه 
سال 99 درباره هدفمندسازي يارانه ها، هيچ بندي 
ب��راي منابع دريافتي دولت حاص��ل از افزايش نرخ 
حامل هاي انرژي، از جمله برق، وجود ندارد. مشاهده 

س��اير تبصره هاي بودجه اي اين لايج��ه نيز تأييد 
مي كنند كه هيچ كدام از حامل هاي انرژي در س��ال 
آينده تغيير قيمت نخواهند داش��ت. بر اين اساس 
اعلام شد كه قيمت گازوييل، آب، برق و گاز تغييري 
نداش��ته و بنزين هم برمبناي همان تغييرات اخير، 

عرضه خواهد شد.
البت��ه محمدباقر نوبخت، رييس س��ازمان برنامه و 
بودجه كشور اواخر آبان ماه سال 97 نيز گفته بود كه 
حامل هاي انرژي در لايحه بودجه سال 98 افزايش 
قيمت نخواهند يافت، اما ارديبهش��ت ماه سال 98 
براي برق و آبان ماه همين س��ال براي بنزين شاهد 
افزاي��ش قيمت بوديم. ارديبهش��ت ماه وزارت نيرو 
اعلام كرد ك��ه از خردادماه تعرفه هاي برق به ميزان 
7 درصد براي تمام مش��تركان و 16 درصد اضافي 
هم براي مش��تركان پرمصرف افزايش مي يابد. 23 
آبان ماه امس��ال هم ش��ركت ملي پالايش و پخش 
فراورده هاي نفتي اعلام كرد كه از ساعت 24 همان 
روز بنزين سهميه بندي شده و قيمت آن با سهميه 
به ميزان 50 درصد و در صورت خريد آزاد به ميزان 

200 درصد افزايش مي يابد.

    لزوم تداوم افزايش تدريجي قيمت برق 
ف��ارغ از تناقضات مي��ان لايحه بودج��ه و واقعيت 
عملكرد دولت در حوزه حامل ه��اي انرژي، به نظر 
مي رسد كه حوزه برق نياز مبرمي به منابع درآمدي 
دارد ك��ه رق��م ب��الاي بدهي ه��اي وزارت نيرو به 
نيروگاه سازان و ساير فعالان خصوصي صنعت برق 
مويد آن است. در اين خصوص، حميدرضا صالحي، 
عضو هيات مديره س��نديكاي صنعت برق كشور با 
بيان اينكه وزارت نيرو يك نهاد زيرساختي است كه 
نبايد درآمدش كم شود، بيان كرد كه بايد تصميماتي 
حياتي در خصوص قيمت هاي برق و آب گرفته شود 

تا قيمت حامل هاي انرژي آزاد شود. 
صالحي ادامه داد: »در مجلس هفتم طرحي با عنوان 
»طرح تثبيت قيمت ها« تصويب ش��د كه بر اساس 
آن جلوي افزايش س��الانه قيمت برق متناس��ب با 

تورم گرفته شد.
اين امر باعث ش��د كه فاصله قيمت تمام شده توليد 
برق با قيمت تكليفي آن زياد شود و پيامدهاي منفي 
زيادي براي صنعت برق كش��ور داش��ت. متأسفانه 
كس��ي در آن زمان بر اين موض��وع تمركز نكرد كه 

جلوي اين اشتباه گرفته شود.« 
به نظر عض��و هيات مديره س��نديكاي صنعت برق 
كش��ور، افزايش تدريجي قيمت برق با يك ش��يب 

ملايم مفيد است. او توضيح مي دهد: »مساله قاچاق 
در بنزين مانع آزادسازي قيمت اين حامل انرژي به 
صورت تدريجي و اندك اندك مي ش��ود، حال آنكه 
در حوزه برق از آنجا ك��ه امكان قاچاق برق توليدي 
وجود ندارد، مي توان آزادسازي قيمت ها را به صورت 

تدريجي دنبال كرد.«
صالحي در خصوص لزوم تناسب ميان تورم و افزايش 
تعرفه برق توضيح داد كه »قاعدتا حامل هاي انرژي 
بايد با عددي كمتر از تورم س��الانه كشور بالا بروند، 
زيرا بالاخره قيمت تمام شده پروژه ها با افزايش تورم 

بالا مي رود.«
اما »درآمدها بايد متناس��ب با تورم باشد و بايد ديد 
ك��ه در صنعت برق ت��ورم چقدر اس��ت. البته تورم 
شامل حال مطالبات بخش خصوصي و پيمانكاران و 
سازندگان صنعت برق از دولت نمي شود. زيرا منابع 
حاصل از اين افزايش 7 درصدي تعرفه هاي برق به 
نسبت رقم بدهي هاي وزارت نيرو به فعالان صنعت 

برق رقم بالايي نيست.«
رييس کميس��يون انرژی اتاق بازرگانی در پاسخ به 

اين پرس��ش »تعادل« كه آيا درآمد حاصل شده از 
افزايش تعرفه هاي برق در سال 98 باعث شده است 
كه بدهي هاي وزارت نيرو به بخش خصوصي صنعت 
برق تقليل بيابد، اظهار كرد: »درآمد حاصل ش��ده 
از اين طريق، احتم��الا در محل امور جاري دولت و 
افزايش حقوق كاركنان وزارت نيرو خرج مي ش��ود 
و كف��اف تس��ويه بدهي هاي وزارت ني��رو به بخش 
خصوصي صنعت برق را نمي دهد.« به گفته او: »اگر 
فرض كنيم كه وزارت نيرو از فروش برق حدود 21 
هزار ميليارد تومان درآمد داش��ته باشد، با افزايش 
7 درصدي قيمت ب��رق، حدود هزار و 500 ميليارد 
تومان به اين رقم درآمدي افزوده خواهد ش��د. اين 
در حالي اس��ت كه بدهي وزارت نيرو به سازندگان 
و فروش��ندگان تجهيزات برق خيلي بيش��تر از اين 

ارقام است.«
رقم بده��ي وزارت نيرو به بخ��ش خصوصي برق تا 
بهمن ماه سال 97 حدود 40 هزار ميليارد تومان بود و 
با توجه به آنكه رضا اردكانيان، وزير نيرو سوم دي ماه 
امس��ال اعلام كرد كه وزارت نيرو 11 هزار ميليارد 

تومان از اين بدهي را تس��ويه كرده است، بر اساس 
آخرين آمار اعلام شده، اين بدهي اكنون حدود 29 
هزار ميليارد تومان اس��ت. رييس کميسيون انرژی 
اتاق بازرگانی ايران با اش��اره ب��ه رقم اندك افزايش 
درآمد دولت به واس��طه افزايش 7 درصدي قيمت 
برق در نس��بت با ميزان بدهي وزارت نيرو به بخش 
خصوصي بيان كرد كه پيش بيني مي كند اين درآمد 
اضافي علاوه بر آنكه صرف افزايش حقوق پرسنل و 
هزينه هاي جاري وزارت نيرو ش��ود، در هزينه هاي 
توسعه اي مثل ساخت نيروگاه و ساخت پست و خط 

انتقال خرج شود.
صالحي در پاسخ به پرس��ش ديگر »تعادل« مبني 
بر اينكه آيا افزايش تعرفه هاي برق مي تواند موجب 
افزايش سرمايه گذاري ها در ساخت نيروگاه شود؟ 
گفت: »در زمان دولت هاي نهم و دهم تصميم گرفته 
شد كه دولت در سرمايه گذاري هاي نيروگاهي ورود 
نكند و ب��ه كل آن را به بخش خصوصي واگذار كند. 
بنابراي��ن دولت هيچ برنامه س��رمايه گذاري در اين 

حوزه ندارد كه بخواهد هزينه اي براي آن بكند.«
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 نفت در سالي كه گذشت فراز و فرودهاي متعددي 
را پش��ت س��ر گذاش��ت؛ از تنش هاي تجاري ميان 
امريكا و چين تا حملات موشكي به تاسيسات نفتي 
عربستان و تصميم اعضاي اوپك براي كاهش سقف 
توليد روزانه خود. همه و همه موجب شد تا نفت در 
سال 2019 با نوسانات تازه اي در بازار عرضه شود. 

آنچ��ه در س��ال 2019 در بازاره��اي جهاني نفت 
گذش��ت، موجب ش��د تا برآورده��اي مختلفي از 
وضعيت اين بازار در س��ال جديد ميلادي پيش رو 
ق��رار گيرد؛ برآوردهايي كه س��هم ت��ازه اي را براي 
نقش آفرينان جديد بازار جهاني نفت در نظر گرفته 

است. 
براس��اس برآوردهاي صورت گرفته؛ قيمت جهاني 
نفت در سال 2019 بالغ بر 23 درصد افزايش يافته 
است كه اين ميزان بالاترين رشد سالانه قيمت نفت 
طي سه سال گذشته بوده است. آنطور كه بلومبرگ 
در خصوص تحولات بازار پرهياهوي نفت در س��ال 
2019 نوش��ته؛ قيمت نفت بيشترين سقوط را طي 
4 سال در اول ماه اوت تجربه كرد، يعني پس از آنكه 
ترامپ تهديد ك��رد عوارض بيش��تري بر كالاهاي 
چيني وضع خواهد كرد و بعد در ماه سپتامبر، پس 
از حمله به تاسيس��ات نفتي عربس��تان، بيشترين 

افزاي��ش قيمت را طي يك دهه گذش��ته ثبت كرد. 
نفت برنت در 16 سپتامبر پس از حملات موشكي كه 
به تاسيسات نفتي عربستان سعودي صورت گرفت 
و نصف توليد نفت اين كشور را فلج كرد، حدود 15 
درصد رشد قيمت داشت كه بزرگ ترين رشد قيمت 
روزانه اين شاخص بود. با وجود اينكه توليد نفت اين 

كشور به وضعيت عادي بازگشت، اما قيمت هاي نفت 
پس از مذاكرات نتيجه بخش ميان امريكا و چين و 
اعلام فاز اول توافق تجاري از سوي اين كشورها كه 
دورنماي رشد اقتصادي و تقاضا براي نفت را بهبود 
بخشيد و همچنين تعهد اوپك پلاس براي كاهش 

توليد بيشتر، بالا ماندند.

اما تصميمات اوپك نيز در تحولات و نوسانات بازار 
نف��ت به خص��وص در ماه هاي پاياني س��ال 2019 
بي تاثير نبود. توليدكنن��دگان اوپك و اوپك پلاس 
در نشستي كه اوايل دس��امبر در وين داشتند، طي 
توافقي ميزان توليد روزانه خود را 500 هزار بش��كه 
بيش��تر از توافق قبل كاهش دادن��د كه اين تصميم 
از اول ژانويه س��ال جاري ميلادي به مدت س��ه ماه 

اجرايي خواهد شد.
همين توافق اوپك بود كه موجب شد برخي نهادهاي 
بين الملل��ي و بانك هاي ب��زرگ، پيش بيني خود از 
دورنماي قيمت��ي نفت در س��ال 2020 را بازبيني 
ك��رده و آن را مقداري بالات��ر ببرند. ب��ا اين حال، 
آژان��س بين المللي انرژي در گ��زارش ماهانه خود 
پيش بيني كرده است، حتي اگر اوپك و متحدانش 
به توافق كاهش توليد به طور كامل پايبند بمانند و 
رشد عرضه كش��ورهاي غيراوپك كاهش پيدا كند، 
همچنان 700 هزار بشكه در روز مازاد عرضه وجود 

خواهد داشت.
اما اين تصميمات در حالي بود كه طي ماه هاي اخير 
برآوردهاي تازه اي از تحولات نفتي امريكا منتش��ر 
شد؛ تحولاتي كه اين كشور را از ليست واردكنندگان 
نفت خ��ارج و آن را در كن��ار صادركنن��دگان اين 
محصول قرار مي داد. طبق گزارش هاي منتشر شده 

ميزان توليد نفت امريكا در سال جاري افزايش يافته 
و پيش بيني مي ش��ود اين تولي��دات روند صعودي 
بيش��تري به خود گيرد تا جاييكه امريكا به مرور به 
كش��وري تعيين كننده در بازار جهاني نفت تبديل 

خواهد شد.
اما قيمت جهاني نفت در آخرين روز س��ال 2019 
با اندكي كاهش به 68 دلار و 66 س��نت رس��يد. با 
اين ح��ال ارزيابي هاي مختلفي ب��راي قيمت نفت 
در س��ال 2020 ص��ورت گرفته اس��ت. رويترز در 
آخرين نظرسنجي خود پيش بيني كرد كه ميانگين 
قيمت نفت در س��ال جاري ميلادي حدود 63 دلار 

خواهد بود.
اما برخي بانك هاي سرمايه گذاري بين المللي نيز در 
خصوص قيمت نفت در 2020 برآوردهايي داشتند. 
آنطور كه اوي��ل پرايس در روزه��اي پاياني 2019 
پيش بيني كرد، عنوان ش��د كه قيمت نفت احتمالا 

حدود 66 دلار خواهد بود. 
براين اساس سال جديد ميلادي در حالي آغاز شد كه 
قيمت نفت با ارقامي بيش از پيش بيني ها براي سال 
2020، رقم خورد كمااينكه تحولات و رخدادهاي 
احتمال��ي ني��ز مي توان��د تم��ام پيش بيني ه��اي 
صورت گرفته ب��راي قيمت نفت را در س��ال جديد 

ميلادي تغيير دهد. 

يك كارشناس انرژي گفت: نياز گازي اتحاديه اروپا تا 
سال 2025 ميلادي، بيش از 113 ميليارد مترمكعب 
است و بخش��ي از آن را امريكا و قطر مي توانند تامين 

كنند كه البته روسيه، گزينه مناسب تري است.
محمد ديالمي، كارش��ناس انرژي در گفت وگو با مهر 
در پاس��خ به اينكه تحريم خط لوله نورد استريم 2 چه 
تأثيري بر بازار گاز اروپا دارد و آيا جايگزيني براي آن، 
مي تواند وجود داشته باشد، گفت: تحريم اين خط لوله 
به طور كوتاه م��دت يا ميان مدت، تأثير چنداني بر اين 
بازار گازي اين قاره ندارد؛ بلكه در اين بين، شايد آلمان 
يا جمهوري چك از اين تحريم متأثر ش��وند، اما اينكه 
تصور كنيم ب��ازار گازي اروپا با كمبود و چالش مواجه 

مي شود، صحيح نيست.
وي افزود: اتحاديه اروپا قوانين سختگيرانه اي در حوزه 
گازي وضع كرده است؛ به نحوي كه در بين سال هاي 
2010 تا 2014 ميلادي، شاهد كاهش مصرف گاز در 
اروپا بوديم؛ اين در حالي است كه بين سال هاي 2015 
تا 2017 ميلادي، مج��دد روند مصرف گاز در اروپا رو 
به فزوني گذاشت كه علت آن را مي توان كاهش دماي 
قابل توجه در فصل زمستان اين قاره سبز دانست؛ البته 
بهبود ش��رايط اقتصادي نيز در اي��ن افزايش مصرف 

بي تأثير نبوده است.
به گفته اين كارش��ناس انرژي، يكي ديگر از دلايلي 

كه باعث افزايش مصرف گاز بين س��ال هاي 2015 
تا 2017 ميلادي در اروپا بود، مباحث مطرح ش��ده 
درباره گرمايش زمين اس��ت كه در خلال طرح اين 
مباحث، بسياري از كشورهاي اروپايي از جمله آلمان 
مصرف زغال س��نگ در بسياري از نيروگاه هاي خود 
را كنار گذاش��تند؛ ضمن اينك��ه از آنجايي كه توليد 
انرژي برق به طور پايدار و بلندمدت نمي تواند توسط 
انرژي هاي تجديدپذير انجام ش��ود، ب��ه اجبار رو به 

مصرف گاز آوردند.
ديالمي علت سهم اندك انرژي هاي تجديدپذير در سبد 
انرژي اروپا را عدم متناوب بودن آن )پايداري و استمرار( 
دانست و اظهار داشت: حدود 10 سال پيش 40 درصد 
مصرف اتحاديه اروپا از داخل اين اتحاديه تأمين مي شد، 
اما در حال حاضر اين سهم تأمين انرژي داخلي، رو به 
كاهش است؛ به نحوي كه با بسته شدن مخزن گازي 

در هلند، سهم توليد گاز داخلي اتحاديه اروپا به حدود 
10 درصد كاهش مي يابد و به اين ترتيب، ميزان واردات 
60 درصدي گاز اتحاديه اروپا از خارج از اين اتحاديه به 

80 درصد افزايش خواهد داشت.
اين كارشناس انرژي، چش��م انداز نياز گازي اتحاديه 
اروپا تا س��ال 2025 ميلادي را بيش از 113 ميليارد 
مترمكعب دانست و ادامه داد: در حال حاضر بخشي از 
نياز گاز اتحاديه اروپا توسط امريكا، قطر مي تواند تأمين 
شود؛ ضمن اينكه در اين ميان روسيه گزينه مناسبي 
براي تأمين گاز اروپا است كه مي تواند سهم 35 تا 37 
درصدي را به خود اختص��اص دهد؛ اما با تحريم نورد 
استريم2 چالش جدي متوجه اتحاديه اروپا نمي شود؛ 
چرا كه در اين بين اوكراي��ن توان انتقال گاز به ميزان 
146 ميليارد مترمكعب را دارد و مي تواند گاز اتحاديه 

اروپا را تأمين كند.
به گفت��ه وي، اتحاديه اروپا موافق��ت چنداني با خط 
لوله نورد اس��تريم 2 ندارد و در همين راس��تا قوانين 
سختگيرانه اي را وضع كرده تا عمليات گازي اين خط 
لوله تابع قوانين اين اتحاديه باشد. از سوي ديگر، علت 
اينكه آلمان بيشتر تمايل به استفاده از گاز روسيه دارد 
تا اوكراين، اين است كه مصرف گازي اوكراين بالا است 
و با تأمين گاز لهستان و اسلواكي، سهم گاز انتقال داده 

شده به آلمان مي تواند كاهش يابد.

چين نخستين سهميه هاي صادرات فرآورده هاي نفتي 
براي س��ال 2020 را صادر كرد كه 53 درصد بالاتر از 

سهميه هاي سال 2019 هستند.
به گزارش ايسنا، س��هميه هاي صادرات فرآورده هاي 
نفت��ي چين به مي��زان 28 ميليون تن ممكن اس��ت 
اشباع عرضه فرآورده هاي نفتي در بازارهاي آسيايي را 
تشديد كرده و حاشيه سود پالايشگاه ها را دچار كاهش 

بيشتري كند.
اين سهميه ها براي پنج ش��ركت نفتي دولتي شامل 
پتروچاينا، سينوپك، س��ينوكم و شركت هواپيمايي 
ملي چين هس��تند. تصميم گيري درباره اينكه كدام 
سوخت ها بخشي از كل سهميه شان را تشكيل مي دهند 
برخلاف سال هاي گذشته بر عهده خود اين شركت ها 

خواهد بود. 
عمده اين س��هميه به مي��زان 24.55 ميليون تن در 
شاخه تجارت عمومي قرار مي گيرند. صادركنندگان 
براي ص��ادرات در اين بخش تخفيف مالياتي دريافت 

مي كنند.
پالايشگاه هاي چيني در سال 2019 ركورد بالايي نفت 
خام پالايش كردند كه به دليل افزوده ش��دن ظرفيت 
پالايش جديد توسط شركتهاي مستقل بود. بلومبرگ 
در مارس گزارش كرده بود كه امس��ال مجموعا 900 
هزار بشكه در روز به ظرفيت پالايش افزوده خواهد شد 

كه به رشد تقاضاي چيني ها براي نفت كمك مي كند.
اين امر در طول سال 2019 باعث شد كه پالايشگرها 
در ساير كشورهاي آسيايي اين واهمه را داشته باشند 
كه مازاد توليد سوخت در چين به كشورهاي همسايه 
سرايت كند و حاشيه سود پالايشگرها را ضعيف تر كند. 
اما به نظر مي رسد خود چين از چنين مساله اي نگراني 
ندارد. پكن در سال 2019 هم سهميه هاي بالاتر از سال 
2018 براي ص��ادرات فرآورده هاي نفتي صادر كرد با 
اين حال افزايش مذكور به اندازه افزايش سهميه هاي 

سال 2020 نبود.
بر اس��اس گ��زارش اوي��ل پراي��س، اين خب��ر براي 
صادركنندگان نفت خام خبر خوبي است. تقاضاي بالاتر 
چين در نوامبر براي نفت خاورميانه، عامل صادرات بالاتر 
از اين منطقه و متعاقب آن افزايش قيمت شاخص هاي 

نفت خاورميانه اي بود.
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آيا بنزين كم فروشي مي شود
ايلنا | به لحاظ تكنيكي اگر هوا در دستگاه هاي تلمبه 
و توزيع كننده وجود داش��ته باشد امكان فرستادن 
فرآورده به بيرون وجود ندارد. شهرام رضايي درباره 
كم فروشي بنزين اظهار داشت: به لحاظ تكنيكي اگر 
هوا در دستگاه هاي تلمبه و توزيع كننده وجود داشته 
باشد امكان فرستادن فرآورده به بيرون وجود ندارد. به 
لحاظ تكنيكي امكان ندارد كه هوا در تلمبه بچرخد 
حتما بايد فرآورده بچرخد تا تلمبه كار كند. وي افزود: 
آنچه باعث ايجاد ش��ائبه ش��ده اينكه گاهي ممكن 
است كسي به جايگاه مراجعه كرده و درخواست 40 
ليتر بنزين داشته باشد اما مشاهده كند كه 50 ليتر 
وارد باك ش��ده است و اين تصور براي عامه به وجود 
مي آيد كه هوا در بنزين وجود دارد. اين موضوع چند 
دليل دارد، ممكن است در سوخت گيري قبلي نازل 
سرجاي خود قرار نگرفته باشد. به عنوان مثال يك 
موتوسيكلت 10 ليتر بنزين دريافت كرده نازل سر 
جاي خود قرار نگرفت��ه، اتومبيل بعدي كه مراجعه 
مي كند براي 40 ليتر بنزيني كه وارد باك شده هزينه 
50 ليتر را پرداخت مي كند و ايجاد اشكال مي كند. 
مدير برنامه ريزي ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي تاكيد كرد: اگر كسي اعتراض داشت و اتفاقي در 
يكي از نازل هاي جايگاه هاي كشور رخ داد، مي تواند 
با شماره 09627 تماس بگيرد و موضوع را اعلام كند، 

ما حتما مراجعه و سركشي مي كنيم. 

تسهيل ارزآوري پتروشيمي ها
 با تصويب اف اي تي اف

ايرن�ا | دبيرانجم��ن صنف��ي كارفرمايي صنعت 
پتروشيمي با اشاره به اينكه تصويب لوايح مربوط به 
اف اي تي اف مي تواند فضاي كار، صادرات و ارزآوري 
محصولات پتروشيمي با كشورهاي ديگر را تسهيل 
كند، گفت: پيوستن ايران به اف اي تي اف مي تواند به 
عنوان شتاب دهنده عمل كند. احمد مهدوي ابهري، 
با بيان اينكه جلسه با رييس جمهوري در روز صنعت 
پتروشيمي در س��ال هاي اخير بي سابقه بود، افزود: 
رييس جمهوري از نمايشگاه دستاوردهاي صنعت 
پتروشيمي در زمينه كاتاليست و محصولات جديد 
بازديد، و بعد از آن هم در جلسه اي با فعالان اين صنعت 
در مورد اهداف صنعت پتروشيمي درجهش دوم و 
سوم برگزار شد. وي افزود: براين اساس تا پايان دولت 
دوازدهم )سال 1400( جهش دوم محقق مي شود و 
ريل گذاري براي گام سوم نيز انجام خواهد شد. مهدوي 
تاكيد كرد: رييس جمهوري از صنعت پتروشيمي كه 
در اين شرايط سخت تحريم و جنگ اقتصادي با دولت 
هماهنگي و همكاري كردند، قدرداني داشتند. وي با 
بيان اينكه پتروشيمي در زمان تحريم براي صادرات، 
ارزآوري و تنطيم بازار ارز نقش مهمي داشته، گفت: 
رييس بان��ك مركزي نيز اعلام ك��رد كه 50 درصد 
ارز نيما را پتروش��يمي ها تامي��ن كرده اند و تامين 
حداقل 20 درصد نياز ارز كشور براي واردات بوسيله 
پتروش��يمي ها بود. دبير انجمن صنفي كارفرمايي 
پتروشيمي اضافه كرد: پتروشيمي صنعت پرمزيت 
است و چالش هاي صنعت پتروشيمي در كشور در 
جلسه با رييس جمهوري مطرح شد و برخي موضوع ها 
از بعدازظهرهمان روز توسط دفتر رييس جمهوري 

درحال پيگيري است.

 توليد نفت امريكا 
ركورد جديد زد

ايس�نا | توليد نفت خام امريكا در اكتبر به ركورد 
12.66 ميليون بش��كه در روز در مقايسه با 12.48 
ميليون بشكه در روز در سپتامبر افزايش پيدا كرد. 
آمارهاي توليد هفتگي نشان داده اند كه توليد نفت 
امريكا از مرز 13 ميليون بشكه در روز عبور كرده اما 
اين آمار در مقايسه با آمار ماهانه اعتبار كمتري دارند.

امريكا با پيشرفت هاي فناوري كه توليد مناطق شيل 
را افزايش داده، به بزرگ ترين توليدكننده نفت جهان 
تبديل شده است و همچنين يك صادركننده بزرگ 
به ش��مار مي رود. گزارش ماهانه كه از س��وي اداره 
اطلاعات انرژي امريكا منتشر شد، نشان داد صادرات 
نفت امريكا از 3.09 ميليون بشكه در روز در سپتامبر 
به 3.09 ميليون بش��كه در روز در اكتبر رشد كرده 
است. توليد در تگزاس به ركورد 5.27 ميليون بشكه 
در روز رسيد و در داكوتا به 1.47 ميليون بشكه در روز 
و در نيومكزيكو به 982 هزار بش��كه در روز افزايش 
پيدا كرد.همچنين واردات نفت خام امريكا در اكتبر 
به حدود 6.24 ميليون بشكه در روز كاهش پيدا كرد 

كه پايين ترين ميزان از ژانويه 1994 بود.

تامين و توزيع کامل نفت 
مورد نياز کشتيرانی ايران

ايلنا | مدير شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه مرکزی گفت: نفت کوره کم سولفور مورد نياز 
کشتيرانی به صورت کامل توسط اين منطقه تامين و 
توزيع شده است. سعيد جمشيدی با اعلام اين خبر 
گفت: هم اکنون با همت و توان متخصصان داخلی، 
نفت کوره کم گوگرد در پالايشگاه امام خمينی)ره( 
شازند توليد می ش��ود و با اختصاص خط، مخزن و 
بازوهای بارگيری جداگانه نسبت به ذخيره سازی و 
ارسال سوخت مورد نياز کشتيرانی اقدام کرده است. 
وی با اش��اره با انتشار برخی اخبار درباره عدم تأمين 
سوخت کم س��ولفور موردنياز شرکت کشتيرانی از 
سوی وزارت نفت در رس��انه های خبری در اين باره 
افزود: مشکل اصلی در اين زمينه عدم اجرای تعهدات 
از سوی ش��رکت پيمانکاری طرف قرارداد شرکت 
کشتيرانی بوده است. جمشيدی افزود: از روز پانزدهم 
آبان ماه تاکنون 20 هزار تن نفت کوره از پالايش��گاه 
امام خمينی )ره( شازند دريافت و آن را از طريق لوله به 
مبادی دريافتی شرکت کشتيرانی جمهوری اسلامی 
ايران ارسال کرده ايم، اما متأسفانه پيمانکار کشتيرانی 
جمهوری اسلامی ايران به تعهدات خود برای حمل 
فرآورده از مقاصد ارس��الی شرکت ملی پخش اقدام 

نکرده است.
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درآمدي بر تحولات قدرت نرم در جهان امروز

شمشير دولبه جامعه مجازي 
دكتر علي قلي جوكار|

 جامعه شناس و پژوهشگر فرهنگي|
مقدمه

رسانه هاي ارتباطي رس��انه اي از گذشته هاي بسيار دور 
همواره به عنوان ابزاري براي برقراري ارتباط انسان كنشگر 
با ديگري شامل افراد و جوامع انساني، يا اطلاع رساني درباره 
وقوع حوادث و وقايع انس��اني، اجتماعي و طبيعي مورد 
استفاده قرار مي گرفته، كنشگران اجتماعي بدين وجه در 
تعامل بايكديگر بوده و از حوادث مهم طبيعي و اجتماعي 
مطلع مي ش��ده اند. در جهان اجتماعي قديم و س��نتي 
ابزار هاي اطلاع رساني ساده اي چون فانوس هاي دريايي، 
چاپارخانه ها، كبوتران نامه بر و... براي تعامل كنشگران و 
اجتماع نقش آفريني كرده، توسعه يافته تا به رسانه هاي 
مكتوب و شفاهي در عصر مدرنيته رس��يده، و پس از آن 
دردهه هاي اخير تبديل به جامعه اطلاعاتي و شبكه اي شده 
و هم اكنون به فضاي مجازي رشد يافته اند. فضاي مجازي 
هم اكنون در حال درنورديدنِ همه حوزه ها و زمينه هاي 
اجتماعي، اقتصادي، فرهنگي و سياس��ي بوده و از حالت 
رسانه اي ارتباطي-رسانه اي يا اجتماعي بسيار فراتر رفته 
و تبديل به »جامعه مجازي« با تمام ويژگي جامعه واقعي 
با ظرفيت وپتانسيلي گسترده تر و بالاتر و هزينه اي بسيار 
كمتر شده است.  ديدگاه هاي نظري رسانه اي و ارتباطي هم 
بدون تغيير و تحول نمانده اند.  براي مقايسه و قريب به ذهن 
نمودن تغيير و تحول رسانه هاي نوين ارتباطي و رسانه اي 
سنتي )رسانه هاي عصر مدرنيته تا جامعه اطلاعاتي( جوامع 
قبل به جامعه مجازي، ابتدا به بررسي مهم ترين ديدگاه هاي 
نظري رسانه اي و ارتباطي سنتي پرداخته سپس به ارزيابي 

قدرت نرم درجامعه مجازي، مي پردازيم. 

    الف – رسانه هاي سنتي
منظور از رسانه هاي سنتي در اين مقاله عبارت از رسانه هاي 
ارتباطي از آغاز عصر مدرنيته تا عصر جامعه اطلاعاتي است. 
در عصر مدرنيته در سطوح علمي و دانشگاهي ديدگاه ها و 
نظريه هاي فراوان رسانه اي ارتباطي به وجود آمد كه در زمان 
خود، اقناع كننده بود اما به مرور و با شدت گرفتن پيشرفت 
تكنولوژي و فناوري هاي رسانه اي، از پاسخگويي علمي و 
اقناع كننده در جامعه علمي و دانشگاهي بازماندند. قبل از 
پرداختن به فضا و جامعه مجازي ابتدا به شرح مهم ترين اين 

ديدگاه ها به طور موجز و چكيده اشاره مي كنيم. 

    نظريه گلوله برفي يا سوزن تزريقي
بر اساس اين ديدگاه مي توان از طريق رسانه هاي قدرتمند 
محتواي مورد نظر فرستنده پيام را همانند آمپول هايي پر 
از دارو و موثر به طور مستقيم به مغز مخاطبان شليك كرد 
تا بر آنها كه منفعل بوده و چاره اي جز پذيرش آن ندارند را 
تحت تاثير مورد نظر و به صورت عميق قرار دهد.  هدف اين 
رسانه ها شكل دادن افكار، باورها، ارزش ها، سبك و شيوه 
زندگي، ارزش هاي هنجاري و عمومي جوامع مخاطب در 

سطحي گسترده بوده است. 

    نظريه برجسته سازي محتوا
برخي از صاحب نظران اين ديدگاه رسانه اي ارتباطي چون 
گلاديس انگل لنگ و كورت لنگ، فرآيند برجسته سازي 
محتواي توليد ش��ده براي تاثيرگذاري ب��ر افكار و اذهان 
مخاطبان را، در 6 دسته اولويت بندي مي كنند كه شامل؛ 
اهميت محتواي توليد شده يا رويداد، پوشش متفاوت از 
روال طبيعي مخاطبان، موضوع��ات قالب دار براي درك 
مفاهيم توس��ط مخاطبان، زبان مورد اس��تفاده رسانه، 
نمادهاي ثانويه و قابل تشخيص در منظر و موقعيت سياسي، 

و اظهارات اشخاص معروف يا سلبريتي هاست. 

    نظريه رضامندي
برخلاف ديدگاه هاي قبل كه مخاطبان را كنش��گر فرض 
نمي كردند و فرض ش��ان انفعال مخاطب بود، طرفداران 
اين ديدگاه معتقدند كه مخاطبان افرادي منفعل نيستند 
بلكه مخاطبان كنشگراني فعال بوده و محتواي رسانه اي را 
انتخاب مي كنند.  لذا لازم است رسانه ها سياست رضايت 
مندي مخاطبان را پيشه خود كنند چرا كه مخاطب فعال 
از ميان پيام ها يا محتواهاي ارسالي وبا توجه به تاثيرات آن، 
بر اساس نوعي ملاك دست به انتخابي آگاهانه و انگيزه دار 
مي زنند. اين رويكرد بر خاستگاه پويايي اجتماعي و روان 

شناختي و نيازهاي فردي تاكيد مي كند. 

    ديدگاه مارپيچ سكوت
بر اساس اين رويكرد، مردم در مورد يك موضوع داغ، 
علاقه دارند كه بدانند نظر ديگر كنشگران چيست ؟ در 
اين صورت اگر دريابند كه نظرشان در آن موضوع داغ در 
اقليت است، سكوت را پيشه خود مي كنند و اين سكوت 
را تا زماني كه احساس كنند ديدگاه شخصي شان هنوز 
مطرح نشده است، ادامه مي دهند.  به نظر نئومن نقش 
مهم رسانه همگاني اين است كه بتواند به عنوان منبعي 
به ش��مار رود كه مردم براي آگاهي از چگونگي توزيع 
افكار عمومي به آن مراجعه مي كنند. به عقيده نئومن 
رسانه ها به س��ه طريق مي توانند بر حركت مارپيچي 
سكوت مردم اثر بگذارند؛ يكي اعلام افكار عمومي بخش 
عمده مردم كه حدّ سياس��ت مردم را شكل مي دهند، 
ديگري اينكه كدام بخش از افكار عمومي درباره واقعه 
مورد نظر در حال گسترش اس��ت ؟ و سوم اينكه فرد 
بدون اينكه منزوي شود كدام بخش از افكار عمومي را 

مي تواند منتشر كند. 

  نظريه مسلكي )تئوري رسانه هاي
 كره شمالي و شوروي سابق( 

مهم ترين مباني نظريه مس��لكي آن است كه در يك 
جامعه سوسياليس��تي، چون طبقه كارگر يا پرولتاريا 
قدرت را در اختيار دارد براي حفظ اين قدرت، لازم است 
ابزار توليد محتوا را هم كنترل كند.  بنابراين تمام رسانه ها 
بايد تحت كنترل س��ازمان هاي كارگ��ري و در نهايت 
كمونيس��تي بوده و نبايد در راستاي تعارض سياسي 

عمل كنند. از مطبوعات انتظار مي رود كه در شكل دادن 
افكار عمومي جامعه در جهت تشكيل جامعه كمونيستي 
نقش ايفا كرده، وظايف مشخصي چون اجتماعي كردن، 
كنترل غيررس��مي اجتماع و بسيج اجتماعي را در راه 
تحقق اهداف اجتماعي و اقتصادي مسلك كمونيستي 

دنبال كنند. 

     نظريه رسانه هاي توسعه بخش
رويكرد طرفداران ديدگاه رسانه توسعه بخش مقابله 
با وابستگي، سلطه خارجي و اقتدار مستبدانه داخلي 
اس��ت. طرفداران اين ديدگاه در تلاش براي استفاده 
مثبت از رسانه ها به منظور توسعه ملي، توسعه حاكميت 
ملي، حفظ و تقويت هويت ملي، و توس��عه مشاركت 
دموكراتيك عمومي اس��ت.  مهم تري��ن ويژگي اين 
نظريه قبول اين نكته اس��ت كه توسعه اقتصادي و در 
قبال آن تحول اجتماعي، كه معمولا با سازندگي ملي 
همراه است، ايجاب مي كند كه آزادي هاي رسانه اي و 
روزنامه نگاران با ميزان مسووليت پذيري آنها در راستاي 

كمك به اهداف توسعه بخش تعريف شود.

    نظريه مشاركت  دموكراتيك  رسانه اي
در اين رويكرد بر حقوقي چون حق داشتن اطلاعات، حق 
پاسخگويي مس��وولان، حق به كارگيري ابزارهاي رسانه 
و ارتباطي براي تعامل در مقياس هاي كوچك اجتماعي 
و حق حفظ مناف��ع گروه هاي كوچك و خرده فرهنگ ها 
براي پاسداري از فرهنگ خود، تاكيد مي شود. طرفداران 
اين ديدگاه ضرورت وحدت رس��انه ها، تمركز رس��انه ها، 
تخصص گرايي شديد، بي طرفي و كنترل دولتي رسانه را 
نفي مي كنند و از طرف ديگر بر كوچك بودن ابعاد رسانه اي، 
محلي بودن رسانه ها، تنوع رسانه اي، نهادزدايي از رسانه، 
تبادل متقابل نقش هاي فرس��تنده،  گيرنده و پيوندهاي 
ارتباط افقي در همه س��طوح اجتماعي، تعامل و تعهد را 
مورد تاييد قرار مي دهند. از اين ديدگاه طرفداران اين نظريه 
تحولات تكنولوژيكي رسانه اي )رسانه هاي ديجيتالي، نرم 
افزاري، فضاي مجازي و …(، امكان بازتوليد ارزان محتوا و 

پيام را براي مخاطبان فراهم مي آورد. 

    ب – جامع�ه مج�ازي؛ گذر جه�ان از جامعه 
اطلاعاتي و شبكه اي به جامعه مجازي

وقتي سخن از فضاي مجازي مي رود شايد ناخودآگاه ذهن 
كنشگر مخاطب به سمت اس��تفاده از فناوري هاي نوين 
اطلاعاتي چون اينترنت، شبكه هاي اجتماعي و شبكه هاي 
اطلاع رس��اني مجازي سوق پيدا كند.  اگر چه اين نگرش 
صحيح است اما تمام واقعيت نيست. چرا كه فضاي مجازي 
ديگر از مفهوم رسانه ارتباطي رسانه اي كه قبلا به بررسي 
ديدگاه هايي از آن پرداختيم و از بررسي تاثيرات محتوا و 
پيام بر مخاطب منفعل يا فعال يا بررسي وظايف و اهداف 
رسانه اي، فراتر رفته و تمام ويژگي هاي يك جامعه واقعي را 
پيدا كرده است؛ يعني تمام كنش هاي اقتصادي، فرهنگي، 
اجتماعي، سياسي، و ساير مولفه ها و عناصري كه مربوط 
به زندگي كنشگران اجتماعي در جامعه واقعي مي شود 
را با ظرفيت و پتانس��يلي چندين برابر بيش��تر، و تحمل 
هزينه هايي به مراتب كمتر دارا گشته و يك جامعه مجازي 
واقعي را به وجود آورده اس��ت. براي مثال در اين جامعه، 
همانند جامعه واقعي كنشگر به انواع كنش ها چه در سطح 
فردي و چه در س��طح گروهي و جمعي  مي پردازد. با اين 
تفاوت كه كنشگر جامعه مجازي از امكانات و ظرفيت هاي 
به مراتب بيشتر و قدرتمندتري از جامعه واقعي برخوردار 
اس��ت. كنش هايي چون كنش هاي فرهنگي، اجتماعي، 
اقتصادي، سياسي، شيوه و سبك زندگي، كسب و توسعه 
دانش، توليد محتوا و داده هاي علمي، اجتماعي، فرهنگي، 
اقتصادي و بس��ياري موارد ديگر بدون آنكه كنشگر نياز 

به پرداخت هزينه هايي در حدّ هزينه هاي جامعه واقعي 
داشته باشد در اين جامعه جديد صورت مي گيرد.در اين 
صورت بديهي است كنشگران سيل آسا به آن ورود كنند 
و به كنش بپردازند. در اين جامعه نيز همانند جامعه واقعي 
زمينه ها و ظرفيت هاي بسياري براي كنش هاي انحرافي، 
نامناسب و كجروي در زمينه هاي مختلف فراهم است، اما 
اين آسيب ها آن چنان نيست كه كنشگران را از ورود به اين 
جامعه برحذر داريم. كافي است اين جامعه كه در ابتداي 
مسير خود است را براي زندگي اجتماعي مجازي همانند 
جامع��ه واقعي آماده نماييم كه به تب��ع آن نياز به تدوين 
قرارداد اجتماعي متناسب با شرايط، تعريف انواع كنش هاي 
مناسب ونامناسب، تنبيه و تشويق، نظارت و ارزيابي، پليس 
و س��اير نهادها و ملزومات اجتماعي خاص خ��ود را دارد.  
براين اساس، همه شواهد قرائن دال بر آن است كه جهان 
كنوني و آينده در جامعه مجازي )به مثابه جهاني واقعي( 
تنيده خواهد ش��د، و با پيشرفت، رُشد و توسعه روزافزون 
فناوري هاي تكنولوژيك و سايبرنتيك و مجازي پيچيدگي 
اين وضعيت تشديد نيز خواهد شد.  براي شناخت بيشتر 
و تحليل مناسب در مواجهه با اين آخرين پديده اجتماعي 
بي نظير در جهان معاصر و قدرت نرم آن به ناچار به تحليل 

عنصري آن مي پردازيم. 

    تحليل عنصري جامعه مجازي
بديهي است هم اكنون فناوري هاي رسانه اي، اطلاعاتي 
و ارتباطي به همه حوزه ها و فضاهاي اجتماعي، نهادي و 
فردي در جامعه بشري وارد شده، و ارزش هاي فرهنگي، 
اجتماعي، اقتصادي، سياسي، شيوه و سبك زندگي و 
معرفتي و شناختي انسان ها را باشدت هاي متفاوت تحت 
تاثير قرار مي دهند. به باور امانوئل كاستلز؛ فناوري هاي 
نوين اطلاعات، نقاط دور عالم را در شبكه هاي جهاني به 
هم پيوند داده، ارتباطات رايانه اي مجموعه اي از جوامع 
مجازي را به وجود مي آورند كه نتيجه آن دگرگوني همه 
ساختارها و فرآيندهاي مادي و معنوي بشر بوده است. 
روشن است كه به تناسب بهره مندي هر كدام از جوامع 
از فناوري هاي اطلاعاتي و ارتباطي، ميزان دسترس��ي 
مردم به اين فرآيند تغييرات اجتماعي شدت و شتاب 

بيشتري خواهد گرفت. 
بنابر اين بين شدت بهره مندي از فناوري هاي اطلاعاتي، 
رسانه اي- ارتباطي و ش��كل گيري زندگي اجتماعي 
مجازي پيوندي متقابل برقرار است و نگاه علوم اجتماعي 
به اين پديده، معطوف به زمينه ها، عملكردها، آثار و نتايج 
آن اس��ت.  بنابراين جامعه مجازي براساس عناصري 
اساس��ي همچون فناوري اطلاعات نوين كه منجر به 
ايجاد جامعه شبكه اي شده است، رسانه هاي اجتماعي 
كه در آن توليد و انتشار محتوا برجسته مي گردد، و فضاي 
سايبري كه در آن مجموعه اي از تعامل هاي انساني از 
طريق رايانه و فناوري هاي نوين ارتباطات بدون در نظر 
گرفتن فضا- مكان، شكل مي گيرد. به طور كلي جامعه 
مجازي از سه عنصر كليدي تركيب يافته كه عبارتند از 
فناوري هاي نوين اطلاعاتي، رسانه هاي اجتماعي، فضاي 
سايبري وظرفيت ها وقدرت نرم آنها كه در زير به تحليل 

هركدام مي پردازيم:

   1–  فناوري هاي نوين اطلاعات
توس��عه فناوري ارتباطاتي و اطلاعاتي نوين، زمينه ساز 
پيدايش يك چرخش اساس��ي در شيوه و سبك زندگي 
فردي و اجتماعي انسان شده است به نحوي كه انسان ها 
بدون محدودي��ت زماني-  مكاني ب��ه راحتي مي توانند 
در تعامل، و از اتفاقات و پيش��امدهاي علمي و پژوهشي، 
فرهنگي، اجتماعي و بسياري از موضوعات در حداقل زمان 
ممكن مطلع شوند. شايد بر همين اساس بوده كه مانوئل 
كاستلز با طرح مفهوم » جامعه شبكه اي «، ويژگي هاي مهم 
اين عصر و جامعه شبكه اي را »دگرگوني فرهنگ مادي« 
بشر مي داند. كاستلز معتقد است ابعاد بنياني نظريه جامعه 
ش��بكه اي و فناوري هاي نوين اطلاعاتي و ارتباطي جدا 
از مسيري كه رسانه هاي سنتي پيموده اند، نيست با اين 
حال زمينه اجتماعي و سيس��تم ارتباطات متفاوت بوده 
اس��ت. جذابيت هاي جريان آزاد اطلاعات و امكاناتي كه 
فناوري هاي نوين در اختيار طيف وس��يعي از كنشگران 
جامعه مجازي ق��رار مي دهد، بس��ياري از مقاومت ها را 
شكسته و چالش هاي عظيمي را در حوزه هاي فرهنگي 
اجتماعي و سياسي پيش روي واحدهاي سياسي جهاني 
قرار مي دهد.  به اعتقاد كاس��تلز پيامدها و آثار گس��ترده 
فناوري نوين در حوزه معرفت زندگي، معلول پنج مولفه 

مهم شامل؛ محوريت بافتن اطلاعات، شمول و فراگيري 
ارتباطات، منطق شبكه اي و انعطاف و همگرايي عام، است.  
پس جامعه جهاني كنوني در معرض سه فرآيند مستقل 
تاريخي انقلاب اطلاعات، تجديد ساختار نظام سرمايه داري 

و جنبش هاي نوين اطلاعاتي، قرار گرفته است.

   2– رسانه اجتماعي
منظور از رسانه اجتماعي، رسانه هايي مانند بلاگ، ويكي 
يا سايت هاي ميزبان قطعات ويديويي است كه در آن 
امور توليد ويديو، صدا، متن و چند رس��انه اي توسط 
كاربران تهيه و درمحيط هاي اجتماعي )مجازي( منتشر 
و ميان كاربران همتا به اشتراك گذاشته مي شوند. در 
اين تعريف توليد و انتشار محتوا برجسته مي شود. اين 
تعريف بر اساس مشاركت كاربر و توليد محتوا توسط او، 
شكل گرفته وسايت هاي شبكه سازي اجتماعي مانند 
لينكدين، فيس بوك، سايت هاي نشان گذاري اجتماعي 
همچون دليسش، س��ايت هاي اخبار اجتماعي نظير 
ديگ يا ادِيت و ساير سايت هايي كه كانون توجه شان با 

كاربران است را شامل مي شود.  

  3–  فضاي سايبري
مفهوم فضاي سايبري به فضايي ساختگي و خيالي از 
واقعيت مجازي و اينترنتي بر مي گردد كه در آن كاربر از 
طريق آن به فضاي واقعيت مجازي وارد مي شود.  فضاي 
سايبري با ويژگي هايي چون ميزان دسترسي، چگونگي 
دسترسي، راهبري، فعاليت اطلاع يابي، بالندگي و…. 
شناخته مي شود.  در واقع فضاي سايبري از طريق دنياي 
جديد و موازي با خطوط ارتباطي رايانه هاي جهان، خلق، 
نگهداري و توسعه مي يابد. از جمله مهم ترين ويژگي هاي 
فضاي سايبري مي توان به مواردي همچون اينكه فضاي 
سايبري: به مثابه بازگويي تاريخ فناوري ها و رايانه، سير 
تكامل آنها و نقش آنها در ش��كل گيري اين فضا، بيان 
نقش اينترنت، روند تكامل و دسترسي كاربران به فضاي 
نوين و دادوستد در همه ابعاد، فضاي سايبري به مثابه 
واقعيت مجازي كه توانايي شبيه سازي موجوديت ها، 
فضاي سايبري به معناي بيان رابطه تنگاتنگ فناوري 
و متغيرهاي مهم سياس��ي، اقتصادي و اجتماعي كه 
اساس جامعه سرمايه داري را بنيان مي نهند )اين تفسير 
از فضاي سايبري به مقوله مالكيت، مديريت اطلاعات، 
كنترل، دسترسي، دار و ندار، و دموكراسي مي پردازد(، 
به مثابه فض��اي كار و كارآفريني و نه صرفاً بيان آزادانه 
و انباش��ت ثروت و در نهايت فضاي س��ايبري به مثابه 
بازخواني نقش كنشگران در فضاي مجازي در ساختن 
و تكامل فضاي سايبري نمادين و…، اشاره كرد.  بر اين 
اساس اكنون مي توان تعريفي نسبتاً مشخص تر از فضاي 
س��ايبري ارايه داد و آن اينكه؛ فضاي سايبري عبارت 
اس��ت از فضايي رواني - خيالي كه در آن افكار كاربران 
مجذوب توهمي روياگونه ش��ده، و دنيايي مفهومي از 
تعاملات شبكه اي شده بين افراد و آفريده هاي معنوي 
آنها و هر آنچه همراه آن است، كه داراي حالتي از انديشه 
است كه افراد در ارتباط با يكديگر در اين فضا، به وسيله 
بازنمايي هاي ديجيتالي زبان و تجربه هاي حس��ي به 

اشتراك مي گذارند. 

   4–   ظرفيت ها و قدرت نرم جامعه مجازي
طي دهه ه��اي اخير فضاي مج��ازي روز ب��ه روز در حال 
گسترش و قدرت يابي در همه زمينه ها و حوزه هاي زندگي 
نوع بشر بوده است.اين فضا از لحاظ تكنولوژي هاي جديد، 
فناوري هاي اطلاعاتي و ارتباطي، جري��ان آزاد اطلاعات 
و فناوري، ايجاد فضاي تعامل انس��ان ها در همه زمينه ها، 
توليد محتوا، گسترش و به اشتراك گذاري دانش و داده هاي 
مختلف، ايجاد فضا و سالن هاي گفت وگو )چت روم ها( بدون 

در نظر گرفتن فضا – مكان، گسترش كنش هاي انساني، 
اجتماعي، سياسي، اقتصادي، پزشكي و بسياري از حوزه هاي 
ديگر روز به روز در حال گس��ترش و رو به توس��عه بوده و 
جامعه اي مجازي به مثابه جامعه اي واقعي در سطح جهاني 
را به وجود آورده، و قدرت، ظرفيت و پتانسيل هاي فراوان در 
عين حال ارزاني را به بشر هديه داده است به نحوي كه تاريخ 
زندگي اجتماعي بشر نمونه آن را به ياد نمي آورد.  البته اين 
جامعه براي بشر بدون آسيب هم نبوده اما آسيب هاي آن در 
مقايسه با پتانسيل هاي مثبت جامعه مجازي، طبيعي و قابل 
اغماض مي نمايد چرا كه در جامعه واقعي هم آسيب هاي 
فراوان وجود دارد با اين وجود نمي توانيم جامعه واقعي را به 
اين دليل كه در آن به عنوان مثال آسيب هايي چون جنگ، 
جنايت، خون ريزي و… روي مي دهد، ناديده بگيريم واز 

زندگي در آن كناره گيري كنيم.  

  بررسي آسيب  شناختي گسترش فضاي  مجازي
اگرچه توسعه و گسترش روزافزون فضاي مجازي و ورود 
آن به تمامي حوزه هاي كنش انساني، اجتماعي، فرهنگي، 
اقتصادي، سياس��ي، علوم انساني و شناختي و معرفتي و 
حتي جنبش هاي اجتماعي و در نتيجه ايجاد جامعه اي 
به تمام معنا مجازي، ظرفيت ها و پتانس��يل هاي فراواني 
براي بشر به ارمغان آورده، اما هانطور كه گفته شد اين فضا 
بدون ورود آسيب بر كنشگران اجتماعي از همه طيف ها 
نيز نبوده است. پيچيدگي هاي فضا درجامعه مجازي براي 
كنشگران و تعامل و كنشِ كنشگر فضاي مجازي همزمان 
با هزاران كنشگر كه اكثرشان فقط هويت مجازي دارند نه 
هويت واقعي و اهداف مختلف و بعضاً بدخواهانه اي را دنبال 
مي كنند، بديهي است جاي نگراني زيادي وجود دارد. در 
اين صورت چنانچه كنشگر از لحاظ شناختي ضعيف بوده 
و از طرفي از بسياري از مواهب اجتماعي همچون گردش 
آزاد اطلاعات )در جوامع بسته تر( بي بهره، و در جامعه اي 
آزاد پرورش نيافته باش��ند، ب��راي ورود به چنين جامعه 
پيچيده اي آمادگي لازم را نداشته و منفعل خواهد بود. لذا 
ديري نخواهد پاييد كه مجذوب زرق و برق، انديش��ه ها و 
نمادهاي نوين زندگي كنشگران نظام سرمايه داري شده، 
سبك و ش��يوه زندگي، هويت و ارزش هاي فرهنگي او در 
معرض تغيير و تحول قرار خواهد گرفت. همچنين چنانچه 
ساختار فرهنگي وذهني چنين مخاطباني آمادگي مواجهه 
شدن با اين ش��رايط را نداشته و انعطاف ناپذير باشد، فرو 
خواهد ريخت.اين پيامد احتمالا همان نتيجه مطلوبي است 
كه نظام سرمايه داري مي طلبد. اما اينكه جامعه مجازي با 
وجود دارا بودن ظرفيت هاي مثبت فراوان، چه آسيب هايي 
خواهد داشت، مي توان مهم ترين آسيب ها و پيامدهاي آن 
را عبارت از؛ ايجاد كانون هاي شكل گيري گروه هاي بزهكار، 
كلاهبردارو هنجارشكن، در معرض سوءاستفاده قرار گرفتن 
كنشگران جامعه مجازي توسط افراد، سازمان ها و دولت ها، 
و ايجاد جامعه دو قطبي يعني جامعه اي كه بخشي از آن با 
دسترسي، مشاركت و كنشگري در شبكه هاي اجتماعي 
به نوعي درك از پديده ها و رويدادها و بخشي از جامعه كه 
چنين درك و دسترسي نداشته و دركي متفاوت با بخش 
اول دارن��د، و در آخر اينكه فض��ا و جامعه مجازي ممكن 
است زمينه را براي فعاليت افراد و سازمان هاي جاسوسي 
دولت هاي متخاصم فراهم آورده و منافع ملي جامعه را به 

مخاطره بيندازد. 

   نتيجه گيري
توس��عه روزافزون تكنولوژي و فن��اوري نوين اطلاعاتي، 
ارتباطي- رسانه اي، و رسوخ آن به همه فضاهاي اجتماعي، 
سازماني و فردي، شيوه زندگي روزمره، اشتغال و معرفت 
انساني، فضايي وسيع، رو به توسعه، داراي پتانسيل هاي 
فراوان و مجازي را به وجود آورده است كه علاوه بر تغيير 
و تحول در توليد مفاهيم اجتماع��ي وفرهنگي، فضايي 
را نيز براي جنبش هاي اجتماعي ايجاد كرده اس��ت. اين 
فضا كه تم��ام جنبه هاي كنش هاي اجتماعي، فرهنگي، 
اقتصادي و سياسي را دربرگرفته، خود تبديل به جامعه اي 
وسيع با ظرفيت ها، قابليت ها، و پتانسيل هاي گسترده و 
قوي شده اس��ت. اين فضا و جامعه، امكانات فراواني براي 
رشد رس��انه هاي اجتماعي، شبكه هاي اجتماعي، توليد 
محتوا توسط خود كاربران، نرم افزارها و ابزارهاي پيشرفته 
برنامه نويس��ي، تعامل كاربر با صدها و هزاران كاربرديگر 
در سرتاس��ر دنيا بدون محدوديت هاي زم��ان- مكاني، 
توسعه جامعه اطلاعاتي، توسعه دانش، رموز، سنجش ها، 
شاخص ها، سرگرمي هاي همراه با تخيل و تجربه وحسّ 
و... به وجود آورده اس��ت. همه اين مولفه ها وقتي در يك 
مجموعه قرار مي گيرند تبديل به قدرتي مهار ناشدني شده 
و مي تواند تبديل به شمشيري دولبه در دست نظام هاي 
سرمايه داري شده تا به وسيله آن بتوانند به اهداف خود نه 
تنها براي استعمار اقتصادي، بلكه استعمار در حوزه هاي 
فرهنگي، اجتماعي، سياسي و… در جهان سوم برسند 
و البته وسيله اي براي جاسوسي از كشورهاي مقصد.  اما 
جهان سوم براي كاهش آسيب هاي احتمالي شهروندان 
خود از آس��يب هاي جامعه مج��ازي مي توانند با آموزش 
هرچه بيش��تر شهروندان كنش��گر و ايجاد آمادگي براي 
ورود به اين جامعه و كنشگري درآن، افزايش گفتمان هاي 
آزاد، گردش آزاد اطلاعات، تمرين دموكراس��ي در ميان 
شهروندان، گردش نخبگان در دسترسي به منابع قدرت 
و ثروت بر اساس شايستگي هاي كنشگران، جلب اعتماد 
وسرمايه اجتماعي توسط نهاد قدرت، افزايش تحمل نظر 
مخالف در فضاي واقعي و بسياري از ابعاد و مولفه هايي كه 
براي پرورش شهروندان قوي در يك جامعه واقعي ضروري 
است، با استفاده هرچه بيشتر از اين جامعه مجازي واقعي 
بتوانند به توس��عه علمي، فرهنگي، اجتماعي وسياسي، 
كس��ب قدرت نرم، و هر آنچه از مناف��ع كه اين جامعه در 
اختيار آنها قرار مي دهد، بپردازند؛ چرا كه انفعال در برابر 
چنين پروژه عظيم انساني، به جز عقب ماندگي هرچه بيشتر 
جهان سوم و سوءاستفاده هرچه تمام نظام سرمايه داري از 
اين موهبت بي نظير، نتيجه اي دربر نخواهد داشت.  پس به 

جامعه مجازي خوش آمديد. 
منبع:  مركز بين المللي مطالعات صلح

   توس�عه روزافزون تكنولوژي و فناوري 
 نوي�ن اطلاعات�ي، ارتباط�ي- رس�انه اي
 و رس�وخ آن ب�ه همه فضاه�اي اجتماعي 
س�ازماني و فردي، ش�يوه زندگي روزمره 
اشتغال و معرفت انس�اني، فضايي وسيع 
رو به توس�عه، داراي پتانسيل هاي فراوان 
و مجازي را به وجود آورده اس�ت كه علاوه 
بر تغيير و تحول در توليد مفاهيم اجتماعي 
وفرهنگي، فضايي را نيز براي جنبش هاي 

اجتماعي ايجاد كرده است

برش
    اگرچه توس�عه و گس�ترش روزافزون 
فضاي مجازي و ورود آن به تمامي حوزه هاي 
كن�ش انس�اني، اجتماع�ي، فرهنگ�ي، 
اقتصادي، سياسي، علوم انساني و شناختي 
و معرفتي و حتي جنبش هاي اجتماعي و در 
نتيجه ايجاد جامعه اي به تمام معنا مجازي، 
ظرفيت ه�ا و پتانس�يل هاي فراواني براي 
بشر به ارمغان آورده، اما اين فضا بدون ورود 
آسيب بر كنشگران اجتماعي از همه طيف ها 

نيز نبوده است

برش
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مردم امريكا بايد بياموزند 
مسووليت پذير باشند

پل پيلار|نشنال اينترست|
ديپلماسي ايراني| درست در روزهايي كه بيشتر 
رسانه هاي امريكايي اخبار مربوط به استيضاح دونالد 
ترامپ را پوشش مي دادند، واشنگتن پست فضاي 
قابل توجهي را به يك س��ري مطالب درباره جنگ 
در افغانستان اختصاص داد. بي شك پيش بيني ها 
درباره جن��گ در افغانس��تان خوش بينانه و حتي 
روياپردازانه بود و قطعا آنچه به عموم مردم توضيح 
داده شد، با ارزيابي هاي هوشيارانه تر پشت درهاي 
بسته متفاوت بود. اما مشكلات جنگ ايالات متحده 
در افغانستان مساله اي مربوط به پنهان كاري مقامات 
دولتي نيست. دروغ ها و فريب ها دليل مداخله نظامي 
ايالات متحده در افغانس��تان و تبديل شدن آن به 
طولاني ترين جنگ امري��كا نبودند. ايالات متحده 
به دلايلي كه ريش��ه در ترس گسترده و فشارهاي 
سياسي داش��ت، در افغانستان مداخله نظامي كرد 
و آنجا ماند. پس از فاجعه 11 سپتامبر جاي تعجب 
نداشت كه نيروهاي امريكايي به افغانستان رفتند تا 
القاعده، گروه مسوول اين حمله را ريشه كن كنند. 
پس از ريش��ه كن كردن القاعده و بركناري قدرت 
ميزبانان آن يعني طالبان، شرايط خروج از افغانستان 
براي دولت هاي ايالات متحده تسهيل مي شد؛ اما 
قبول مسووليت چنين كاري از نظر سياسي دشوار 
بود. ايالات متحده در صورت خروج از افغانستان با 
احتمال حمله تروريستي مواجه بود و هيچ دولتي 
نمي خواست مسووليت اين خروج را برعهده بگيرد. 
ويتنام: در رابطه با ديگر جنگ هاي اش��تباه امريكا 
در نيم قرن گذش��ته نيز مشاهدات مشابهي درباره 
نقش دروغ ها و پويايي سياس��ي گسترده تر وجود 
دارد. يكي از آنها جنگ ويتنام اس��ت كه واشنگتن 
پست چندين سال در يك افشاگري مشابه جنگ 
افغانستان، اسناد طبقه بندي شده پنتاگون را درباره 
آن منتش��ر كرد. بله آغاز كنن��دگان جنگ ويتنام 
فريبكاري كرده و حادثه خليج تونكين در 1964 را 
حمله اي از سوي ويتنام شمالي نشان دادند و بعدتر 
درباره شمار نيروهاي دشمن دروغ گفتند تا تهديد 
را كاملا جدي نش��ان دهند. اما ايالات متحده براي 
شروع جنگ ويتنام به اين ترفندها نيازي نداشت. 
داستان ها در افشاگري هاي اسناد پنتاگون صرفا به 
بدبيني درباره »پيروزي« در جنگ اشاره داشتند و 
نه تلاشي كه ايالات متحده براي حفظ اعتبار خود و 
جلوگيري از سقوط يك كشور آسيايي ديگر به صف 

كمونيست ها كرده بود.
ديدگاه هاي مطبوع��ات، مردم و سياس��تمداران 
 امريكاي��ي درباره ويتنام در يك ب��ازه زماني حدودا 
سه ساله و در پي تلخ شدن جنگ، هزينه هاي هنگفت 
آن و نبود شواهدي دال بر پيروزي تغيير كرد. تغيير 
ديدگاه ها نتيجه آش��كار شدن حقايق پنهان نبود. 
مقالات پنتاگون براي مورخان و تحليلگران سياسي 
منابع مهم و قابل توجهي به شمار مي روند، اما انتشار 
آنها تغييري در روند جنگ نداش��ت. از زمان انتشار 
آنها تا تصميم دولت نيكس��ون به عقب نشيني دو 

سال طول كشيد. 
ع�راق: جنگ ع��راق در س��ال 2003 ب��ا منطقي 
ضعيف تر از جنگ ويتنام آغاز شد و به رغم تلاش هاي 
نومحافظه كاران با دستوركار سرنگوني رژيم صدام 
حسين از حمايت چنداني برخوردار نبود. »اتحاد« 
بين رژيم ع��راق و القاعده كام��لا دروغين و مغاير با 
تحليل هاي جامعه اطلاعاتي ايالات متحده بود. اما 
كمپين دولت براي جلب حماي��ت از جنگ به رغم 
ادعاها درباره ارتباطات تروريس��تي، كمتر مبتني بر 
دروغ هاي مش��خص بود و صرفا با سرمايه گذاري بر 
حال و هواي پس از حملات 11 سپتامبر آغاز شد. اما 
اين اظهارات سبب شدند حمايت از شروع جنگ عراق 
به مراتب گسترده تر از انتظار اوليه نومحافظه كاران 
باشد. پس از 11 سپتامبر جمهوري خواهان و بسياري 
از دموكرات ها دلايل سياسي جداگانه اي براي حمايت 
از جنگ داشتند. اما درست مانند جنگ ويتنام، كاهش 
حمايت ها از جنگ به دليل آشكار شدن حقايق رخ 
نداد و بيشتر به دليل تلخ شدن جنگ، هزينه هاي بالا و 
دستاورد اندك آن بود. بار ديگر، رسانه ها و خبرنگاران بر 
موج گسترده تغييرات حال و هواي عموم مردم درباره 
جنگ سوار شدند و پس از كاهش حمايت ها از جنگ، 
وانمود كردند كه اگر زودتر درباره دلايل پنهاني جنگ 
افشاگري مي كردند، مي توانستند جلوي آشفتگي را 

بگيرند؛ استدلالي كه هرگز نمي شود اثباتش كرد.
 قبول مسووليت: مجموعه مقالات واشنگتن پست 
درباره افغانستان مطالب مفيدي را براي بحث درباره 
اين جنگ و چالش ها مداخلات نظامي مشابه ارايه 
مي دهد؛ اما اينكه مشكل پنهان كاري هاي دولت و 
انتشار دروغ تصور شود، درك نادرستي از ماجراست. 
اين تصور اشتباه مشكل را پنهان كاري از سوي دولت 
نشان مي دهد، اما دليل اصلي جنگ هاي ناخوشايند 
امريكا اين نيس��ت. چنين برداشتي سبب مي شود 
كه ترس ه��ا، نگراني ها، هيجان��ات و خرد متعارف 
محرك اين جنگ هاي بد ناديده گرفته شوند. براي 
نمونه مي توان به مشكلات كنوني در سوريه اشاره 
كرد. واشنگتن پس��ت كه خود از پنهانكاري ها در 
مداخله هاي نادرست نظامي در افغانستان مي نويسد، 
به طور عمده حامي درگيري در سوريه بوده به اين 
دليل فرضي كه ايران و روسيه قصد دارند كل منطقه 
را تحت س��لطه خود درآورند. البته سياس��ت هاي 
داخلي هم در اين زمينه بي تاثير نيستند و برخي از 
طرفداران باقي ماندن نيروهاي امريكايي در سوريه 
تنها به اين دليل چنين نظري دارند كه دونالد ترامپ 
قصد خارج كردن سربازان از آنجا را دارد. نسبت دادن 
جنگ هاي بد به عدم ش��فافيت دولت، نوعي شانه 
خالي كردن از زير بار مسووليت است. بدين ترتيب 
افرادي به عنوان دروغگو و پنهان كار در يك س��ري 
تراژدي ها مورد سرزنش قرار مي گيرند و اين در حالي 
است كه مسووليت حقيقي بر گردن شمار زيادي از 
امريكايي ها، از م��ردم گرفته تا مطبوعات و كنگره، 
است كه به خود اجازه داده اند بر مبناي احساسات و 

فرضيات تصميم گيري كنند.



نگاه 9 دريچه

داده ها، نابرابري و سياست

علم اقتصاد در حال از سر گذراندن يك تغيير پارادايمي است
اقتصادجديد:»تجربهگرايي«جايباوربهبازارآزادراميگيرد

آيا حقوق بين الملل گناهكار است؟

مترجم:    حسين رحماني|
اين نام ها را به خاطر بسپاريد: دني رادريك، گابريل زاكمن، 
توماس پيكتي، امانوئل سائز، استر دافلو، آبيجيت بنرجي 
ومايكل كريمر. گروه جديدي از اقتصاددانان جوان اين 
رش��ته را تكان داده اند. تقريباً روشن است كه يك تغيير 
پارادايمي در پيش خواهد بود. ايمانِ ساده انگارانه اقتصاد 
به بازار، كه مدت هاس��ت آماج نقد كنشگران اجتماعي 
بوده است، حالا با تكنيك هاي جديد تحليل داده، دارد 
طرفداران خود در اقتصاد را نيز از دست مي دهد. اجماع 
جديدي در حال شكل گيري است: نابرابري مضر است، 

همه جا و براي همه چيز.
ج��ان كس��يدي، نيويوركر- در ط��ول اين س��ال ها، از 
اقتصاددان��ان دانش��گاهي به خاطر تكيه ب��ر مدل هاي 
غيرواقعي بسيار انتقاد كرده اند و بعضي اوقات من هم از 
جمله اين منتقدان بوده ام. »زوال اقتصاد« عنوان يكي از 
نخس��تين مطالبي بود كه براي نيويوركر نوشتم و سال 
۱۹۹۶ به انتشار رس��يد. پس از بحران اقتصادي جهاني 
در ۲۰۰۸، كتاب كوچكي نوشتم و بخشي از تقصير را به 
گردن سياست گذاراني انداختم كه نظريه هاي بازار آزاد را 
نسنجيده با جان و دل مي پذيرند. اكنون پس از ده سال از 
آن بحران هنوز انتقادات زيادي از حرفه اقتصاد وجود دارد، 
ولي عده اي از فعالان اين عرصه، به ويژه جوان ترهايشان، 
به اين انتقادها و واقعيت هاي در حال تغيير پيرامونشان 

واكنش نشان داده اند.
سورش نايدو از دانشگاه كلمبيا، دني رادريك از هاروارد 
و گابريل زاكمن از بركلي، اوايل امسال، در بوستون ريويو 
نوش��تند كه اين روزها »كلاس هاي عادي اقتصاد خرد 
بيش از آنكه براي جادوي بازارهاي رقابتي وقت بگذارند، 
به شكس��ت بازار و راه هاي حل وفصل شان مي پردازند. 
دوره هاي درس��ي در زمينه اقتصاد خرد به جاي تمركز 
بر مدل »كلاسيك« كه در آن اقتصاد خودش را تنظيم 
مي كند، بر اين متمركزند كه حكومت چگونه مي تواند 
مشكلاتي از قبيل بيكاري و تورم و بي ثباتي را حل كند«. 
همزمان در عرصه تحقيقات، »شاهد بازگشت ملاحظات 
مربوط ب��ه توزيع ]ثروت[ هس��تيم. اقتصاددانان هم در 
مطالعه تمرك��ز روزافزون ث��روت، هزينه هاي تغييرات 
اقليمي، تمركز بازارهاي مهم، ركود درآمد طبقه كارگر 
و الگوه��اي رو به تغييرِ تح��رك اجتماعي نقش عمده 

داشته اند«.
در اي��ن موض��وع نكته ه��اي زي��ادي، به وي��ژه ب��راي 
غيراقتصاددانان، نهفته است. خوشبختانه هدر بوشي، 
مدير اجرايي و اقتصاددان ارشد »مركز تحقيقاتي رشد 
منصفانه واش��نگتن« )س��ازماني براي ارائه هزينه هاي 
تحقيقاتي كه سال ۲۰۱۳ تأسيس شده(، كتاب راهنمايي 
مفيد و به موقع درباره بعضي از پيشرفت هاي جديد منتشر 
كرده است. هدر بوشي در كتابش محدود نشده: چگونه 
نابرابري اقتصادمان را در تنگن��ا مي اندازد و چه كاري از 
دست ما ساخته است؟ حجم زيادي از مطالعات اقتصادي 
اخير را كنار هم مي گذارد و به اين نتيجه مي رسد كه يك 
تغيير پارادايم در پيش اس��ت. بوش��ي با ارجاع به كتاب 
س��اختار انقلاب هاي علم��ي توماس كوه��ن )۱۹۶۲( 
مي نويس��د: »دانش علمي همچون حقيقت مطلق در 
دسترس نيست: دانش علمي فقط از طريق اجماع محققان 
حوزه اي خاص توسعه مي يابد، محققاني كه كشف هاي 
علمي دستاوردهايشان را وارونه مي كند و چارچوب هاي 
موجود را به چالش مي كشد و پارادايم را تغيير مي دهد. 
كش��ف هاي تازه مبتني بر داده به چنين انقلابي در علم 

اقتصاد امروز دامن زده اند«.
اصطلاح كليدي در اين عبارت اصطلاح »مبتني بر داده« 
است. بيست سال پيش از اين مشهورترين چهره هاي علم 
اقتصاد نظريه پردازاني از قبيل رابرت لوكاس و پل كروگمن 
و جوزف استيگليتز بودند. چهره هاي مشهور امروز بيشتر 
تجربه باوراني اند كه به خاطر بررسي مجموعه داده هاي 
جديد و استفاده از فنون تازه براي تحليل داده ها شناخته 

مي شوند. راج چتي در هاروارد، توماس پيكتي در دانشكده 
اقتصاد پاريس، امانوئل سائز در بركلي و سه اقتصادداني كه 
برنده نوبل اقتصاد امسال شدند در اين دسته قرار مي گيرند. 
استر دافلو و آبيجيت بنرجي از ام آي تي و مايكل كريمر از 
هاروارد سه اقتصادداني بودند كه به دليل استفاده نوآورانه 
از كارآزمايي هاي ميداني تصادف��ي در ارزيابي تلاش ها 
براي مقابله با فقر جهاني جايزه نوبل امس��ال را دريافت 
كردند. هدر بوش��ي بارها به كار راج چتي و امانوئل سائز 
ارجاع مي دهد، ولي يكي از ارزش هاي كتابش اين است 
كه نشان مي دهد گرايش به تجربه باوري چطور شامل حال 
بسياري از حوزه هاي فرعي مختلف و محققان گوناگون 
مي شود. )پانويس هاي كتاب، كه به صدها مطالعه مختلف 
اشاره مي كنند، گنجينه اي ارزشمند است( . يكي ديگر از 
پيشرفت هايي كه بوشي برجسته مي كند، زناني از قبيل 
استر دافلو و جنت كوري هستند كه بعضي از مهم ترين 
و تأثيرگذارترين پژوهش هاي اخير در حوزه اقتصاد را به 
سرانجام رس��انده اند، حوزه اي كه سال هاي متمادي در 

سيطره مردان بوده است.
همان گونه كه از عنوان فرعي كتاب بوشي پيداست، بن مايه 
اصلي اثر او اين است كه انواع مختلف نابرابري  مانعي در برابر 
توسعه اقتصادي، چه در تراز فردي و چه در تراز جمعي، 
است: »وقتي بعضي كشتي ها را نتوان حتي به آب انداخت 
و بعضي كشتي هاي ديگر در مسير درست پيش نرفته و 
بدون ابزار دريانوردي گرفتار صخره ها شده باشند، موج 
موافق نمي تواند همه كشتي ها را با خودش پيش ببرد«. 
البته محدودنشده عميق تر مي شود و صرفاً مروركننده اين 
حقايقِ پيش پاافتاده امروز نيست كه ثروت و درآمد بيش 
از پيش متمركز شده و تحرك بين نسلي كند شده يا در 
سراشيبي افتاده است. آمارهاي كلي، نظير سهم درآمد 
صدك ها، اين واقعيت را نش��ان نمي دهند كه مرزهايي 
بسيار متفاوت، از قبيل جنسيت و نژاد و جغرافيا، مردم 
را چنددسته كرده اند. در فصلي درباره نابرابري فزاينده 
ثروت، بوشي به پژوهش لنا ادلاند و ويچك كوپچوك، هر 
دو از دانشگاه كلمبيا، اشاره مي كند كه نشان مي دهد »از 
اواخر دهه ۱۹۶۰ تا دهه نخست قرن بيست ويكم، سهم 
زنان در بين يك دهم درصد بالا و يك صدم درصد بالاي 
ثروتمندان امريكايي تقريباً به نصف تا يك سوم تقليل يافته 
است«. اگر به اين نكته توجه كنيم كه در همين دوره، سهم 
زنان در نيروي كار افزايش پرشتابي داشته، اين يافته بسيار 

حيرت آور خواهد بود و دانش شهودي مان را تأييد خواهد 
كرد: اينكه برترين رده هاي كسب وكار در امريكا، كه به طور 
معمول بزرگ ترين پاداش ها را در پي دارد، همچنان تحت 

سيطره كامل مردان است.
نژاد يكي ديگر از گس��ل هاي تاريخي است كه همچنان 
در حال بازتر ش��دن اس��ت. هدر بوش��ي به مقاله اي از 
ويلي��ام دارتي از دانش��گاه دوك و داري��ك هميلتون از 
دانشگاه ايالتي اوهايو اشاره مي كند كه نشان مي دهند در 
لس آنجلس »مجموع دارايي هاي خانواده هاي سياه پوست 
و مكزيكي به اندازه يك درصد از دارايي هاي خانواده هاي 
سفيدپوست است«. بوش��ي به مطالعه جالبي از ماريان 
برتران از دانش��گاه شيكاگو و س��ندهيل مولاينيتن از 
ام آي تي اشاره مي كند. در اين مطالعه، برتران و مولاينيتن 
به آگهي هاي نياز به همكاري پاس��خ دادند و رزومه هاي 
افرادي را براي آگهي دهندگان فرس��تادند كه نام ش��ان 
»مانند سفيدپوس��ت ها« يا »مانند سياه پوستان« بود. 
نتيجه آزمايش اين بود: »درخواست هايي كه با نام هايي 
شبيه به نام هاي سياه پوستان ثبت شدند پنجاه درصد 
كمتر از درخواست هايي كه نام سفيدپوستان را داشتند 

به مصاحبه دعوت شدند«. 
چند دهه بود كه اقتصاددانان بر سرمايه گذاري روي سرمايه 
انساني، كه اغلب بر حسب سال هاي تحصيل سنجيده 
مي ش��ود، تأكيد داشتند و آن را مهم ترين تعيين كننده 
موفقيت اقتصادي شخص به شمار مي آوردند. با تمركز بر 
تحقيقات كوري و ديگران، بوشي شرح مي دهد كه اكنون 
شواهد متقاعدكننده اي هست كه نخستين تجربه ها در 
دوران كودكي -شامل وزن تولد، تغذيه، تربيت پدرومادر 
و آموزش هاي پيش از دوران مدرسه- نيز نقشي كليدي در 
تعيين درآمد آينده دارد. بوشي مي نويسد: »پيام كار كوري 
اين است كه اگر بخواهيم موانع رشد كودكان را كه ناشي 

از نابرابري اس��ت برطرف كنيم، بايد سراغ خانواده هايي 
برويم كه كم سن وس��ال ترين فرزندان را دارند -يا حتي 
خانواده هايي كه تصميم فرزندآوري دارند- و به ويژه روي 
خانواده هاي رنگين پوست تمركز كنيم«. ايراد متداولي 
كه به دخالت ه��اي زودهنگام در زندگي كودكان، مانند 
برنامه هاي مراقبت روزانه، گرفته مي ش��ود اين است كه 
هزينه چنين برنامه هايي بس��يار بالاست. اما تحقيقات 
جديد نش��ان مي دهد فوايد درازمدت اي��ن برنامه ها، از 
لحاظ درآمد بالاتر، پيامدهاي بهداشتي بهتر و آسيب هاي 
اجتماعي محدودتر نيز بس��يار زياد است. طبق يكي از 
مطالعاتي كه بوشي نام مي برد، يك برنامه ملي مراقبت 
از كودكان كه كيفيت بالايي داشته باشد ظرف سي وپنج 

سال ۸۱.۶ ميليارد دلار سود خالص خواهد داشت.
در چشم انداز اقتصادي وسيع تر، نابرابري فزاينده با رشد 
كمتر شاخص توليد ناخالص ملي )جي دي پي( همراه بوده 
است. پرسش اصلي اين است كه علت و معلول كدامند. 
هدر بوشي بحث هايي پيش كشيده است راجع به اينكه 
نابرابري مانع رشد اس��ت. كينز به اين نكته اشاره كرده 
است كه ثروتمندان در مقايسه با ديگران نسبت بيشتري 
از هر دلار درآمدشان را پس انداز مي كنند و در جامعه هاي 
نابراب��ر، اين موضوع مي تواند موجب اش��باع پس انداز و 
كاهش س��طح تقاضاي كلي شود. چه بس��ا امروزه اين 
وضعيت مشكل ساز شده باشد. بوشي به مقاله كارن دينان 
از هاروارد، جاناتان اس��كينر از كالج دارتموث و استيون 
زلدس از دانشگاه كلمبيا در سال ۲۰۰۴ اشاره مي كند كه 
نشان مي دهند خانوارهاي يك درصد بالاي توزيع درآمد 
پنجاه ويك درصد از درآمدشان را پس انداز مي كنند، در 
حالي كه فقط يك درصد از درآمد خانوارهاي يك پنجم 

پايين پس انداز مي شود كه عملًا هيچ است.
طبق يك بحث ديگر، كه كمي غيرمس��تقيم تر اس��ت، 
نابرابري فزاينده فرايندهاي سياسي را منحرف مي كند و 
اين مساله هم به نوبه خود مانع رشد مي شود. براي نمونه، 
ذي نفوذان ثروتمند وزن سياسي شان را به كار مي گيرند 
تا كاهش ماليات را تبليغ كنند و اين كار، موجب تضعيف 
پايه مالياتي مي شود. با مرور زمان، اين وضعيت مي تواند 
به كاهش سرمايه گذاري در منافع عمومي، نظير آموزش 
و پرورش و زيرساخت ها، منجر شود كه مانعي براي توسعه 
در بلندمدت خواهد بود. چه بسا همان ذي نفوذان ثروتمند 
به دنبال به كرسي نشاندن سياست هايي باشند كه مقررات 

ضدانحصار را تضعيف كند و اين امكان را به ش��ركت ها 
بدهد كه بازارهايشان را تحت سيطره خود بگيرند و بدون 
سرمايه گذاري هاي نوآورانه، كه تقويت كننده رشد است، 

حاشيه سودشان را بالاتر ببرند.
بوش��ي ش��واهدي غني ارايه مي كند كه نشان مي دهد 
نابراب��ري فزاين��ده دقيقاً چني��ن پيامدهاي��ي دارد. با 
وجود سودآوري هاي بي س��ابقه، ميزان سرمايه گذاري 
كسب وكارها روي تجهيزات و ماشين آلات جديد نسبت 
به توليد ناخالص ملي پايين تر از ميانگين تاريخي قرار دارد. 
در كنار اين، در عرصه هاي مختلف اقتصادي -و نه فقط 
در بخش فناوري- شركت هايي معدود صاحب جايگاهي 
مسلط شده اند. بوشي به كار ليمور دفني و همكارانش در 
دانشكده اقتصاد هاروارد اشاره مي كند كه نشان داده اند كه 
ادغام بيمه كنندگان و بيمارستان هاي زنجيره اي چگونه 
موجب تحميل هزينه هاي بيش��تر به بيمه شوندگان و 
بيماران شده است. البته به طور كلي امريكايي ها خواستار 
ادغام نهادها يا افزايش قيمت ها نيس��تند. اما نظام هاي 
سياسي و نظارتي نسبت به پول و نفوذ اهميت مي دهند، 
نه به خواسته هاي رأي دهندگان عادي. بوشي به مارتين 
گيلنز، دانشمند علوم سياسي در پرينستون، و بنجامين 
پيج از دانش��گاه نورث وس��ترن ارجاع مي دهد كه تقريباً 
هزاروهشتصد مساله سياسي مختلف را توضيح داده اند و به 
اين نتيجه رسيده اند كه »سياست هايي كه حمايت اندكي 
در ميان ثروتمندان دارند فقط در هجده درصد از موارد به 
قانون بدل مي شوند، ولي سياست هايي كه حمايت بالاي 
ثروتمندان را دارند در چهل وپنج درصد از موارد تبديل به 

قانون مي شوند«.
هدر بوشي، كه سال ۲۰۱۶ در كارزار تبليغاتي كلينتون 
مش��اور ارش��د اقتصادي بود، وارد كارزارهاي انتخاباتي 
۲۰۲۰ نش��ده اس��ت. باوجوداين، اليزاب��ت وارن و برني 
سندرز نامزدهايي بوده اند كه به موضوع نابرابري فزاينده 
و پيامدهاي آن اش��اره مستقيم داش��ته اند. هر دو نامزد 
پيش��نهاد كرده ان��د كه بر ثروت ماليات بس��ته ش��ود. 
علاوه براين، اليزابت وارن برنامه اي فراگير براي مراقبت از 
كودكان و سياست هاي ضدانحصاري سخت گيرانه تري 
براي تفكي��ك مونوپولي ها و جلوگيري از ادغامش��ان 
پيشنهاد كرده است. مطالعات اقتصادي جديد تأثيري 
مستقيم بر اين دستور كار سياس��ي داشته است؛ براي 
نمونه، سائز و زاكمن به اليزابت وارن درباره طرح ماليات بر 
ثروتش مشاوره داده اند و تخميني از ميزان درآمد حاصل 

از اين طرح ارايه كرده اند.
هدر بوشي براي جمع بندي گزارشش دوباره سراغ اين 
بحث رفته كه يك تغيير پارادايم در راه است: »در پشت 
صحنه و در كنفرانس ها و نشريه هاي دانشگاهي، اجماع 
جديدي در حال شكل گيري است، اجماعي بر سر اينكه 
ق��درت اقتصادي چطور به قدرت اجتماعي و سياس��ي 
تبديل مي ش��ود و متعاقباً بر خروجي ه��اي اقتصادي 
تأثير مي گذارد«. ش��ايد يك راه براي نگريس��تن به اين 
وضعيت اين باشد كه دس��ت كم بعضي از اقتصاددانان 
دارند به ريش��ه هاي قرن نوزدهمي رشته پژوهشي شان 
بازمي گردند، دوره اي كه اين رش��ته »اقتصاد سياسي« 
ناميده مي شد. در خلال قرن بيستم، تلاش قاطعانه اي 
صورت گرفت كه اقتصاد بر پاي��ه عقلانيت و روش هاي 
علمي، و همه ارزش داوري هاي موجود، بازس��ازي شود. 
با اين حال، بس��ياري اوقات اين پروژه به ش��كل ايماني 
ساده انگارانه به بازار تفسير شد و عامدانه، عواملي اساسي- 
از قبيل تاريخ و جغرافيا و طبقه و فرهنگ و نژاد و جنسيت 
و دسترسي به قدرت سياس��ي- كه باعث سوگيري در 
خروجي ه��اي اقتصادي مي ش��د را نادي��ده گرفت. در 
بسياري از حوزه هاي اين رشته، اقتصاددانان در تلاشند 
تا اين عامل ها را وارد تحليل هاي شان كنند. محدودنشده 
چشم انداز بسيار خوبي از تازه ترين دستاوردهاي اين دسته 

از محققان ارايه مي دهد.
منبع: ترجمان

 اكثر آرا و اح�كام ديوان بين المللي دادگس�تري 
توس�ط دولت ها مورد قبول واقع شده و به درستي 
اجرا شده اند و كارنامه حقوق بين الملل در اين مورد 

قابل قبول است.

صادق بشيره| پژوهشگر حقوقي|
به رغم آنكه فلسفه و ضرورت حقوق بين الملل و شناسايي 
آن ب��ه عنوان يك علم با وج��ود تمامي ضعف ها و نواقص 
آن بارها در كتب علماي متقدم مورد بررسي و تاكيد قرار 
گرفته، با حضور افرادي چون ترامپ، رييس جمهور امريكا، 
مجددا عصر غربت حقوق بين الملل آغاز گشته و مخالفين و 
مهاجمين مجال تاخت و تاز عليه اين علم نوپا و تكامل نايافته 
را پيدا كرده اند. امروز البته حقوق بين الملل به عنوان يكي از 
شاخه هاي پر اهميت علم حقوق تثبيت گرديده و به سرعت 
روند پيشرفت و تكامل خود را طي مي كند و نيازمند اثبات 
خود نيست. با اين حال گاهي مواردي از نقص و نقض هاي 
حقوق بين الملل دستاويزي از سوي منتقدان براي حمله به 
آن يا لااقل اثبات ناكارآمدي اش مي شود. نويسندگان حقوق 
بين الملل عموم انتقادات در بخش نظري را پاسخ گفته اند 

و نيازي به تكرار اين اختلافات نيست.
در بخش عملي با وجود آنكه اساسا مقايسه حقوق داخلي 
و حقوق بين الملل صحيح به نظر نمي رسد اما به اين علت 
كه عمده انتقادات به حقوق بين الملل از باب همين مقايسه 
صورت مي گيرد و به حق��وق بين الملل با همان ذهنيت 
و ديدگاه حقوق داخلي نگريس��ته مي شود، ما نيز در اين 
مطلب به مقايسه اي س��اده ميان برخي از مسائل اين دو 
پرداخته ايم تا به همين وسيله پاسخ بخشي از انتقادات و 

هجمه ها روشن گردد.
روزي كه خبر قتل ميترا استاد همسر محمدعلي نجفي، 

ش��هردار پيش��ين تهران، تيتر درش��ت روزنامه ها و نقل 
خبرگزاري ها بود، غالب ما در حالي كه بهت زده هم بوديم 
فورا پيش از محاكمه، در تصور هيجاني خود متهم را به سبب 
ارتكاب اين جرم تنها مستحق مجازات اعدام مي دانستيم 
به گونه اي كه اگر ما را بر مسند قضا قرار مي دادند و از ما به 
عنوان قاضي حكم مي خواستند، بي ترديد نتيجه قضاوت 

ما اين بود: اعدامش كنيد!
امروز اما حكم دادگاه هيچ شباهتي با آن تصور اوليه ما ندارد. 
قبل از هر چيز بيان اين نكته ضروريست كه نويسنده هيچ 
حب يا بغضي نسبت به شخص مذكور ندارد و اساسا قصد 
اين مطلب تخريب يا توجيه وي نيست. اين پرونده صرفا از 
باب مثال و قريب به ذهن بودن در اين مطلب طريقيت دارد.

گذش��ته از اين مث��ال ممكن اس��ت راي ابتداي��ي ما در 
پرونده هاي سعيد طوسي، حسين فريدون، حميد بقايي و 
موارد ديگر نيز با راي نهايي دادگاه مطابقت نداشته باشد. 
نتيجه مغايرت راي ما و دادگاه آن اس��ت كه يا ما اش��تباه 
كرده ايم يا دادگاه. در صورت عدم خطا و ناعدالتي دادگاه 
بايد پذيرفت كه در مواردي داوري يكجانبه و غيرتخصصي 
ما اشتباه بوده است. اين مساله اولا بيانگر ضرورت مطالعه 
كامل، دقيق و كارشناس��انه يك پرونده و تطبيق صحيح 
موضوع با قانون اس��ت. ص��رف بهره من��دي از وجداني 
عدالت طلب براي اجراي عدالت كافي نيس��ت و امر قضا 
نيازمند توانايي و تخصص خاص خود است. بايد بپذيريم 
كه در مسائل قضايي حقوق بين الملل نيز هميشه تصورات 

ما صحيح و صائب نيست.
ثانيا در عم��وم دعواها طرفين اخت��لاف، خود را ذي حق 
مي دانند و اساسا ادعاي امري از جانب يكي از طرفين و انكار 
آن از جانب طرف ديگر را اختلاف تعريف كرده اند. چنانكه 
در دعاوي ميان زوجين معمولا هر يك بدون بيان اعمال 

خود، تصويري وحش��تناك از يكديگر ارايه مي دهند؛ لذا 
اگر يك طرفه به قضاوت برويم و تنها اظهارات يك طرف را 
مورد توجه قرار دهيم، قضاوت عادلانه اي نخواهيم داشت.

ثالثا بايد ميان دو بحث ثبوت حق و اثبات آن تفكيك قائل 
ش��د. در پاره اي از موارد ممكن اس��ت به نظر ما برسد كه 
حق با يكي از طرفين اس��ت اما مدعي حق بايد به وسيله 
دلايل، اس��ناد، مدارك و شواهد ادعاي خود را در پيشگاه 
قاضي اثبات نمايد. قضات ابناء دليلند و بر اساس اصل ۱۶۶ 
قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران آراء آنها بايد مستند 
و مستدل باشد. نمي توان بدون دليل و بر اساس حدس و 
گمان و ظاهر و احساس��ات حكم صادر كرد. لذا نقل است 
كه در زمان خ��لاف اميرمومنان علي)ع( زره مفقودي آن 
حضرت نزد مردي مس��يحي يافت مي شود و آن حضرت 
به همين سبب در دادگاه اقامه دعوا مي كنند. پس از آنكه 
مس��يحي منكر ادعاي خليفه مي ش��ود، قاضي از ايشان 
مي خواهد كه ش��واهد خود را ارايه دهند اما اميرمومنان 
ش��اهدي ندارند و در نهايت قاضي به نفع مرد مس��يحي 

راي مي دهد.
گاهي در مشاوره هاي حقوقي مراجعه كننده زمان زيادي 
را براي شرح ماجرا و نشان دادن حقي كه از وي ضايع شده 
صرف مي كند. او توقع دارد كه عدالت از همين گفته هايش 
حقش را به او دهد. در مدت شرح ماجرا وكيل يا مشاور نيز 
تنها به دنبال شنيدن چند جمله محكمه پسند از سوي 
مراجعه كننده هستند و هنگامي كه پس از استماع اظهارات 
وي به يأس از دست يابي به چنين دلايلي مي رسد و در اثبات 
ادعا و احقاق حق اظهار عجز مي كند، موكل يا مراجعه كننده 
از خدا و پيامبر و عدال��ت و حكومت و قضا و قدر و وكيل و 
قاضي شاكي مي شود. گويي همگي دست به دست يكديگر 

داده اند تا حق او را پايمال نمايند.

بايد تفاوت ميان حق داش��تن و اثب��ات آن را پذيرفت و با 
علم به اين موضوع كه هميشه نتيجه دادرسي با آنچه در 
ذهن ما حق تلقي مي ش��ود، مطابقت نخواهد داشت، از 
حق دادخواهي بهره جست. بايد از قبل به اين نكته توجه 
داشت كه اگر ما در يك محكمه صالح منصف موفق به ارايه 
بينه، دفاع مناسب از خود و احقاق حق نشديم، خرده اي 
بر دس��تگاه قضا و دادرس نيست. درست مانند زماني كه 
از جهد علمي مجتهد عادلي، حجتي براي صدور يك فتوا 
حاصل مي شود و وي بر اين اساس فتوا صادر مي كند حال 
آنكه ممكن است اين فتوا مطابق با واقع نباشد اما همين كه 
تلاش لازم صورت گرفت و حجت بر وي تمام شد، معذور 

و ماجور است.
رابعا مسائل مهم ديگري از جمله هجوم افكار عمومي، جو 
رسانه اي له يا عليه متهم، شخصيت و جايگاه اجتماعي او، 
عادلانه يا ناعادلانه در روند دادرسي موثرند. اين اثر زماني 
عادلانه است كه دادرس ميان مجازات متهمي با سابقه با 
فردي كه در طول عمرش يك بار مرتكب خطايي ش��ده 
تفاوت قائل مي شود و زماني ناعادلانه است كه اگر مدعي، 
خليفه مسلمين بود و منكر ادعا، مسيحي بود، قاضي مسلم 
به سمت خليفه اش غش كند. با اين حال حتي در فرض 
عدالت و انصاف قاضي حداقل نمي توان منكر توانايي هاي 
يك متهم در به كارگيري وكلاي خبره و حاذقي ش��د كه 
قادرند با اشراف خود بر مس��ائل و تبحري كه دارند روند 
پرون��ده را از اين رو به آن رو كنند. حال آنكه ش��ايد متهم 
ديگري نه رسانه حامي و پيگيري داشته باشد نه جايگاه 
و منزلت خاصي و نه تمكن مالي اس��تخدام وكيلي. براي 
عده اي ناچيز مجازاتي نيز اگر گريبان گير شود، در زندان 
ويژه و مرخصي و آزادي به قيد وثيقه و عفو و تخفيف، ابتدا 

و انتهايش به هم باز مي رسد.

همه آنچه كه در رابطه با حقوق داخلي گفته شد در حقوق 
بين الملل نيز ديده مي ش��ود. از حق به جانب بودن همه 
كشورها گرفته تا امكانات آنها براي اثبات ادعا و اقناع افكار 
عمومي. بسياري از مسائل مانند توان علمي وكلا و امكانات 
اقتصادي يك كش��ور ب��راي جمع آوري دلاي��ل و قدرت 
رسانه اي يا سياسي يك كش��ور براي همراه كردن افكار 
عمومي واقعياتي اجتماعي هستند كه به حقوق بين الملل يا 
سيستم قضايي و داوري آن ارتباطي ندارند. چطور مي شود 
اثر قدرت سياسي، اقتصادي، حقوقي و رسانه اي كشورها 
در روال دادرسي و نتيجه داوري بين المللي را ناديده گرفت 
وقتي كه در حقوق داخلي با آن قدمت و استحكام و ضمانت 
اجراهاي موثر نمي توان منكر اين موضوع شد؟ مخالفان و 
مهاجمان به حقوق بين الملل و سازوكارهايش با استناد به 
همين نوع موارد كه حتي در حقوق داخلي نيز محتمل است 
به حقوق بين المل��ل مي تازند و آن را فاقد فايده و ضمانت 
اجرا مي دانند. حال آنكه پژوهش ها مبين اين موضوعند 
كه علي رغم عدم وجود ضمانت اجرايي مشابه آنچه كه در 
نظام حقوق داخلي موجود اس��ت، اكثر آرا و احكام ديوان 
بين المللي دادگستري توس��ط دولت ها مورد قبول واقع 
ش��ده و به درستي اجرا ش��ده اند و مي توان گفت كارنامه 
حقوق بين الملل در اين مورد قابل قبول است. به هرحال 
بحث پيرامون نظام و ضمانت هاي اجرايي حقوق بين الملل 
مجال ديگري مي طلبد و موضوع اين بحث نيست. تنها به 
عنوان نتيجه بايد گفت كه اگر بنا باشد به دلايلي چون ضعف 
استدلال يك طرف، قدرت طرف ديگر در اثبات ادعا، خطا يا 
ناعدالتي در دادرسي و عدم اجراي صحيح احكام، يك نظام 
حقوقي را ناكارآمد بدانيم قطعا نظام حقوق داخلي نسبت 

به نظام حقوق بين الملل در اولويت است.
منبع: باشگاه انديشه
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آب و جنگ
كمبود آب آشاميدني يكي از مهم ترين مسائل در 
جهان معاصر است. اين مساله در شرايط گرمايش 
جهاني نه فقط مساله زيست محيطي بلكه مساله 

سياسي، اجتماعي و اقتصادي است.
اسپوتنيك: بيشترين ميزان مصرف آب - حدود 
7۰ درصد - مربوط به فرآيندهاي كشاورزي است. 
در ص��ورت برخورد آگاهانه ب��ه مصرف، كنترل 
زباله ها و عدم خريد مواد غذايي اضافي، اين رقم 
را مي ت��وان كاهش داد . با توجه به رش��د مداوم 
جمعيت جهان، تقاضا براي محصولات كشاورزي 
سال به س��ال بيشتر مي شود . بيشترين مصرف 
آب براي توليد گوش��ت و سبزيجات است. يك 
مشكل ديگر، ريختن كود از مزارع به نزديك ترين 
آبگير ها و رودخانه ها اس��ت. مواد ش��يميايي با 
وارد ش��دن به آب هاي طبيعي به محيط زيست 
آس��يب مي رس��انند: جلبك هاي قهوه اي مضر 
رش��د مي كنند كه محيط زيست را آلوده كرده، 
تعداد ماهي ها را كاهش داده و حجم آب راكمتر 
مي سازند. در درياچه آرال كه چهارمين درياچه 

بزرگ جهان بود، چنين اتفاقي رخ داد.
طبق آمار سازمان ملل، دو ميليارد نفر در جهان 
آب آشاميدني با كيفيت ندارند و چند ميليارد نفر 
بدون داشتن ش��بكه فاضلاب زندگي مي كنند. 
تامين شرايط بهداش��تي بدون آب تميز و پاك 
غيرممكن است و به همين دليل سالانه هزاران 
نفر جان خود را از دس��ت مي دهند زيرا بسياري 
از بيماري ه��ا از طري��ق آب منتقل مي ش��وند. 
اگر سيس��تم خوب تصفيه آب وجود نداش��ته 
باشد، مواد شيميايي و مواد خطرناك )از جمله 
ميكروب ها( مستقيما وارد بدن انسان مي شوند . 
حلال هاي صنعتي، سرب، جيوه ناشي از استخراج 
غيرقانوني معاون، س��موم مخصوص دفع آفات 
نباتي و نيترات ها وارد بدن مي شوند و باعث چنان 
آسيب هايي به انسان ها مي شوند كه پزشكان اغلب 

نمي توانند از عهده درمان آنها بر آيند.

  درگيري ها بر سر آب
گاهي چگونگي مديريت آب شيرين باعث بروز 
ناآرامي هاي داخلي مي شود، اما تاكنون مناطق 
گوناگون قادر به رسيدن س��ازش هاي مناسب 
براي حل اختلافات بوده اند. بي��ش از نيم قرن، 
توافقنامه اي ميان پاكستان و هند وجود دارد كه 
مالكيت آب هاي رودخانه ايندوس را به اشتراك 
مي گذارد اما در شرايط جديد در چنين موافقت 
نامه هاي��ي بايد تجديد نظر ش��ود، زيرا غيرقابل 
پيش بيني بودن آب و هوا تغيير كميت و كيفيت 
آب را ب��ه همراه دارد و در نتيج��ه منابع موجود 
ناكافي مي شود. س��تيزه جويان داعش در سال 
۲۰۱۴ كنترل س��د موصل در عراق را به دست 
گرفتند، اما توسط كردها و ارتش عراق با پشتيباني 
نيروي هوايي ايالات متحده امريكا بيرون رانده 
شدند. در س��ال بعد، آنها خطوط آب لوله كشي 
را بمباران كرده و دسترسي به سدها در سوريه را 
مسدود نمودند كه باعث بسته شدن جريان آب 
در رودخانه فرات به مدت ش��ش ماه گرديد و به 
همين دليل ساكنان مناطق جنوبي استان انبار 

تقريبا بدون آب باقي مانده بودند.

  تغيير آب و هوا و اقليم
كيفيت منابع طبيعي به طور مستقيم به آب و هوا 
بستگي دارد. به دليل گرم شدن هوا در كره زمين 
)گرمايش جهاني(، بلاياي طبيعي بيش��تري از 
جمله خشكسالي و س��يل رخ مي دهد . جو گرم 
باعث تبخير بيش��تر رطوبت مي شود، در نتيجه 
مناطق خشك حتي خش��ك تر و مناطق داراي 
آب و هواي مرطوب، حتي مرطوب تر مي شوند. 
گرما بر زندگي در آبگير ها و بركه ها تأثير مي گذارد: 
سازگاري با تغييرات براي بعضي از گونه هاي ماهي 
دشوار است و علاوه بر اين، ميزان اكسيژن موجود 
در آب كاهش مي يابد، جلبك هاي مضر سريع تر 
رشد مي كنند. اين جلبك هابراي موجودات سمن 
درياچه ها و رودخانه ها س��مي بوده و مقدار زياد 
آنها مي تواند حتي براي انس��ان خطرناك باشد. 
براي تغيير اوضاع، سرمايه گذاري هاي جدي در 
سيستم هاي جديد تصفيه مورد نياز است، زيرا 
س��ازوكارهاي قديمي براي ذخيره و تصفيه آب 
براي تغييرات آب و هوايي فعلي مناسب نيستند .

  آب هاي زير زميني
منبع اصل��ي كش��اورزي و آب آش��اميدني نه 
رودخانه ها و درياچه بلكه جريان هاي زيرزميني 
 آب اس��ت. آب هاي زير زميني به طور متوس��ط

 ۲5 برابر بيشتر از آب هاي آبگيرها در روي زمين 
هستند. آب هاي زير زميني عمدتا براي آبياري 
مزارع استفاده مي ش��ود و همچنين دو ميليارد 
نف��ر از آنها به عنوان آب آش��اميدني اس��تفاده 
مي كنن��د. اما نمي توان مق��دار دقيق اين آب ها 
را محاس��به ك��رد و اين منجر به بح��ران آب در 
كشورهاي داراي كشاورزي شكوفا مي شود. در 
روسيه آب هاي زيرزميني از طريق حفر هزاران 
چاه بهره برداري ش��ده و كيفيت آب دايما مورد 
نظارت قرار مي گي��رد. طبق مق��ررات موجود 
آب هاي زيرزميني بايد از لحاظ تركيب شيميايي 
و باكتريايي با استانداردهاي ايمني مطابقت داشته 

و داراي خواص مناسب ارگانولپتيك باشد .

  روز آب
روز جهان��ي آب توج��ه مردم را به مش��كلات و 
مس��ائل موجود در رابطه ب��ا آب و تلاش ها براي 
حل آنها جلب مي كند. امسال موضوع روز جهاني 
آب عبارت »كس��ي را پشت سر نگذاريد« بود. با 
اين شعار، برگزاركنندگان اعلام كردند كه همه 
هفت و نيم ميليارد نفري كه در اين سياره زندگي 
مي كنند، بايد علي رغم تغيي��ر اقليم وافزايش 

جمعيت، آب شيرين كافي داشته باشند. 

  سياس�ت هايي ك�ه حماي�ت اندكي در 
مي�ان ثروتمن�دان دارند فق�ط در هجده 
درصد از موارد به قانون بدل مي شوند، ولي 
سياست هايي كه حمايت بالاي ثروتمندان 
را دارند در چهل وپنج درصد از موارد تبديل 

به قانون مي شوند

برش
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انتشار فراخوان رتبه بندي 
ارايه دهندگان   ديتاسنتر

سازمان فناوري اطلاعات ايران فراخوان شناسايي، 
س��اماندهي و رتبه بندي ارايه دهن��دگان خدمات 
مركز داده )ديتاسنتر( را منتشر كرد. به گزارش مهر، 
به دنبال مبادله تفاهم نامه همكاري سازمان فناوري 
اطلاعات ايران با س��ازمان نظام صنف��ي رايانه اي 
كشور، فراخوان شناسايي، ساماندهي و رتبه بندي 
ارايه دهندگان خدمات مركز داده منتشر شد. سازمان 
فناوري اطلاعات ايران ب��ا توجه به اهميت و نقش 
حياتي مراكز داده به عنوان صنعت مادر و استراتژيك 
در فضاي مجازي و لزوم توسعه ارايه خدمات كاربردي 
در كشور و به منظور ايجاد انگيزه با رويكرد حمايت و 
ارزش گذاري در چارچوب رقابت در ارتقاي فناوري، 
مزيت در افزايش كيفيت، انطب��اق با تقاضاي بازار 
و ايجاد توازن مطلوب و نيز براس��اس الزامات اسناد 
بالادس��تي و اهداف و تكاليف قانوني و همچنين به 
استناد مصوبات كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات 
در راستاي حمايت از سرمايه گذاري بخش خصوصي 
و صيانت از حقوق ارايه دهندگان و استفاده كنندگان 
از خدمات مراكز داده، اين فراخوان را منتشر كرده 
است. شناس��ايي، س��اماندهي و رتبه بندي مراكز 
داده بخش غيردولتي )خصوصي و تعاوني( توسط 
س��ازمان فناوري اطلاعات به عنوان مجري مصوبه 
ش��ماره ۲۴۷ مورخ ۹۵/۰۹/۰۷ كميسيون تنظيم 
مقررات ارتباطات صورت مي گي��رد. تمامي كليه 
ايجادكنندگان و ارايه كنندگان انواع خدمات مركز 
داده و همچنين مراكز داده س��يار ب��راي آگاهي از 
نحوه صدور مجوز فعاليت در قالب گواهي رتبه بندي 
مي توانند به درگاه سازمان فناوري اطلاعات ايران 
مراجعه و اسناد فراخوان را دريافت كنند. اشخاصي 
كه نسبت به استقرار فيزيكي مركز داده اقدام كرده اند 
مش��مول دريافت گواهينامه مي شوند و اشخاصي 
كه با اس��تفاده از اين مراكز، نسبت به ارايه خدماتي 
نظير ميزباني مبتني بر ابر يا IaaS، تركيب خدمات 
هم مكاني با خدم��ات ميزباني، مركز داده مجازي و 
مانند آن مي پردازند، نيازي به اخذ گواهينامه ندارند.  

موتور جست وجوي اسناد علمي 
با  ۴  ميليون متاديتا

محققان يكي از شركت هاي فناور اقدام به راه اندازي 
موتور جست وجوگر براي دسترسي به اسناد علمي و 
پژوهشي كردند و به گفته آنها در برهه اي كه اينترنت 
قطع شده بود و دسترسي به گوگل دشوار بود، اين 
موتور امكان دسترس��ي محققان به اسناد علمي را 
فراهم كرده بود. مهدي نيكنام، بنيانگذار اين موتور 
جست وجو، در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه چالشي 
در كشور براي دسترسي به اسناد علمي فارسي داريم، 
اظهار كرد: »در خارج از كش��ور سامانه هايي مانند 
»گوگل اسكالر« و »ميكروسافت« براي دسترسي 
به اسناد لاتين ايجاد شده است، ولي در داخل كشور 
هيچ س��امانه اي براي جس��ت وجوي اسناد علمي 
فارسي نداريم. محصولي كه ما طراحي كرديم، يك 
موتور جست وجو با كاربرد براي جست وجوي اسناد 
علمي فارسي اس��ت و در حال حاضر چهار ميليون 
و ۵۰۰ هزار متاديتا از طريق اين موتور جست وجو 
قابل جست وجو است.« وي اظهار كرد: »در برهه اي 
كه اينترنت دچار اختلال و قطع شد، يكي از نيازها، 
جست وجوي اس��ناد علمي از طريق گوگل بود و از 
آنجايي كه دسترس��ي به گوگل مشكل بود، در آن 
زمان تعداد كاربران ما به شدت افزايش يافت و نشان 
داد كه اين موتور جست وجوگر قادربه تامين نيازهاي 
علمي محققان است. درحال حاضر كه اينترنت وصل 
شده، تعداد كاربران ما كاهش نيافته است؛ چراكه با 
آشنايي كاربران با سامانه ما، آنها همچنان در حال 
استفاده از اين سامانه هستند. بر اساس آمار روزي ۱۵ 

هزار پژوهشگر از خدمات اين موتور بهره مي برند.«

 آخرين آمار ارسال پيامك 
 در اپراتورها 

تعداد پيامك هاي درون شبكه اي توسط هر يك از 
اپراتورهاي تلفن همراه كه طي سه ماهه  دوم سال 
جاري ارسال شده، بيش از ۴۳ ميليارد در همراه اول، 
پنج ميليارد در ايرانسل و ۱۵۸ ميليون در رايتل را 
شامل مي شود. به گزارش ايسنا، با ورود شبكه هاي 
اجتماعي و پيام رسان ها، بخش بزرگي از مكالمات 
و پيام ها به اين فضا منتقل شده است. با وجود اين، 
هنوز هم برخي افراد در صورت دسترسي نداشتن 
به اينترنت يا به دلاي��ل ديگر، براي برقراري ارتباط 
با دوستان خود، از روش هايي مانند مكالمه و ارسال 
پيامك استفاده مي كنند. آمار منتشرشده توسط 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، تعداد 
پيامك هاي ارسال شده در هر يك از اپراتورهاي تلفن 
همراه در س��ه ماهه  ابتدايي سال جاري را مشخص 
كرده است. تعداد پيامك هاي خروجي از همراه اول 
به س��اير اپراتورها در مجموع بيش از سه ميليارد و 
۶۳۲ ميلي��ون عدد و تعداد پيامك ه��اي ورودي از 
ساير اپراتورهاي س��يار به اپراتور همراه اول، بيش 
از چهار ميلي��ارد و ۱۱۲ ميليون عدد بوده اس��ت. 
همچنين تعداد پيامك هاي درون شبكه اي همراه 
اول، بيش از ۴۳ ميلي��ارد و ۲۸۱ ميليون عدد بوده 
است. تعداد پيامك هاي خروجي از اپراتور ايرانسل 
به س��اير اپراتورها در مجموع بيش از سه ميليارد و 
۹۲۵ ميلي��ون عدد و تعداد پيامك ه��اي ورودي از 
ساير اپراتورهاي سيار به اپراتور ايرانسل، بيش از سه 
ميليارد و ۵۸۸ ميليون عدد بوده اس��ت. همچنين 
تعداد پيامك هاي درون شبكه اي ايرانسل، بيش از 
پنج ميليارد و ۳۱۷ ميليون عدد بوده اس��ت. تعداد 
پيامك هاي خروجي از اپراتور رايتل به ساير اپراتورها 
در مجموع بيش از ۷۱۱ ميلي��ون و ۷۲۶ هزار عدد 
و تعداد پيامك ه��اي ورودي از س��اير اپراتورهاي 
س��يار به اپرات��ور رايت��ل، بي��ش از ۴۲۰ ميليون و 
۱۵۹هزار عدد بوده است. همچنين تعداد پيامك هاي 
درون شبكه اي رايتل، بيش از ۱۵۸ميليون و ۳۰۷هزار 

عدد بوده است.

دارندگان پروانه موظفند فهرست كدهاي دستوري و هزينه ارايه خدمات را در درگاه خود منتشر كنند

جريمهسنگينبرايمتخلفانستاره-مربع
گروه دانش و فن|

مديركل دفتر بررس�ي هاي فن�ي و اقتصادي 
رگولاتوري با توجه ب�ه اثر اجتماعي تخلفاتي 
ك�ه در ح�وزه كده�اي دس�توري و خدمات 
ارزش اف�زوده ص�ورت مي گيرد، اع�ام كرد: 
»اگر اپراتوري سه بار در سال تخلف كند بايد 
حدود ۴۵ ميليارد تومان جريمه بپردازد، اين 
رقم بسيار قابل توجه است؛ ضمن آنكه عاوه 
بر جرايم بح�ث تعليق، كاهش م�دت اعتبار 
و لغ�و پروانه نيز مطرح ش�ده اس�ت.« به نظر 
مي رسد اين اقدام دركنار ساماندهي كدهاي 
دستوري، براي جلوگيري از سوءاستفاده هاي 
صورت گرفت�ه از خدم�ات ارزش اف�زوده 
 انج�ام ش�ده اس�ت. خدم�ات ارزش افزوده 
)Value Added Services( ك�ه ب�ه اختصار 
VAS ناميده مي ش�وند، ش�امل مواردي غير 
از خدمات اس�تاندارد اپراتوره�ا مانند تماس 
صوت�ي و پيامك معم�ول اس�ت و مهم ترين 
موضوعات خدمات ارزش افزوده تلفن همراه، 
شامل اخبار، مس�ابقات و راي گيري، تبليغات 
موبايلي و اطاع رساني مي شود. خدمات ارزش 
افزوده مي تواند توسط خود اپراتورها يا توسط 
شركاي ثالثي كه به عنوان تامين كننده  محتوا 
)Content Provider( ش�ناخته مي شوند، 

انجام شود.
اگرچه اس�تفاده از اين خدمات ارزش افزوده 
بايد اختياري و توس�ط كاربر انتخاب شود، اما 
برخي از ش�ركت هاي ارزش افزوده، كاربران 
را ب�دون آگاهي خودش�ان، ب�ه عضويت اين 
س�رويس ها درآورده ان�د. از آنجاي�ي كه اين 
خدمات معمولا هزينه هاي بالايي دارند، براي 
مثال ارسال يك پيامك ارزش افزوده به كاربر 
مي توان�د حداق�ل ۳00 تومان هزينه داش�ته 
باشد، هزينه هاي زيادي كه در قبوض كاربران 
س�يم كارت هاي دايمي آمده يا سرويس هايي 
كه موجب تمام ش�دن اعتبار سيم كارت هاي 
اعتباري شده، اعتراض بسياري از كاربران را 

در پي داشته است. 
در مواردي مشاهده شده پيامك هاي تبليغاتي 
يا مت�ن فريبن�ده از طري�ق پيام رس�ان هاي 
اجتماعي يا سرش�ماره هاي ش�خصي ارسال 
مي شود كه كاربران را تشويق مي كند با ارسال 
كد، شارژ يا س�رويس رايگان دريافت كنند و 
برخي از كاربران با اعتماد به اين پيام ها، موارد 
درخواس�تي در پيامك را انج�ام مي دهند كه 
در برخي موارد به ثبت و فعال شدن سرويس 

ناخواسته و متضرر شدن آنها منجر مي شود.

هيات وزيران در روزهاي پاياني آذرماه، مُهر تصويب 
بر مصوبه اي زد كه براس��اس آن اپراتورهاي دارنده 
پروانه خدم��ات ارتباطي ثابت و هم��راه درصورت 
نقض تعهداتش��ان در حوزه ارايه خدمات شناس��ه 
دس��توري )USSD( بايد جريمه هاي س��نگيني را 
پرداخت كنند. جريمه هايي كه از كف پنج ميليارد 
تومان براي اولين تخلف ش��روع ش��ده و ب��ا تكرار 
تخلف تا س��قف ۳۰ ميليارد تومان افزايش مي يابد. 
رقم هايي كه به نظر مي رس��د با ه��دف بازدارندگي 
 از تخل��ف در اي��ن حوزه پيش بيني ش��ده اس��ت. 
اين در حالي اس��ت كه پيش از اي��ن و در مردادماه، 
مقررات مرب��وط به ارايه خدمات كد دس��توري در 

كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات تصويب شده 
بود. در اين راستا علي محمد منتظري، مديركل دفتر 
بررس��ي هاي فني و اقتصادي و مديريت راهبردي 
رگولاتوري درباره اين مصوب��ه و همزماني ابلاغ آن 
با فراگير ش��دن خدمات مبتني بر كد دس��توري و 
ضرورت ساماندهي اين حوزه با هدف پيشگيري از 
تخلفات، توضيحاتي را به سازمان تنظيم مقررات و 

ارتباطات راديويي ارايه داد. 
منتظري درباره ضرورت تصويب مصوبه كميسيون 
تنظيم مقررات ارتباطات در هي��ات وزيران، اظهار 
كرد: »براس��اس ماده واحده  بند »ز« ماده سه قانون 
وظايف و اختيارات وزارت ارتباطات كه در سال ۸۲ 
تصويب ش��ده، تمام مصوبه هاي كميسيون تنظيم 
مقررات ارتباط��ات براي جريمه قانوني جبران عدم 
انجام تعه��دات، بايد به تاييد هيات وزيران برس��د، 
براساس همين ماده واحده ميزان جرايم پيش بيني 
ش��ده در مصوبه ۲۹۲ نيز بايد در هي��ات وزيران به 
تصويب مي رس��يد تا بعد از آن قابليت اجرايي پيدا 

كند.«

   افزايش شكايات از خدمات ارزش افزوده 
مديركل دفتر بررسي هاي فني و اقتصادي و مديريت 
راهبردي رگولاتوري در پاسخ به اينكه چرا با وجود 
س��ابقه طولاني خدمات كد دس��توري، در ش��بكه 
ارتباطي چنين مصوبه اي پيش از اين تصويب نشده 
بود، گفت: »ب��ا توجه به رويكردهاي جهاني، مبناي 
مقررات گذاري در سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي، در س��ال هاي اخير، مدل مقررات گذاري 
پس��يني اس��ت، يعني تا در مورد خدمت، بس��تر و 
موض��وع ارتباطي، درخواس��ت يا ش��كايات زيادي 
مطرح نباشد، س��عي مي كنيم مقررات جديدي در 
آن حوزه وضع نكنيم؛ چراكه ه��ر چه مقررات و در 
پي آن دخالت دولت كمتر باش��د، كسب وكارها در 
حوزه ICT بهتر ش��كل مي گيرند. بنابراين هر زمان 
كه ميزان شكايات در بستري زياد شود، كميسيون 

و رگولاتوري براي مقررات گذاري در آن حوزه وارد 
مي ش��وند كه اين موضوع مطابق با اس��تانداردها و 
رويه هاي جهاني است. برهمين اساس و با توجه به 
اينكه بحث ستاره مربع ها در چند سال اخير فراگير 
شده و نياز به ساماندهي بيشتر داشت، اين موضوع 
با عنوان مقررات حاكم بر ارايه خدمات كد دستوري 
در جلس��ه ۲۹۲ كميسيون، بررس��ي شد. كدهاي 
دستوري براس��اس فناوري USSD بوده كه در اين 
مصوبه ب��ا عنوان »پروتكل س��رويس داده تكميلي 
س��اختارنيافته« مطرح شده اس��ت. اين مصوبه در 
مرداد س��ال جاري به تصويب رس��يده اس��ت اما از 
حدود دو سال پيش بحث س��اماندهي USSD در 

رگولاتوري آغاز شده بود.«
منتظري درباره اينكه كدهاي دس��توري شامل چه 
مواردي مي ش��ود و چه خدماتي بر بستر آنها مجاز 
اس��ت؟ اظهار كرد: كدهاي دس��توري يك رش��ته 
كاراكتر اس��ت كه عمدتا با س��تاره شروع مي شوند 
و ب��ا چند ع��دد و نهايتا ي��ك مربع در انته��ا، براي 
كاربران، يك نشس��ت )Session( ايجاد مي كنند. 
اكنون بر بس��تر اين كده��ا، خدم��ات متنوعي در 
كشور ارايه مي ش��ود كه نياز به ساماندهي دارد. در 
اين مصوبه خدماتي مانند اس��تعلام، اطلاع رساني 
و تراكنش هاي مالي كه منع قانوني نداش��ته باشند، 
مجاز شمرده شده اند. اين موضوع كمك مي كند تا 
برخي از خدمات ارزش افزوده اي كه شبه قمار تلقي 
ش��ده بودند، اجازه ارايه نداشته باشند. علاوه بر اين 
از آنجا كه هدف اصلي اين مصوبه حمايت از حقوق 
مصرف كنندگان اس��ت، اجازه داده شد كه كدهاي 
دستوري براي خدمات اختصاصي دارندگان پروانه 
به مشتركين خودش��ان مانند خريدوفروش شارژ، 
صدور صورتحساب يا اطلاع رساني خدمات دارندگان 

پروانه، مورد استفاده قرار گيرد.« 
وي در پاسخ به اينكه آيا ارايه خدمات عمومي نيز در 
اين مصوبه پيش بيني ش��ده است؟ گفت: »خدمات 
عمومي و دول��ت الكترونيك ني��ز از طريق كدهاي 

دستوري قابل ارايه اس��ت. خدمات عمومي مربوط 
به نهادهايي مي ش��ود كه از كدهاي دستوري براي 
اطلاع رس��اني و ارايه خدمات خاص خود اس��تفاده 
مي كنند. علاوه بر اي��ن در مصوبه اي كه پيش بيني 
شده است، دارندگان پروانه موظف هستند خدمات 
كد دس��توري را در ش��رايط بحران و اضطرار براي 
مراجع مربوطه، ارايه كنن��د. در اين گونه موارد هم 
بايد براس��اس دس��تورالعمل خدمات پيامك انبوه 
اضطراري، در مصوبه ش��ماره دو جلسه ۲۹۲ اقدام 

كنند.«

   هزينه كدهاي دستوري
بايد توسط دارندگان پروانه اعلام شود

مدي��ركل دفت��ر بررس��ي هاي فن��ي و اقتصادي و 
مديريت راهبردي رگولاتوري با تاكيد بر هدف اصلي 
مصوبه مبني بر حمايت از حقوق مصرف كنندگان، 
درباره اطلاع رس��اني نوع و هزينه اين كدها توسط 
ارايه كنن��دگان خدمات به عنوان بخش��ي از حقوق 
كارب��ران توضيح داد: »براس��اس مصوبه، دارندگان 
پروانه موظف هستند فهرس��ت كدهاي دستوري، 
ن��وع و هزين��ه ارايه خدم��ات و مش��خصات دقيق 
خدمت دهنده را در درگاه رسمي خود ثبت و منتشر 
كنند، اگر اين كار را انجام ندهند با متخلفان براساس 

ماده ۱۲ همين مصوبه برخورد مي شود.« 
منتظري با اشاره به دريافت تاييديه از مشتركان براي 
خدماتي كه نياز به پرداخت هزينه دارند و سازوكار 
نظارت بر اي��ن فرآيند  اظهار ك��رد: »طبق مصوبه، 
استفاده از كد دستوري رايگان است و ارايه خدمت 
بر بستر كدهاي دستوري نبايد هزينه داشته باشد؛ 
البته اگر خدمتي در بس��تر كدهاي دستوري داده 
مي شود بايد اطلاع رساني هاي كافي براي هزينه هاي 
آن خدمت نيز ص��ورت بگيرد. علاوه بر اين اگر ارايه 
خدمت از طريق كد دستوري به كانال ديگري مانند 
پيامك منتقل ش��ود، بايد از مق��ررات مربوط به آن 
مانند خدمات محتواي پيامكي پيروي كند و اپراتور 

براي ارايه خدمات محتوايي پيامكي كه ارزش افزوده 
باشند، بايد تاييد دومرحله اي كاربر را از طريق پيامك 

دريافت كند.« 
وي با اش��اره به ماده دو اين مصوب��ه درباره دريافت 
مجوزهاي لازم براي اراي��ه برخي خدمات، توضيح 
داد: »براس��اس اين مصوبه اگر قرار باشد با كدهاي 
دستوري، فروش كالا صورت بگيرد بايد مجوزهاي 
مربوط به فروش دريافت ش��ود، چراكه نمي توان هر 
كالايي را به فروش رس��اند و بايد جزو تراكنش هاي 
مجاز باش��د كه در قوانين ايران معتبر اس��ت. علاوه 
بر اين براي ارايه خدمات ديگ��ري مانند كيف پول 
الكترونيك ك��ه نياز ب��ه دريافت تاييدي��ه از بانك 
مركزي دارد هم دارن��ده پروانه ابتدا بايد مجوزهاي 
 USSD لازم را كس��ب كرده و بعد آن را روي بستر
راه اندازي كند. اپراتورها نيز موظف هستند پيش از 
برقراري خدمت از دريافت مجوزهاي لازم براي ارايه 
خدمات بر بستر USSD مطمئن شوند تا مشتركين 

متضرر نشوند.«
مديركل دفتر بررسي هاي فني و اقتصادي و مديريت 
راهبردي رگولاتوري درباره برخي از كدهاي خدماتي 
سه رقمي خاص در مصوبه ۲۹۲بيان كرد: »اپراتورها 
نمي توانند كد دس��توري برابر ب��ا كدهاي خدماتي 
سه رقمي مانند ۱۱۰، ۱۱۵ را كه عموميت دارند به 
نهادي غير از دارنده آن كد س��ه رقمي واگذار كنند؛ 
به عنوان مثال كد دستوري #۱۱۰* بايد در اختيار 
پليس باشد، چرا كه كد خدماتي سه رقمي ۱۱۰ به 

پليس اختصاص دارد.« 
منتظري همچنين درباره كدهاي دستوري كه براي 
امور حاكميتي تعريف مي ش��وند و دارندگان پروانه 
موظف هس��تند آنها را در شبكه خود تعريف كنند، 
توضيح داد: »اين كدها ش��امل كدهايي هستند كه 
از سوي حاكميت تعريف ش��ده اند؛ به عنوان مثال 
اپراتورها نمي توانند كد دس��توري كه توس��ط نهاد 
رياس��ت جمهوري براي ارتباط مردمي تعريف شده 
را به متقاضي ديگري اراي��ه دهند، در واقع كدهاي 
دستوري حاكميتي بايد در تمام اپراتورها به صورت 

مشابه و يكسان تعريف شود.« 
وي در پاسخ به اينكه چه تضميني براي اجرايي شدن 
اين مصوبه وجود دارد؟ گفت: »ماده ۱۲ اين مصوبه 
و جداول جريمه اي كه پيش بيني شده تضميني بر 
اجرايي شدن آن اس��ت. درصورت تخلف دارندگان 
پروانه، س��ازمان مي تواند بار اول ب��ه متخلف تذكر 
دهد يا آن را تا س��قف پنج ميلي��ارد تومان جريمه 
كند؛ بار دوم اخطار و جريم��ه بين ۵ تا ۱۰ ميليارد 
تومان در نظر گرفته ش��ده و براي بار س��وم و بيشتر 
نيز اخطار و جريمه بين ۱۰ تا ۳۰ ميليارد تومان در 
نظر گرفته شده است. البته اگر به تشخيص سازمان، 
نوع تخلف شديدتر باشد، تعليق، كاهش مدت اعتبار 
ي��ا لغو پروانه صورت مي گيرد. براي اولين بار اس��ت 
كه چنين جريمه هايي با اين شدت وضع مي شود و 
مي توان گفت اين جريمه ها يكي از قابل توجه ترين 
جرايمي اس��ت كه در اين حوزه در كميسيون وضع 
شده است. البته مبلغ آن با نوع تخلفات تناسب دارد؛ 
چراكه اين تخلفات اثر اجتماع��ي دارد و اين مبالغ 
مي تواند بازدارنده باشد. به بيان ديگر در نظر بگيريد 
اگر اپراتوري سه بار در سال بخواهد تخلف كند، بايد 
حدود ۴۵ ميليارد تومان جريمه بپردازد كه اين رقم 
بسيار قابل توجه اس��ت؛ ضمن آنكه علاوه بر جرايم 
بحث تعلي��ق، كاهش مدت اعتبار و لغ��و پروانه نيز 

مطرح شده است.«

تلگ�راف| ساختار مالياتي گوگل از آغاز ۲۰۲۰ تغيير 
مي كند و تغيير قوانين مالياتي ديگر اجازه فرار مالياتي را 
به اين شركت نمي دهد. به گزارش مهر، گوگل بالاخره 
ساختار مالياتي جنجالي خود را پايان مي دهد. ساختار 
مذكور به گوگل اجازه مي داد براساس درآمد بين المللي 
پرداخت ماليات را به تعويق بيندازد. كش��ورهاي عضو 
س��ازمان هم��كاري و توس��عه اقتص��ادي OECD و 
G۲۰تصميم دارند قوانين مربوط به اجتناب از ماليات 
را س��خت تر كنن��د. همچنين قرار اس��ت تغييراتي در 
قواني��ن امريكا و ايرلن��د نيز به وجود بياي��د. در همين 
راس��تا آلفابت، ش��ركت مادر گوگل اعلام كرده ديگر از 
طرح »مجوز مالكيت معنوي« استفاده نمي كند. طرح 
مجوز مالكيت معن��وي به ش��ركت هايي مانند گوگل 
اجازه مي دهد با سوءاستفاده از شكاف در سيستم هاي 
مالياتي كشورهاي مختلف بخش زيادي از درآمدزايي 
خارج از كشور را با مجوز دادن به حقوق مالكيت معنوي 
به ش��ركت هاي خارجي جابه جا كنند. ش��كاف قانوني 
مذكور كه به »ساندويچ دوبل ايرلندي- هلندي« مشهور 
است به شركت هاي بزرگ و چندمليتي اجازه مي دهد 
درآمدهاي خود را از طريق شركت هاي زير مجموعه در 
ايرلند و هلند )بدون پرداخت هيچ مالياتي( به كشورهايي 
در حوزه درياي كاراييب منتقل كنند كه سيستم مالياتي 
آسان گيرانه تري دارند. اين تغييرات فقط شامل گوگل 
نمي شود. بسياري از شركت ها از جمله فيس بوك و اوبر 
كه از ش��كاف قانوني مذكور استفاده مي كردند نيز بايد 

تغييراتي ايجاد كنند و ماليات بيشتري بپردازند.

گوگل ديگر نمي تواند از ماليات 
فرار كند

اكونوميك ديلي نيوز| به نظر مي رس��د اپل قصد 
دارد رايانه گيمينگ جديدي را با برچس��ب قيمتي 
 WWDC۲۰۲۰ ۵۰۰۰ دلار در جريان نمايشگاه
معرفي و رونمايي كند. به گزارش ايسنا، گزارش هاي 
غيررسمي و تاييدنش��ده نشان مي دهد اپل تصميم 
گرفته است در جريان برگزاري نمايشگاه و كنفرانس 
 WWDC۲۰۲۰ سالانه توسعه دهندگان موسوم به
در سال ۲۰۲۰ ميلادي از يك رايانه گيمينگ جديد 
رونماي��ي و پرده ب��رداري كند. گفته مي ش��ود اين 
محصول جديد با برچس��ب قيمت��ي ۵۰۰۰ دلاري 
روانه بازارهاي جهاني خواهد شد و با بازي هاي سبك 
اي اس��پرت )esports( كه ب��ه ويديوگيمينگ نيز 
موسوم است، سازگاري خواهد داشت. با اينكه هنوز 
جزييات و اطلاعات بيشتري از اين محصول منتشر 
نشده اس��ت، اما انتظار مي رود اين لپ تاپ جديد با 
يك نمايش��گر بزرگ يا يك رايانه روميزي دسكتاپ 

All in One باشد.
برخي از كارشناس��ان و تحليلگ��ران فعال در حوزه 
فناوري ب��رآورد كرده اند كه اي��ن محصول احتمالا 
مك بوك پرو يا يك آي مك پرو نام خواهد داش��ت. 
شركت هاي تكنولوژي و توليدكننده رايانه و موبايل 
همواره با در نظر گرفتن علايق كاربران به بازي هاي 
رايانه اي، سعي دارند محصولات سازگار با گيمينگ 
جديد و پيشرفته اي را معرفي و عرضه كنند تا با جلب 
نظر، توجه و رضايت آنها س��هم خود را در بازارهاي 

جهاني افزايش دهند.

 اپل هم به بازي رايانه اي 
روي آورد

اينديپندنت| هجوم كاربران اسنپ چت به اين شبكه 
اجتماعي براي ارسال محتواي چندرسانه اي و پيام باعث 
شد اپليكيشن مذكور در بخش هاي زيادي از اروپا، استراليا 
و خود امريكا از دس��ترس خارج ش��ود. به گ��زارش مهر، 
بررسي س��ايت داون ديتكتور كه گزارش هايي را درباره از 
دسترس خارج شدن وب سايت هاي مختلف ارايه مي كند، 
نشان مي دهد ده ها هزار نفر از كاربران اسنپ چت نسبت 
به اي��ن موضوع اعتراض كرده اند. پ��س از اعتراض به اين 
 Snapchat موضوع در شبكه هاي اجتماعي كليدواژه
down  به يك روند در شبكه هاي اجتماعي مبدل شد و 
كاربران توييت هاي مختلفي را در اين زمينه ارسال كردند. 
اسنپ چت هم در واكنش به اين موضوع در حساب كاربري 
خود در توييتر از آگاهي خود از اين موضوع و بررس��ي آن 
خبر داد. اس��نپ چت در ماه اكتبر هم به علت نقص فني 
براي مدتي از دسترس خارج شده بود. بسياري از شبكه هاي 
اجتماعي در آغاز سال نوي ميلادي به علت هجوم كاربران 
براي ارس��ال پيام و به اش��تراك گذاري عك��س و فيلم از 
دسترس خارج مي ش��وند. اما اين بار بخش عمده مشكل 
مربوط به اسنپ چت بوده كه به خصوص در ميان كاربران كم 
سن و سال اينترنت پرطرفدار است. اسنپ چت كه يك برنامه 
ارسال و دريافت تصاوير در پلتفرم گوشي هاي هوشمند و 
يكي از بزرگ ترين رقيبان شبكه اجتماعي اينستاگرام است، 
نخستين بار در سپتامبر ۲۰۱۱ ميلادي در دسترس عموم 
كاربران قرار گرفت. اسنپ چت به كاربران امكان مي دهد تا 
به ثبت و ضبط تصاوير و ويديوهاي موردنظر خود بپردازند، 
متن و تصاوير ديگري به آن بيفزايند و آنها را ويرايش كنند. 

 ترافيك سال نو اسنپ چت 
را  از كار انداخت

آس�ين ايج| دولت هند ب��ه هواوي اج��ازه داد تا از 
تجهي��زات خود ب��راي آزمايش ارايه خدمات نس��ل 
پنجم در اين كش��ور اس��تفاده كند. به گزارش مهر، 
درشرايطي كه دولت امريكا بسياري از كشورهاي جهان 
را براي تحريم هواوي تحت فشار قرار داده، دولت هند 
هنوز در اي��ن زمينه به جمع بندي نهايي نرس��يده و 
تصميم گرفته تا هواوي فعلا در بررسي هاي آزمايشي 
در اين زمينه مش��اركت داده ش��ود. قرار است ارايه 
آزمايشي خدمات نسل پنجم توسط هواوي در هند از 
ژانويه آغاز شود و با هماهنگي اپراتورهاي تلفن همراه 
هند در اين زمينه رايزني ه��اي نهايي صورت بگيرد. 
باوجود فشارهاي دولت امريكا بسياري از كشورهاي 
اروپايي و آس��يايي تصميم گرفته ان��د از تجهيزات و 
فناوري هواوي براي ارايه خدمات نس��ل پنجم تلفن 
همراه به��ره بگيرند. پيش تر بس��ياري از تحليلگران 
عنوان كرده بودند با توجه به شرايط حاكم بر جهان در 
خصوص توسعه شبكه هاي مخابراتي ۵G، كشورهاي 
مختلف تبديل به دو قطب مخالف شده اند كه برخي از 
آنها تحت تاثير نگراني هاي امنيتي و احتمال جاسوسي 
هواوي از اطلاعات و حري��م خصوصي كاربران، قطع 
همكاري با اين غول تكنولوژي را بر توس��عه فناوري 
ش��بكه نس��ل پنجم اينترنت ۵G ترجي��ح داده اند و 
برخي ديگر از كش��ورها نيز توجه زيادي به اتهامات 
وارده عليه هواوي نش��ان نداده و ترجيح مي دهند كه 
زيرس��اخت هاي مخابراتي و ارتباطي شبكه ۵G آنها 

هرچه سريع تر توسط شركت هواوي برقرار شود.

آزمايش خدمات نسل ۵ هواوي 
در هند 

ديلي ميل| حق امتياز اختراعي جديد نشان مي دهد 
اپل قصد دارد در مك بوك هاي خود از فناوري واقعيت 
افزوده استفاده كند. به گزارش مهر، حق امتياز اختراع 
جديدي نشان مي دهد اپل تصميم دارد واقعيت افزوده 
را در لپ تاپ هاي خود به كار گيرد. در اين حق امتياز 
به يك سيستم صوتي اشاره شده كه به يكپارچه سازي 
واقعيت افزوده در مك بوك كمك مي كند. اين فناوري 
كه »سيس��تم آكوس��تيك مجازي« ناميده مي شود 
احتمالا فراتر از يك سيستم صوتي ارتقايافته است و 
مي تواند براي كاربردهاي واقعيت افزوده و همچنين 
بازي هاي رايانه اي غيرواقعيت افزوده نيز استفاده شود. 
در اين حق امتياز آمده است: »يك سيستم آكوستيك 
مج��ازي به كاربر اي��ن تصور را مي ده��د كه صوت از 
نقطه اي غير از بلندگوهاي دستگاه در فضاي داخلي 
يا خارجي منتش��ر مي ش��ود. پردازش سيگنال هاي 
صوت��ي براي سيس��تم آكوس��تيك واقعيت مجازي 
مي تواند تجربه تماشاي فيلم، انجام يك ورزش يا بازي 
ويديويي را ارتقا دهد.« سيستم جديد از ترفندهايي 
استفاده مي كند كه مشابه آنها در بلندگوي هوشمند 
اين شركت )هوم پاد( به كار رفته است. اين سيستم از 
ميكروفون هايي استفاده مي كند تا صوت را پردازش 
كن��د و در نهاي��ت خروجي را براس��اس ويژگي هاي 
 آكوستيك اتاق تطبيق دهد. البته مك بوك دوربين 
پشتي ندارد. بنابراين احتمالا سيستم جديد با آيفون 
يكپارچه مي ش��ود ت��ا بازي هاي واقعي��ت مجازي و 

فعاليت هاي ديگر را فعال كند.

مك بوك ها به واقعيت افزوده 
مجهز مي شوند

دنياي فناوري



ويژه

اخبارشهرستانها

11 بنگاهها

در جريان سفر رييس ستاد اجرايي فرمان امام انجام شد

معاون فني و توسعه شبكه همراه اول تشريح كرد

معاون وزير جهاد كشاورزي اعلام كرد

افتتاح ۷۱ پروژه عمراني و زيربنايي بنياد بركت در خوزستان

تحول ديجيتال مصرف كنندگان كليد ورود به نسل پنجم

ادامه ممنوعيت صيد تجاري ماهيان خاوياري درياي خزر تا آخرسال ۲۰۲۰

در جريان سفر رييس س��تاد اجرايي فرمان امام به 
خوزستان، ۷۱ پروژه عمراني و زيربنايي بنياد بركت 
در اين استان به بهره برداري رس��يد. بر اساس اين 
گزارش، اين طرح ها شامل هنرستان ۹ كلاسه بركت 
اروندكنار و ۷۰ طرح ديگر ش��امل ساخت مسجد، 
راه س��ازي، آبرس��اني و طرح هادي روستايي است. 
بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام براي راه اندازي 
اين تعداد طرح، ۱۵۲ ميليارد ريال اعتبار تخصيص 

داده است.
رييس س��تاد اجرايي فرمان امام در مراس��م افتتاح 
هنرس��تان ۹ كلاس��ه بركت اروندكنار با اش��اره به 
س��فرش به خوزس��تان گفت: امروز ۱۰ هزار طرح 
اشتغال زايي در استان به بهره برداري رسيد كه ايجاد 

۱۹ هزار و ۳۰۰ شغل را به دنبال دارد. 

    توسعه در حوزه هاي زيربنايي و عمراني
مخبر در تشريح اقدامات بنياد بركت ستاد اجرايي 
فرم��ان ام��ام در حوزه هاي زيربناي��ي و عمراني در 
استان خوزس��تان اظهار داش��ت: تا به امروز ۱۹۷ 
مدرسه، ۱۵۸ مس��جد و ۴۳۵۰ مسكن محرومين 

در مناطق محروم و روستايي استان به بهره برداري 
رسيده است. وي افزود: همچنين ۴۱ پروژه بهداشتي 
درماني شامل خانه س��لامت، مركز بهداشت، مركز 
جامع س��لامت، درمانگاه و آزمايش��گاه در اس��تان 
خوزس��تان افتتاح و مش��غول خدمت رساني است. 
رييس س��تاد اجرايي فرمان امام عنوان كرد: ۴۲۸ 
پروژه عمراني و زيربنايي ديگر نيز شامل راه سازي، 
ساخت پل، بهسازي روستايي، طرح هادي و... توسط 
بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام در اين استان به 

بهره برداري رسيده است. 

    سرمايه گذاري در حوزه فرهنگ و آموزش
مخبر تصريح كرد: هنرس��تان ۹ كلاس��ه بركت در 
منطقه اروندكنار با هزينه اي بالغ بر ۲۰ ميليارد ريال 
احداث شده و امكان تحصيل براي دانش آموزان اين 
منطقه را فراهم آورده اس��ت. رييس ستاد اجرايي 
فرمان امام در پايان از اهداي دوازده هزارمين بسته 
لوازم خانگ��ي در قالب جهيزي��ه زوج هاي مناطق 
مح��روم همزمان ب��ا ولادت حض��رت زينب)س( 

خبر داد.

ب��ا توجه به اين واقعي��ت كه موضوع اس��تفاده از آخرين 
دستاوردهاي ارتباطي يكي از مهم ترين گزاره هاي موثر 
بر توسعه پايدار در هر جامعه اي است، معاون فني و توسعه 
شبكه همراه اول مي گويد: »تحول ديجيتال« در سمت 
مصرف كنندگان، يكي از كليدواژه هاي ورود به نسل پنجم 
اس��ت. به گزارش »تعادل« از اداره كل ارتباطات شركت 
ارتباطات سيار ايران، مرتضي طاهري بخش معاون فني 
و توس��عه ش��بكه همراه اول ديروز در بيست و پنجمين 
كنفرانس بين المللي انجمن كامپيوتر ايران كه با حضور دبير 
شوراي اجرايي فناوري اطلاعات، پژوهشگران، دانشجويان 
و مهندسان بخش هاي صنعتي كشور براي تبادل يافته ها 
و دستاوردهاي علمي در دانشگاه علم و صنعت ايران برگزار 
شد، با رويكردي متفاوت به مقوله شبكه هاي نسل آينده 
پرداخت و بحث خود را با يك سوال آغاز كرد. طاهري بخش 
 5G تصريح كرد: اصولا چه اهميت��ي دارد كه تكنولوژي
بيايد؟ مگر با تكنولوژي هاي 4G و 4G چه كار كرديم؟! 
وي ادامه داد: نبايد از اپراتورهاي ارتباطي انتظار داش��ته 
باشيد كه به محض پيدايش تكنولوژي هاي جديد به سمت 
آنها بروند و با سرمايه گذاري هاي سنگين، فناوري هايي را 
توسعه دهند كه هيچ استفاده اي از آن نشود. معاون فني و 
توسعه شبكه شركت ارتباطات سيار ايران با تأكيد بر اينكه 
حركت به سمت 5G آمادگي مي خواهد، تصريح كرد: براي 
اپراتورهاي ارتباطي بسيار سخت است كه هزينه هنگفتي را 
صرف سرمايه گذاري براي توسعه زيرساخت هاي مرتبط با 

فناوري هاي مختلف كنند، اما در نهايت ترافيك شبكه شان 
خالي بماند. وي خاطرنشان كرد: با وجود اين سوالات، جاي 
خرسندي است كه امروز و پيش از تجاري شدن نسل پنجم، 
به فكر الزامات و راه هاي مواجهه با آن هستيم؛ متأسفانه سال 
۱۳۹۳ تكنولوژي هاي 4Gو 3G را با تأخير ۸ ساله به كشور 
آورديم، در حالي كه بايد سال ۲۰۱۰ وارد كشور مي شد تا 
صنايع آماده اس��تفاده از امكانات و قابليت هاي آن شوند. 
طاهري بخش اهداف اصلي توسعه 5G را شامل تحقق سه 
عنوان »مقياس پذيري«، »چابكي« و »انعطاف پذيري« 

دانست و با اشاره به اقدامات صورت گرفته توسط همراه اول 
براي ورود به اين نسل عنوان كرد: با توجه به اينكه برآورد 
مي شود اجراي پايلوت اين نسل از فناوري تا ۲۰۲۲ – ۲۰۲۱ 
و توسعه فراگير آن تا ۲۰۲۵ – ۲۰۲۴ به درازا بينجامد، لذا 
از سه سال گذش��ته مباحث مربوط به اين نسل را شروع 
كرديم تا نهايتا بتوانيم با حمايت دولت، ما هم در اين بازه 
زماني اجراي پايلوت را داش��ته باشيم. معاون فني همراه 
اول سه ويژگي مهم 5G را »سرعت بالاي يك گيگابيت بر 
ثانيه«، »كانكشن هاي در حجم انبوه« و »نرخ تأخير پايين 

و دسترس پذيري بالا« دانست و درباره طيف هاي فركانسي 
مورد نياز نيز گفت: باند 3.5Ghz  در محدوده هاي كوچك 
و باند 800Mhz-700  براي پوشش سراسري مورد 
نياز اس��ت. وي يادآور ش��د: باند ۸۰۰-۷۰۰ مگاهرتز در 
اكثر كش��ورهاي دنيا براي 5G آزاد شده، اما اين اتفاق در 
ايران همچنان نيفتاده است و اگر به سمت آزادسازي اين 
باندها براي توسعه نسل جديد فناوري نرويم، كشور دچار 
مشكل خواهد شد. طاهري بخش »رساندن فيبر به محل 
 5G سايت هاي ارتباطي«، »تجميع ديتاسنترها« و »تعامل
با ديگر نسل هاي قبلي« را از جمله ديگر مباحث لازم براي 
ورود به اين تكنولوژي عنوان كرد و گفت: گذشته از تمامي 
اين موارد، س��رويس هاي اپراتورها مبتني بر تقاضاست و 
تا زماني كه صنعت تقاضايي براي استفاده از ظرفيت هاي 
نسل پنجم نداشته باشد، اپراتورهاي ارتباطي براي رفتن 
به س��مت اين فناوري ترغيب نخواهند ش��د. وي اذعان 
كرد: در حال حاضر عمده ترافيك شبكه نسل ۴ متعلق به 
C2B و ترافيك ايجاد شده در بخش B2B نزديك صفر 
اس��ت؛ بنابراين مزيتي براي اپراتورهاي ارتباطي نيست 
كه به سمت 5G بروند. معاون فني و توسعه شبكه همراه 
اول خلأ وجود رگولاتوري بين حوزه اي و جزيره اي عمل 
كردن در توس��عه ش��بكه ها را از عمده چالش هاي پيش 
روي صنايع كشور دانست و از »تحول ديجيتال« در سمت 
مصرف كنندگان )سازمان ها( به عنوان يكي از كليدواژه هاي 
موردنياز براي ورود به نس��ل هاي جديد فناوري ياد كرد. 

وي همچنين نسبت به عدم توانمندي دانشگاه در توليد 
منابع انساني موردنياز صنعت، انتقاد كرد.بيست و پنجمين 
كنفرانس بين المللي انجمن كامپيوتر يكي از رويدادهاي 
علمي ارزشمند در ايران اس��ت كه به مدت دو روز )۱۱ و 
۱۲ دي ماه( در ۱۰ شاخه مختلف در حوزه هاي تحقيقاتي 
مختلف علوم و مهندسي كامپيوتر نظير شبكه هاي نسل 
آينده، علوم داده، امنيت كامپيوتر، بازي هاي كامپيوتري، 
هوش مصنوعي، پردازش سيگنال، سيستم هاي توزيعي، 
مهندس��ي نرم افزار و معماري كامپيوتر در حال برگزاري 
اس��ت. با ظهور كاربردها و مدل ه��اي اقتصادي جديد 
براي ارتباطات س��يار، لزوم به كارگيري نسل جديدي از 
شبكه هاي انتقال داده سيار با حجم وسيع اتصال، ميزان 
بالاي پوشش شبكه، سطح بالاي كيفيت سرويس، امنيت، 
قابليت اطمينان و اعتماد بيش از پيش احساس مي شود؛ 
بنابراين انتظار مي رود شبكه هاي نسل پنجم بتواند يك 
فناوري ارزشمند براي حصول نيازهاي مذكور باشد. هر 
چند اين فناوري در مراحل اوليه خود بوده و هنوز نيازمند 
كارهاي تحقيقاتي زيادي براي رسيدن به اهداف تعيين 
شده است؛ اما به دليل نقش بسيار مهمي كه شبكه هاي 
نسل پنجم در ارتقاي فناوري اطلاعات امروز و آينده ايفا 
مي كنند، زمينه علمي امسال كنفرانس بين المللي انجمن 
كامپيوتر ايران بر »شبكه هاي نسل پنجم و ماوراي آن؛ 
فناوري هاي توانمندساز و كاربردها« متمركز است و همراه 
اول نيز به عنوان اسپانسر اصلي در اين رويداد حضور دارد.

رييس سازمان شيلات ايران گفت: با توجه به بررسي هاي 
انجام شده و با وجود در خطر بودن ذخاير ماهيان خاوياري، 
برنامه ميان مدت براي صيد تجاري نخواهيم داشت و اين 

روند تا پايان سال ۲۰۲۰ ادامه دارد.
به گزارش وزارت جهاد كش��اورزي، نبي الله خون ميرزايي 
در برنام��ه روي خط خبر در رابطه با ممنوعيت برداش��ت 
ماهيان خاوياري از درياي خزر اظهار داش��ت: ممنوعيت 
صيد و برداشت ماهيان خاوياري تا پايان سال ۲۰۲۰ ادامه 
خواهد داشت. وي افزود: اكوسيستم درياي خزر به عنوان 
درياي بسته، در محدوده سرزميني ۵ كش��ور قرار دارد و 
بايد بهره برداري از آن مديريت ش��ود. خ��ون ميرزايي، در 

رابطه با صيد بي رويه ماهيان خاوياري پس از فروپاش��ي 
اتحاد جماهير شوروي س��ابق تصريح كرد: افزايش صيد، 
وضعيت ذخاير ماهي خاوياري را بحراني كرد و با توافق پنج 
كشور در يك كميسيون مش��ترك برداشت از اين ذخاير 
ممنوع شد. وي افزود: پنج كشور حاشيه درياي خزر شامل 
ايران، جمهوري آذربايجان، فدراسيون روسيه، قزاقستان و 
تركمنستان است كه كميسيون مشتركي را تشكيل دادند، 
امسال سومين اجلاس دوره اي آن با ميزباني ايران برگزار 
شد و پروتكل مشترك آن به امضا رسيد. معاون وزير جهاد 
كشاورزي ادامه داد: نظر جمهوري اسلامي ايران اين است كه 
ممنوعيت بيشتر از يك سال امتداد پيدا كند اما از آن جايي 

كه برخي از كشورها با ممنوعيت چندساله موافقت نكردند 
توافق يك س��اله تعيين شد و سال آينده هم ايران ميزبان 
اجلاس خواهد بود. خون ميرزايي با اشاره به اينكه از سال ۹۳ 
اين ممنوعيت امضا شده و صيد تجاري عملًا ممنوع است، 
افزود: با توجه به بررسي هاي انجام شده و با وجود در خطر 
بودن ذخاير ماهيان خاوياري، برنامه ميان مدت براي صيد 
تجاري نخواهيم داشت و اميدواريم وضعيت ماهيان خاوياري 

از خط قرمز خارج شود.
وي در رابطه با موارد اس��تثنا براي بهره برداري از ماهيان 
خاوياري گفت: اس��تفاده از آنها براي كارهاي تحقيقاتي و 
بازسازي ذخاير تنها موارد استثناي در نظر گرفته شده است 

۷۷ واحد صنعتي راكد مازندران 
به مدار توليد بازگشت

مازندران|دبير كارگروه 
ستاد تسهيل و رفع موانع 
توليد با اشاره به اينكه ۱۰۰ 
واحد توليدي راكد امسال 
به مدار توليد بازگشتند، 
گف��ت: از اين تع��داد ۷۷ 
واحد صنعتي اس��ت. به 
گزارش مهر، حس��ينقلي قوانلو ديروز در ش��وراي 
اقتصاد مقاومتي مازندران اظهار داشت: ۱۱درصد 
ارزش افزوده صنعت كشور را داريم و از نظر صنعت 
نيز هشتمين اس��تان كشور هس��تيم. وي با بيان 
اينكه رشد سرمايه گذاري در بخش صنعت استان 
تاكنون به هزار ميليارد تومان رس��يده است گفت: 
چهار طرح بزرگ صنعتي با سرمايه گذاري ۱۲۰۰ 
ميليارد توماني تا پايان سال بهره برداي مي شود. وي 
با اظهار اينكه رشد مصرف برق در استان ۱۰ درصد 
است گفت: امس��ال ۷۷ واحد صنعتي راكد امسال 
فعال شدند. قوانلو با اشاره به صنايع چوب و كاغذ از 
صنايع مهم استان به شمار مي رود گفت: اين واحد 
مي تواند ۱۷۰ ه��زار تن كاغذ را توليد كند و اكنون 
با ۴۰ درصد ظرفيت كار مي كند. رييس س��ازمان 
صمت مازندران يادآور شد: مصوبه اي داراي هفت 
بند براي چوب و كاغذ داشتم كه هيچ كدام اجرايي 
نشده است و افزايش سرمايه و خروج از ماده ۱۴۱ از 

جمله خواسته ها و مصوبات بوده است.

توسعه ارتباطات روستايي
با اجراي شبكه فيبر نوري

مركزي|ب��ه منظور رفع 
مشكلات و موانع در اجراي 
ط��رح توس��عه ارتباطات 
روستايي )تار( در شهرستان 
شازند، جلسه اي در محل 
فرمان��داري و ب��ا حض��ور 
فرمان��دار، نماين��ده مردم 
شهرستان شازند، مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات 
استان، مدير مخابرات منطقه مركزي و... برگزار شد . 
مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان مركزي، در 
اين جلسه ضمن تشريح وظايف، برنامه ها و اهم اقدامات 
انجام شده توسط اداره كل ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در سطح شهرستان ش��ازند، گفت: به منظور كاهش 
شكاف ديجيتالي و با هدف تامين ارتباطات مناسب در 
مناطق روستايي، پروژه ملي توسعه ارتباطات روستايي 
)تار( در قالب ايجاد بس��تر انتقال فيبر نوري به طول 
تقريبي ۳۰۰ كيلومتر در س��طح استان اجرا مي شود. 
وي ادام��ه داد: هم اكنون فاز اول اين پ��روژه به طول 
۷۵ كيلومتر، در بخش هاي زاليان و سربند شهرستان 
ش��ازند در دس��ت اجراس��ت و با توجه به هزينه هاي 
بالاي اجراي طرح مذكور، به منظور پيشرفت پروژه، 
مساعدت و همكاري منابع طبيعي، راهداري و حمل 
و نقل جاده اي و همچنين ساير دستگاه هاي مرتبط، 
جهت كاهش روند صدور مجوزها و هزينه هاي اجراي 

طرح، را طلب مي كند. 

 در خريد اينترنتي بيعانه 
واريز نكنيد

در ش��رايطي كه اين روزها 
اخبار دامنه داري درخصوص 
كلاهب��رداري از طري��ق 
شبكه هاي سايبري مطرح 
مي ش��ود و هر روز حوادث 
تازه اي در اين زمينه به گوش 
مي رسد، رييس پليس فتا 
آذربايجان شرقي مي گويد: شهروندان پس از انتخاب كالا 
يا خدمات در سايت هاي اينترنتي، بدون اطلاع از هويت 
فروشنده و واقعي بودن كالاها، اقدام به خريد كالا كرده 
و دچار كلاهبرداري مي شوند. به گزارش ايلنا، سرهنگ 
محسن محمودي رييس پليس فتا استان آذربايجان 
شرقي اظهار داشت: ش��هروندان پس از انتخاب كالا يا 
خدمات در سايت هاي اينترنتي، بدون اطلاع از هويت 
فروشنده و واقعي بودن كالاها، اقدام به خريد كالا كرد و 
دچار كلاهبرداري مي شوند. وي افزود: كاربران محترم 
فضاي مجازي بايس��تي قبل از هرگون��ه واريز وجه، از 
خدمات يا كالاي مورد نظر مطلع شده و از واريز هرگونه 
وجهي حتي مبالغ كم به  عنوان بيعانه خودداري كنند. 
محمودي گفت: از كاربران فضاي مجازي درخواس��ت 
داري��م كالاي مورد نظر خود را از اس��تان محل زندگي 
خود انتخاب كرده و پرداخت وجه را به بعد از تحويل كالا 
موكول كنند و در قبال دريافت كالا از فروشنده رسيد 
دريافت كنند تا اگر كالا، مسروقه بود بتوانند به راحتي 

فرد فروشنده را معرفي كرده و عليه وي شكايت كنند. 

سهميه سوخت وانت  بار ها
براساس پيمايش است

ايلام|مديركل راهداري 
و حم��ل و نق��ل ج��اده اي 
اس��تان ايلام از اول بهمن 
ماه دريافت سهميه سوخت 
وانت  بار هاي بين ش��هري 
بر اس��اس پيمايش خواهد 
بود. نوراله دلخواه گفت: از 
اول بهمن ماه دريافت سهميه سوخت وانت بار هاي بين 
شهري بر اساس پيمايش خواهد بود.  او در ادامه افزود: 
مدارك و اسناد حمل شامل: كارت هوشمند راننده و 
ناوگان )مجوز فعاليت(، بارنامه براي حمل محمولات 
مراك��ز مراجعه و ثبت ن��ام: اول؛ ادارات كل راهداري و 
حمل و نقل جاده اي استان ها و نمايندگي شهرستان ها، 
دوم؛ مراكز مجاز صدور كارت هوشمند در استان محل 
سكونت متقاضيان هم شرايط و مدارك مورد نيازبراي 
اخذ كارت هوشمند راننده و ناوگان. حداقل سن براي 
راننده ۲۳ سال، داشتن گواهينامه رانندگي مجاز، دارا 
بودن مدرك پايان ابتدايي يا نهضت سوادآموزي، دارا 
بودن برگ سلامت جسمي و روحي، ارايه گواهي عدم 
اعتياد، ارايه گواهي عدم سوء پيشينه، ارايه اصل و تصوير 
كليه صفحات شناسنامه، كارت ملي و پايان خدمت، 
دو قطعه عكس  ضمن اينكه ارايه كارت وسيله نقليه، 
ارايه گواهي معاينه فني مجاز و معتبر، ارايه بيمه نامه 
ش��خص ثالث معتبر و حداكثر سن ناوگان تا ۲۰ سال 

ضروري است. 

متهمان ۱۷ پرونده مهم و ملي 
در زندان هستند

همدان|مديركل تعزيرات 
حكومتي اس��تان همدان 
گف��ت: در ح��ال حاض��ر 
متهمان ۱۷ پرونده مهم و 
ملي در زندان هس��تند كه 
اموال آنها بررسي مي شود. 
عليرضا حس��ن پور ديروز، 
بااش��اره به ارجاع ۱۰۴۴ پرونده قاچ��اق كالاوارز به 
تعزيرات حكومتي استان اظهار كرد: تاكنون ۱۰۳۲ 
پرونده مختومه اعلام شده و ۷۳ پرونده باقي مانده كه 
بايد مورد رسيدگي قرار گيرد به طوري كه عملكرد در 
اين حوزه ۹۸.۹ درصد بوده است. حسن پور خاطرنشان 
كرد: ط��ي نظارت ها در حوزه گوش��ت دريافتيم كه 
اختلاف قيمت در مورد گوشت همدان با ساير استان ها 
وجود دارد و اين باعث ش��ده گاهي كمبود در استان 
باش��د چرا كه دامداران مايل هستند در استان هاي 
ديگر دام خود را بفروش��ند تا درآمد بيشتري كسب 
كنند. وي همدان را اس��تاني دامپرور دانست و گفت: 
خريد و فروش استان همدان گاهي در ساير استان ها 
انجام مي ش��ود و ما هم وقتي ورود مي كنيم فشارها 
به مردم برمي گ��ردد و باعث كمبود و افزايش قيمت 
مي شود. مديركل تعزيرات حكومتي استان همدان با 
بيان اينكه اقداماتي در اين حوزه انجام شده است، ادامه 
داد: جابه جايي ميدان دام يكي از موضوعات مورد توجه 

بوده كه در دست اقدام است.
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 همراه اول حامي 
تيم ملي اميد شد

همراه اول به طور رس��مي به عنوان حامي تيم ملي 
فوتبال ايران در مسابقات زير ۲۳سال آسيا معرفي 
شد. به گزارش »تعادل« از اداره كل ارتباطات شركت 
ارتباطات سيار ايران، با تفاهم صورت گرفته، همراه 
اول به صورت رسمي به عنوان حامي تيم ملي اميد 
ايران در مسابقات فوتبال قهرماني زير ۲۳سال آسيا 
و انتخابي المپيك ۲۰۲۰ توكيو تعيين شد. همراه 
اول در اطلاعيه خود تصريح كرده است كه به عنوان 
بزرگ ترين اپرات��ور تلفن همراه ايران در راس��تاي 
مسووليت اجتماعي و توجه ويژه به ورزش و جوانان 
حامي تيم ملي فوتب��ال اميد در اي��ن رويداد مهم 
ورزشي شده اس��ت. اين اطلاعيه مي افزايد: اپراتور 
اول در ساليان اخير همواره حامي ورزش كشور بوده 
و در مقاطع مختلف از تيم هاي ملي فوتبال، واليبال، 
بوكس، تيم هاي فوتبال استقلال و پرسپوليس و... 
حمايت كرده است. رقابت هاي فوتبال قهرماني زير 
۲۳سال آسيا از هجدهم دي ماه سال جاري با حضور 
۱۶ تيم به ميزباني تايلند برگزار مي شود و سه تيم برتر 
سهميه المپيك ۲۰۲۰ توكيو را دريافت مي كنند. تيم 
فوتبال اميد كشورمان اميدوار است با قرار گرفتن در 
بين سه تيم برتر آسيا، بعد از ۴۰سال راهي مسابقات 

المپيك شود.

استفاده از قطار سه واگنه در 
خط فرودگاه امام خميني )ره( 

قطارهاي س��ه واگنه با طراحي وي��ژه فرودگاهي و 
مناس��ب براي مس��افران داراي جايگاه ويژه براي 
حمل چمدان و بار مس��افران در خط فرودگاه امام 
خميني)ره( مورد اس��تفاده قرار گرفت. به گزارش 
»تع��ادل« از مديريت ارتباط��ات و اموربين الملل 
شركت بهره برداري متروي تهران وحومه اين قطار 
سه واگنه از قطارهاي رزرو خط فرودگاه مهرآباد بود 
كه به خط فرودگاه امام خميني)ره( منتقل شد. با 
برنامه ريزي انجام شده و استفاده بهينه از قطارهاي 
موجود در جهت رفاه حال مسافران با به كار گيري 
قطار سه واگنه در خط فرودگاه امام خميني)ره( قطار 
هفت واگنه اي كه تاكنون در اين خط سرويس دهي 
مي كرد به ظرفيت خط ي��ك متروي تهران اضافه 
شد. گفتني اس��ت خط ۱ متروي تهران، يك خط 
درون شهري به طول ۳۷/۵ كيلومتر با ۲۹ ايستگاه 
است كه ايس��تگاه متروي تجريش در آغاز خيابان 
شريعتي را به ايستگاه متروي كهريزك در جنوب 
غربي بهشت زهرا مي رس��اند.اين خط در ايستگاه 
ايستگاه متروي شهيد بهشتي با خط ۳، در ايستگاه 
متروي ش��هداي هفتم تير با خط ۶، در ايس��تگاه 
متروي دروازه دولت با خط ۴، در ايس��تگاه متروي 
امام خميني )ره( با خط ۲ و در ايستگاه متروي ميدان 

محمديه با خط ۷ تقاطع دارد.

پايين بردن لوله هاي انتقال 
نفت 10اينچ آبادان  - ري

اراك|لوله هاي ۱۰ اينچ انتق��ال فرآورده هاي 
نفتي آب��ادان-ري در محدوده روس��تاي زرنان 
)كيلومتر ۴۴۴( تعميق و ايمن سازي شد. حسين 
سفيدي، تكنيسين ارشد نگهداري و تعميرات 
خطوط اين منطقه با اش��اره به فعاليت ۱۰ روزه 
گ��روه تعميرات خط در مس��ير خ��ط ۱۰ اينچ 
دورود-ازنا گفت: با انجام اين عمليات، لوله ۱۰اينچ 
در بستر رودخانه ايمن سازي شد. وي با تاكيد بر 
همكاري واحد ترابري منطقه مركزي، اذعان كرد: 
پس حفاري اطراف لوله ۱۰ اينچ به طول ۱۵۰متر، 
پايين بردن لوله به عمق ۲متر با موفقيت صورت 
گرفت. سفيدي ادامه داد: پوشش لوله ترميم شد 
و خاكريزي روي لوله انجام گرفت. تكنيس��ين 
ارشد نگهداري و تعميرات خط منطقه مركزي 
افزود: وجود آب در رودخانه و باتلاقي بودن محل 
عمليات، دشواري آن را دو چندان كرده بود. وي 
گفت: عمليات تسطيح مس��ير در محدوده اين 

عمليات، انجام پذيرفت.

برگزاري رويداد جهاني
به صورت ملي

اصفهان|معاون آب و آبفاي وزير نيرو در مراسم 
افتتاح اولين دوره مسابقات كشوري مهارت هاي 
فني تخصص��ي ش��ركت هاي آب و فاضلاب در 
دانش��گاه صنعت آب و برق اصفهان با اش��اره به 
بحث مهارت، گفت: مهارت فقط در كار خلاصه 
نمي ش��ود، بلكه مهارت كلمه اي اس��ت كه در 
صحبت هاي روزمره بس��يار اس��تفاده مي شود 
اما هيچ وقت به اين مه��م نپرداخته ايم كه واقعا 
مهارت چيس��ت؟ معاون وزير نيرو با بيان اينكه 
قطعا مهارت دانش نيس��ت، تصري��ح كرد: افراد 
زيادي مي بينيم كه در حوزه دانش درجات بالايي 
دارن��د اما مهارت لازم را ندارن��د، چراكه مهارت 
به گرفتن مدرك تحصيلي نيس��ت و با تمرين و 
تجربه به دس��ت مي آيد. معاون آب و آبفاي وزير 
نيرو با تاكيد بر لزوم برنامه ريزي و تشكيل گروه 
كاري براي عضويت در نهاد جهاني با نام مهارت 
گفت: ما تواناي��ي و ظرفيت عضويت در اين نهاد 

جهاني را داريم.

چهرههاياستاني

و ساير بخش هاي فعال صيد و صيادي اگر ماهي خاوياري 
را به صورت اتفاقي صيد كنند، آن را در اختيار موسس��ات 
تحقيقاتي براي بازس��ازي ذخاير وحشي خاوياري درياي 
خزر قرار مي دهند. رييس سازمان شيلات ايران افزود: در 
سال ۹۷، ۶ تن خاويار پرورشي و ۲ هزار و ۸۰۰ تن گوشت 
خاويار پرورشي توليد شد. وي در خصوص پرورش ماهي در 
استان هاي كشور گفت: پرورش ماهي خاوياري در بيش از 
۲۰ استان كشور انجام مي شود؛ ما برنامه جدي در سازمان 
شيلات براي پرورش ماهيان خاوياري داريم تا اين فعاليت 
را در كل استان ها انجام دهيم و مطالعات سراسري آن انجام 
شده اس��ت. خون ميرزايي افزود: ۱۲۸ مزرعه فعال ماهي 
خاوي��اري داريم كه اين مزارع رو به افزايش اس��ت و طبق 
برنامه در س��ال ۱۴۰۴ بايد به ۱۰ هزار تن گوش��ت ماهي 
خاوياري و ۱۰۰ تن خاويار برس��يم. وي ادامه داد: تاكنون 
بيش از ۲۳۰ هزار نفر در بخش شيلات اشتغالزايي شده است. 
خون ميرزايي تاكيد كرد: تا پايان برنامه ششم توسعه بايد به 

يك ميليون و ۵۱۰ هزار تن توليد آبزي پروري برسيم كه در 
سال گذشته از تكليف برنامه جلو افتاديم و به يك ميليون و 
۲۶۲ هزار تن توليد محصولات شيلاتي رسيديم، همچنين 
در زمينه مصرف سرانه نيز كه بايد ۱۲ كيلو گرم تا پايان اين 
برنامه باشد كه ميزان مصرف در سال ۹۷، به ۱. ۱۲ كيلوگرم 
رسيده است. معاون وزير جهاد كشاورزي در رابطه با سهم 
درياي خزر از صيد و صيادي در سال ۹۷، خاطرنشان كرد: 
س��هم درياي خزر از ۷۷۳ هزار تن صيد وصيادي در سال 
۹۷، ۴۲ هزار تن معادل ۵.۶ درصد بوده و بيش از ۹۴ درصد 
صيد مربوط به درياي عمان و خليج فارس است. وي افزود: 
وضعيت درياي خزر براي آبزيان مخاطره آميز بوده و نيازمند 
تقويت و مراقبت است. خون ميرزايي در پايان گفت: صنعت 
شيلات ايران رو به توسعه اس��ت و از اوايل انقلاب تاكنون 
ميزان توليد آبزيان و صيادي ۴۰ برابر ش��ده و چشم انداز 
روشني براي ش��يلات ايران مي بينيم كه اميدواريم به آن 

دست پيدا كنيم.
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امريكا دسترسي ايران به دارو 
را محدود كرده است

وزير بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي جمهوري 
اسلامي ايران در نامه اي به دبيركل سازمان جهاني 
بهداشت با انتقاد از تحريم هاي اقتصادي امريكا عليه 
ايران نوشت: تحريم هاي واشنگتن تهيه و واردات دارو 
و وسايل پزشكي را براي شهروندان ما غير ممكن كرده 
است.  سعيد نمكي با اشاره به تحريم هاي يكجانبه 
امريكا عليه ايران در نامه اي به »ت��دروس آدانوم«؛ 
دبيركل سازمان جهاني بهداشت، نوشت: همان طور 
كه مسلما آگاه هستيد، ايرانيان قرباني جنگ اقتصادي 
هستند كه توسط دولت ايالات متحده امريكا تحميل 
شده است. او در بخشي از اين نامه تاكيد كرده است 
كه محدوديت هاي شديد اعمال شده توسط امريكا 
تهيه و واردات دارو و وسايل پزشكي را براي شهروندان 
ما غير ممكن كرده است؛ در حالي كه دولت امريكا 
مدعي است كه تحريم هاي اقتصادي آنان عليه ايران 
شامل دارو، مواد غذايي و وسايل پزشكي نمي شود، 
اما واشنگتن تقريبا تمام معاملات مالي ايران از طريق 
سيستم بانكي بين المللي را مسدود كرده است. به 
نوشته نمكي، امريكا با اعمال قوانين سختگيرانه در 
حقيقت انجام معاملات بشردوستانه توسط شركت ها 
را محدود كرده و مانع ورود كالاهاي پزشكي به ايران 
است. وزير بهداش��ت ايران در ادامه افزود: به دنبال 
نامه قبلي من در تاريخ ۱۷ نوامبر )۲۶ آبان( ۲۰۱۹، 
اوضاع بدتر شده است و ما براي رفع اين اوضاع وخيم، 
مطلقاً اقدامي از جامعه بين المللي و به ويژه هيچ يك 
از نمايندگان س��ازمان ملل نديده ايم. براساس نامه 
نمكي به مديركل سازمان جهاني بهداشت، امريكا 
با تحريم اي��ران، نه تنها متهم به انجام »تروريس��م 
اقتصادي« است، بلكه عليه شهروندان ايراني دست 
به ارتكاب جنايت عليه بشريت زده است. او با اشاره 
به تحريم هاي امريكا يادآور شده كه موانع عمده بر 
واردات مواد غذايي، دارو و وسايل پزشكي و گزينه هاي 
درماني موجود براي بيماران ايراني تأثير گذاشته است. 
به طور خاص، من بر تحريم هاي جديد امريكا عليه 
 )MPS( داروهاي ۳۴۵ بيمار موكوپلي س��اكاريدوز
متذكر مي شوم كه دو شركت امريكايي مانع ارسال 
داروهاي اي��ن نوع از بيماري به ايران مي ش��وند. به 
نوشته وزير بهداشت، جمهوري اسلامي ايران همواره 
بر اساس منافع مش��ترك و احترام متقابل به دنبال 
تعامل س��ازنده و عزتمندانه با جهان بوده است. در 
مقابل، ايالات متحده بدون توجه به حقوق بين الملل و 
منشور سازمان ملل با خروج يكجانبه از توافق هسته اي 
تحريم هاي اقتصادي عليه ايران اعمال كرده است. 
وزير بهداش��ت ايران به مديركل سازمان بهداشت 
جهاني ياد آور شد كه مي خواهم به شما اطلاع دهم 
كه صدها كودك ايراني مبتلا به MPS به دليل كمبود 
داروهاي فوق در معرض خطر مرگ و مير و عوارض 

جانبي قرار گرفته اند.

وظايف سازمان محيط زيست 
در قانون هواي پاك چيست

سازمان محيط زيست بر اس��اس قانون هواي پاك 
وظايف متنوعي را برعه��ده دارد كه تهيه آيين نامه 
اجرايي مديريت شرايط اضطرار، اعلام رعايت حدود 
مجاز انتشار آلاينده ها، پاسخ به استعلام درخواست 
جواز، مش��خص ك��ردن مراكز و واحده��اي آلوده، 
جلوگيري از فعاليت واحدهاي آلاينده و تعيين حقابه 

رودخانه ها از جمله اين وظايف هستند.
»قانون هواي پ��اك« پس از تصويب مجلس در ۲۵ 
تيرماه ۱۳۹۶ در ۱۱ مرداد ۱۳۹۶ از س��وي شوراي 
نگهبان تاييد و ۲۳ مردادماه همان س��ال از س��وي 
رييس جمهوري براي اجرا ابلاغ شد. سازمان محيط 
زيس��ت علاوه بر نظارت بر اجراي قانون هواي پاك 
وظايف متعددي را بر عهده دارد كه آنها بايد با همكاري 

وزارتخانه هاي ديگر انجام دهد كه عبارتند از: 
بر اساس تبصره ۳ماده ۳ سازمان موظف است آيين نامه 
اجرايي مديريت شرايط اضطرار و به روزرساني آن را با 
همكاري وزارتخانه هاي »بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي«، »كشور« و »صنعت، معدن و تجارت« و 
 نيروي انتظامي جمهوري اسلامي ايران تهيه كند 
و حداكثر شش ماه پس از ابلاغ اين قانون به تصويب 

هيات وزيران برساند.
طبق ماده ۴ توليد انواع وسايل نقليه موتوري و واردات 
آنها مستلزم رعايت حدود مجاز انتشار آلاينده هاي 

موضوع اين قانون، اعلامي از سوي سازمان است.
بر اس��اس ماده ۴ ش��ماره گذاري انواع وسايل نقليه 
موتوري اعم از داخلي و وارداتي مستلزم رعايت حدود 
مجاز انتش��ار آلاينده هاي موضوع اين قانون و اخذ 
تأييديه سازمان است. سازمان موظف است از ادامه 
توليد و ورود وسايل نقليه اي كه حدود مجاز انتشار 
آلاينده هاي تعريف شده موضوع اين قانون را رعايت 
نمي نمايند، جلوگيري كند. پيش فروش يا فروش 

اينگونه وسايل نقليه موتوري ممنوع است.
طبق تبصره ماده ۴ سازمان مكلف است با همكاري 
سازمان ملي استاندارد ايران طي مدت اجراي قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادي، اجتماعي و 
فرهنگي جمهوري اسلامي ايران، حدود مجاز انتشار 

آلاينده ها را به استاندارد روز دنيا ارتقا دهد.
بر اس��اس ماده۱۱ هرگونه احداث، توس��عه، تغيير 
خط توليد و تغيير محل واحدهاي توليدي، صنعتي 
و معدني مس��تلزم رعايت مقررات ابلاغي از س��وي 
سازمان اس��ت. سازمان موظف است حداكثر ظرف 
مدت يك  ماه به استعلام هاي درخواست جواز تأسيس 
و بهره برداري را پاسخ دهد و درصورت عدم موافقت 
آن سازمان، دلايل آن را به استعلام كننده به صورت 
كتبي ارايه كند. عدم پاسخ در مدت يادشده، به منزله 
تأييد است. طبق ماده ۱۱ در هر استان كميسيوني 
با عضويت يكي از معاونان استاندار با تعيين استاندار 
)رييس(، مديركل محيط  زيس��ت اس��تان )دبير(، 
مديركل اس��تاندارد و تحقيقات صنعتي اس��تان، 
مديركل صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان، رييس 
سازمان جهادكشاورزي اس��تان، مديركل سازمان 

بازرسي استان و فرماندار مربوطه تشكيل مي شود.

بهزيستي،برنامهجامععمليرابرايمبارزهبازبالهگرديكودكانتدوينميكند

برنامه هايي براي زباله گردان كوچك 
زباله گ�ردي در اي�ران پدي�ده  ام�روز و ديروز 
نيس�ت. از س�ال 1302 كه ش�يوه  جمع آوري 
زباله در ش�هرداري تهران تغيير كرد، مافياي 
زباله  هم ق�د علم كرد ت�ا امروز ك�ه اين مافيا 
قدرتمندتر شده و حالا ديگر رفتگران نيستند 
كه مانند صدسال قبل زباله هاي  تر را به باغداران 
بفروشند و سودي عايدشان شود ، حالا كودكان 
اهرم مافي�اي قدرتمند خريد و ف�روش زباله 
هس�تند كه كودكي خود را مي�ان بوي تعفن و 
انبوه بيماري ها از دس�ت مي دهن�د تا گردش 
مالي 200 ميلي�اردي از زباله گردي آنها تنها در 
ش�هر تهران عايد مافياي زباله شود كه بدون 
توج�ه به حق�وق ك�ودك و با زير پا گذاش�تن 
قانون كار به ادامه چرخ�ه اقتصادي خود فكر 
مي كن�د. 1۴ ه�زار زباله گرد در ته�ران وجود 
دارد كه از اين تع�داد چهار هزار و ۷00 نفر آنها 
يعني يك سوم كودك هس�تند. كودكان 11 تا 
1۷ساله اي كه روزانه به طور متوسط ۶0 كيلوگرم 
زبال�ه جمع آوري كرده و اغل�ب در كارگاه هاي 
تفكيك زندگي مي كنند. رسيدگي به وضعيت 
اين ك�ودكان و پايان دادن ب�ه زباله گردي آنها 
اگرچه سال هاست در ميان حرف هاي مسوولان 
به عنوان موضوعي مهم مطرح مي شود اما پيدا 
كردن يك راه حل براي اين معضل تاكنون بين 
دستگاه هاي مختلف پاسكاري شده و به نتيجه 
نرسيده است. با توجه به ماده ۸0 برنامه ششم 
توسعه، طرح جامع كنترل آسيب هاي اجتماعي 
با محوريت كودكان كار و خصوصا زباله گرد بايد 
توسط بهزيستي تدوين مي ش�ده كه تاكنون 
گزارش�ي از تدوين اين طرح ارايه نشده است 
اما آنطور كه روز گذشته مطرح شد، بهزيستي 
قرار اس�ت به زودي برنامه جام�ع عملي براي 
مبارزه با زباله گ�ردي كودكان را تدوين كند. با 
اين حال تهيه برنامه جامع در حالي اس�ت كه 
فعالان حقوق ك�ودك معتقدند اگر در نگارش 
آن مانند طرح ها و برنامه هاي موجود عمل شود، 
سرنوشتش از پيش مشخص بوده و نتيجه اي جز 

شكست ندارد. 

  برنامه جامع بايد چه ويژگي هايي داشته باشد؟
تدوين يك برنامه جديد براي مبارزه با كار كودك از 
جمله زباله گردي در حالي است كه در سال ۱۳۷۳، 
ايران، پيمان نامه جهاني حقوق كودك را امضا كرد و 
تعهدات مربوط به كودكان كار و خيابان را پذيرفت از 

طرف ديگر طبق ماده ۷۹ قانون كار، اشتغال كودكان 
زير ۱۵ سال ممنوع اعلام ش��ده و همچنين بيش از 
۱۰ سال از امضاي مقاوله نامه منع بدترين اشكال كار 
كودك در ايران مي گذرد و از طرف ديگر ۹ آذر امسال 
هم دبير مرجع ملي كنوانسيون حقوق كودك اعلام 
كرد بهره كش��ي از كودكان براي زباله گردي بدترين 
شكل كار كودكان و قابل تعقيب كيفري است. محمود 
عباسي در ش��وراي ساماندهي كودكان كار و خيابان 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي درباره اين موضوع 
بيان كرد: نتايح انجام كار ميداني پژوهشگران منجر به 
شناسايي چهارهزار و ۶۰۰ كودك زباله گرد در تهران 
شده كه اين موضوع نقض آش��كار حقوق كودكان و 
طبق كنوانس��يون جهاني حقوق كودك، از بدترين 

اشكال كاركودكان توصيف مي شود.
او اف��زود: اقدام كس��اني كه از كودكان بهره كش��ي 
اقتصادي مي كنند جرم تلقي مي شود و قابل تعقيب 
كيفري است. شهرداري تهران مكلف است به قرارداد 
پيمانكاراني كه از كودكان براي زباله گردي بهره كشي 
اقتصادي مي كنند پايان دهد، هر چند كه از مسووليت 

آنان نمي كاهد. ب��ا اين حال فع��الان حقوق كودك 
معتقدند اگر در تدوين برنامه جام��ع براي مبارزه با 
زباله گردي كودكان به برخي موضعات توجه نشود، 
اين برنامه هم به سرنوش��ت طرح هاي موجود دچار 
شده و به نتيجه نمي رسد. مهرداد رضايي، فعال حقوق 
كودك درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: متاسفانه 
در برنامه هايي كه تاكنون اجرا شده سياست مبتني 
بر جمع آوري كودكان كار و زباله گرد بوده اس��ت اما 
اگر واقعا قرار اس��ت برنامه موثري طراحي شود نبايد 
ملاك جمع آوري كودكان باشد چرا كه بيكار شدن از 
زباله گردي و به طور كلي از كار آشكار در سطح شهر، 
مشاغل زيرزميني كودك را رواج مي دهد كه در اين 
صورت وضع وخيم تر مي شود. برنامه جامع بايد مبتني 
بر آسيب شناسي باشد و معلوم ش��ود كه اساسا چرا 

كودك كار مي كند؟
او افزود: تاكنون هرگاه مسوولان از كار كودك صحبت 
كرده ان��د تمركز حرف ها بر اين اس��ت كه ۹۰ درصد 
كودكان كار، ايراني نيستند اما در برنامه جامع نبايد 
به نژاد كودك توجه ش��ود و فارغ از قوميت و مليت و 

رنگ و نژاد بايد به مساله زباله گردي كودكان ورود كرد. 
اينكه بگوييم اكثر كودكان كار افغان هستند پس بايد 
به كشورشان بازگردند مسووليت گريزي است، كودك 
كار افغان اگر به كشورش بازگردد هم باز با شرايط بدتر 
چند ماه بعد به ايران بازگردانده مي شود بنابراين بهتر 
است به جاي ردمرز كودكان، حقوق آنها به رسميت 
شناخته شود. حق تحصيل رايگان آنها جدي گرفته 
شده و براي نهادهاي مسوول مشخص شود كه وراي 
نژاد بايد به كودك زباله گرد افغان خدمات آموزشي و 

بهداشتي ارايه شود.
رضايي به موازي كاري دس��تگاه هاي مسوول در امر 
زباله گردي كودكان اش��اره ك��رده و گفت: در برنامه 
جامع بايد به موازي كاري ها پايان داد. وزارت كشور، 
وزارت رفاه  سازمان بهزيستي و سازمان هاي مردم  نهاد 
مدعي فعاليت در زمينه مقابله با زباله گردي كودكان 
هستند ما در بس��ياري از موارد شاهد آن هستيم كه 
همه اين سازمان ها يك كار مشابه را انجام مي دهند 
در حالي كه تقس��يم وظايف بايد به گونه اي باشد كه 
به طور شفاف وظايف دستگاه ها و بودجه آنها مشخص 

باشد. نهادهاي دولتي وظيفه خود را به دوش سمن ها 
مي اندازند آن هم در حالي كه ديده مي ش��ود همين 
س��ازمان هاي دولتي در م��واردي س��د راه اقدامات 

سازمان هاي مردم نهاد هستند.
اين فعال حقوق كودك بيان ك��رد: موضوع ديگري 
ك��ه در برنامه جام��ع مقابله با زباله گ��ردي كودكان 
بايد مورد توجه قرار گيرد، اين اس��ت كه با ابزارهاي 
قانوني نهادي متخلف را ملزم به پاس��خگويي كنند. 
سال هاست گفته مي ش��ود پيمانكاران شهرداري از 
كودكان براي زباله گردي استفاده مي كنند اما در تمام 
اين سال ها هيچ نهاد بالادستي از شهرداري پاسخي 
در اين زمينه نخواسته است. همچنين بايد نهادهاي 
نظارتي از سازمان هاي متولي امر بپرسند كه چرا به 
وظايف قانوني خود عمل نمي كنند و در نهايت توجه 
به اين موضوع مهم است كه برنامه جامع بايد بر اساس 
كنوانسيون هاي بين المللي تدوين شود كه ايران در 

سال هاي گذشته به آن پيوسته است. 

  توجه به روبنا به جاي زيرساخت
اظهارات اين فعال حقوق كودك در حالي اس��ت كه 
جامعه شناسان، زباله گردي را موضوعي اجتماعي- 
اقتصادي دانس��ته و معتقدند تدوي��ن برنامه بدون 
حل مس��ائلي كه منجر به زباله گردي مي شود فايده 
ندارد. عليرضا مشرفي جامعه شناس و استاد دانشگاه 
درباره اين موضوع بيان ك��رد: پديده »زباله گردي« 
به علل اقتصادي ايجاد مي ش��ود كه بخش عمده آن 
نبود مهارت هاي لازم اس��ت و افراد به دنبال كس��ب 
درآمدهاي س��ريع و كوتاه براي رفع نيازهاي فوري 
هستند كه مطالعات نشان داده معتادان به مواد مخدر 
را شامل مي شود. شبكه »زباله گردي« در جامعه بسيار 
زيرپوس��تي و پررنگ است؛ اگرچه اين پديده ارتباط 
مستقيم با افزايش فقر و بيكاري در سطح جامعه دارد 
اما بيش از آن به بي برنامگي ش��هري وابسته است و 
اينكه ما نتوانستيم پديده »زباله گردي« را از جامعه 

حذف كنيم.
او اف��زود: بنابراين اگرچه تدوين برنام��ه مي تواند نا 
ب��ه س��اماني هاي مديريتي را حل كند ام��ا بايد ديد 
جايگاه حل معضلات اقتصادي كه اساسا عامل بروز 
چنين پديده اي اس��ت در اين برنامه كجاس��ت. آيا 
تصميم گيران در تدوين اين برنامه، بودجه و طرحي 
براي حل فقر چه از نوع مالي و چه از نوع فرهنگي آن در 
نظر گرفته اند؟ در غير اين صورت هر برنامه اي تدوين 
شود بيش��تر توجه به روبنا است تا زيربنا و احتمالا با 

اين شرايط فقط تاثير مقطعي داشته باشد.

رييساتحاديهبازرگانانتجهيزاتپزشكيگزارشداد

وضعيت ذخاير تجهيزات پزشكي در كشور
رييس اتحاديه بازرگانان تجهيزات پزشكي با بيان اينكه 
شركت هاي تجهيزات پزشكي از بيمارستان ها بيش 
از ۲۰۰۰ ميليارد تومان طل��ب دارند، گفت: از طرفي 
كمپاني هاي خارجي به دليل طلب هايي كه در گذشته 
از ما داشته اند، ممكن است پولي را كه با مشكلات فراوان 
انتقال مي دهيم، بابت طلب قبلي شان برداشت كرده و 
تجهيزات پزشكي به ما ندهند. ابوالفتح صانعي  با اشاره 
به تعيين ارز دولتي براي دارو و تجهيزات پزش��كي در 
لايحه بودجه سال ۱۳۹۹، گفت: به طور كلي با حذف 
ارز سوبسيدي موافقيم، اما اين اقدام شرايطي هم دارد؛ 
وقتي وزارت بهداشت و مراكز بيمه اي نمي توانند پول 
و بدهي شركت ها را به موقع پرداخت كنند و پرداخت 
مطالبات شركت ها حدود يك س��ال زمان مي برد آن 
هم ب��ا ارز ۴۲۰۰ توماني؛ در چنين ش��رايطي چطور 
مي توانن��د زماني كه قيم��ت دو برابر ش��ود، از عهده 
پرداخت آن برآيند. او افزود: در حوزه تجهيزات پزشكي 
بخشي از كالاها از طريق بودجه وزارت بهداشت تامين 
مي شود و بخشي از آنها تحت پوشش بيمه قرار دارند. 
بنابراين حتم��ا مابه التفاوت تبدي��ل ارز دولتي به ارز 
نيمايي بايد رديف بودجه اي داشته باشد تا ما مطمئن 
باش��يم كه مراكز درماني از عهده پرداخت خريدهاي 
تجهيزاتي هايش��ان برمي آين��د. در غي��ر اين صورت 
گرفتار مي ش��ويم. در وضعيت فعلي هم كه تجهيزات 
پزشكي با ارز ۴۲۰۰ توماني فروخته ايم، مطالبات مان 
تاخير يكساله دارد و حتي از س��ال ۱۳۹۶ هم برخي 

طلب هايمان باقي مانده است.

  بدهي ۲۰۰۰ ميلياردي بيمارستان ها 
صانعي با بيان اينكه در ح��ال حاضر مجموعا ميزان 
مطالبات  شركت هاي تجهيزات پزشكي از بيمارستان ها 
و مراكز درماني بيش از ۲۰۰۰ ميليارد تومان اس��ت، 
ادام��ه داد: بنابراين م��ا به عنوان اتحادي��ه بازرگانان 
تجهيزات پزشكي با نيمايي شدن ارز موافقيم؛ چراكه 
دنبال ثبات هستيم و در تجارت مهم ترين آيتم وجود 
ثبات در بازار است و اين ثبات تحت تاثير ارز يكسان و 
تك نرخي به وجود مي آيد. بنابراين به نفع ما است كه 
به دنبال ارز نيمايي تك نرخي براي تمام كالاها باشيم، 
اما از طرفي با مشكلات و چالش هايي مانند تاخير در 
پرداخت طلب ها و... مواجهيم. بايد براي مابه التفاوت 
نرخ ارز دولت��ي و نيمايي رديف بودج��ه اي هم براي 
وزارت بهداشت و هم براي سازمان هاي بيمه گر ديده 
ش��ود تا بدانيم كه بيمارس��تان ها هم مي توانند پول 

خريدهايشان را بپردازند.
او با بيان اينكه البته شركت هاي تجهيزات پزشكي با 
بيمارستان ها همكاري مي كنند و تجهيزات پزشكي 
مورد نيازشان را تامين مي كنند، به ايسنا گفت: در عين 
حال بايد توجه كرد كه اگر مراكز درماني به موقع پول 
شركت ها را نپردازند،  شركت هاي تجهيزات پزشكي 
دچ��ار چالش نقدينگ��ي مي ش��وند و نمي توانند ارز 
خريداري كنند. او تاكيد كرد: بايد توجه كرد كه تمام 
كالاهايي كه با ارز ۴۲۰۰ توماني وارد يا توليد مي شوند، 
زيرنظر وزارت بهداشت توزيع مي شوند. بر اين اساس 
وزارت بهداشت از طريق سامانه هايش دقيقا مي داند 

كه چه كالاي پزشكي، از طريق چه كسي وارد شده و 
چه مقدار از آن فروخته شده و چه مقدار از آن هم در 
انبار ش��ركت باقي مانده است. بنابراين اگر تجهيزات 
پزشكي در چارچوب نظارت وزارت بهداشت وارد شود، 
نه مشكلي ايجاد مي ش��ود و نه سوءاستفاده اي اتفاق 
مي افتد. به  ويژه اينكه ش��ركت هايي كه در اين حوزه 
كار مي كنند سال هاست داراي شناسنامه و خوشنام 
هستند و سال هاست كه زيرنظر وزارت بهداشت كار 
مي كنند. البته بايد توجه كرد كه تخلف در هر صنفي 
وج��ود دارد. در عين حال مج��ددا تاكيد مي كنم كه 
براي ما ثبات بازار اهميت دارد و تك نرخي ش��دن ارز 
هم برايمان مطلوب است، اما به شرطي كه به تناسب 
افزاي��ش قيمت ارز به بيمه و وزارت بهداش��ت رديف 

بودجه اي تعلق گيرد.

  ذخاير ۳ تا ۶ ماهه تجهيزات پزشكي
صانعي درباره وضعيت انبارهاي تجهيزات پزش��كي، 
اظهار كرد: در بسياري از تجهيزات پزشكي ذخاير قابل 
قبول سه تا ش��ش ماهه داريم. در يكسري از كالاهاي 
پزشكي مانند نخ جراحي، استنت مغزي و تجهيزات 
مربوط به مغز و اعصاب ذخايرمان از ش��ش ماه كمتر 
بوده و در زمينه استنت قلبي ذخايرمان نسبتا قابل قبول 
است. در عين حال نگراني هايي هم بابت تامين برخي 

اقلام مانند تجهيزات مغز و اعصاب وجود دارد.
او همچنين گفت: ارزي كه ب��ا نرخ ارز دولتي به حوزه 
تجهيزات پزشكي تخصيص دادند حدود يك ميليارد 

و ۷۰۰ ميليون دلار است كه از اين ميزان كمتر از يك 
ميليارد و ۳۰۰ ميليون دلار تامين شده است. رييس 
اتحاديه بازرگانان تجهيزات پزش��كي ب��ا بيان اينكه 
كمپاني ها در ارايه تجهيزات پزش��كي به ما مش��كلي 
ندارند، گفت: مهم ترين مشكل ما به نقل و انتقال پول 
برمي گردد. از طرفي كمپاني ها به دليل طلب هايي كه 
در گذشته در حوزه تجهيزات پزشكي از ما داشته اند، 
ممكن اس��ت پولي را كه با مشكلات انتقال مي دهيم، 
آن پول را بابت طلب قبلي شان برداشت كرده و جنس 
جديد به ما ندهند. حداقل بانك مركزي بايد بدهي قبلي 

كمپاني هاي خارجي را بپ��ردازد تا حداقل خيال مان 
راحت باشد كه پولي را كه با مشكلات مي فرستيم بابت 

طلب قبلي شان برداشت نمي كنند. 
صانعي با بيان اينكه بانك مركزي به اين كمپاني هاي 
خارجي بدهكار است، گفت: در زماني كه ارز تك نرخي 
شد، يكس��ري كالاها به صورت اعتباري وارد مي شد و 
فكري براي تس��ويه آنها نكردند. در آن زمان دولت به 
بانك مركزي اعلام كرد كه اين بدهي را تس��ويه كند 
و تاكنون بانك مركزي اين بده��ي را كه بالغ بر ۲۸۷ 

ميليون يورو براي ۱۵۳ شركت است، نپرداخته است.

خوبوبد»جمعآوريپاتوقمعتادانمتجاهر«
درحالي كه چندي پيش نيروهاي پليس، طرح پاكسازي 
معتادان متجاهر را در ش��مال غرب ته��ران به منظور 
جمع آوري معتادان متجاهر آغاز كرده اند، رييس انجمن 
درمانگران اعتياد كش��ور مي گويد: در صورتي مي توان 
جمع آوري پاتوق هاي معتادان را امر موثري دانس��ت 
كه پاتوق ها توس��ط گروه هاي هميار پاك سازي شود و 
معت��ادان پاتوق نيز پس از جم��ع آوري، تحت درمان و 

حمايت هاي طولاني مدت قرار گيرند.
مجتبي غالبي اظهار كرد: عموما پاتوق  معتادان توسط 
نيروهاي پليس شناسايي و پاك س��ازي مي شود، اين 
درحالي اس��ت كه حضور پليس موجب فضاي رعب و 
وحشت ميان معتادان مي شود و در اين حالت وضعيت 
بدتر و پيچيده تر خواهد شد، چراكه خبر حضور پليس در 
پاتوق، بين معتادان دست به دست مي شود و معتاداني 
كه هنوز به دست پليس نيفتاده اند محل پاتوق خود را 
تغيير مي دهند و از آنجايي كه برخي معتادان تزريقي 
هستند، توسط س��ركرده هاي گروه معتادان در نقطه 
جديدي از شهر جمع مي شوند كه در اين حالت امكان 

پايش و حمايت و توزيع بس��ته هاي بهداشتي توسط 
گروه هاي هميار كاهش يافته و بيماري هاي عفوني مانند 
ايدز و هپاتيت گسترش يابد. بنابر اظهارات اين درمانگر 
اعتياد، شناسايي پاتوق هاي معتادان امر مهمي است كه 
بايد در دستور كار مسوولان قرار گيرد، اما اين شناسايي 
زماني اثربخش است كه بتوان در مركز پاتوق ها خدماتي 
به معتادان ارايه داد؛ توصيه مي شود اين خدمات ترجيحا 
توسط گروه هاي خودياري به معتادان ارايه شود و شامل 
انواع حمايت هاي آموزش��ي، بهداشتي و حتي درماني 
باش��د. رييس انجمن درمانگران اعتياد كشور به ايسنا 
گفت: اگر قصد پاكسازي پاتوق  معتادان وجود دارد بايد 
به آنها خدمات درماني طولاني مدت ارايه ش��ود، زيرا 
درمان اعتياد در مدت زمان كوتاه امكان پذير نيس��ت. 
درمان اعتياد تغيير رفتاري است كه با تلاش و استمرار 
محقق مي شود. معتاداني كه خدمات درماني و دارويي 
كوتاه مدت دريافت كرده و س��پس به ح��ال خود رها 
مي شوند، امكان بازگشت آنها به چرخه اعتياد بالاست. 
غالبي افزود: اكثر معتاداني كه در پاتوق ها اقامت يا رفت 

و آمد دارند داراي رفتارهاي پرخطر بوده و معمولا نيازمند 
حمايت هاي مالي و بازتواني شغلي و اجتماعي هستند. 
اين درمانگر اعتياد در ادامه ضمن انتقاد نسبت به برخورد 
نامناس��ب برخي مراكز بازپروري و اقامتي با معتادان، 
گفت: گاهي در حين فرآيند درمان با معتادان رفتارهاي 
نامناسبي مي ش��ود؛ اغلب اوقات ش��اهد اين موضوع 
هس��تيم كه مراكز اقامتي توسط معتادان بهبوديافته 
اداره مي شود، اما مي دانيم كه بهبودي از اعتياد به صورت 
نسبي محقق مي شود و اكثر معتادان به بهبودي ۱۰۰ 
درصد دست پيدا نمي كنند و احتمال بهبودي كامل و 
تمام عيار در همه محورهاي رواني رفتاري و اجتماعي 
زياد نيست، حال آنكه س��پردن جان و سلامتي تعداد 
زيادي انسان بيمار و نيازمند درمان، به فردي كه ممكن 
اس��ت هنوز خودش با رفتار و نگرش اعتيادي دست و 
پنجه نرم كند، مي تواند آسيب را دوچندان كند. او معتقد 
است كه در مراكز اقامتي، حضور روانشناس و مددكار 
تحصيل كرده و پزشك دوره ديده در كنار بهبود يافتگان، 
مي تواند اينگونه اتفاقات را كاهش و احتمال بهبودي 

را افزايش دهد. برخي از مددجويان هنگام مراجعه به 
مراكز درماني اظهار مي كنند كه در كمپي غيرقانوني و 
گاه  قانوني، با تهديد و تحقير و ضرب و شتم و سوء رفتار، 
مواجه شده اند. مسلما رفتار نامناسب با معتادان و ايجاد 
استرس در آنها موجب بازگشت به چرخه اعتياد مي شود.  
رييس انجمن درمانگران اعتياد كشور مهم ترين عاملي 

كه موجب عود اعتياد مي شود، قرار گرفتن در وضعيت 
استرس زا دانست و تصريح كرد: شكست هاي مكرر در 
ترك اعتياد باعث كاهش اعتم��اد به نفس در مددجو 
مي ش��ود و اين احتمال كه از چرخه درمان خارج شود 
يا نس��بت به بهبودي خود اميدي نداشته باشد، بسيار 

افزايش مي يابد.
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»تعادل« چالش ها و چشم اندازهاي توسعه فرودگاه ها را بررسي مي كند

وعده هوايي براي فرودگاه اردبيل
گروه راه و شهرسازي|

محمد اسلامي، وزير راه و شهرس��ازی در حاشيه افتتاح 
پروژه های فرودگاه اردبيل از ظرفي��ت اين فرودگاه براي 
تبديل ش��دن به هاب هوايي ش��مال كشور سخن گفت. 
اين اظهارات در ش��رايطي بيان ش��د كه بررسي وضعيت 
فرودگاه هاي كشور به ويژه فرودگاه امام خميني)ره( كه طي 
چند سال گذشته مسوولان وزارت راه و شهرسازي وعده 
هاب ش��دن آن را داده اند،  نشان مي دهد كه اين فرودگاه 
همچنان يك فرودگاه نقطه به نقطه است و تا هاب شدن 
و تجميع و بازبخش مسافران به مقصدهای اصلی، فاصله 
بسيار اس��ت. البته وعده وزيرراه و شهرسازي براي تبديل 
شدن فرودگاه اردبيل به هاب خلاصه نمي شود،  او در اواخر 
آذر ماه س��ال جاري از برنامه ريزي براي تبديل 6 فرودگاه 
كشور از جمله فرودگاه   مشهد، شيراز، بندرعباس و تبريز 
به هاب پروازي خب��ر داد تا از اين طريق از وضعيت تهران 
محور در حمل و نقل هوايي خارج شويم، اظهارنظري كه 
اما و اگرهايي را ميان كارشناسان صنعت فرودگاهي كشور 
ايجاد كرد، كارشناسان اجراي چنين وعده هايي را طي دو 
سه س��ال آينده و حتي پس از آن غيرممكن دانستند، اما 
وزيرراه و شهرسازي همچنان معتقد است كه اين حرف، 
وعده نيست و در ش��ورای عالی هواپيمايی کشوری برای 

اجرای آن در همين دولت برنامه ريزی شده است.
چندي پيش هم مديرعامل ش��رکت فرودگاه ها و ناوبري 
هوايي ايران از فراهم شدن مقدمات تصويب طرح هاب اند 
اسپک )قطب و اقمار( در راستاي توسعه هوانوردي عمومي 
خبر داد. به گفته سياوش اميرمكري مجوز اجرای اين طرح 
با دريافت نظرهای کارشناسی از شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوايی ايران و شرکت های هواپيمايی تهيه شده و مراحل 
تصويب را می گذراند. حال سوال اين است در شرايطي كه 
مقدمات تصويب طرح هاب اند اسپوك براي چند فرودگاه 
كشور تدوين شده و وزيرراه و شهرسازي هم از پتانسيل 6 
فرودگاه براي هاب شدن خبر داده است آيا فرودگاهي مانند 

اردبيل شرايط و مقدمات لازم براي هاب شدن را دارد؟ 
استدلال وزيرراه و شهرسازي براي تبديل فرودگاه اردبيل 
به هاب اين است كه اردبيل از استان هايی است که به ذات 
خود می تواند هاب هوايی وابسته به يک هاب بزرگ باشد 
و با برقراری پروازهای منطقه ای در گسترش ارتباط های 
فرهنگی، گردشگری و تجاری در شمال کشور موثر باشد. 
اسلامی اميدوار است كه با استقرار نظام »هاب اند اسپوک« 

زمين��ه برقراری پ��رواز از فرودگاه اردبيل در مس��يرهای 
كشورهاي آذربايجان، ارمنستان و استان های همجوار و 

مسافت های طولانی زيارتی فراهم شود.
اگرچه تبدي��ل فرودگاه به هاب براي مس��افر، ش��رکت 
هواپيمايی و فرودگاه، مزيت هاي��ی دارد، به عنوان نمونه 
برای مس��افر، انتخاب مسير بهتر با نرخ مناسب تر در يک 
فض��ای رقابتی، برای ش��رکت هواپيمايی، مديريت بهتر 
ن��اوگان، ضريب اش��غال بالاتر صندلی و ب��رای فرودگاه، 
درآمد هوانوردی و به ويژه غيرهوانوردی را به دنبال دارد و 
برنامه ريزي براي تبديل 6 فرودگاه كشور به هاب اقدامي قابل 
تحسين است، اما بحث برسر اين است كه يکی از مهم ترين 
زيرس��اخت های اجرای نظام هاب  اند اس��پوک، پذيرش 
يکپارچه مسافران اس��ت، درحال حاضر در فرودگاه های 
کشور چنين امکانی وجود ندارد. مثلا مسافری قصد دارد 

از اروميه به چابهار برود، با توجه به اينکه پرواز مستقيم از 
اروميه به چابهار نداريم، درنتيجه اين مس��افر بايد با يک 
پرواز به تهران رفته و با پرواز ديگری از تهران به چابهار پرواز 
کند؛ درحال حاضر اين مسافر بايد در تهران از هواپيما پياده 
ش��ود، بار خود را تحويل بگيرد و برای پرواز بعدی، دوباره 
پذيرش و س��وار هواپيما ش��ود. اين درحالی است که اگر 
فرودگاه، هاب باشد، بار مسافر بدون تحويل به او، به پرواز 
بعدی منتقل می شود و نيازی به پذيرش دوباره او نيست 
و در همان مبدا برای کل مسير مسافر پذيرش می شود و 
مسافر هم در فرودگاه هاب پس از فرود، مستقيم به سالن 
ترانزيت می رود. اما فارغ از نبود زيرس��اخت هاي لازم كه 
چالش اصلي در اجراي طرح هاب اند اسپوك در فرودگاه 
هاي كشور از جمله اردبيل است و در شرايطي كه مسوولان 
وزارت راه و شهرسازي و شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 

ايران از تلاش براي تبديل فرودگاه هاي كشور به هاب سخن 
مي گويند برخي كارشناسان صنعت فرودگاهي معتقدند 
كه اج��راي طرح  هاب اند اس��پوک در فرودگاه های ايران 
امكان پذير نيست و دليل آن هم به ابعاد جغرافيايي ايران 
باز مي گردد، وسعت ايران آنقدر بزرگ نيست که گنجايش 
چندين فرودگاه هاب و اسپوک را داشته باشد، ضمن اينكه 
سطح درآمد مردم هم آنقدر نيست که تقاضای فرودگاه های 

کوچک در كشور قابل توجه باشد. 
به عبارت ديگر، جدا از اينكه احتمال اجرايي شدن وعده هاي 
چندين ساله وزارت راه و شهرسازي براي ايجاد چند فرودگاه 
هاب منطقه اي به دليل نبود زيرساخت هاي فرودگاهي كم 
است، چنين فرودگاه هايي با توجه به شرايط كشور از جمله 
وسعت كم و سطح پايين درآمدي مردم چندان با استقبال 
روبرو نمي شود، مگر اينكه چنين فرودگاه هايي براي جذب 

مس��افران خارجي ايجاد ش��وند كه با توجه به حضور كم 
توريست ها در ايران،  با موفقيت همراه نخواهد بود. ناگفته 
نماند كه فرودگاه هاب در ادبيات صنعت هوايی به فرودگاهی 
گفته می شود که تعداد قابل توجهی از پروازهای داخلی و 
منطقه ای را مديريت می کند و مسافران زيادی برای انجام 
پروازهای چند مقصدی )کانکشن( به آن آمد و شد می کنند.

    بهسازي فرودگاه اردبيل 
ترمينال يك فرودگاه اردبيل كه وزيرراه و شهرسازي وعده 
تبديل آن به هاب شمال كشور را داده است، روز گذشته و 
همزمان با سفر رييس جمهوری به اردبيل، افتتاح شد، اين 
ترمينال که عمليات اجرايی آن از س��ال 91 آغاز شده بود 
در مساحت ۸1۰۰ مترمربع با هزينه ای حدود 6۰  ميليارد 
تومان از محل اعتبارات شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوايی 
ايران احداث شده وگنجايش پذيرش همزمان سه پرواز را 
دارد. با افتتاح ترمينال يك، مساحت کل ترمينال فرودگاه 
اردبيل به 1۳ هزار متر مربع رسيد، اين ترمينال همزمان 
برای پروازهای داخلی و خارجی مورد استفاده قرار می گيرد 
و با افتتاح اين ترمين��ال، ظرفيت اعزام و پذيرش فرودگاه 
اردبيل 4 برابر شده و از ۵۲۰ هزار نفر در سال، به ۲ ميليون 

و ۸۰ هزار نفر در سال رسيده است.
علاوه بر افتتاح ترمينال يك فرودگاه اردبيل، پروژه بهسازی 
سطوح پروازی فرودگاه اردبيل هم راه اندازي شد،  فاز اول 
اين پروژه ، از س��ال 1۳9۷ آغاز ش��ده و ۳۰ ميليارد تومان 
هزينه داشته است، بهسازی سطوح پروازی علاوه بر افزايش 
سطح ايمنی پروازها، کاهش تاخير و ابطال پرواز در فرودگاه 
اردبيل را در پی خواهد داش��ت ضمن اينكه بهسازی باند 
فرودگاه اردبيل و ارتق��ای ظرفيت آن برای خدمات دهی 
به هواپيماهای پهن پيکر بدون شک تحول عظيمی را در 

خدمات فرودگاه اردبيل رقم خواهد زد.
اما پروژه ديگری که در جريان سفر حسن روحاني به اردبيل 
افتتاح شد، نوسازی و افزايش بنای پاويون فرودگاه اردبيل 
بود که با اعتباريك ميليارد تومان انجام شده است، بنابراين 
ارزش مجموع پروژه های افتتاح شده در اين فرودگاه، 91 
ميليارد تومان اس��ت، ضمن اينكه عمليات خريد و نصب 
دس��تگاه کمک ناوبری ILS CAT II در فرودگاه اردبيل 
آغاز شد، اعتبار اين پروژه 4۵ ميليارد تومان است و کاهش 
تاخير و ابطال پرواز در اثر بروز شرايط نامساعد آب و هوايی 

را به دنبال خواهد داشت.

رييس كميسيون حمل و نقل شوراي شهر: اگر انتقادها را بپذيريم، همين الان بايد برخي خطوط متروي تهران تعطيل شوند

عليخاني: انتقادها به افتتاح خط متروي كرج- هشتگرد توجيه ندارد
روز سه شنبه متروي گلشهر- هشتگرد بعد از گذشت 1۷ 
سال بالاخره افتتاح شد و اكنون به شكل آزمايشي فعاليت 
مي كند. هر چند برخي از جمله محسن هاشمي رييس 
شوراي شهر تهران معتقدند متروي گلشهر- هشتگرد از 
ايمني كافي برخوردار نيست و به گفته بهاره آروين، عضو 
هيات رييسه اين شورا، خط متروي گلشهر به هشتگرد 

تحت فشار دولت افتتاح شده است.
محمد عليخاني، رييس كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي اسلامي ش��هر تهران اما به انتقاداتي كه از افتتاح 
زودهنگام متروي هش��تگرد و ناايمن بودن آن مي شود، 
واكنش نشان داد و گفت: اگر انتقادات مربوط به متروي 
هشتگرد را بپذيريم، بايد برخي از خطوط متروي تهران 
را همين حالا تعطيل كرد. رفتار پسنديده اي نيست كه 
برخي با وجود اعلام كميسيون عمران و حمل و نقل مبني 
بر ناقص ب��ودن و ايمن نبودن خط 6 مترو به خاطر اينكه 
معاون حمل و نقل و ترافيك از خودشان بود بدون توجه 
به هشدارها از وي حمايت و حتي در افتتاح متروي ناايمن 
شركت مي كردند اما امروز به خاطر وجود نقص هاي كمتر 
در متروي هشتگرد، افتتاح آن را زير سوال مي برند. او ادامه 
داد: اگر انتقادات مربوط به متروي هش��تگرد را بپذيريم، 
بايد برخي از خطوط متروي تهران را همين حالا تعطيل 
كرد. به گفته وي، اگر مش��اوران خط و مسوولان مربوطه 

مسائل فني را تأييد كرده باشند، قطعا ما كاسه داغ تر از  آش 
نيستيم و خودشان بايد پاسخگو باشند. عليخاني اضافه 
كرد: زماني كه قرار بود با وجود اش��كالات و نواقص خط 6 
متروي تهران افتتاح شود، كميسيون عمران و حمل و نقل 
به اين موضوع اعتراض كرد، آن زمان عوامل مترو و معاونت 
وقت حمل و نقل و ترافيك شهرداري كتبا ايمني خط را 
تضمين كردند و شهردار تهران هم آن را تأييد كرد و سپس 
آقاي رييس جمهور در مراسم افتتاح اين خط شركت كرد، 
حالا چه شده است كه افتتاح خط متروي كرج- هشتگرد با 

اشكالات كمتر موجب نگراني اين افراد شده است.
به گفته وي، اگر آنچه مديران شهرداري در آن زمان اعلام 
كرده بودند مورد قبول شما بوده است امروز و با تأييد وزارت 
راه و شهرس��ازي و قبول مسووليت ايمني اين خط ديگر 
اعتراض ش��ما توجيهي ندارد. ضمنا همين الان هم خط 
متروي مسير فرودگاه امام)ره( فاقد سيگنالينگ است ولي 
معترضان به افتتاح مس��ير هشتگرد به اين موضوع هيچ 

اعتراضي ندارند.

    شكل گيري طرح ايجاد خط گلشهر-  هشتگرد
محمدعلي كروني، كارشناس حمل و نقل به بررسي دلايل 
تاخير طولاني ساخت متروي هشتگرد پرداخت و با بيان 
اينكه 1۷ سال پيش بود كه زمزمه هاي اجراي طرح قطار 

برقي هشتگرد به گوش رسيد و حال پس از گذشت سال ها 
اين طرح به بهره برداري مي رسد گفت: اقدامات قانوني براي 
اخذ مجوز احداث قطار برقي هشتگرد از سال ۷9 و اقدامات 
اجرايي آن در س��ال ۸4 آغاز شده بود. تا اواخر سال 96 در 
حدود ۳۵۵ ميليارد تومان براي اين پروژه هزينه شده بود 
كه با پيش بيني هاي انجام گرفته در آن زمان، هزينه اين 
طرح در پايان عمليات ۵۰۰ ميليارد تومان برآورد شده بود.

او ادامه داد: با وج��ود اين، قرار گرفتن معارضان و مالكان 
شهري در مس��ير مترو از يك طرف و كمبود نقدينگي از 
طرف ديگر باعث طولاني ش��دن اجراي اين پروژه ش��د، 
هرچند از عوامل ديگري نظير تداخل 11۵ متر از مسير 
ريلي هش��تگرد با پل حصارك كه عمليات عمراني آن را 
شهرداري كرج در دس��ت داشت، نيز ياد شده است. گذر 
مترو از كنار دانشگاه خوارزمي )تربيت معلم( نيز از مشكلات 
نيازمند بررسي اين پروژه بود. اين دانشگاه با وجود 1۳ هزار 
دانشجو و ۸۰۰ كارمند، خواستار ايستگاه مستقل در مسير 
مترو شده بود و همچنين استانداري البرز با درخواست هاي 

متعدد مردمي براي توقف مترو در كمال شهر روبرو بود.
اين كارشناس شهري با بيان اينكه وزارت راه و شهرسازي 
پيگير اين طرح بود تا با زودتر به س��رانجام رس��اندن آن، 
جذابيت سكونت در شهر جديد هشتگرد افزايش پيدا كند، 
گفت: اين امر خصوص��ا با وجود تعداد نزديك به 1۰ هزار 

واحد مسكن مهر اهميت ويژه اي داشت. زيرا يكي از عوامل 
بسيار مهم در خالي ماندن ظرفيت اين شهر جديد، تأخير 
در راه اندازي متروي آن و زمان نسبتاً زياد رفت و آمد از آن 
به شهرهاي هم جوار بوده است. شهر هشتگرد بايد6۰۰ 
هزار نفر جمعيت داشته باش��د كه در حال حاضر ميزان 
جمعيت اين شهر در حدود ۵۵ هزار نفر است. مهم ترين 
دليل عقب ماندگي هش��تگرد از پذيرش جمعيت بحث 
دسترسي هاي حمل و نقلي آن به شهر مادر در تهران است 

و با افتتاح متروي هشتگرد اين مشكل حل خواهد شد.
به گفته كروني، درخواس��ت هاي پيش بيني نشده براي 
س��اخت ايستگاه در ميانه مس��ير از جمله كارخانجات و 
شهرك ها نيز باعث كندي پيشرفت كار شده بود. همچنين 
كمبود اعتبارات پروژه، درخواست ايستگاه مستقل يا سكو 
براي ماموت، كمال ش��هر و همكاري نكردن پيمانكار پل 
حصارك براي تحويل گالري مورد نياز و مشكلات مالي 
ناشي از انحرافات تأسيس��ات زيربنايي در مسير از ديگر 
دلايل پيش��رفت كند كار بود. همچنين موضوع اتصال 
ايستگاه انتهايي متروي گلش��هر به متروي شهر جديد 
هشتگرد از ديگر چالش ها در اين مسير بوده  است. همكاري 
نكردن برخي نهادها و دستگاه هاي دولتي كه اراضي آنها 
در مسير اين طرح قرار گرفته بود، سبب شد زمان زيادي 
براي هماهنگي هاي قضايي و ارزيابي كارشناسي صرف 

ش��ود تا مسير به صورت كامل آزادس��ازي شود. او اضافه 
كرد: پس از عدم تكميل پروژه تا انتهاي س��ال 96، وعده 
افتتاح آن تا خرداد ماه سال 9۷ با برآورد اعتباري در حدود 
9۰۰ ميليارد تومان داده ش��د كه عمدتا مشكل كمبود 
اعتبارات و تجهيزات مانع از تحقق آن شده بود. اين پروژه 
در ادامه توسعه متروي خط ۵ تهران است كه از كيلومتر 
۳9 در گلشهر شروع و تا كيلومتر 6۵ در جنوب شهر جديد 
هش��تگرد به طول ۲۵ كيلومتر به صورت دو خطه ادامه 
دارد. پروژه متروي گلشهر به شهر جديد هشتگرد، ۲۵.۸ 
كيلومتر طول دارد كه 4.۸ كيلومتر آن به ش��كل تونل و 
زيرسطحي و ۲1 كيلومتر به صورت رو سطحي ساخته شده 
اس��ت؛ از ويژگي هاي اين طرح، محوطه ايستگاه متروي 
۲۲هزار مترمربعي هشتگرد است كه بزرگ ترين ايستگاه 
رو س��طحي مترو در كشور محسوب مي ش��ود. متروي 
هشتگرد با توانمندي ارايه خدمات به جمعيت 4۰۰ هزار 

نفري در غرب استان البرز طراحي شده است.
كروني  گفت: متروي گلشهر- هشتگرد توانايي جابه جايي 
روزانه ۲۵۰ هزار مسافر را دارد و با اين خط، 1۵ هزار مسافر 
در هر جهت و هر س��اعت امكان تردد دارند. مسير قطار 
برقي در حاشيه ضلع ش��مال آزادراه كرج قزوين به طور 
همسطح پيش بيني شده و مشتمل بر سه گالري به طول 

4.۸ كيلومتر و حدود 1۷ دهنه پل است. 

پرونده هاي كميسيون ماده 100 دسته بندي مي شوند

تهران داراي بيشترين تخلفات ساختماني
مهم ترين مس��اله اداره كل امور اجرايي كميسيون هاي 
ماده 1۰۰ تعداد آراي زياد ش��هر تهران در مقايسه با كل 
كشور است، به گونه اي كه در اين زمينه تهران مقام اول را 
در كشور دارد. به گزارش ايسنا، امير مغانلو، مديركل امور 
اجرايي كميسيون هاي ماده 1۰۰ شهرداري تهران درباره 
دلايل بالا بودن شمار پرونده هاي تخلف در كميسيون ماده 
1۰۰گفت: شهر تهران به عنوان پايتخت ايران، بزرگ ترين 
كلان شهر كشور محسوب مي شود و مساحت و جمعيت 
زيادي را در برگرفته، به طوري كه پلاك هاي ثبتي زيادي 
بالغ بر حدود يك ميليون پارسل را در خود جاي داده است. 
در واقع جمعيت پذيري شهر تهران و ساخت و ساز بالا در 
اين شهر دليل اصلي بالا بودن آراء ماده 1۰۰ در اين شهر 
است و هر چه جمعيت پذيري و تعداد پارسل ها و مساحت 
ساخت و ساز در اين قطعات بيشتر باشد، به همان نسبت 

احتمال وقوع تخلفات ساخت و ساز هم بيشتر مي شود.
مغانلو در پاس��خ به اينكه براي مواجهه با اين مس��اله چه 
تصميم هايي گرفته شده است، گفت: بنا داريم براي حل 
اين موضوع دو كار انجام شود. در وهله اول تمركز بر رأي هاي 
صادر شده است كه قابليت اجرا داشته باشد تا با اين روش 
به حجم آراء قبلي اضافه نشود. بنابراين به منظور رسيدن به 
اين هدف با تمام عوامل دخيل در اين باره تعامل و گفت وگو 
كرده ايم و دومين راهكار ما نيز تصميم در خصوص آرايي 
است كه به دلايل مختلف از گذشته باقي مانده اند، در اين 
راستا برنامه ريزي شده است تا اين دس��ته از آراء به مرور 

تعيين تكليف شوند.

    سهل گيري نسبت به تخلفات غيرعمد
مديركل امور اجرايي كميسيون هاي ماده 1۰۰ شهرداري 
تهران با بيان اينكه براي دس��تيابي به اين اهداف، در ابتدا 
پرونده هاي��ي را كه به كميس��يون م��اده 1۰۰ مي آيند، 
دس��ته بندي كرديم و تصميم گرفتيم با تخلفات خيلي 
قاطع و جدي برخورد كنيم، افزود: بر اين اساس ما موضوع 
پرونده ها را دسته بندي مي كنيم تا تخلفات سهوي يا غير 
عمدي كه به دليل مس��لط نبودن يا آگاه نبودن از قوانين 
صورت گرفته يا انتفاع شخصي افراد مدنظر نبوده و صرفاً 
براي نياز انجام شده است در يك دسته بندي قرار بگيرند. 
معمولًا صاحبان اين گروه از پرونده ها در مناطق فرودست 
بوده و از قدرت مالي كمتري برخوردارند و درنتيجه براي 
چنين مواردي تصميم داريم به گونه اي عمل كنيم كه هم 

مراعات اين گروه ها بشود و هم قانون اجرا شود.

    اشد مجازات براي تخلفات شمال شهر
او ادامه داد: اين در شرايطي است كه آراء پرونده هاي شمال 
شهر معمولاً بر مبناي توسعه ساخت و ساز و انتفاع شخصي 
ايجاد شده اند، به همين دليل براي اين دسته از پرونده ها اشد 
مجازات در نظر گرفته شده است تا اگر لازم باشد بر قلع و 
قمع چنين مواردي ايستادگي شود و اگر تصميم كميسيون 
به جريمه باشد، حداكثر جريمه در نظر گرفته شود و هيچ 
مسامحه اي صورت نگيرد. تصميم بعدي ما درباره آراء مربوط 
به اراضي دولتي و نظامي است كه از محل منابع عمومي و 
دولتي ساخته شده اند. درباره اين موارد تصميم گرفتيم با 

دولت، مجلس شوراي اسلامي و قوه قضاييه وارد گفت وگو و 
تعامل بشويم تا به بيت المال ضرري وارد نشود. مغانلو با بيان 
اينكه سياست بعدي ما نيز تصميم گيري درباره پرونده هايي 
است كه نياز به نظر مرجع قضايي دارند و براي اين موارد هم 
مبنا را تعامل گذاشته ايم تا بتوانيم آراء موجود را تا جايي كه 
امكان دارد، اجرا كنيم، ادامه داد: ما همچنين درباره اولويت 
اجراي احكام تصميم گرفته ايم. ب��ه اين دليل كه اجراي 
پرونده هايي كه قابليت اجراي سريع تر و سهل تري دارند، 
موجب مي شوند تخلفات كوچك تر كمتر شكل بگيرند و اين 
خود باعث پيشگيري از ترويج تخلف نيز مي شود. او درباره 
سرانجام آراء باقي مانده گفت: با توجه به اينكه پيش از اين 
بخشي از پرونده هاي قديمي حل شده اند، براي اجراي بقيه 
آراء تصميم داريم از ظرفيت سران سه قوه استفاده كنيم. 
در همين راستا با معاونت حقوقي رياست جمهوري و ديوان 
عدالت اداري هم تاكنون جلسه گذاشته ايم تا ببينيم چه 
راهكارهاي قانوني مي توانيم پيدا كنيم، البته در گذشته 
هم چنين تعاملاتي وجود داشته اما شايد فرصت كافي و 
عزم جدي براي تصميم گيري و حل مساله نبوده و تعاملات 
در مرحله مطرح شدن موضوعات باقي مانده است. از طرفي 
ما اكنون متوجه ايرادي در قانون ماده 1۰۰ شده ايم كه به 
موازات اين موارد، اصلاح قانون ماده 1۰۰ ش��هرداري در 
دولت پيگيري مي شود. مغانلو درباره تاثير اصلاح قانون ماده 
1۰۰ بر روند اجراي آراء تصريح كرد: تبصره هاي گذشته بر 
موضوع جريمه تمركز داشته اند. اما با اصلاح قانون ماده 1۰۰ 
بنا داريم برخورد آخر را به پيشگيري تبديل كنيم تا نگذاريم 

تخلف صورت بگيرد و موضوع ديگر اين است كه اكنون بر 
اساس قانون، اختيارات شهرداري كم است كه در اصلاح 
قانون ماده 1۰۰ تلاش مي كنيم شهرداري را به ضابط قضايي 
تبديل كنيم و با ايجاد چنين ش��رايطي، شهرداري هر جا 
تخلفي ديد مي تواند به صورت مستقيم اقدام كند، در حالي 
كه اكنون شهرداري فقط مي تواند از تخلفات جلوگيري كند 
كه در حال حاضر اين موضوع در كميسيون هاي تخصصي 

دولت در حال پيگيري است.
او ادام��ه داد: بع��د از اين مرحله نيز ب��راي تصويب بايد به 
مجلس شوراي اسلامي برود. اما با توجه به اينكه شهرداري، 
وزارت كشور، قوه قضاييه و وزارت راه و شهرسازي بر روي 
پيش نويس اصلاح قانون اتفاق نظر دارند، به نظر مي رسد 
زمان زيادي براي تصويب در مجلس نياز نداشته باشد و با 
انجام چنين تغييري شاهد تحول بزرگي در كميسيون هاي 
ماده 1۰۰ خواهيم بود. او با بيان اينكه در قانون جديد به ساير 

عوامل ساخت و س��از كه تاكنون مورد توجه زياد نبودند، 
توجه شده و مسووليت مهم آنها را مد نظر قرار داديم، گفت: 
يعني اگر پيش از اين عدم توج��ه و عدم گزارش به موقع 
ناظر ساختمان موجب تخلف مي شده است، اكنون ناظر 
و ماموران شهرداري به صورت مستقيم درگير مي شوند و 
در واقع چون ابزارهاي لازم فراهم شده كاري مي كنيم كه 
تسامحي صورت نگيرد و به لحاظ قانوني مسووليت هاي اين 

دو گروه پر رنگ تر شود.
مديركل امور اجرايي كميسيون هاي ماده 1۰۰ شهرداري 
تهران با بيان اينكه در حال حاضر در كل كشور 4.۵ ميليون 
پرونده ماده 1۰۰ تشكيل ش��ده است كه در تهران حدود 
۲۵1 هزار پرونده است، يادآورشد: از اين مقدار ۷۸ درصد 
پرونده ها ب��ه مرحله اجراي رأي رس��يده اند و تا آخر آبان 
امسال نيز ۲۲درصد پرونده ها باقي مانده اند كه حدود ۵۸ 

هزار پرونده مي شود.
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انتخابات شوراي عالي 
استان ها باطل شد

به گفته عليرضا احمدي عضو شوراي عالي استان ها 
انتخابات شوراي عالي استان ها از سوي وزارت كشور 
باطل شد. به گزارش فارس، احمدي گفت: با نامه اي 
كه از سوي وزارت كش��ور به شوراي عالي استان ها 
ارسال شده است انتخابات اخير هيات رييسه شوراي 
عالي استان ها كه الويري به عنوان رييس انتخاب شد 
ابطال و مجدداً بايد انتخابات هيات رييسه با نظارت 
وزارت كش��ور برگزار ش��ود. او تصريح كرد: قبل از 
برگزاري انتخابات هيات رييسه سومين سال شوراي 
عالي استان ها از پنجمين دوره، وزارت كشور نامه اي 
خطاب به شوراي عالي استان ها زد و درخواست كرده 
بود به دليل نبود سه عضو خوزستان و حواشي ايجاد 
شده انتخابات هيات رييسه با تاخير برگزار شود و زمان 
انتخابات هم با هماهنگي وزارت كشور باشد.  احمدي 
افزود: ام��ا اين انتخابات برگزار ش��د و در تاريخ نهم 
دي ماه وزارت كشور به عنوان دستگاه ناظر و مسوول 
اجراي قوانين شوراها به شوراي عالي استان ها اعلام 
كرد كه انتخابات هيات رييسه بايد مجددا برگزار شود 
و ناظر وزارت كشور هم در اين انتخابات بايد حضور 

داشته باشند.

 هشدار به
خريداران  امتياز مسكن ملي

معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه برآوردهاي 
اوليه نش��ان مي دهد ف��رم »ج« ح��دود ۳۰ درصد 
متقاضيان طرح اقدام ملي مس��كن قرمز است و در 
يك شهر 6۰ درصد افراد فاقد شرايط لازم بودند، به 
خريداران اين امتياز در فضاي مجازي، هشدار داد كه 
سرمايه خود را از دست ندهند. محمود محمودزاده در 
گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: خريد و فروش طرح اقدام 
ملي، غيرقانوني است و تضميني براي پولي كه بابت 
اين موضوع پرداخت مي شود وجود ندارد، بنابراين 
خريداران بايد هوشيار باشند كه سرمايه شان از دست 
نرود. معاون مسكن و ساختمان وزير راه و شهرسازي 
تصريح كرد: كد رهگيري هيچ گونه اعتباري ندارد و 
صرفا يك رسيد است كه افراد بتوانند مراحل ثبت نام 
را پيگيري كنند، بنابراين كساني كه در فضاي مجازي 
اقدام به خريد و فروش كد رهگيري مي كنند اين موارد 
را در نظر بگيرند. او همچنين درباره رشد ۸.۵ درصدي 
ماهيانه قيمت مسكن شهر تهران در آذرماه گفت: 
شرايط كنوني بازار مسكن با توجه به طرح هايي كه 
وجود دارد به س��مت تعادل حركت مي كند اما بازار 
مسكن متاثر از بازارهاي موازي دچار افزايش قيمت 
شد ضمن اينكه در مدت اخير ساير بازارهاي موازي 
هم با رشد قيمت مواجه بودند. محمودزاده ادامه داد: 
قطعا اين افزايش قيمت، موقتي است و دليل خاصي 
براي ادامه رشد وجود ندارد، منطقه يك هم كه شاهد 
افزايش شديد قيمت ها در آن جا بوديم جزو مناطق 
كم تقاضا محسوب مي شود و عمده خريد و فروش ها 

از نوع سرمايه گذاري است.

يك ميليون وانت بار برون شهري 
كارت هوشمند ندارند 

مديركل دفتر حمل كالا سازمان راهداري و حمل 
و نقل ج��اده اي با اعلام اينكه بيش از يك ميليون 
دس��تگاه وانت بار برون ش��هري كارت هوشمند 
ندارند، گفت: از اول بهمن 9۸ س��هميه س��وخت 
بر اس��اس بارنامه تخصيص مي يابد. غلامحسين 
دغاغله در گفت وگو با تسنيم درباره آخرين وضعيت 
تخصيص سهميه سوخت وانت بارها، اظهار كرد:  
در مرحله اول تخصيص سهميه سوخت شركت 
پخش فرآورده هاي نفتي ايران ب��راي وانت بارها 
كم مص��رف ۳۰۰ و ب��راي وانت باره��ا پر مصرف 
4۰۰ ليتر به صورت علي الحس��اب در نظر گرفت. 
از ماه آينده )بهمن 9۸( بر اس��اس اسناد حمل به 
وانت بارها س��وخت تعلق مي گي��رد و صاحبان و 
رانندگان اين ناوگان باي��د تا اول بهمن 9۸ كارت 
هوشمند را دريافت كنند تا بتوانند بارنامه حمل 
بگيرند. او تاكيد كرد: به همين دليل از همه صاحبان 
و رانندگان وانت بارها تقاضا مي كنيم به مراكز مجاز 
صدور كارت هوشمند در سراسر كشور مستقر در 

پايانه هاي ادارات كل براي ثبت نام مراجعه كنند.

 ورود سامانه بارشي به كشور 
از روز جمعه 

سازمان هواشناسي با پيش بيني تداوم آلودگي هوا 
در ش��هرهاي صنعتي و پُرجمعيت تا جمعه از ورود 
س��امانه بارش��ي به كش��ور در اين روز و آغاز برف و 
باران گسترده خبر داد. به گزارش تسنيم، بر اساس 
بررسي نقشه هاي همديدي و آينده نگري سازمان 
هواشناسي امروز )پنجشنبه( در نوار شرقي كشور 
بارش پراكنده گاهي همراه وزش باد تداوم داشته و 
در استان هاي گيلان و مازندران بارش باران خواهيم 
داشت. روز جمعه بارش در غرب سواحل درياي خزر 
تقويت شده و از بعد از ظهر با ورود سامانه بارشي به 
غرب كش��ور دامنه هاي زاگرس در نوار غربي كشور 
و دامنه هاي جنوبي الب��رز در زنجان و قزوين بارش 
پراكنده پيش بيني مي شود.  سازمان هواشناسي اعلام 
كرده در اين روز افزايش غلظت آلاينده هاي جوي و 
كاهش كيفيت هوا در شهرهاي پر جمعيت تهران، 
كرج، اصفهان و اراك دور از انتظار نيست. روز شنبه 
هفته آينده علاوه بر تقويت سامانه بارشي در نيمه 
غربي كش��ور در برخي مناطق شرق و جنوب شرق 
كشور هم بارش پيش بيني مي شود. شدت بارش ها 
در استان هاي چهارمحال و بختياري، نيمه شمالي 
كهگيلويه و بويراحمد، دامنه هاي زاگرس در جنوب 
اصفهان، جنوبي آذربايجان غربي، شمال كردستان 
و اردبيل به صورت برف اس��ت. روز يكشنبه سامانه 
بارشي در كل كشور فعال بوده و شدت بارش مربوط 
به جنوب فارس، ش��مال هرمزگان، جنوب كرمان، 
شمال سيستان و بلوچستان، شمال خراسان جنوبي 

و جنوب خراسان رضوي است.  
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»تعادل«بررسيميكند

ثبت ركورد تازه در توليد خودرو
گروه صنعت|مرضيه احقاقي|

براس�اس آمار رس�مي منتشر ش�ده از سوي 
وزارت صنعت، مع�دن و تجارت توليد خودرو 
توسط دو ش�ركت بزرگ خودروسازي كشور 
از ميانگين توليد روزانه 900 دس�تگاه به 1600 
دس�تگاه افزايش يافته است. اين روند مثبت 
در حالي رق�م مي خورد كه مفي�دي مديركل 
دفتر صنايع حم�ل و نقل وزارت صمت از صفر 
شدن توليد خودروهاي ناقص تا پايان دي ماه 
خبر داده اس�ت. دو مورد ياد شده را مي توان 
نشانه مثبتي براي وضعيت توليد خودروسازان 
قلمداد كرد. اين روند رو به بهبود در شرايطي 
رقم خورده كه صنعت خودروسازي كشور در 
ماه هاي اخير با مش�كلات ج�دي روبرو بوده 
اس�ت. برخي از اين چالش ها را بايد ناش�ي از 
تحريم هاي بين المللي عليه ايران دانس�ت و 
برخي ديگر را بايد به مس�ائل داخلي ازجمله 
كمبود نقدينگي، نبود قطعه و زيان انباش�ته، 
نس�بت داد. درچنين ش�رايطي كارشناسان 
صنعت خودرو در گفت وگو با روزنامه »تعادل« 
تاكيد كرده اند تا مشكلات اين صنعت مرتفع 
نشود نمي توان به آينده روبه رشد آن اميدوار 
ب�ود. بنابراين اين س�وال مطرح مي ش�ود كه 
روند صعودي توليد خودرو تا چه زماني ادامه 
مي يابد؟ و آيا سياس�ت هاي جديد، مي توانند 
عملكرد موفق خودروس�ازان را در بلندمدت 
تضمين كنند يا مج�ددا در اين تصميمات نيز 

تجديدنظر مي شود؟

براس��اس آمارهاي منتش��ر شده از س��وي وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت ت��ا پايان آبان ماه س��ال 
جاري روند توليد انواع خودرو در كش��ور افت قابل 
ملاحظه اي را تجربه كرده اس��ت. كمبود نقدينگي، 
نبود قطعات و تجهيزات، دش��واري در واردات مواد 
اوليه و سياست  گذاري هاي غيركارشناسي و اشتباه 
دولت را دليل اصل��ي اين افت توليد بايد دانس��ت. 
گفتني است مطابق با آمارهاي منتشر شده تا پايان 
هشت ماهه سال 1398، درمجموع 445 هزار و 700 
دستگاه خودروي سواري توليد شده است. اين آمار 
حكايت از افت 33.۲ درصدي توليد انواع خودروي 
س��واري تا پايان آبان ماه نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته دارد. در مدت زمان ياد شده 38 هزار و 800 
دستگاه وانت از سوي خودروسازان توليد شد كه در 
مقايسه با سال 1397 رشد 7.3 درصدي داشته است. 
توليد اتوبوس، ميني بوس و ون نيز در س��ال جاري 
كاهشي بوده و با افت 55.5 درصدي در مقايسه با 8 
ماه نخست سال گذشته به يك هزار و ۲38 دستگاه 
رسيد. آمار توليد كاميون، كاميونت و كشنده در مدت 
زمان مورد بحث برابر دو هزار و 781 دستگاه كاميون، 
كاميونت و كشنده عنوان شده كه افت ۶5.3 درصدي 
را در مقايسه با مدت مشابه پارسال، نشان مي دهد. 
آمار توليد كمباين و تراكتور نيز به ترتيب افت 55.5 

درصدي و افزايش 17.1 درصدي را نشان مي دهد.
محمدرضا نجفي منش، دبير انجمن قطعه س��ازان 
اي��ران در گفت وگو با روزنامه »تع��ادل« مهم ترين 
مش��كل صنعت خودروسازي كش��ور و دليل اصلي 
اف��ت تولي��د خ��ودرو را در س��ال ج��اري، كمبود 
نقدينگي دانست. با توجه به سياست قيمت گذاري 
دستوري خودرو توسط دولت، زيان قابل توجهي به 
خودروسازان و قطعه س��ازان كشور وارد آمده است. 
اين نبود سرمايه مسير توليد را بسته است. بنابراين 
انتظ��ار مي رود ب��ا حذف اين سياس��ت غلط و روي 
آوردن به فروش در حاشيه بازار، اين مشكل مرتفع 
شود. انتظار مي رود با فروش خودرو در حاشيه بازار 
از يك سو خودروسازان متحمل ضرر بيشتري نشوند 
و ازسوي ديگر نيز با حذف واسطه ها قيمت ها در بازار 

كاهشي شود.
اميرحسين كاكايي كارشناس خودرو نيز در گفت وگو 
ب��ا روزنامه »تع��ادل«، دلايل اصل��ي كاهش توليد 
خودرو در س��ال جاري را تحريم، كمبود نقدينگي 
و سياس��ت گذاري هاي اش��تباه دولت عنوان كرد. 
ش��روع مجدد تحريم ه��اي بين الملل��ي عليه ايران 
از س��ال گذشته موجب شد بس��ياري از برنامه هاي 
خودروس��ازان با چالش جدي روبرو ش��ود. صنعت 
خودروسازي مبتني بر شبكه جهاني شكل مي گيرد. 
اما ب��ا آغ��از تحريم؛ علي رغ��م اينك��ه قراردادهاي 
محكمي مي��ان ش��ركت هاي خودروس��از داخلي 
و طرف ه��اي خارجي بس��ته ش��ده بود؛ ش��ركاي 
خارج��ي خودروس��ازان، از ايران رفتن��د. در ادامه 
قطعه س��ازان خارجي نيز از اين بازار خارج شدند و 
حتي خريد م��واد اوليه نيز با دش��واري هايي روبرو 
ش��د. سياست گذاري هاي اش��تباه دولت نيز به اين 
مش��كلات دامن زد و درنهايت زمينه كاهش توليد 

خودرو را فراهم آورد. 
كاكايي اعتقاد دارد قيمت گذاري دستوري خودرو 
از س��وي دول��ت، تاكنون زي��ان مالي عم��ده اي به 
خودروس��ازان وارد كرده اس��ت؛ اين زي��ان بالغ بر 
۲0 هزار ميليارد تومان عنوان ش��ده است. بنابراين 
بايد اذعان كرد كه سال جاري براي خودروسازان با 
مشكلات متعددي آغاز شد. از يك سو قيمت خودرو 
افزايش نيافت و از سوي ديگر نيز، قيمت نهاده هاي 
توليد بالاتر رفت. حتي بايد تاكيد كرد با وجودي كه 
ظاهرا قيمت دلار در سال جاري در بازار، ارزان تر از 
پارسال است؛ اما دلار موثري كه دست قطعه ساز و 
خودروساز مي رسد؛ رشد قابل توجه قيمتي را تجربه 
كرده است. در چنين شرايطي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در ابتداي سال جاري، به خودروسازان اعلام 
كرد، تحت هر شرايطي توليد كنيد؛ در نتيجه اجراي 
اين سياست اشتباه، خودروهاي بسياري به صورت 
ناقص توليد شدند و كف كارخانه ماندند. اين موضوع 
حبس سرمايه خودروس��ازان را به دنبال داشت و بر 

مشكلات آنها افزود. 
با وجود تمام چالش هاي ياد ش��ده، اكنون شاهد آن 
هس��تيم كه اين روند كاهش��ي متوقف شده و حتي 

توليد خودرو به مدار صعود بازگش��ته است. تاجايي 
كه خودروسازان در ماه جاري، ركوردهاي تازه اي از 
توليد ثبت كرده اند. اين روند رو به رش��د را مي توان 
به سياس��ت هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
راستاي تقويت توان داخلي س��ازي قطعات خودرو 
مرتب��ط دانس��ت. درنتيجه انتظار م��ي رود تا پايان 
دي ماه توليد خودروهاي ناقص توسط شركت هاي 
بزرگ خودروسازي در كش��ورمان به صفر برسد. به 
گزارش خبرگزاري وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
سيد رضا مفيدي، مديركل دفتر صنايع حمل و نقل 
وزارت صمت )صنايع خودرو و نيرو محركه(، در اين 
باره از به نتيجه رس��يدن تلاش هاي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و دو خودروس��از مطرح داخلي خبر 
داده و تاكيد كرده برگزاري موفقيت آميز نمايشگاه 
تخصصي س��اخت داخل در حوزه افزايش س��اخت 
داخ��ل قطع��ات و پيون��د دادن توليدكنن��دگان و 
قطعه سازان كشور با خودروسازان، در اين موفقيت 
تاثيرگذار ب��وده و در حال حاض��ر مي توانيم گامي 
استوار در مسير رفع نيازهاي توليد برداريم. حمايت 

 از هم��كاري نخب��گان دانش��گاهي و ش��ركت هاي 
دانش بني��ان در همكاري با قطعه س��ازان در بخش 
س��اخت داخل قطعات هايتك، حمايت و همكاري 
از حض��ور نخبگان و توانمندي ه��اي صنايع دفاعي 
كشور در بخش داخلي سازي قطعات هايتك از ديگر 
برنامه ها و سياست هاي وزارت صمت در رفع نيازهاي 
توليد خودرو است كه به اجرا رسيده است. كما اينكه 
در حال حاضر ش��اهد كاهش ارزبري 400 ميليون 
يورويي تا آخر س��ال در صنعت خودرو خواهيم بود. 
اي��ن اقدامات درنهايت به كاه��ش خودروهاي كف 
پاركينگ و تكميل خودروهاي ناقص، منتهي شده 
اس��ت تاجايي كه هم اكنون انتظار م��ي رود تا پايان 
دي ماه ديگ��ر دپوي خودرو ناق��ص در پاركينگ ها 

نخواهيم داشت، 
كاكايي نيز در اين باره با اش��اره ب��ه اقدامات وزارت 
صنعت، معدن و تجارت از س��ال گذش��ته با هدف 
بومي س��ازي قطعات خودرو گف��ت: در حال حاضر 
شاهد جمع ش��دن اين انبارها هس��تيم تاجايي كه 
آمار توليد خودرو به روند صعودي بازگش��ته است. 

خودروسازان بزرگ كشور نيز ركوردي جديد از توليد 
ثبت كرده اند. انتظار مي رود اين روند افزايشي توليد 

تا پايان سال نيز ادامه يابد. 
با توجه به تمامي موارد ياد شده و نظرات كارشناسان، 
تصميم گيران و فعالان اين حوزه، اين سوال مطرح 
مي شود كه روند صعودي توليد خودرو تا چه زماني 
پايدار اس��ت؟ آيا سياس��ت هاي جدي��د، مي توانند 
عملكرد موفق خودروسازان را در بلندمدت تضمين 
كنند يا مج��ددا در اين تصميم��ات نيز تجديدنظر 
مي شود؟اين سوالات در شرايطي جدي تر مي شود 
كه خودروسازان و كارشناسان اين حوزه اعتقاد دارند 
در حال حاضر و با توجه به قيمت گذاري دس��توري 
از س��وي دولت، توليد هر خودرو به منزله ضرر چند 
ميليون��ي براي توليدكنندگان اس��ت ت��ا جايي كه 
پيش بيني مي ش��ود زيان انباش��ته اين شركت ها تا 
پايان سال به بالاي 30 هزار ميليارد تومان هم برسد. 
بنابراين تولي��د در بلندمدت با همين روند صعودي 
ادامه نمي يابد مگر اينكه سياست گذاري هاي دولت 

اصلاح شود.
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٨٠درصدواحدهايتوليدي
درشهركهايصنعتيكشورفعالاست

وزير صنعت، معدن و تجارت در مراس��م افتتاح شركت 
اشجع باتري در استان اردبيل گفت: تلاش در عرصه توليد 
يك كار مقدس است و از اينكه فردي بتواند در اين عرصه 
براي جوانان اين مرز و بوم اش��تغالزايي كند، كار بس��يار 

ارزشمندي انجام مي دهد كه جاي تقدير فراوان دارد. 
به گ��زارش ش��اتا، رض��ا رحماني اف��زود: س��فر امروز 
رييس جمهور به اس��تان اردبيل نقطه عطفي در توسعه 
اين اس��تان به ويژه در حوزه صنع��ت اين منطقه خواهد 
بود. وي ادامه داد: خوش��بختانه مسوولان استان به ويژه 
استاندار اردبيل، مسوولان حوزه صنعت، معدن و تجارت و 
همچنين نمايندگان معين وزارت صمت با جديت دنبال 
تحقق اهداف توس��عه اي وزارت صمت در استان اردبيل 
هستند.رحماني تاكيد كرد: نمايندگان معين وزارتخانه 
اختيار تام دارن��د تا از تمامي ظرفيت ه��ا و فرصت هاي 

ممكن براي پيشرفت بخش هاي مختلف صنعتي، معدني 
و تجاري اس��تان حمايت و پشتيباني كنند. وزير صمت 
تاكيد كرد: اين مهم به صورت ويژه در مناطق محروم تر و 
كم برخوردار تر استان اردبيل مورد توجه ما است و حتما 

حمايت خواهيم كرد. 
رحماني تصريح كرد: از ابتداي امسال 1۲ استان در سطح 
كشور كه اردبيل نيز از جمله آنهاست در چارچوب برنامه اي 
اختصاصي مورد توجه قرار گرفته است و سعي خواهيم 
كرد شاخص هاي توسعه صنعتي و معدني اين 1۲ استان 

را به حد قابل قبولي ارتقا دهيم. 
وي خاطرنش��ان كرد: برنامه ريزي بزرگي براي توس��عه 
صنعتي استان اردبيل و استان هاي همجوار آن در دست 
اجرا داريم كه حتما تاثير بس��زايي در ش��رايط اشتغال و 
سرمايه گذاري اين استان در آينده نزديك خواهد داشت.

وزي��ر صمت گفت: افتتاح اش��جع بات��ري اردبيل باعث 
جلوگي��ري از خروج بيش از 3 ميليون دلار ارز از كش��ور 
مي شود كه اقدامي در راستاي تحقق اهداف نهضت ساخت 
داخل اس��ت. رحماني افزود: در چارچوب برنامه ساخت 
داخل وزارت صنعت، مع��دن و تجارت براي افق 1400، 
داخلي سازي بيش از 10 ميليارد دلار انواع كالاي وارداتي 
را در دستور كار قرار داده است. وي تصريح كرد: افتتاح هر 
يك از اين طرح ها علاوه بر ظرفيت هاي اشتغال زايي و ساير 
آثار اجتماعي در خودكفايي كشور و قطع وابستگي ها نيز 
داراي اهميت بالايي هستند. وزير صنعت، معدن و تجارت 
يادآور شد: امروز در چارچوب سفر رييس جمهور به استان 
اردبيل 15 طرح صنعتي با سرمايه گذاري بالغ بر ۲ هزار 
و ۶00 ميليارد تومان به بهره برداري مي رسد كه حتما در 

شكوفايي صنعتي استان تعيين كننده خواهند بود.

تمامي صادركنندگان سال97 كه تاكنون موفق به رفع تعهد ارزي نشده اند، حداكثر تا پايان 
دي 98 فرصت خواهند داشت »براي آخرين بار« جهت بهره مندي از معافيت هاي مالياتي 
نسبت به رفع تعهد ارزي اقدام كنند. به گزارش ايلنا سعيد عباسپور مديركل دفتر مقررات 
صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه اي به مديران سازمان هاي صمت 
31 استان و جنوب كرمان اعلام كرد: براساس نامه مورخ دهم آذرماه 1398 بانك مركزي، 
»كليه صادركنندگان كالا در س��ال 1397 كه تاكنون موفق به رفع تعهد ارزي نشده اند 
حداكثر تا پايان دي ماه سال جاري )1398( فرصت خواهند داشت براي آخرين بار جهت 
بهره مندي از معافيت هاي مالياتي سال ياد شده نسبت به رفع تعهد ارزي و بازگشت ارز 

حاصل از صادرات متعلقه اقدام كنند.
 صمد كريمي رييس اداره صادرات بانك مركزي پيش از اين در نامه اي به معاون توسعه 
صادرات سازمان توسعه تجارت، مديركل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت، 
رييس اتاق اصناف، دبيركل اتاق بازرگاني ايران، دبيركل اتاق تعاون و رييس كنفدراسيون 
صادرات نوشته بود: با اش��اره به موضوعات مطروحه در هشتاد و نهمين نشست شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي در تاريخ 15 مهرماه 1398 پيرامون »تمديد مهلت 
برگشت ارز صادركنندگان س��ال 97 به منظور بهره مندي از معافيت هاي مالياتي سال 
مزبور« نظر به توافقات انجام يافته با نمايندگان س��ازمان امور مالياتي كشور و به منظور 
مساعدت با صادركنندگان به استحضار مي رساند تمامي صادركنندگان سال 1397 تا پايان 
دي ماه سال جاري فرصت خواهند داشت براي آخرين بار جهت بهره مندي از معافيت هاي 
مالياتي س��ال ياد شده نسبت به رفع تعهد ارزي و بازگشت ارز حاصل از صادرات متعلقه 
اقدام كنند. در اين نامه آمده است: در پايان مهلت ياد شده، اطلاعات بازگشت ارز حاصل 
از صادرات اين دسته از صادركنندگان از سوي بانك مركزي به سازمان امور مالياتي كشور 
ارسال خواهد شد. همچنين اطلاعات بازگشت ارز حاصل از صادرات صادركنندگان تا پايان 

آبان ماه سال جاري به سازمان امور مالياتي كشور ارسال شده است.

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به روند رو به رش��د توليد گفت: 45 هزار واحد 
توليدي در ناحيه ها و شهرك هاي صنعتي كشور وجود دارد كه 80 درصد از اين تعداد شامل 
٣۶ هزار واحد در زمان حاضر فعال اس��ت. محس��ن صالحي نيا روز چهارشنبه در بدو ورود 
به آذربايجان غربي عنوان كرد: روند رو به رش��دي در ناحيه ها و شهرك هاي صنعتي كشور 
وجود دارد و عمليات 37 هزار واحد توليدي ديگر نيز در دس��ت اجراس��ت. وي اضافه كرد: 
احياي يك هزار و 4٠٠ واحد صنعتي كوچك و متوسط از برنامه هاي سازمان صنايع كوچك 
و شهرك هاي صنعتي طي سال جاري بود كه تاكنون ٩٠٠ واحد از اين تعداد به عرصه توليد 
بازگشته است. بقيه واحدهاي راكد نيز به تدريج وارد چرخه توليد شده و با راه اندازي اين تعداد 
واحد توليدي زمينه اشتغال براي هشت هزار و 44٢ نفر فراهم مي شود. صالحي نيا همچنين 
با اشاره به اينكه اعتبار خاصي براي احياي اين واحدها در نظر گرفته نشده است، بيان كرد: 
با توجه به اينكه مش��كل واحدهاي راكد متفاوت بوده و بيشتر به مسائل بيمه اي، مالياتي، 
بانكي و ارزيابي ملكي مربوط است، اين مشكل ها با مساعدت و همكاري طرفين حل وفصل 
مي شود. طي امسال حدود ٢ ميليارد دلار انواع محصولات توليدي توسط واحدهاي كوچك و 
متوسط شهرك ها و نواحي صنعتي كشور صادر شده است.مديرعامل سازمان صنايع كوچك 
و شهرك هاي صنعتي ايران با اشاره به تعداد شهرك هاي صنعتي كشور نيز بيان كرد: بيش 
از ٩٠٠ شهرك و ناحيه صنعتي در كشور مصوب مي باشد كه حدود 8٠٠ مورد از آنها فعال 
 است؛ از اين تعداد حدود 4٠٠ مورد ناحيه صنعتي و مابقي شهرك صنعتي است. صالحي نيا

صبح چهارشنبه وارد اروميه شد و جهت كلنگ زني ناحيه صنعتي »تازه شهر« سلماس به 
اين شهرس��تان سفر كرد؛ وي همچنين در اين سفر يك روزه برخي از مشكلات ناحيه ها و 
شهرك هاي صنعتي آذربايجان غربي را مورد بررسي قرار داده است. سازمان صنايع كوچك و 
شهرك هاي صنعتي ايران از شهريور 1384 فعاليت خود را آغاز كرد و بر اساس مصوبه مجلس 
شوراي اسلامي يك سازمان توسعه اي به شمار مي رود. بر اساس آمارها در مجموع حدود 84 
هزار واحد صنعتي در كشور وجود دارد كه 93 درصد از آنها را صنايع كوچك تشكيل مي دهد.
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افتتاح طرح بزرگ توليد انواع 
كاميون در شهرستان مشگين شهر

شاتا| با حضور دكتر حسن روحاني رييس جمهور 
كش��ورمان و رضا رحماني، وزير صنع��ت، معدن و 
تجارت، طرح بزرگ توليد كاميون در استان اردبيل 
به بهره برداري رسيد.  در سفر يك روزه هيات دولت به 
استان اردبيل، شركت كاميون سازي حديد مبتكران 
در شهرستان مشگين ش��هر توسط رييس جمهور 
افتتاح و وارد چرخه توليد شد.شركت كاميون سازي 
حديد مبتكران كه در شهرستان مشگين شهر احداث 
شده است، در زمينه توليد انواع كاميونت، كاميون 
كشنده، شاسي درايو، موتور ديزلي، ليفتراك و لودر 
فعاليت مي كند.ظرفيت توليد اين واحد در س��ال 
حدود 3 هزار دستگاه و در ۶ تيپ، ۲ محور و 3 محور، 
كشنده و كمپرس��ي با زمينه كاربرد در حمل و نقل 
جاده اي، شهرداري، آتش نشاني و... است.اين واحد 
با استفاده از فناوري و ماشين آلات داخلي و خارجي 
آماده بهره برداري ش��ده است.سرمايه گذاري انجام 
ش��ده در فاز اول طرح صنعتي حديد مبتكران، بالغ 
بر 10 هزار ميليارد به صورت ريالي و 9 ميليون دلار 
به صورت ارزي بوده است كه زمينه اشتغال مستقيم 
حدود 1500 نفر را فراهم مي كند.فاز نهايي اين طرح 
نيز با سرمايه گذاري بيش از 30 هزار ميليارد ريال، 
اشتغال مستقيم براي بيش از 5000 نفر ايجاد خواهد 
نمود.شركت كاميون سازي حديد مبتكران هم اكنون 
با ظرفيت 40 درصدي ساخت داخل فعاليت خود را 
شروع مي كند و طبق برنامه ريزي انجام شده در فاز 
نهايي بيش از 80 درصد توليد محصول از محل ساخت 
داخل قطعات انجام خواهد ش��د.اين طرح كه امروز 
اولين خط توليد آن توسط رييس جمهور رونمايي 
و افتتاح مي شود با نام تجاري چاپار و با موتور يورو 5 

محصولات خود را به بازار عرضه خواهد كرد.

صادركنندگان معاف از 
بازگشت ارز در سال ۹۹ 

ايرنا| پس از عملياتي ش��دن سياس��ت ارز 4۲00 
توماني، صادركنندگان مكلف ش��دند ارز حاصل از 
صادرات خود را به روش هاي اعلام شده توسط بانك 
مركزي به چرخه اقتصادي كشور بازگردانند. بر اين 
اساس بانك مركزي مكلف شد تنها براي واردات كالا 
و خدمات صادركنندگان، تخصيص و تامين ارز كند 
كه نحوه بازگشت ارز آنها به چرخه اقتصادي كشور 
مطابق بخشنامه اعلام شده توسط اين نهاد باشد. اما 
روش هاي مشخص شده براي برخي صادركنندگان 
مشكلاتي به وجود آورد و در نهايت باعث اصلاح اين 
بخشنامه شد. با اين حال هنوز برخي صادركنندگان 
در اين زمينه با مش��كلاتي مواجه هستند كه باعث 
پيگيري بخش هاي مربوطه شده است.  او اعلام كرد: 
كميسيون صادرات اتاق بازرگاني ايران و كنفدراسيون 
صادرات مدت هاست به دلايل موجه، پيگير معافيت 
صادركنن��دگان خدمات فني مهندس��ي و بخش 
كشاورزي از بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است.
جمشيد نفر ادامه داد: كميسيون تلفيق بودجه با اين 
پيشنهاد موافقت كرد. اميدواريم در صحن مجلس 
نيز با اين موضوع موافقت ش��ود و خبر خوشي براي 
صادركنندگان اين بخش ها باشد. به گفته دبيركل 
كنفدراسيون صادرات ايران، اگر در صحن مجلس با 
اين معافيت موافقت شود، در بودجه سال 99 لحاظ و 

عملياتي خواهد شد.

سامانه پيامكي
 روزنامه تعادل 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، 
انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 

مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات 
به اين سامانه پيامك نمايند. 

    با وجود تمام چالش هاي ياد ش�ده، اكنون شاهد آن هس�تيم كه اين روند كاهشي متوقف شده و حتي توليد خودرو به مدار صعود بازگشته 
اس�ت. تاجايي كه خودروس�ازان در ماه جاري، ركوردهاي تازه اي از توليد ثبت كرده اند. اين روند رو به رشد را مي توان به سياست هاي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در راس�تاي تقويت توان داخلي س�ازي قطعات خودرو مرتبط دانس�ت. درنتيجه انتظار مي رود تا پايان دي ماه توليد 

خودروهاي ناقص توسط شركت هاي بزرگ خودروسازي در كشورمان به صفر برسد. 
    با توجه به تمامي موارد ياد شده و نظرات كارشناسان، تصميم گيران و فعالان اين حوزه، اين سوال مطرح مي شود كه روند صعودي توليد خودرو تا چه زماني 
پايدار است؟ آيا سياست هاي جديد، مي توانند عملكرد موفق خودروسازان را در بلندمدت تضمين كنند يا مجددا در اين تصميمات نيز تجديدنظر مي شود؟

برش
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رييس جمهوري امريكا 2020 را با دو چالش جدي آغاز كرد

برگزيت و تغييرات آب  وهوايي؛ دو چالش بروكسل در سال جديد

بحران سياست خارجي ترامپ در سال انتخابات

تهديد بازي هاي سياسي2020 براي اروپا 

گروه جهان|
 دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا سال 2020 
ميلادي را با تشديد دو بحران در سياست خارجي 
خود آغاز كرد، س��الي كه از قضا قرار اس��ت در آن 
سرنوش��ت ابق��اي او در مقام رياس��ت جمهوري 

روشن شود.
سي ان ان در گزارش��ي با اش��اره به تغيير احتمالي 
سياست هسته اي كره شمالي در سال جديد و بحران 
حمله معترضان عراقي به س��فارت امريكا در عراق 
نوش��ته: »ترامپ در نخس��تين روز از سالي كه قرار 
 است انتخابات رياست جمهوري در آن برگزار شود

 به  ناگهان ب��ا دو بحران در سياس��ت خارجي خود 
مواجه شد، بحران هايي كه مي توانند تبعات سنگيني 

براي چشم انداز سياسي او داشته باشند.« 
در اين گزارش آمده: پس از حمله سه شنبه معترضان 
عراقي به ساختمان سفارت امريكا )كه مقام هاي در 
ايران را به دس��ت داشتن در آن متهم كردند( تقابل 
امريكا با ايران به س��طح جديد وخطرناكي رس��يد. 
همزمان كي��م جون��گ  اون رهبر كره ش��مالي، در 
نخستين روز از سال 2020 ميلادي هشدار داد كه 
پيونگ يانگ به زودي سلاح استراتژيك جديدي را 

آزمايش خواهد كرد.
اگ��ر اين هش��دار به معن��ي آزمايش يك موش��ك 
بالستيك قاره پيما با قابليت حمل كلاهك هسته اي 
باشد يعني موش��كي كه بتواند خاك ايالات متحده 
امريكا را در معرض تهديد قرار دهد، اين احتمالا به 
معني پايان رابطه ديپلماتيك عاشقانه ترامپ و كيم 
جونگ اون خواهد بود. اين در حالي اس��ت كه پايان 
اين رابطه مي تواند به سرعت به يك رويارويي جديد 

خطرناك تبديل شود.
به اعتق��اد ناظ��ران، چالش هاي در حال تش��ديد 
سياس��ت خارجي ترامپ كه در اثر سياس��ت هاي 
بحث برانگيز او در س��ه س��ال گذش��ته ايجاد شده 
مي توان��د موقعيت سياس��ي او را در س��ال پاياني 
دوره نخست رياس��ت جمهوري اش تحت تاثير قرار 
دهد. منتقدان مدت هاس��ت هش��دار مي دهند كه 
سياست هاي نمايش��ي دونالد ترامپ در قبال ايران 
و كره شمالي ظاهراً براي پيشبرد موقعيت سياسي 

خود او اتخاذ شده است و نه ارزيابي هوشيارانه تر از 
اهداف سياست خارجي امريكا و در نهايت مي تواند 

نتايج معكوسي در پي داشته باشد.
س��ي ان ان در بخش ديگري از گزارش خود آورده: 
عبرت سياس��ي گرفت��ن از تحقي��ر تاريخي حمله 
عراقي ها به سفارت امريكا كار سختي نيست و بهتر 
است در آستانه انتخابات رياست جمهوري ماه نوامبر 
2020 ميلادي به ذهن ترامپ برس��د. با اين وجود، 
ترامپ بس��يار غيرقابل پيش بيني اس��ت. او ممكن 
است با گذشت چند روز پس از اين اوضاع پرتنش، 

درس هاي سياسي معمول را از اين حادثه نگيرد. 
اعتراض هاي كنوني در مقابل سفارتخانه امريكا در 
بغداد يادآور آسيب پذيري بالاي سربازان امريكايي 

و ديپلمات هاي واشنگتن در كشوري است كه اهرم 
نفوذ كمي درون آن دارند... در چنين ش��رايطي، با 
توجه به مخالفت بنيادي دونالد ترامپ با ايده استقرار 
پايگاه هاي بزرگ امريكا در خاورميانه، غيرمنتظره 
نخواه��د بود كه او ب��ه يك باره تصميم��ي ناگهاني 
بگي��رد و همه امريكايي ها را از اي��ن منطقه به خانه 
بازگرداند. چنين كاري ترامپ را در س��ال انتخابات 
در مظان اتهام تسليم شدن قرار خواهد داد ، هرچند 
او مي تواند اين اقدام را به عنوان پيروزي جلوه دهد، 

زيرا اين اقدام عمل به وعده انتخاباتي اوست. 
نشريه گاردين هم چهارشنبه در گزارشي با عنوان 
»حمله به سفارت امريكا در بغداد شكست استراتژي 
امريكا را نشان داد« به ضعف سياست خارجي ترامپ 

پرداخته و نوش��ته: »در پي تحولات سه ش��نبه در 
بغداد نيروهاي عراقي در نهايت براي حفاظت از مقر 
سفارتخانه امريكا رسيدند و مشخص شد كه سفير 
در تعطيلات به سر مي برد براي همين مجبور نشد 
با خواري و حقارت ب��ا بالگرد فرار كند اما اين حمله 
به صورت واضح ضعف امريكا را بعد از هزينه كردن 

حدود دو تريليون دلار در عراق نشان داد.« 
سي ان ان در ادامه گزارش به دومين بحران سياست 
خارجي امريكا يعني كره شمالي اشاره كرده و نوشته: 
به نظر مي رس��د بازگش��ت كره ش��مالي به رويكرد 
تهاجمي هم نشاني از نااميدي از سه ديدار چهره به 
چهره بين ترامپ و كيم جونگ اون است؛ سه ديدار 
نمايشي كه از نظر كره ش��مالي هيچ گونه تسكين و 

كاهشي در زمينه تحريم هاي امريكا در پي نداشته 
است. اگر سياست ترامپ در قبال كره شمالي جواب 
ندهد و دولت پيونگ يانگ به آزمايش دوباره موشكي 
و هسته اي دس��ت بزند ترامپ بيشتر بازنده خواهد 
بود زيرا ادعا و وعده متوقف كردن آزمايش موشكي 
و هسته اي پيونگ يانگ، از محورهاي اصلي مانور او 
در عرصه سياس��ت خارجي براي انتخابات 2020 

ميلادي است. 
رويك��رد ديپلماتي��ك ترامپ در برابر كره ش��مالي 
به رغم امتيازاتي كه در ديدار با كيم و متوقف كردن 
تمرينات نظامي اي��الات متحده و كره جنوبي داده، 
تاكنون هيچ پيش��رفت عملي در عاري سازي شبه 
جزيره كره از سلاح هس��ته اي در پي نداشته است. 
پيش بيني واكنش رييس جمهوري امريكا در صورت 
انجام يك آزمايش تحريك آميز موشكي و هسته اي 
كره شمالي سخت است. بازگش��ت به لفاظي قبلي 
»آتش و خش��م« رييس جمهور را نمي توان از نظر 

دور داشت.
رهبر كره شمالي سه شنبه گفته: »اگر ايالات متحده 
امريكا به سياست خصمانه خود نسبت به اين كشور 
ادام��ه دهد، هرگز به هدف خلع س��لاح هس��ته اي 
شبه جزيره كره دس��ت نخواهد يافت.« او همچنين 
اعلام كرده كه جهان در آينده نزديك شاهد سلاح 
استراتژيك جديدي خواهد بود و به عنوان نشانه اي 
مبني بر اينكه كره شمالي به زودي مي تواند آزمايش 
تسليحات هسته اي را از سر بگيرد، گفته»كشورش 
ديگر نبايد درباره ممنوعيت تس��ليحات هسته اي 

احساس خودتحميلي كند.«
مايك پومپئو در واكنش به سخنان كيم جونگ اون 
در مصاحبه ب��ا فاكس نيوز گفت��ه گزارش هايي از 
تهديد را ديده اس��ت ام��ا اميدوار اس��ت كه رهبر 
كره ش��مالي در نهايت تصمي��م صحيحي را اتخاذ 
كند. ترامپ هم نس��بت ب��ه آينده ديپلماس��ي با 
كره شمالي ابراز خوشبيني كرده است. او با اشاره به 
تهديد هديه كريسمس كره شمالي گفته: »از نظر 
او كيم جونگ اون مرد عمل به وعده هايش است و 
او اميدوار اس��ت هديه كريسمس كره شمالي يك 

گلدان زيبا باشد.«

گروه جهان|
 اتحاديه اروپا با ورود به سال جديدي ميلادي با دو چالش 
تغييرات آب وهوايي و توافق هاي تجاري پسابرگزيت 
روبه رو است. به اعتقاد ناظران، نحوه مقابله با تغييرات 
آب  وهوايي در س��ايه اختلافات داخل��ي اروپا و آينده 
مراودات تجاري بروكسل و لندن پسابرگزيت مهم ترين 

دغدغه رهبران قاره سبز در سال پيشرو خواهد بود. 
آسوشيتدپرس نوشته: دسامبر 20۱۹ هشداري درباره 
چالش هاي گسترده اي بود كه اتحاديه اروپا در پيش 
دارد. توفان هاي مهيب بخش هاي��ي از جنوب اروپا را 
ويران كرد و نش��ان داد تغييرات شديد آب و هوايي بر 
طرز تفكر اتحاديه و سياست تغييرات آب وهوايي اين 
اتحاديه در سال هاي آتي تاثير خواهد داشت. اتحاديه 
اروپا تاكنون اعلام كرده قصد دارد نقش پيشتازي را در 
مبارزه با تغييرات آب وهوايي � با تلاش ها و هزينه بيشتر 

در اين بخش � ايفا كند.
ايالات متحده امريكا ش��ركت هايي را ك��ه در زمينه 
خط لوله گاز روس��يه به آلمان فعال هستند تهديد به 
تحريم كرده اس��ت و اين امر نشان مي دهد كه ائتلاف 
فراآتلانتيك بين كشورهاي اتحاديه اروپا و امريكا در 
عصر اعمال سياست با توسل به زور تا چه اندازه تضعيف 
شده است. اين در حالي است كه در انتخابات دسامبر 

بريتانيا، بوريس جانس��ون نخس��ت وزير محافظه كار 
بريتانيا، اكثريت قوي را ب��راي حمايت از تلاش هايي 
براي اجراي برگزيت كسب كرد. حالا بريتانيا قرار است 
۳۱ژانويه به اولين كشوري تبديل شود كه از اتحاديه 
اروپا خارج مي ش��ود. تمام اين چالش ه��ا به واكنش 
هماهنگ و قوي اتحاديه اروپا كه به زودي 2۷ عضوي 
مي شود نياز دارد؛ به ويژه اگر اين اتحاديه به دنبال تحقق 

اهداف خود براي بيشترين اثرگذاري در جهان است.
به گزارش ايسنا به نقل از آسوشيتدپرس، مقر اتحاديه 
اروپا در بروكس��ل اكنون با چالش اختلافات بي وقفه 
بر س��ر اختصاص يك درصد از درآم��د ناخالص ملي 
كشورها مواجه اس��ت كه قرار است در بودجه 202۱ 
تا 202۷ اتحاديه اروپا هزينه ش��ود. با توجه به ظهور 
پوپوليس��م در اروپا رهبران ملي نگران آن هستند كه 
راي دهندگان سياس��ت هاي آنها را در قبال بروكسل 

بسيار سخاوتمندانه قلمداد كنند.
ديويد ساس��ولي رييس پارلم��ان اروپا، ب��ر ضرورت 
دس��تيابي هر چه س��ريع تر به توافقي بر س��ر بودجه 
اتحاديه اروپا تاكيد كرده تا از تاخير در اجراي برنامه ها و 
سياست هاي اتحاديه اروپا جلوگيري شود. بسياري اما 
نگران آن هستند كه با توجه به اختلافات بر سر بودجه، 
اين اتحاديه در سال 2020 نتواند به اهداف خود دست 

يابد. اين امر مي تواند اتحاديه اروپا را در برخورد با مسائل 
جهاني تضعيف كند. كارل بيلت وزير خارجه سابق سوئد 
و مارك لئونارد از انديش��كده ش��وراي روابط خارجي 
امريكا، مي گويند: »اروپايي ها با خطر بازي هاي سياسي 
بي وقفه به دليل نزاع بر سر اعمال نفوذ و كسب برتري 

بين چين، روسيه و امريكا مواجه هستند. « 
اتحاديه اروپا در مقابل خروج يونان از ارز مشترك يورو 
مقاومت كرد و به برخي ديگر از كشورهاي اتحاديه كه با 
بحران بدهي ها دست وپنجه نرم مي كردند، كمك كرد. 
اين اتحاديه در توافق آب وهوايي پاريس 20۱۵ و توافق 

هسته اي ايران نقش مهمي را ايفا كرد.
 همچنين اتحاد خود را در مدت س��ه س��ال ناآرامي 
سياسي بر س��ر خروج قريب الوقوع بريتانيا از اتحاديه 
اروپ��ا حفظ كرد. ام��ا 2020 مي توان��د آغاز جديدي 
براي اتحاديه اروپا باشد. ساز وكار جديدي با روي كار 
آم��دن »اورزلا فن درلاين«ِ آلماني ب��ه عنوان رييس 
كميسيون اروپا و »چارلز ميش��ل« بلژيكي به عنوان 
رييس ش��وراي اروپا اعمال ش��ده اس��ت. با توجه به 
خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا ممكن است تنش هايي 
 بين كش��ورهاي عضو اين اتحاديه ب��روز كند؛ به ويژه 
با توجه به اينكه هر يك از آنها منافع اقتصادي متفاوتي 

در تجارت با بريتانيا دارند. 

در عين حال اختلافاتي ممكن است در مقر اتحاديه اروپا و 
لهستان و مجارستان بروز كند. بسياري احساس مي كنند 
كه اين دو كشور چالشي براي اعتبار دموكراتيك هستند 
كه اين اتحاديه روي آن بنا ش��ده اس��ت. سياست هاي 
اتحاديه اروپا درباره تغييرات آب وهوايي موضوعي است 
كه اتحاديه اروپا قصد دارد نقش پيشتازي را در آن كند 
اما اين سياست ها با چالش هايي در داخل اين كشورها 
مواجه شده است. لهس��تان كه از سوخت زغال سنگ 
اس��تفاده مي كند در برابر تقاضا براي اقدام سريع براي 
مبارزه با تغييرات آب وهوايي مقاومت كرده و كشاورزان و 
كارگران در هلند و فرانسه با قوانين جديد با هدف آلودگي 
محيط زيس��تي مخالفت كرده اند. در خارج از مرزهاي 

اتحادي��ه اروپا، امريكا از يك متح��د معتمد در دولت 
باراك اوباما به ش��ريكي غيرقابل پيش بيني در دولت 
ترامپ تبديل شده كه كشورش را از توافق آب وهوايي 
پاريس كه اتحاديه اروپا نقش سازنده اي در دستيابي به 
آن داشت، خارج كرد. اختلافات بر سر سياست ايران و 
ناتو نشان مي دهد كه اختلافات فرا آتلانتيك گسترده تر 
شده اس��ت. اتحاديه اروپا همچنين مدافع پروپاقرص 
چندجانبه گرايي و به دنبال يك توافق و مصالحه جهاني 
است. اين رويكرد به ويژه با توجه به تلاش چين و امريكا 
براي كسب برتري اقتصادي و نظامي و تلاش ولاديمير 
پوتين رييس جمهور روسيه، براي اعمال نفوذ خود، هر 

روز به چالش كشيده مي شود. 

دريچه

كوتاه از منطقه

ماكرون در پاسخ به اعتراض ها: 
طرح بازنشستگي اجرا مي شود
گروه جهان| امانوئل ماكرون رييس جمهوري فرانسه، 
در پيامي در آستانه سال نوي ميلادي تاكيد كرده طرح 
اصلاح نظام بازنشستگي با وجود اعتراض مخالفان به 
اجرا در خواهد آمد. به گزارش يورونيوز، رييس جمهوري 
فرانسه در حالي بر اجراي اين طرح تاكيد كرده كه 2۷ 
روز از آغاز اعتصاب هاي گس��ترده در اعتراض به طرح 
دولت مي گ��ذرد. ماكرون با اين ح��ال از اعضاي دولت 
فرانسه خواسته كه به سرعت با آن دسته از اتحاديه هاي 
كارگري كه حاضر به مصالحه هستند به توافق برسند. 
كنفدراسيون دموكراتيك كار فرانسه )س اف دت( يكي 
از اتحاديه هاي كارگري است كه از زمان آغاز اعتراض ها 
به لايحه قانون بازنشس��تگي دولت ماكرون، موضعي 
نرم تر نسبت به اين قانون در پيش گرفته است. ماكرون 
همچنين پذيرفته كه طرح دولت فرانسه براي اصلاح 
نظام بازنشستگي ترس ها و مخالفت هايي را برانگيخته 
اس��ت. مخالفان طرح اصلاح نظام بازنشستگي بر اين 
باورند كه دولت ماكرون قصد دارد ضمن افزايش س��ن 
بازنشستگي ميزان مستمري بازنشستگان را كاهش 
دهد. ادوارد فيليپ نخست وزير فرانسه، ضمن رد احتمال 
كاهش ميزان مس��تمري بازنشس��تگان تاكيد كرده 
فرانسوي ها به دليل افزايش شاخص اميد به زندگي بايد 
ديرتر از نسل هاي قبلي بازنشسته شوند. در طرح دولت 
براي اصلاح نظام بازنشستگي پيش بيني شده كه سن 
قانوني بازنشستگي ۶2سال باقي خواهد بماند اما كساني 
كه در اين سن بازنشسته ش��وند مستمري كمتري از 
افرادي دريافت خواهند كرد كه در س��ن ۶۴ س��الگي 
بازنشسته خواهند شد. دولت به اين ترتيب قصد دارد تا 

شهروندان را به سوي ادامه فعاليت حرفه اي سوق دهد.

آلباني بحران زده در راس 
سازمان امنيت و همكاري اروپا 
گروه جهان|با آغاز س��ال جديد مي��لادي، آلباني 
رياست س��ازمان امنيت و همكاري اروپا را به دست 
گرفت. اين كشور در حالي رياس��ت ادواري سازمان 
امنيت و همكاري اروپا را برعهده گرفته كه با مشكل 
ثبات روبه رو اس��ت. به گزارش دويچه وله، در سازمان 
امنيت و همكاري اروپا كه مقر آن در وين است، مجموعا 
۵۷ كشور از اروپا، امريكاي شمالي و آسيا عضويت دارند. 
س��ازمان امنيت و همكاري اروپا فعاليت ها و تكاليف 
متنوعي، از نظارت هاي انتخاباتي، تلاش براي حفظ 
آزادي مطبوعات و حفاظت از حقوق اقليت ها گرفته 
تا ماموريت هايي از جمل��ه در نظارت بر مناطق مورد 
مناقشه اي مانند شرق اوكراين را دارد. سازمان امنيت 
و همكاري اروپا هنوز هم به خاطر مشكلات كماكان 
موجود در آلباني، در حال انج��ام ماموريتي همراه با 
شركاي بين المللي و محلي در راستاي رفع مناقشه هاي 
دامنه دار ميان جناح هاي سياسي در اين كشور است. 
ادي راما نخست وزير و رهبر حزب سوسياليست، در 
حال حاضر بدون حضور اپوزيسيون پارلماني بر اين 
كش��ور حكومت مي كند، زيرا حزب دس��ت راستي 
دموكرات مجلس را تحريم كرده است. انتخابات محلي 
آلباني ژوئن20۱۹ نيز بدون حضور اپوزيسيون برگزار 
شد و مخالفان حزب سوسياليست را به تقلب انتخاباتي 
متهم كردند. وتون سوروي تحليلگر سياسي مي گويد: 
»اگر به رياست سازمان امنيت و همكاري اروپا به عنوان 
دارويي موثر عليه معضلات دوران گذار دموكراس��ي 
بنگري��م، بايد بگوييم كه اين��ك آلباني در موقعيتي 
متناقض قرار گرفت��ه و عرضه كننده و مصرف كننده 

هم زمان اين دارو شده است.«

تغييرات در رده هاي بالاي 
حزب حاكم كره شمالي

گروه جهان|حزب حاكم كره ش��مالي در نشس��ت 
سراس��ري اخير كميته مركزي به تغييراتي گسترده 
در مناصب كليدي خود دس��ت زده است. به گزارش 
خبرگزاري دولتي كره ش��مالي، در جريان نشس��ت 
سراس��ري چهار روزه  كميته مركزي حزب كارگران 
كره ش��مالي درباره مسائل س��ازماني از جمله تغيير 
اعض��اي دفتر سياس��ي قدرتمند اي��ن كميته بحث 
شده اس��ت. در اين گزارش عنوان ش��ده، مديران ۱0 
دپارتمان از مجموع ۱۵ دپارتمان كميته مركزي حزب 
كارگران كره شمالي تغيير كرده و افراد جديدي در اين 
سمت ها منصوب ش��ده اند. دقيقا مشخص نشده كه 
چه اشخاصي به كل كنار گذاشته شده اند. گفته شده، 
»كيم يوجونگ« خواهر كوچك تر رهبر كره شمالي، 
به س��مت معاون اول مدير يك دپارتم��ان رده بالاتر 
موس��وم به دپارتمان رهبري س��ازمان منصوب شده 
در حالي كه تا پي��ش از آن معاون اول مدير دپارتمان 
تبليغات و اطلاع رس��اني بود. به گزارش يونهاپ، »ري 
پيونگ چ��ول« از چهره هاي مه��م در آزمايش هاي 
تسليحاتي اخير كره شمالي به عنوان يك عضو دفتر 
سياسي و يك معاون رييس كميته مركزي منصوب 
شده است. »كيم جونگ گوان« معاون وزير نيروهاي 
مسلح خلق كره شمالي، هم به عنوان عضو علي البدل 
دفتر سياسي منصوب شده است؛ اتفاقي كه حاكي از 
احتمال انتصاب او به سمت وزير دفاع به جاي وزير دفاع 
فعلي يعني نو كوانگ چول است.  »كيم هيونگ جون« 
سفير كره شمالي در روسيه، هم به عنوان يكي از معاونان 
رييس كميته مركزي حزب در راس��تاي تلاش براي 

تقويت روابط با مسكو منصوب شده است. 

 پيمان تجاري جديد ژاپن
 و امريكا اجرايي شد

گروه جهان|پيمان تجاري جديد ژاپن و امريكا 
كه بر اس��اس آن ژاپن بازار خ��ود را تا حدي كه از 
دامن��ه پيمان تجاري اقيان��وس آرام فراتر نرود به 
روي محصولات كش��اورزي امريكا خواهد گشود 
از روز چهارشنبه برابر با نخستين روز سال 2020 
اجرايي شد. »ان. اچ. كي« تلويزيون دولتي ژاپن روز 
چهارشنبه گزارش كرد بر اساس اين توافق، تعرفه 
ژاپن بر گوشت گاو امريكايي از ۳۸.۵ درصد به 2۶.۶ 
درصد كاهش خواهد يافت اين تعرفه در نهايت به ۹ 
درصد خواهد رسيد. آبه شينزو نخست وزير ژاپن و 
دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا توافق كرده اند 
كه واشنگتن از افزايش تعرفه بر خودروهاي ژاپني 
خودداري كن��د. آبه و ترامپ همچنين براي ادامه 
مذاكرات بر سر تعرفه هاي خودرو و قطعات خودرو 
موافقت كرده اند ژاپن مي خواهد امريكا اين تعرفه ها 
را به كلي لغو كند. توشيميتسو موتگي وزير خارجه 
ژاپن بر اهميت اين توافق كه دنباله پيمان تجاري 
اقيانوس آرام و توافق مش��اركت اقتصادي ژاپن و 
اتحاديه اروپاست تاكيد كرده است. موتگي گفت كه 
اين سه توافق در مجموع يك منطقه آزاد تجاري 
ايج��اد خواهند كرد كه ح��دود ۶0 درصد اقتصاد 
جهان را دربر خواهد گرفت. دولت ژاپن قصد دارد 
در گسترش بيش از پيش بلوك هاي تجارت آزاد 
پيشگام شود.  ژاپن و امريكا در شرايطي به توافق 
 تجاري رس��يده اند كه دونالد ترام��پ وعده داده 
به زودي بخش��ي از اختلافات تجاري با چين نيز 
رفع شده و دو كش��ور فاز نخست توافق تجاري را 

امضا خواهند كرد. 

استقبال مركل از اجرايي شدن 
قرارداد گازي روسيه-اوكراين
گ�روه جهان| آنگلا م��ركل صدراعظ��م آلمان، با 
استقبال از نهايي ش��دن قرارداد گازي بين روسيه و 
اوكراين گفته اي��ن قرارداد تامين انرژي اتحاديه اروپا 
را تضمين مي كند. به گزارش اس��پوتنيك، مركل در 
بياني��ه اي گفته: »از اينكه يك و س��ال نيم مذاكرات 
انتقال گاز روس��يه از طريق اوكراين ب��ا موفقيت به 
نتيجه رسيد خوشحال هستم. تداوم انتقال گاز نشانه 
مثبت و مهمي براي تضمين تامين گاز اروپا است.« 
شركت روسي گازپروم و ش��ريك آن شركت »نفت 
وگاز اوكراين« ۳0دس��امبر قرارداد گازي دو كشور را 
نهايي كردند. در اين قرارداد انتقال گاز طبيعي روسيه 
از طريق اوكراين براي ۵ س��ال تضمين مي شود. اين 
قرارداد از اول ژانويه به اجرا درآمده است. آلمان بسيار 
به روسيه براي واردات گاز طبيعي خود متكي است. اين 
كشور به رغم كاهش صادرات گازي روسيه از 20۱۴ 
بزرگ ترين تامين كننده گاز اتحادي��ه اروپا در نيمه 
نخست20۱۹ بوده است. روسيه با وجود تحريم هايي 
كه امريكا عليه قراردادهاي گازي اين كش��ور اعمال 
كرده قرار است يك خط لوله جديد گازي زير دريايي 
را نيز تكميل كند. روسيه بيش از ۱۸درصد گاز اروپا را 
تامين مي كند. توافق جديد گازي روسيه و اوكراين با 
ميانجي گري اتحاديه اروپا و آلمان حاصل شد. پيش 
از اين، تمديد يا انعقاد قرارداد جديد گازي نيز به دليل 
تنش هاي سياسي بين كي يف و مسكو به تعويق افتاده 
بود. حتي احتمال داده مي شد كه مناقشه گازي سال 
200۹ تكرار شود. در آن  زمان شريان گاز روسيه به اروپا 
كه از خاك اوكراين مي گذرد به دليل اختلاف دو كشور 

بر سر قيمت گاز و ترانزيت آن قطع شد.
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اجراي اصلاح قانون شهروندي 
در هند اينترنتي مي شود 

گروه جهان| دولت هند به رغ��م آنكه ايالت هاي 
مختلف با اصلاح��ات قانون ش��هروندي مخالفت 
كرده اند، تصميم گرفته ب��راي عبور از موانع قانوني، 
اصلاح��ات را اينترنتي اج��را كرده و ب��ه مهاجران 
غيرقانون��ي تابعيت اعطا كند. نش��ريه اينديا تودي 
نوشته، تقاضاي دريافت تابعيت هند به طور سنتي 
بايد از سوي دادس��تان منطقه اي تأييد شده و اين 
تقاضا سپس به وزارتخانه هاي خارجه و كشور ارسال 
شود؛ اما با توجه به مخالفت بسياري از ايالت ها با اصلاح 
قانون شهروندي، دولت تصميم گرفته از روش جديد 
براي بررسي تقاضاي مهاجران استفاده كند. يك مقام 
وزارت كش��ور گفته: »تصميم داريم سازمان و مقام 
جديدي معرفي كنيم و تمام فرايند دريافت شهروندي 
را اينترنتي اجرايي كنيم. پس از اينترنتي ش��دن، 
دولت هاي ايالتي ديگر نمي توانند در اين فرايند دخالت 
كنند.« چندين ايالت هند با اصلاح قانون شهروندي 
مخالفت كرده اند. پارلم��ان ايالت كرالا قطعنامه اي 
تصويب كرده كه در آن از دولت مركزي خواسته شده 
تا اجرايي كردن اصلاح قانون ش��هروندي را متوقف 
كند. ايالت هاي ديگر مانند بنگال غربي، چتيزگر و 
ماديا پرادش نيز با اين اصلاحات مخالفت كرده اند. 
تاكنون دو ايالت هند از جمله گجرات و راجس��تان 
اصلاحات جديد قانون شهروندي هند را اجرايي كرده 
و به مهاجران غيرمسلمان پاكستاني تابعيت هند اعطا 
كرده اند. اصلاح قانون شهروندي هند كه در دو هفته 
گذش��ته باعث اعتراض هاي گسترده شده است، به 
مساله اي جنجالي ميان احزاب سياسي تبديل شده 
تا جايي كه تعدادي از رهبران اپوزيسيون، دولت را به 
تلاش براي ايجاد شكاف در جامعه هند متهم كرده اند. 
برخي احزاب مخالف نيز معتقدند كه اين اقدام دولت 
مركزي تلاشي براي انحراف اذهان عمومي از ركود 
اقتصادي است.  اعتراض به اصلاح قانون شهروندي 
هند ابتدا در شهر گواهاتي پايتخت ايالت آسام واقع در 
شمال شرق هند آغاز شد و به ساير مناطق سرايت كرد. 
بر اساس اين قانون پناهجويان كشورهاي بنگلادش، 
افغانستان و پاكستان در هند كه بدون اوراق معتبر 
پيش از 20۱۵ وارد اين كش��ور ش��ده اند مي توانند 
ش��هروندي دريافت كنند اما اين قانون شامل حال 
مسلمانان نمي شود. مسوولان هند درباره علت اين 
اقدام گفته اند كه مسلمانان كشورهاي همسايه تحت 
پيگرد نيستند. نارندرا مودي نخست وزير و آميت شاه 
وزير كشور، گفته اند اين اصلاحات وضعيت مسلمانان 

هند را تغيير نمي دهد.

رشد اقتصادي عربستان منفي شد
رشد اقتصادي عربستان در سه ماهه سوم سال منفي 
0.۴۶درصد اندازه گيري ش��د. به گزارش رويترز، با 
كاهش توليدات نفتي اكنون رشد اقتصادي دومين 
صادركننده بزرگ نفت در جهان به ميزان چشمگيري 
كاهش پيدا كرده اس��ت، به گونه اي كه از زمان رشد 
منفي 20۱۷ ضعيف ترين رشد اقتصادي ثبت شده 
عربستان محسوب مي شود. رشد اقتصادي عربستان 
در سه ماهه سوم سال 0.۹۶ درصد كمتر از رشد سه 
ماهه دوم سال بوده و بيش از همه تحت تاثير كاهش 

رشد بخش توليد قرار گرفته است. 

مبادله فهرست تاسيسات اتمي 
هند و پاكستان 

با وج��ود كاهش رواب��ط ديپلماتيك بي��ن هند و 
پاكستان دو كش��ور در راس��تاي تعهدات رسمي 
براس��اس توافق هاي دوجانبه، فهرست تاسيسات 
اتمي خود را مبادله كردند. به گزارش اسپوتنيك، 
وزارت خارجه هند اعلام كرده، هند و پاكستان به 
تبادل فهرست تاسيسات اتمي خود بر اساس توافق 
۱۹۸۸ پرداخته اند. اين بيست و نهمين بار از ۱۹۹2 
اس��ت كه دو كشور فهرست تاسيس��ات اتمي را با 

يكديگر مبادله مي كنند. 

 بدهي خارجي تركيه 
از ۴۳۳ ميليارد دلار گذشت

تركيه تا پايان س��پتامبر۴۳۳.۹ ميليارد دلار بدهي 
داشته است. به گزارش آناتولي، بانك مركزي تركيه 
اعلام كرده كه از اين ميزان 2۴۷.۶ ميليارد دلار سهم 
بدهي هاي عمومي دولت بوده است. طبق اعلام وزارت 
خزانه داري و دارايي تركيه، نس��بت بدهي به توليد 
ناخالص داخلي در حال حاضر به ۵۹.۱ دصد رسيده 
اس��ت. خزانه داري تركيه نيز طي اي��ن مدت ۱۴.۴ 
ميليارد دلار بدهي به شكل اوراق قرضه داشته است.

كشته شدن 27 نيروي امنيتي 
در حمله طالبان 

منابع محلي ولايت تخار و قندوز در شمال شرق و بلخ 
در شمال افغانستان گفته اند كه در سه حمله جداگانه 
افراد طالبان به نيروهاي امنيتي افغانستان 2۷ نيروي 
امنيتي افغانستان كشته شده اند. به گزارش بي بي سي، 
در حمله طالبان در ولايت تخار و قندوز ده ها تن كشته 
شده اند. در حمله ديگر طالبان به نيروهاي محافظت 
از شاهراه مزارشريف- شبرغان نيز شش سرباز ارتش 

و دو پليس محلي كشته شده اند. 

آغاز فعاليت اولين نيروگاه 
هسته اي امارات در 2020 

اولي��ن ني��روگاه هس��ته اي ام��ارات در س��ه ماهه 
نخس��ت2020 با راه اندازي يكي از چهار رآكتور آن 
افتتاح مي ش��ود. به گزارش الاتحاد، رآكتور دوم نيز 
به زودي به طور آزمايشي بهره برداري خواهد شد. با 
افتتاح نيروگاه هس��ته اي »براكه« با چهار رآكتور و 
توان توليد ۵۶00 مگاوات، اين اولين نيروگاه هسته اي 

امارات و بزرگ ترين آنها در جهان خواهد بود.
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عكسروز

چهرهروز

شهلا رياحي درگذشت 
شهلا رياحي، بازيگر، سينما، تئاتر و تلويزيون در 93 سالگي از دنيا رفت. پيكر مرحوم شهلا رياحي بازيگر قديمي روز يكشنبه 15 دي ماه تشييع 
مي شود. مراسم تشييع اين هنرمند ساعت 10 صبح روز يكشنبه 15 دي ماه از مقابل تالار وحدت به سمت قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( 
برگزار خواهد شد. اين هنرمند در كنار همسرش اسماعيل رياحي به خاك سپرده مي شود. مراسم ترحيم شهلا رياحي، روز پنجشنبه 19 دي ماه 
از ساعت 18 تا 19:30 در مسجد جامع شهرك غرب برگزار مي شود. رياحي طبق گفته پسرش، از حدود 10 ماه قبل قادر به صحبت كردن و 
غذا خوردن نبود و مدت ها بود كه كسي از اطرافيانش را نيز نمي شناخت. از جمله فيلم هاي اين بازيگر مي توان به »پرنده كوچك خوشبختي«،  
»گل مريم«، »در مسير تندباد«، »مرگ پلنگ«، »بچه هاي طلاق«، »دلشدگان«، »مي خواهم زنده بمانم«، »چراغ خانه« و »همسران« اشاره كرد.

بازارهنر

»جدايي« در ليست 10 فيلم برتر سينما در دهه اخير
منتقدان نشريه لس آنجلس تايمز فيلم 
»جدايي نادر از سيمين« را در فهرست 
منتخب خود از 10 فيلم برتر س��ينماي 

جهان در يك دهه گذشته قرار دادند.
»جاس��تين چانگ« و »كنت توران« دو 
منتقد س��ينمايي نش��ريه لس آنجلس 
تايمز در فهرست خود از 10 فيلم برتر يك 
دهه اخير سينماي جهان فيلم »عشق« 

ساخته »ميشاييل هانكه« را در جايگاه نخست قرار 
دادند و فيلم »بروكلين« از »جان كراولي« و »درياي 
عميق آبي« به كارگردان��ي »ترنس ديويس« نيز به 
ترتيب رتبه دوم و سوم فهرست را به خود اختصاص 
 Inside« داده اند. در رتبه هاي بعدي نيز انيميش��ن
Out«، مستند »من سياه تو نيستم« به كارگرداني 
»رائول پك«، »ليدي برد« از »گرتا گرويگ«، »مكس 
ديوانه: جاده خش��م« به كارگرداني »جورج ميلر«، 
فيلم برنده اسكار »مهتاب« ساخته »بري جنكينز«، 
فيلم كره اي »ش��عر« س��اخته »لي چانگ دونگ« و 
فيلم »جدايي« ب��ه كارگرداني اصغ��ر فرهادي قرار 

گرفته اند. منتق��دان لس آنجلس تايمز 
درباره فيلم »جدايي« نوشته اند: » فيلمي 
كه اصغر فرهادي در سال ۲011 ساخت، 
داستاني است درگيركننده درباره خانواده 
و اجتماعي كه به مرور ازهم جدا مي شوند 
و گره اي كه به ش��كلي ويرانگر، در بطن 
يك درام داس��تاني و كارآگاهي گشوده 
مي شود: به پيچيدگي و تعليق فيلم هاي 
هيچكاك، ب��ه همدلي برانگيزي و چن��د لايه بودن 
فيلم هاي ژان رنوار )كارگردان فرانس��وي(، همراه با 
هوش و زيركي موشكافانه اي كه مختص فرهادي است 
و در همه فيلم هايش ديده مي شود. ساخته فرهادي 
امسال در ليست  فيلم هاي منتخب مجله »رولينگ 
استون«، »ايندي واير«، »پلي ليست«، »بي بي سي«، 
 World of Reel، ،»اينس��ايدر«، »راجر ايبرت«
Cine World و City Pages نيز حضور داش��ت  
همچنين در ميان 40 فيلم منتخب دهه اخير »مايك 
لاس��ال« )منتقد امريكايي نشريه سان فرانسيسكو 

كرونيكل( نيز ديده مي شود.

تاريخنگاري

سالروز آغاز عمليات »محمد رسول الله)ص( «
عمليات »محم��د رس��ول الله)ص(« در روز 1۲ دي ماه 
سال ۶0 با رمز و ذكر »لا الله الا الله، محمد رسول الله)ص(« 
در مناطق عملياتي »مريوان«، »نوس��ود« و »پاوه« و در 
ارتفاعات مرزي معروف به »تخت اورامانات« آغاز ش��د. 
انسداد دالان هاي ورودي عناصر ضدانقلاب، پاكسازي و 
تامين امنيت شهرهاي مرزي در منطقه اورامانات، تصرف 
چندين ارتفاع و روستاي منطقه و تصرف شهر »طويله« 
عراق از اهداف اين عمليات بود. در اين عمليات رزمندگان 
از دو محور مريوان و پاوه وارد عمل ش��دند و با آزادسازي 
بخشي از ارتفاعات منطقه در محدوده بين نوسود و مريوان 
و نيز انهدام دشمن، شهر طويله عراق و چند روستا را به 
تصرف درآوردند. محور مريوان به فرماندهي »حاج احمد 
متوسليان«، ماموريت داشت تا ضمن آزادسازي ارتفاعات 
»شنگادور«، »توالي« )پنج قله(، دره تاريك، جانبازان و 
»ملقه پشقله«، شهر طويله را تصرف و تامين كند. محور 
پاوه نيز به فرماندهي »محمد ابراهيم همت«، ماموريت 
پاكس��ازي ش��هر نوس��ود، ارتفاعات كل هرات، سرني، 
»شوشمي« و تعدادي از روستاهاي منطقه از وجود دشمن 
و عناصر ضدانقلاب و نيروهاي عراقي و ورود به شهر طويله 
را بر عهده داشت. اين دو محور از محورهاي فرعي براي 
تامين اهداف خود بهره گرفتند. محورهاي فرعي به تناسب 

نيروهاي ادغامي، فرماندهي متغير داشتند. در طرح چنين 
پيش بيني شده بود كه با اعزام چندين گروه عملياتي به 
عمق عراق، عقبه هاي دش��من نيز همزمان با عمليات 
اصلي مورد حمله قرار گيرند. در محور پاوه، نيروهايي كه 
از معبر »وزلي« وارد عمل شده بودند  حين عبور از كنار 
شهر نوسود براي رفتن به ارتفاع سرني با عناصر ضدانقلاب 
درگير شدند و در نتيجه تعدادي از عناصر ضدانقلاب كشته 
و تعدادي نيز اسير شدند. در ادامه، اگرچه اين نيروها به رغم 
هوشياري دشمن توانستند هدف خود را تامين كنند، اما 
فشارهاي دشمن موجب شد ارتفاع يادشده چندين بار 
دست به دست شود. نيروهاي محور ملقه پشقله و جانبازان 
نيز موفق شدند هدف خود را به سرعت تصرف كنند و وارد 

شهر طويله عراق شوند. در اين ميان، فقدان سقوط ارتفاع 
كل هرات و حضور دشمن روي آن موجب شد تا به رغم 
موفقيت نيروهاي خودي در طرفين اين قله مشكلات 
جدي در تامين و تدارك نيروهاي ايراني ايجاد شود. كمبود 
نيرو نيز از جمله مشكلات ديگر عمليات بود كه امكان ادامه 
آن را دچار مشكل مضاعفي كرده بود. به همين خاطر در 
بعدازظهر نخستين روز عمليات دستور داده شد نيروها به 
مواضع قبلي بازگردند. در محور مريوان، نيروهاي خودي 
قبل از رسيدن به پاي اهداف با تيراندازي و درگيري دشمن 
مواجه ش��دند. در معبر شنگادور اگرچه چهار قله از پنج 
قله اين ارتفاع به تصرف درآمد، اما دشمن با استقرار روي 
قله پنجم تدارك و پشتيباني نيروهاي خودي را مختل 
 كرده بود. نيروهاي معب��ر دره تاريك نيز كه با درگيري

 زود هنگام مواجه شده بودند، به دليل تسلط و در نتيجه 
ديد و تير دش��من زمينگير شدند. در اين عمليات كه به 
صورت منطقه اي هدايت شد و از فرماندهي مركزي بي بهره 
بود، تلفات و ضايعات زير بر دشمن وارد شد: حدود 1000 
 كشته، حدود 4500 مجروح و 191 نفر اسير. همچنين

 15 قبضه توپخانه، شش قبضه خمپاره انداز، يك قبضه 
توپ 10۶ ميليمتري و چهار دس��تگاه تانك و چندين 

دستگاه خودرو سنگين از دشمن منهدم شد.

مستندي درباره كودكان جنگ زده سوري
فيل��م مس��تند »ي��ك فراموش��ي 
بي حس كننده« با روايتي ديده نشده در 
خصوص كودكان جنگ زده سوري، پس 
از پشت س��ر گذاشتن مراحل پژوهش و 
توليد آماده نمايش شد. فيلم مستند »يك 
فراموشي بي حس كننده« به كارگرداني 
عادل انيسي و تهيه كنندگي مهدي مطهر 
آماده نمايش شد. اين مستند داستاني 

درباره فوتبال و جنگ بوده كه در ش��هر حلب سوريه 
جلوي دوربين رفته اس��ت. س��اخت مستند »يك 
فراموش��ي بي حس كننده« از سال 9۶ آغاز شد بوده 
كه پس از چند مرحله فيلمبرداري تكميلي به تازگي 
نسخه نهايي آن آماده نمايش شده است. در خلاصه 

داستان اين مستند آماده است: »زيباي 
خفته حلب… استاديوم حمدانيه… 
بزرگ ترين اس��تاديوم جهان عرب… 
با جادوي س��ياه جنگ به خواب رفت و 
پس از هفت س��ال، با بوسه كفش هاي 
پسركان فقير و جنگ زده چشم گشود 
تا شكوه از دست رفته اش را ببيند... هيچ 
چيز خالي تر از استاديوم خالي نيست، در 
س��رزمين ويرانه اي كه فوتبال، ميان مردن و جان به 
در بردن، تنها يك فراموش��ي بي حس كننده است!« 
اين مس��تند براي حضور در چند جشنواره خارجي 
درخواست داده اس��ت كه در صورت پذيرش در اين 

جشنواره ها نمايش داده مي شود.

»كودكي نيكيتا« منتشر شد
رمان »كودكي نيكيتا« نوشته آلكسي 
تالس��توي با ترجمه مهدي غبرايي به 
چاپ رسيد. كتاب »كودكي نيكيتا« 
اولين رماني اس��ت كه مهدي غبرايي 
ترجمه كرده و در سال 13۶1 از سوي 
انتشارات نيلوفر منتش��ر شده است. 
اين كتاب بار ديگ��ر با ويرايش همين 
مترجم توسط نشر خزه به بازار كتاب 

راه يافته اس��ت. »كودكي نيكيتا« شرح لطيف و 
ش��اعرانه اي از زندگي و روزگار ش��خصيتي به نام 
نيكيتاست، فرزند مالكي در اراضي حوزه ولگا. پدر 
نيكيتا مردي است شاداب اما بي فكر كه ثروت خود 
را ص��رف خريدهاي بيهوده اي مي كن��د. اما مادر 

شخصيتي بسيار لطيف و بامحبت است 
كه دايماً بايد نگران پس��ر و شوهرش 
باشد. در بخش��ي از »كودكي نيكيتا« 
مي خوانيم: »در بيشه فاخته اي نغمه 
مي خواند. لابد چشمانش را بسته و باد 
به غبغب انداخته بود و مثل هميش��ه 
شيرين و غمناك مي خواند؛ مي خواند 
كه هميش��ه چنين ب��وده، همه چيز 
مي گذرد، اما ب��از از نو آغاز مي ش��ود.« »كودكي 
نيكيت��ا« در 1۶8 صفحه و با بهاي ۲3 هزار تومان 
انتشار يافته اس��ت. در پش��ت جلد اين كتاب به 
خاطره انگيز بودن اين كتاب براي كودكان دهه ۶0 

و پدر و مادرهاي امروز اشاره شده است.

»پدر خط فاصله پسر« در تماشاخانه ماه
نماي��ش »پ��در خط فاصله پس��ر« به 
كارگرداني سينا دلش��ادي تا ۲۲ دي 
روي صحن��ه خواهد بود. نمايش »پدر 
خط فاصله پس��ر« به نويس��ندگي و 
كارگرداني س��ينا دلش��ادي كه از روز 
چهارش��نبه 4 دي ماه اجراهاي خود را 
در تماش��اخانه ماه ح��وزه هنري آغاز 
ك��رده ت��ا ۲۲ دي روي صحنه خواهد 

ب��ود. نمايش »پدر خط فاصله پس��ر« با موضوعي 
اجتماع��ي و با پي��ام »روحيه مقاوم��ت و ايثار« و 
اقتباس و برداش��تي آزاد از رمان »كودك، سرباز، 
دريا« نوشته ژرژ فونويليه اس��ت. علي آباقري، ندا 
حبيبي، ميلاد حج��ازي، اميرعلي زارعي و فرحان 
فرحناك در اين نمايش به عنوان بازيگر ايفاي نقش 

مي كنند. در خلاصه داس��تان اين اثر 
آمده است: »پير، نوجوان فرانسوي كه 
پدر خود را در جنگ با آلمان از دس��ت 
داده به دنبال ادامه دادن راه پدر اس��ت 
كه اتفاقاتي رخ مي ده��د كه باعث...« 
ديگر عوامل اين نمايش عبارتند از: نيما 
بيگلريان طراح صحنه، سحر محمديان  
منشي صحنه، عليرضا رضايي طراحي 
پوستر و بروش��ور و ندا حبيبي دستيار كارگردان. 
 علاقه من��دان مي توانن��د براي تماش��اي نمايش 
»پدر خط فاصله پسر« هر روز به غير از شنبه ها و از 
ساعت 18:30 به نشاني: خيابان حافظ، نبش خيابان 
سميه، تماشاخانه ماه حوزه هنري يا براي تهيه بليت 

به سايت www.tiwall.com مراجعه كنند.

میراثنامه

شايد از اين ستون به آن ستونِ »دارالفنون« فرجي شود...
دو اتفاق تاريخي نزديك به هم يكي س��اخت مدرس��ه 
تاريخي دارالفنون به عنوان نخستين دانشگاه در تاريخ 
مدرن ايران و ديگري ش��هادت اميركبير بهانه اي شدند 
تا بازهم نام دارالفنون س��ر زبان ها بيفتد، بنايي تاريخي 
كه 13 روز قبل از كش��تن موسس اش افتتاح شد با هزار 
اميد و آرزو براي يك كش��ور! دارالفن��ون را اميركبير در 
زمان ناصرالدين ش��اه براي آموزش علوم و فنون جديد 
در تهران تأس��يس كرد؛ در روز يكش��نبه ششم دي ماه 
1۲30 برابر با پنجم ربيع الاول 1۲۶8 هجري قمري، با 
 حضور ناصرالدين شاه، آقاخان نوري - صدراعظم جديد - 
و گروهي از دانش��مندان و معلم هاي ايراني و اروپايي با 
30 نفر ش��اگرد به شكل رسمي گشايش يافت. از اميد و 
آرزوهايي كه اميركبير براي دارالفنون تازه تاسيس اش 
داش��ت و آنچه كه اين بناي تاريخي به آن رسيد يا نه كه 
بگذريم، اما وضعيت امروز دارالفنون خود قصه اي طولاني 
است. هر چند سال ها بعد از افتتاح اين مدرسه يعني بعد از 
انقلاب اسلامي طرح ها و ايده ها بودند كه براي دارالفنون 
نيمه متروكه روي كاغذ مي آمدند و حرف هايي كه زده 
مي شدند، اما دارالفنون هنوز گيج است از آن همه حرف و 
طرحِ اجرا نشده... درباره دادن كاربري مناسب، علي اصغر 
كوكاجويباري - رييس وقت پژوهشكده تعليم و تربيت 
وزارت آموزش و پرورش و رييس مركز دارالفنون - دوم 
ارديبهش��ت ماه 138۲ احياي دوباره اين بناي تاريخي 
را نيازمند حمايت س��ازمان ميراث فرهنگي كش��ور و 
سازمان هاي ديگر دانس��ت و گفت: »دارالفنون« پس از 

مرمت به »موزه  آموزش و پرورش« تبديل مي شود تا در 
آن، وسايل و تجهيزات درسي و كمك درسي كه سال هاي 
متمادي مورد اس��تفاده بوده، به نمايش گذاشته شود. 
حضور محمدعلي نجفي - رييس پيشين سازمان ميراث 
فرهنگي و گردشگري - در 31 شهريورماه 139۲ يكي 
از آخرين بازديدهايي بود كه مس��وولان سازمان ميراث 
فرهنگي از اين بناي تاريخي داش��تند و آن را رسانه اي 
كردند. البته احمد مس��جدجامعي - رييس پيش��ين 
شوراي شهر تهران - در نهم اسفند همان سال در قالب 
برنامه  تهران گردي به اين مدرسه رفت و پيشنهاد كرد كه 
دارالفنون به موزه  «تعليم و آموزش« تبديل شود. نجفي 
در آن بازديد، از ضرورت تشكيل يك كميته فني مشترك 
با هدف بررسي مشكلات و آغاز مرمت ها و در نهايت، دادن 
كاربري مناسب به اين بنا سخن گفت. حرف تغيير دادن 
مسوولان دارالفنون هم جالب توجه است، ۲9 آبان امسال 
مسعود بهرامي - رييس مدرسه تاريخي دارالفنون - با بيان 

اينكه اكنون در مرحله اي قرار داريم كه مدرسه تاريخي 
دارالفنون در حال تبديل به يك مجتمع فرهنگي، تربيتي و 
هويتي بر بستر تاريخي است و اكنون در اين مسير هستيم 
گفت: پيگير بهبود بودجه و اعتبارات هستيم. و يك ماه 
بعد، در ۲8 آذر - حجت الاس��لام عل��ي ذوعلم - رييس 
س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي - با بيان اينكه 
به دنبال آن هستيم كه دارالفنون به عنوان بنيادي ملي 
حتي در سطح فراملي به عنوان مركز رشد و ارتقاي علم 
و فناوري در جهان اسلام مطرح شود گفت: بخش هاي 
مختلفي براي اين بنياد پيش بيني شده است كه از جمله 
آنها مي توان به كتابخانه دارالفنون و گنجينه اسناد تعليم 
و تربيت در 180 سال گذشته اشاره كرد. در واقع دارالفنون 
به يك موزه تبديل مي شود كه قطعا براي دانش آموزان، 
توريس��ت ها و ديگر علاقه مندان جاذبه خواهد داشت. 
اكنون يعني حدود 10 روز بعد، پرهام جانفشان – مديركل 
ميراث فرهنگي اس��تان تهران – ب��ه بازديد از اين بناي 
تاريخي رفت. او در كنار اين قول و قرارهاي يكجانبه اي 
كه از س��وي هر كدام از مسوولان گرفته مي شود، گفت: 
اين مدرسه تاريخي نماد و برند آغاز نظام آموزشي مدرن 
در كشور است و همه دستگاه هاي فرهنگي و شهرداري 
بايد در كنار هم كمك كنند. اين مدير با بيان اينكه ميراث 
فرهنگي براي تسريع روند پروژه مرمت مدرسه دارالفنون 
آماده هرگونه حمايت فني و مشاوره اي به وزارت آموزش 
و پرورش است، افزود: دارالفنون مي تواند براي گردشگران 
داخلي و خارجي بازديد از اين مدرسه بسيار جذاب باشد. 

ايستگاه

 استاد بازيگران هاليوود 
درگذشت

 فيلم بيني در فرانسه
 ركورد 50 ساله را زد 

في��ن«  ر گا »ج��ك 
كارگردان سينما، تئاتر 
و اس��تاد بس��ياري از 
بازيگران هالي��وودي از 
جمله »جيم��ز دين«، 
»اس��تيو مك كوئين« و 
»بروس درن« در س��ن 
89 سالگي درگذشت. به 

گزارش هاليوود ريپورتر، »گارفين«به عنوان يكي 
از پيشگامان اكتورز استوديو به چهره هايي چون 
»جيمز دين«، »بن گازارا« و »بروس درن« بازيگري 
آموخت و در كارنامه كاري خود سابقه همكاري با 
كارگردانان بزرگي از جمل��ه »اليا كازان«، »جان 
فورد« و »جورج استيونز« را داشت.  او فعاليت خود 
را به عنوان كارگردان با ساخت فيلم »غريبه« در 
سال 195۷ با بازي »بن گازارا« آغاز كرد و در سال 
19۶1 فيلم »چيزي وحش��ي« را با بازي »كارول 
بيكر« نويسندگي و كارگرداني كرد. »كارول بيكر« 
كه براي بازي در فيلم »عروسك بچه« ساخته »اليا 
كازان« نامزد اس��كار بازيگري ش��ده بود در سال 
1955 ب��ا »جك گارفي��ن« ازدواج كرد و زندگي 
مشترك آنها تا س��ال 1959 ادامه داشت. »جك 
گارفين« دوم جولاي 1930 در چك اسلواكي به 
دنيا آمد و در سال 194۶ به نيويورك آمد و در رشته 
نمايش مدرس��ه نيويورك مشغول تحصيل شد  
سپس در موسسه تئاتر وينگ امريكا كارگرداني 
خواند و در سال 1951 به اكتورز استوديو وارد شد 
و در آنجا با استخدام »جيمز دين« نمايش »پايان 
مثل يك مرد« را در تئاتر برادوي روي صحنه برد. 
او در چند س��ال بعد نمايش هايي چون »دختران 
تابستان«، »گناه پات مالدون« و »سايه تفنگدار« 
را كارگرداني ك��رد و دو نمايش از »آرتور ميلر« با 
نام هاي »قيمت« )19۷9( و »ساعت امريكايي« 

)1980( را به عنوان تهيه كننده همراهي كرد. 

گيش��ه فروش فرانسه با 
فروش ۲13 ميليون بليت 
در سال ۲019بيشترين 
فروش در 50 س��ال اخير 
را ثبت كرد. ب��ه گزارش 
ورايت��ي، با وج��ود اينكه 
ديگ��ر  و  نت فليك��س 
پلتفرم ه��ا به رش��د خود 

ادامه دادند، باكس آفيس سينمايي فرانسه با فروش 
۲13 ميليون بليت در س��ال ۲019 توانس��ت يك 
ركورد 50 ساله را بش��كند و نشان دهد كه رفتن به 
سالن هاي سينما و تماشاي آنلاين سينما مي توانند 
در كنار هم وجود داشته باشند. ميزان بليت فروشي 
فرانسه در سالي كه گذشت ۶ درصد افزايش يافت و 
درآمد كل باكس آفيس در ۲019 معادل 1.4 ميليارد 
يورو )1.5۷ ميليارد دلار( بود كه كمي نسبت به سال 
قبل افزايش داشت. با اين حال فيلم هاي هاليوودي 
در صدر ف��روش قرار داش��تند و با توج��ه به اينكه 
فروش 59 درصد از تمام بليت هاي فروخته ش��ده 
در فرانسه در سال ۲019 متعلق به اين فيلم ها بود، 
توانستند يك ركورد 10 ساله را بشكنند زيرا ميزان 
كل بليت هاي فروخته شده فيلم هاي هاليوودي 1۲5 
ميليون بليت بود. ديزني به تنهايي ۲3.4 درصد از بازار 
سينماي فرانسه را در دست داشت و »شير شاه« در 
صدر ليست پرفروش ترين فيلم ها قرار گرفت. پنج 
فيلم ديگر ديزني يعني »انتقام جويان: پايان بازي«، 
»يخ زده ۲«، »داستان اس��باب بازي 4«، »كاپيتان 
مارول« و »جنگ ستارگان: ظهور اسكاي واكر« كه 
هنوز هم در حال نمايش اس��ت در ليست 10 فيلم 

برتر قرار گرفتند.

سقوط ۸ پله اي شطرنج ايران در رده بندي جهاني

وريا غفوري: به بازگشت استراماچوني اميدوار نيستم

ش��طرنج ايران بعد از خ��روج عليرضا 
فيروزجا ٨ پله سقوط كرد و در رده ٢٨ 
جهان قرار گرفت. جديدترين رنكينگ 
جهاني ماهانه شطرنج اعلام شد كه در آن كشور ايران 
پس از خروج فيروزجا از زير پرچم ايران و بازي كردن 
براي فيده ٨ پله سقوط كرد و در رده ٢٨ جهان قرار 
گرفت. بيش از اين ايران در رده بيس��تم جهان قرار 
داشت. مگنوس كارلس��ن قهرمان نروژي همچنان 
صدرنشين رنكينگ جهاني است. عليرضا فيروزجا 
با ريتينگ ۲۷۲3 و با ۲ پله صعود در مكان بيست و 
هفتم رنكينگ جهاني قرار گرفت. در حال حاضر در 
كل جهان تنها 3۷ شطرنج باز ريتينگ بالاي ۲۷00 
دارن��د. پرهام مقصودلو ش��طرنج باز ايران��ي در ماه 
قبل داراي ريتينگ ۲۶90 و در آس��تانه عبور از مرز 
ريتينگ ۲۷00 بود كه در پي كاهش ١٦ واحدي او 
در مسابقات سيتجس اسپانيا، با ۲1 پله نزول در رده 
شصت و چهارم رنكينگ جهاني قرار گرفت. در بخش 

بانوان همچنان هو يفان چيني در رنكينگ جهاني 
صدرنشين است. سارا خادم الشريعه بانوي شطرنج باز 

ايران با ۲ پله صعود در مكان سيزدهم رنكينگ جهاني 
بانوان قرار گرفت.

بازيكن استقلال مي گويد به بازگشت آندره آ استراماچوني 
 امي��دوار نيس��ت. او معتقد اس��ت ك��ه در اي��ن ماجرا 
» شأن استقلال لطمه بزرگي خورده است.« وريا غفوري 
كاپيتان تيم استقلال در حاشيه تمرين ديروز، چهارشنبه، 
تيم ملي اميد اظهار كرد: اميدوارم تيم ملي اميد شرايط 
خوبي داشته و بتواند عملكرد موفقي داشته باشد. او درباره 
توافق استرماچوني با استقلال گفت: استراماچوني بعد از 
اينكه شروط يازده گانه را گذاشت، من با او ديگر در ارتباط 
نبودم. كاپيتان استقلال درباره خبري مبني بر آنفالو كردن 
استراماچوني توسط بازيكنان استقلال گفت: نمي دانم اين 
شيطنت چه رسانه اي بوده است. بازيكنان كسي را فالو 
نكرده بودند كه آنفالو كنند. من خبري از استراماچوني 
ندارم و به بازگشت استراماچوني هم اميدوار نيستم. او 
از مذاكرات دوحه تاكيد كرد: من از اين مذاكرات دقيق 
با خبر نيستم. غفوري افزود: استراماچوني برگردد به نفع 
تيم است. الان ۲4 روز است كه استقلال بلاتكليف است و 
سرمربي ندارد و اين وضعيت بدي است و 1۶ روز ديگر هم 
بازي داريم و نمي دانم چه بگويم. من هيچ وقت سرمربي 
نبودم كه بخواهم موقت باشم. الان تكليف ما سنگين تر 
شده اس��ت. الان بايد تكليف هر چه سريع تر مشخص 
شود چون بازيكنان و هواداران و استقلال دارند به بازي 

گرفته مي شوند و شأن اس��تقلال لطمه بزرگي خورده 
است. كاپيتان استقلال درباره حضور فرهاد مجيدي در 
استقلال گفت: باشگاه اگر تكليف سرمربي را مشخص 
كند، همه چي��ز معلوم خواهد ش��د. آن موقع وضعيت 
خيلي بهتر مي ش��ود و مي توان بهتر تصميم گرفت. او 
درباره علي فتح الله زاده اظهار كرد: من ايش��ان را به طور 
دقيق نمي شناسم و نمي دانم چه عملكردي داشته است. 
صحبت هاي ضد و نقيضي درباره ايش��ان شنيدم. آقاي 
خليل زاده پالس هاي مثبتي نشان داده است و فكر كنم كه 
رضايتي از ايشان دارند و بايد ديد مي تواند كار خود را انجام 
دهد يا خير. او در شرايط سختي سرپرستي باشگاه را بر 
عهده گرفته است. وريا غفوري در پاسخ به سوالي مبني بر 

يكي از شرايط استراماچوني در مورد نبود علي فتح الله زاده 
خاطرنش��ان كرد: من اطلاعي در اين خصوص ندارم. او 
درباره بازگشت علي خطير گفت: هر كسي به استقلال 
مي آيد، عملكردش ب��ه يادگار مي ماند. آقاي خطير هم 
عملكرد مشخصي دارد. او سمتي ندارد و تنها گفتند كه 
مي توانند اس��تراماچوني را برگرداند و هنوز هم خبري 
نشده است. اميدوارم كه اين مساله مثل سوپرجام نشود. 
كاپيتان استقلال افزود: ما دوست داريم كه استراماچوني 
برگردد. ما حتي خواهش و التماس كرديم به او كه برگردد 
اما اين مس��اله براي او مهم نبوده است. حق هم داشت و 
توانست قراردادش را فسخ كند اما در اين فسخ قرارداد 
خيلي چيزها ديده نشده است. او درباره مطالبات بازيكنان 
گفت: من فكر كنم اين مساله لوث شده است. بازيكني 
كه اول فصل بايد 30 درصد قرارداد خود را بگيرد، هنوز 
نگرفته اس��ت. جوي هم راه افتاده كه اگر اين پول داده 
شود، شاهكار رخ داده است. باشگاه بايد به فكر مطالبات 
بازيكنان باشد كه حداقل بازيكن يك مقدار شرايط بهتر 
شود و اس��تقلال بيش از اين ضربه نخورد. براي بزرگي 
باشگاه استقلال، اين بازيكنان زحمت كشيدند. من مثل 
بقيه بابت شرايط استقلال نگران هستم و نمي دانيم كه 

در آينده چه اتفاقي رخ خواهد داد.

ورزشي
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